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Sesiunea de Toamnă a Sfântului Sinod

Şedinfa dela 9 Octomvrie 1913.

Sesiunea de toam nă a Sf. S inod s ’a deschis cu solemnitatea o- 
bişnuită. S 'a oficiat Sf. Liturghie şi Te-Deum, în  biserica Antim , 

la care au asistat P.P. S .S. Membri ai Sf. S inod  şi d-1 M inistru al 
Cultelor, C. Gh. D issescu; iar sfinţirea apei s’a fâcut în  sala cea 
mare dela intrarea Palatu lu i Sf. S inod.

D u p ă  terminarea ceremoniei religioase, P.P. S.S. M embri şi d-nul 

M inistru au  trecut în  sala de şedinţă a  Sf. S inod.

Şedinţa se deschide la ora 10 sub  preşedinţia 1. P. S  M itropo

litul Primat al Rom âniei, D. D . K onon .

D-l C. Gh. Dissescu, M in is tru  Cultelor, citeşte u rm ătoru l Me

sagiu R ega l:

Prea S fin ţiţi P ă rin fi,

S fân tu l S inod  al Sfintei Biserici Autocefale Ortodoxe Rom âne 

fiind convocat cu Decretul nostru No. 5813 a se în trun i pe z iua 

da 9 Octombre în  sesiunea ord inară de toam nă, potrivit art. 15 din 

legea S in o d a lă ; E u  declar deschisă această sesiune a Sf. S inod .

Dat în  castelul Peleş la Θ Octombre 1913.

C A R O L
Ministrul Cultelor şi Instrucţiune!

C. Gh. Dissescu

No. 6899.

în treaga  adunare. S ă  trăiască.

D-l C. G . Dissescu, M in istru  Cultelor. V ă  rog să binevoiţi să  

fixaţi în  ce zi ţineţi şedinţele.

E u  nu  pot veni la şedinţă nici azi, nici m âine, încât v ’aş rugâ 

să fixaţi viitoarea şedinţă V ineri sau Marţi.

Voci. Marţi.
D-l C. G  Dissescu M in istru  Cultelor. R ăm âne  deci pentru Marţi 

la ora 9 a. m.
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Chestiunea mai de căpetenie, pe care avem să o discutăm este 

nceea privitoare la regularea chestiunei bisericeşti din noul teritoriu 

anexat.

Deci răm âne pentru Marţi.
D-l M inistru a l Cultelor, se retrage din sala de şedinţe.

I .  P . S . M itropolit Prim at, preşedinte.

Prea S finţiţi P ărinţi,

La ordinea zilei avem lucrări din cele râmase din sesiunea tre
cu tă  şi avem şi lucrări noi, de acum.

Intre acestea din urm ă ar ti:

Regulam entul pentru clerul armatei.
D u p ă  cum  v’am comunicat şi în Consistoriul Superior Biseri

cesc, acest Regulament l-am înaintat în studiul D-lui Ministru de 
R ăsbo iu  în c ă  d n  primăvara anulu i 1912, spre a'şi dâ părerea a- 
supra u no r  chestiuni, privitoare la apuntamentele preoţilor, la gra

d u l de asimilare dup ă  vechime şi după merit, şi altele asemenea, 

pe care M inisterul de Răsboiu le-ar fi crezut de cuviinţă pentru 

preoţii armatei române.

D upăce acest regulament a fost ţinut toată vara acelui an, ne-a 
fost înapo iat fără nici o altă observaţiune decât aceea, că este prea 

detailat ş i îm povărător pentru budgetul armatei, cerându-ne redu

cerea Iui. A tunci prezentându-l Consistoriului din toam na acelui 

a n  s ’a  prefăcut în tr 'un  al doilea proect de regulament, prevăzân- 

du-se în  totul num ai strictul necesar, după care l’am fost înnaintat 

d in  n o u  M inisterului de Răsboiu pentru aceleaşi motive; iar acesta 

ne-a răspuns tot defavorabil, că acest regulament, nefiind alcătuit 

de oam en ii armatei, trebue discutat în contradicţiune de o comi- 

s iune  com pusă din reprezentanţii armatei, articol cu articol. Atunci 

am  r ă s p u n s : acest regulament făcut odată cum trebuia, apoi re

p r im it ş i prefăcut a doua oară şi votat definitiv de către Consisto

r iu l Superior Bisericesc nu  se mai poate reveni asupra lui, în  cât 

sau  îl primeşte M inisterul aşâ cum  este alcătuit şi înaintat, ori de 

nu , să  ni-I înainteze aşâ  precum se găseşte, urm ând trebuinţa ca 

s ă ’I prezentăm  şi Sf. S inod , cai ele studiindu-1 din nou să-i dea 

form a  defin itivă şi astfel să avem un regulament pentru clerul ar

m atei. D ar la care u ltim ă adresă încă de pe la Iunie trecut a. c. 

1913 n ’am  prim it nici un  ră-puns dela Ministerul de Răsboiu. In 

câ t în  această priv inţă lucrurile stau aci, ameninţată fiind armata 

ca la  caz de războ iu  sâ nu  poată găsi preoţii necesari, lucru ce 

s ’a  ş i în tâm p la t chiar în decursul verei acestui an.

A doua lucrare la ordinea zilei ar fi:
Regulamentul costumului clerului.
Regulamentul acesta făcut de către Consistoriul Superior au 

trecut la Sf. Sinod, care I-au încredinţat Comisiunei respective, 
dar dela care încă nu s’au primit raportul aşteptat pe care aştep
tăm sâ’I primim, ca şă ştim cum stăm cu lucrarea aceasta, deve-
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nită cu totul necesAră din cauza c a p r ic io a s e lo r  co s tu m e  ce 'ş i dau  
unii preoţi mai tineri.

In urmă vine la ordinea zilei chestiunea pe care a an un (a t -o  ş i 
D-l Ministru al Cultelor. 

Regularea situaţiunei Bisericei noastre in Dobrogea nouă.

Mai este apoi chestiunea însemnată privitoare la  căsătoriile ci

vile şi bisericeşti.

Căsătoriile civile se desfac prin divorţ, dar cele bisericeşti nu  se 
desfac; lumea insă crede (cu deosebire acea dela fară , că  cea a d e 

vărată este numai căsătoria făcută Ia biserică, cea re lig ioasă şi se 
aşteaptă de bunii creştini ca

După cum biserica a consfinţit căsătoria, tot a ş â  cu biserica sâ 

se consfinţească şi desfacerea căsătoriei.
Şi d in  cauza  aceasta avem  rău l, c ă  cei d ivorţa ţi c iv il da r ned i

vorţaţi şi bisericeşte, la  căsă to riile  con trac ta te  m a i pe u rm ă , cad 

în  p ăcatu l p o lig a m ie i; de unde , despreţu indu-se  căsă to r ia  legală, 
m u lţi săten i au  în cepu t a tră i şi în  c o n c u b in a g iu , a tâ t de v ă tăm ă 

to r  fam ilie i rom âneşti şi m o ra le i pub lice .

In  cât trebue sâ  ne s fă tu im  foarte serios în  as tă  p riv in ţă  şi să 
lu ă m  m ăsurile  necesare.

M a î sun t apo i şi alte chestiun i, pe care le vom vedeâ după în
scrierea lor la ord inea zilei.

Se citeşte apelul n o m ina l. Prezenţi 13; în  conced iu  2.

Se citeşte sum aru l u ltim ei şedinţe d in  sesiunea de prim ăvară a 

S f. S in od  şi se aprobă fară d iscuţiune .

I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte, lu ân d  cuvân tu l asupra 

sum aru lu i z ic e :

Prea Sfinţiţi Părinţi,

Găsesc de trebuinţă ca să dau lămurirea necesară in ceeace pri

veşte chestiunea locului cumpărat pentru biserica noastră de/a ie
rusalim. Sfântul Sinod a horărît în sesiunea trecută pentru ca lu 
crurile  să meargă în mod mai expeditiv, ca preşedintele său să 

lucreze în înţelegere directă cu Ministerul de Externe şi cu Mi

nisterul de Culte.
Eu, făcând uz de această însărcinare, ce mi s'a dat de către 

Sf. Sinod, am mijlocit către Ministerul de Externe şi Ministerul 

de Culte.,
Dela Ministerul de Externe am cerut să mi se spună dacă actele 

•de cumpărătoare a pământului angajat în Ierusalim, pe care să se 
facă biserica, sunt bune sau nu. Ministerul de Externe cercetând 
lucrurile, mi-a răspuns, că, după lămuririle primite dela agenţii 
noştri din Constantinopol, actele de cumpărare n'ar fi tocmai în 
regula cerută şi că acum fiind timpul de răsboiu rămâne ca o 
mai de aproape cercetare a acestei chestiuni să se facă dupâ ce 

se vor linişti lucrurile în Orient.
Iar dela Onor. Minister al Cultelor am primit tocmai acum in
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u r m ă  o adresă prin  care n i se cere actele priv itoare la c um p ăra 

rea lo c u lu i, spre controlarea acestora şi ca răspuns  am  co m un ic a t 

a tu nc i O no r . M in is teru lu i de Culte, că actele d im p reun ă  cu  p lan u l 

lo c u lu i, fuseseră com un ica te  M in isteru lu i în c ă  mai d inainte , la care 

în s ă  n u  p rim isem  răspunsu l aşteptat, căci au  venit împrejurările- 

acestea în  t im pu l verei, dar sun tem  în  aşteptarea răspunsu lu i M i

n is te ru lu i de Culte  spre a vedea cum  se ya  regula chestiunea a- 

ceasta în  definitiv.

D u p ă  aceasta în  curând  am  prim it dela M in isteru l Culte lor o  

a ltă  cerere ca  să  trim item d in  nou  probele ce avem pentru cum 

părarea  ace lu i loc, fiind necesare la M inister spre a se cerceta, 

v a lid ita te a  actelor.

L a  aceasta în s ă  n ’am  mai pu tu t răspunde, căci nu  prim isem  

ră sp u n su l necesar la m ijlocirea anterioară, ca să se studieze la  

M in is ter m a i in t â iu : dacă locul este bine cum părat şi al doilea, 

c ine răm ân e  proprietar pe locul acela, Sf. S inod , tori Cassa Bi

sericii ?

In  care chestiune eu sunt de părere, că este mai bine să ră

m â n ă  proprietar Adm . Cassei Bisericii, fiindcă dacă s’ar naşte niscai 

procese, Sf. S in o d  nu  poate să se judece acolo, dar Cassa Bise

ricii are toate m ijoacele la îndem ână.

Ş i stăm aci cu chestiunea aceasta.

A doua parte a chestiunei stă în aceea, că mi-am format con
vingerea, că, comişiunea care este alcătuită dela început lucrează 

prea încet, de oarece de un număr de ani şi-a luat- însărcinarea, 
asupra sa şi nu a făcut aproape nimic, având numai pământul an
gajat, şi despre care până acum nu avem siguranţa proprietăţii lui.

Apoi aceiaşi comisiune a introdus membri noi în sânul ei, cu 
dela sine putere şi a eliminat alţi membri vechi fără ştirea Sfân

tu lu i Sinod.
Pentru aceea am cerut un rezumat după acte şi am găsit că 

lucrează în neregulă şi prin adăogirea de membri noi şi prin eli

minare de membri vechi.
Şi lucrând prea slab, am venit la convingerea să facem o co

misiune din nou, in care să fie şi aceştia, dar să intre şi persoane 
mai energice şi mai cu trecere care să poată adu,ce la îndeplinire 
cât mai curând lucrările proiectate.

Pentru care am şi hotărit să fac o somaţie preşedintelui comi
siunei vechi, ca să’mi raporteze întreaga activitate a comisiunei, 
dela început şi până astăzi: ce măsuri a luat pentru adunarea 
banilor, ce măsuri a luat pentru cumpărarea locului, care sunt 
actele pozitive, ca să le vedem în original, dacă locul este suficient 
sau nu pentru o biserica cu chilii pe el şi altele, eu rămânând la 
credinţa că comişiunea lucrează prea încet, neprezentând până 
acum nici un iei de acte justificative despre întrebuinţarea sume

lor ridicate dela Sf. Sinod în diferite rânduri.
Şi aci stau lucrurile cu privire la însărcinarea ce mi-a dat Sf-

■ Sinod relativ la zidirea bisericei noastre din Ierusalim.
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Aş rugă însă pe P. S. Administrator al Cassei Bisericii — P. S.
-Arh. Vartolomei,— care se află de faţă, sâ binevoiascâ a dâ ordin 
să se studieze mai grabnic lucrările ce am înaintat şi să ne pună 
în curent cu răspunsul ce va fi să ne deâ, ca să ştim cum vom 
procedă mai departe.

Încât sper, că cu simultanul concurs al Ministerului de Culte 
•şi al Ministerului de Externe, să putem aveâ şi noi — ca toţi cre- 
-ştinii din toată lumea— o proprietate şi instituţiune religioasă la 
Ierusalim, pe care să construim apoi biserica.
' P. S. Arh. Vartolomei Bacaoanttl. înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

Istoricul acestei chestiuni, în ceiace priveşte Ministerul Cultelor 
■este următorul:

Dupăce am primit întrebarea I. P. S. Voastre, am pus chestiu- 
■nea în studiul Contenciosului Adm. Cassei Bisericii. Acesta Insă 
’fiind descomplectat din cauza mobilizărei, mi-am luat sarcina să 
urmăresc personal doctrina în această privinţă şi m'am pus în 
•contact direct cu cel mai mare jurisconsult al ţârei noastre, d-1 
Alexandrescu dela Iaşi.

Am citit, în această privinţă pe Weiss, care se ocupă, despre 
proprietate din punct de vedere internaţional şi lămuririle pe care 
le-am găsit, sunt următoarele:

Proprietatea turcească după dreptul coranic nu se poate alienâ 
an mâinele unui neotoman. Un stat îndeosebi nu poate dobândi 
şi poseda bunuri în statul turcesc, decât prin mijlocirea unui par
ticular otoman, sub al cărui nume rămâne proprietar.

In cazul nostru suntem în regulă cu proprietatea locului dela 
Ierusalim pentrucă pământul acela este cumpărat pe numele unui 
turc, care a trecut dteptul său de proprietate unui creştin, d-lui 
-Burada, care apoi l-a trecui la rândul său dreptul acesta de pro
prietate— după legile noastre — nouă, Administraţiei Cassei Bi
sericii.

încât: proprietatea rămâne pe numele turcului, iar dreptul de 
proprietate rămâne în mâinele noastre.

Şi la aceasta dreptul turcesc nu se opune.
Dinspre partea moştenitorilor nu avem de ce să ne temem, căci 

prin faptul acesta moştenitorii sunt desmoşteniţi.
In cât chestiunea aceasta este limpede.
Rămâne acum să cercetăm partea 11-a a chestiunei: cine să 

-exercite dreptul de proprietate, Sf. Sinod sau Administraţia Cassei 
Bisericii ?

Şi d-1 Alexandrescu mi-a răspuns la întrebarea aceasta cum deja 
avuse'sem smerenie să spun aci I.P. S . Preşedinte, că Si. Sinod nu 
poate aveâ un patrimoniu material propriu al său, căci, pentru ca o 
instituţie să poată aveâ un patrimoniu material, trebue să i se ft. 
recunoscut prin lege calitatea de persoană morală. Ori, nu este /  
nici o lege, care să recunoască Sfântului Sinod calitatea de per-3 
-soană morală, după cum nu este nici o lege, care sâ confere a* 

■ceasta calitate nici chiar Consiliului de Miniştri.
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Prin urmare, Sf. S inod  se găseşte în  aceiaş form aţiune şi stare 

ca şi C onsiliu l de M iniştri şi deci fără pu tin ţa  de a aveâ un  pa

tr im on iu  material. . _ ,T

In  aceiaş timp, d u p ă  cum  prea bine a pus chestiunea I. P. S.

M itropo litu l Primat, în  caz de neînţelegeri va aveâ Sf. S inod  la  

dispoziţie u n  corp de advocaţi, u n  contencios, precum şi sumele 

necesare, cum  are Adm inistraţia Cassei Bisericii?

Evident că nu.

In  cât, pe lâng ă  imposibilitatea de drept, vine şi imposibilitatea 

de fapt, pe care I. P. S. a remarcat-o şi care pune Sf. S inod în  

imposibilitatea de a’şi exercită acest drept.

Deci dreptul de proprietate răm âne la  Cassa Bisericii. A dm i

nistraţia Cassei Bisericii vrea acum  să aibă actele, spre a le auten

tifica, pentru ca să se stabilească juridiceşte dreptul de propietate 

asupra locului, ca în  urm ă să se ceară firman dela M. S. Su ltanu l

şi binecuvântarea la Patriarhie, ca să se deâ autorizaţia să înce

pem  construirea bisericei.

Aceasta este calea de urmat. —  Aşteptăm actele ca să le auten
tificăm .

Adresa către I. P. S . Voastră este făcută, nu  răm âne decât să 
o  semneze d-1 M inistru.

D up ă  ce vom  aveâ actele, le vom autentifică şi apoi vom pro
cedă pentru dobândirea firmanului dela M. S . Su ltanu l şi înalta 
b inecuvântare a Patriarhului.

Acestea le-am avut de zis.

1. P. S. Mitropolit Primat, Preşedinte. V ă  rog P. S. Administra
tor să răspundeţi în  scris S-tului Sinod pentru ca să putem ur

m ări' cu succes mai departe chestia aceasta, căci eu am fost în

trebat tare de sus, cum  stăm cu ea, ca să mântuim  odată, să 
răm ânem  proprietari pe loc şi să începem apoi să construim, bi
serica şi chiliile plănuite.

—  Se pune  la vot sum arul şedinţei precedenţe şi se aprobă.

P. S. Calistrat Bârlădeanu. L P. S. Stăpâne, vă rog să’mi daţi 

cuvân tu l, înainte de comunicări, căci am să fac Sf. Sinod o co
m un icare  foarte însemnată.

I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Veţi aveâ cuvântul după  
ce vom  alege comisiunile.

L a  ordinea zilei avem alegerea membrilor în diferite comisfuni.

Se aleg prin aclamaţiune P.P. S.S. Secretari ai biUroului precum 

ş i m em bri în diferite com isiuni, aceiaşi c^ri au fost şi sesiunea 

tre cu tă ; şi anum e: ,
Secretari ai b iu r o u lu iP .P .  S.S. Episcopi Nifon al Dunărei de 

jo s  şi Calist al Argeşului.

In  comisiunea de petiţiuni: P.P. S.S. Episcopi Teodosie al Ro- 

A m an u lu i, Nicodim al H uşilor şi Sofronie al R âm n icu lu i N ou lu i
S everin .

In  comisiunea pentru cărţile didactice de religie: P.P. S.S. Ar-
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hierei Teofil Ploeşteanu, Vartolomeiu Bacaoanul şi Antim Boto- 
şeneanu.

In  comisiunea pentru cântările bisericeşti: P.P. S.S. Episcopi 
Dionisie al Buzăului, Nifon al Dunărei de jos şi P. S. Arhiereu 
Evghenie Piteşteanu.

Iu comisiunea pentru Revistă, Tipografia Cărţilor Bisericeşti şi 
pentru cărţile de ritual: P P. S.S. Arhierei Valerian Râmniceanu, 
Meletie Constănţeanu şi Evghenie Piteşteanu.

I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. In legătură cu alegerea 
comisiunei de cântări bisericeşti, (iu să spun câte-va cuvinte:

Noi avem aci în Bucureşti mai multe coruri vocale, la care se 
cântă multe cântări, cari n'au fost aprobate de Sf. Sinod, şi pri
mesc diferite reclamaţiuni, că prin unele părţi aceste coruri cânta 
foarte rău şi cântă şi bucăţi aproape teatrale.

Unii ţin aşâ de lung pe „Doamne milueşte“ acel dela ectenii 
în cât bietul Diacon stând cu cartea în mână şi uită şi adeseaori 
îşi pierde rândul aşteptând.

Mi se denunţă că mai sunt apoi şi alie nereguli, precum aceea 
că sunt coruri mixte unde sunt primiţi şi eterodoxi şi se dă mult 
de, vorbit.

In cât ar trebui să se supravegheze asemenea coruri.
Am hotărît, fiind în acelaş timp vacant postul de dirijor de cor 

la Sfânta Mitropolie, ca să rog pe d-1 Ministru al Cultelor să com
punem o comisiune specială, care să examineze pe dirijorii de cor 
Şi să supravegheze corurile acestea, căci eu deadreaptul adesea 
ori nu ştiu pe «cine să prefer, deoarece fiecare când vine la mine 
având şi acte cu el se laudă că el este cel mai bun!

încât eu, pot stâ la îndoială pe care anume să'l cred. Aşâ că 
trebueşte aleasă o comisiune specială care să-i examineze şi su
pravegheze; pentru care am şi cerut la Onor. Minister să aleagă 
şi să delege pe una sau două persoane destoinice şi nepărtini
toare, iar noi, din partea Sf. Sinod, să desemnăm câţi-va membri 
bunăoară trei, cu bune cunoştinţi în cele ale cântărilor bisericeşti: 
ca astfel să se formeze o comisiune mixtă (clerici şi laici) care in 
permanenţă să se ocupe de examinarea dirijorilor corurilor vocale.

Deci rog pe P. S. Administratorul Casei Bisericii, aflător de faţă 
ca să ne răspundă la adresa făcută în privinţa membrilor cari vor 
participa în această comisiune, absolut necesară pentru examina
rea dirijorilor de cor şi pentru supravegherea dezordinelor, care 
se zice că se întâmplă pe la unele coruri.

Iar din partea noastiă vă rog să desemnaţi 3 P. S. Membri.
P. S. Episcop de Argeş. Pe cei cari sunt în comisia pentru mu

zică şi cântări bisericeşti.
I. P. S. Mitropolit Primat. Încât la nevoe şi dupăce voi primi 

recomandaţiile aşteptate dela Minister vă voi ruga să vă inttumV 
căci am de gând să convoc comisia îndată, ca să putem examvo 

pe dirijorii de cor concurenţi la postul de dirijor de cor \a 

Mitropolie, şi pe urmă vom avea în vedere ş\ ce\e\a\le c<~
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care trebue să se cânte numai cântările aprobate de Sf. Sinod.
Doresc să am un ajutor deci din partea comisiunei spre supra

veghere, ca să nu se mai întâmple dezordini ca cele reclamate.
Voi să pun ordine în coruri şi să’mi fiţi în ajutorul necesar.

Prin urmare rămâne bine statornicit că comişiunea Sf. Sinod de 
cântările bisericeşti va binevoi să ia parte şi în comişiunea pentru 
regularea corurilor, la cea întâi convocare ce voi putea face după. 
cunoaşterea membrilor orânduiţi dela Minister.

P. S. A rh . Vartolom ciu Bacaoanu. I. P. S. Stăpâne. In· privinţa 
comisiunei aceştia, Ministerul de Culte a fost sesizat de I. P. S~ 
Voastră la timp, mi se pare cam prin luna Mai.

Hârtia a primit imediat rezoluţia următoare;
„Se admite punctul de vedere al 1. P. S. Mitropolitul Primat a& 

României, numindu-se un delegat în loc de doi, cum s’a ceruta

In ceiace priveşte plata membrilor acestei comisiuni, preşedin
tele va aveâ o diurnă de 20 de lei, iar ceilalţi membri câte 15 lei“.

Şi articolul dela care credeam că se poate face plata aceasta, 
erâ art. 214 al personalului bisericilor urbane de unde se plătesc 
şi corurile urbane. Căci întru cât această comisiune va lucră 
pentru bisericile urbane, de oarece corurile sunt un mădular al 
cultului dela bisericile urbane, ea trebue să fie plătită, după so
cotinţa mea, dela acest articol.

Credeam că Ministerul de Finanţe va fi de acord cu noi. Minis
terul de Finanţe însă, s’a opus din răsputeri şi s’a opus până şi 
la plata P. S. Inspector al şcoalei de cântăreţi, căci tot de acolo- 
vream să’I plătim. ·

Am studiat, dacă am putea plăti dela indemnităţi, însă a fost 
cu neputinţă, fondul fiind prea restrâns Ia acest articol faţă cu 
cheltuelile ce trebue să suporte.

Prin urmare: după budgetul actual, aşâ cum este el alcătuit,, 
nu putem plăti această comisiune.

Ministerul însă este cu toată inima pentru aceasta şi chiar stâ
rnesc ca comişiunea să lucreze deocamdată gratuit, rămânând ca. 
Ia budgetul viitor să ne ocupăm de chestiunea aceasta a plăţei.

I .  P . S . M itropo lit P rim at, preşedinte. Eu aş dori să li se plă
tească ceva; deocamdată însă rămân fără plată, iar pentru viitor 
Ii se va prevedea ceva în  budget.

In cât eu sunt satisfăcut de aceste lămuriri.
Acum nu ştiu : oare trebue publicai postul acesta la concurs ?
Eu găsesc, că este bine să publicăm concurs pentru postul de 

dirigent de cor la Mitropolie.
Dar s’ar puteâ să răuşească un actual diriginte de cor, în cât 

postul acestuia ar rămâne vacant şi va trebui şi pentru aceasta 

concurs. 

P. S. A rh. Varlolomeiu. I. P. S. Stăpâne ar fi două căi de u rm a t: 

k Dirijorii de coruri sunt asimilaţi cu cântăreţii; prin urmare Chi- 

are drept să’i numească şi să’i înlocuiască. încât se poate:
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•sau să se declare toate locurile vacante şi să se publice concurs 
pentru toate aceste locuri.

Sau, aceia care sunt, să-şi păstreze locurile şi să se declare 
concurs numai pentru locurile vacante.

Insă mi se pare că intenţia I. P. S. Voastre ar fi să se verifice 
-cunoştinţele muzicale ale tuturor diriginţilor de cor actuali.

I. P. S. Mitropolitul Primat Preşedinte. Numai a acelora cari 
concurează.

P. S. Arh. Vartolomeu.—Va să zică este numai pentru viitor,
-nu şi pentru prezent.

I. P. S. Mitropolitul Prinfat Preşedinte. Dar comisiunea sâ aibă 
putere să examineze şi pe aceia din trecut, asupra cărora se pri
mesc reclamaţiuni.

In cât rog comisiunea compusă din P. S. Părinţi şi din mem
brul .orânduit de Minister, să-mi vie într’ajutor în această lucrare, 
■deocamdată în mod gratuit; iar la budgetul viitor P. S. Adminis
trator al Cassei Bisericii îi va avea în vedere, căci este bine să 
se prevadă câte ceva.

P. S. Arh. Calistrat are cuvântul spre a face o comunicare;

P. S. Arh. Calistrat Bârlădeanu. I. P. S, Stăpâne şi Prea Sfin
ţiţi Părinţi.

Am cerut cuvântul ca să fac Sfântului Sinod o comunicare, 
foarte însemnată, care consistă în nişte grave acuzaţiuni ce’mi a- 
-duce P. S. Episcopul de Argeş P. S. Calist.

Şi să’mi daţi voie să vă citesc o scrisoare, pe care o am din 
■partea P. S. Sale.

După această scrisoare credeam, că P. S. Sa se va calma, însă 
lucrurile n'au mers aşa.

Să’mi daţi voie să vâ citesc mai întâiu scrisoarea.
—  Să declară şedinţă intimă.
La redeschiderea şedinţei.
—  Se citesc următoarele comunicări:
Telegrama P. S. Episcop Teodosie al Romanului, prin care % 

■roagă a i se acorda concediu până la 15 curent.
Se acordă.
Adresa Sfintei Mitropolii a Ungro-VIahiei, cu care înaintează 

-scrisoarea I. P. S. Mitropolit al Muntenegrului D. D. Mitrofan în 
original şi în traducere română, prin care răspunde la încunoştiin- 
ţarea ce i s’a fâcut despre alegerea şi suirea pe scaunul Sf. Mi
tropolii a Ungro-VIahiei a I. P. S. Mitropolit Primat D. D. Konon.—
Se decide a se publica în Revista Biserica Ort. Română în origi

nal şi în traducere.

Iderr. a Ministerului Cultelor— Cassa Bisericii,—prin care comu
nică că a intervenit la Ministerul Domeniilor, pentru ca sâ nu se 
considere, pământurile bisericeşti ca făcând parte dintre cele ce cad 
sub prevederile legii vânzărei bunurilor de mână moartă, înaintând 

şi o copie de pe adresa Ministerului Domeniului cu No. 72307 |θ\3,
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din care se vede că asemenea terenuri nu cad sub prevederile 
menţionatei legi. -

Idem a aceluiaşi Minister, prin care răspunde la adresa No. 
129/913, că pentru imprimarea icoanelor, menţine dispoziţiunile 
din contractul încheiat cu Societăţile Clerului de mir, în această 
privinţă. De acestea se ia aci.

Idem cu care înaintează formularul pentru întocmirea noului 
anuar bisericesc şi roagă a se comunica dacă ar mai trebui adău
gate şi alte date şi a se complecta locurile rămase goale din for
mularul înaintat.

Idem cu care înaintează petiţiile câtorva preoţi şi seminarişti de 
gradul I, cari cer să fie numiţi preoţi în Dobrogea nouă.

Idem a Sf. Mitropolii a Ungro-Vlahiei, cu care înaintează do
sarul No. 41/912 cu actele pentru călugărirea în caz de boală a 
fratelui Vâlcu Stoicu din M-rea C^rnica, care apoi a decedat.

Idem a Sf. Mitropolii a Moldovei, cu care înaintează dosarul 
No. 120/912 cu actele de călugărire a fratelui Vasile Murariu din 
M-rea Gorovei.

Idem a Sf. Episcopii a Râmnicului cu care înaintează dos. cu 
actele pentru călugărirea surorei Marina Criştin din M-rea Horezu 
şi pentru recunoaşterea călugârirei săvârşită în caz de boală a 
monahului Isidor Andreescu din M-rea Bistriţa.

Idem a Sf. Episcopii a Huşilor, cu care înaintează dosarul No. 
24/6003, cu actele pentru cererea de călugărire a economului D. 
Lascăr din M-rea Dobrovăţu.

Suplica preotului Radu Cristescu dela biserica Zlătari din Ca
pitală, prin care roagă a se dispune să i se plătească chiriea pen
tru casă de locuinţă, dn oarece P. S. Arh. Calistrat parohul bise
ricii a încasat chiriile personalului bisericii, dela Onor. Minister ai 
Cultelor.—Acestea se trimet la Comisiunea de petiţiuni.

Adresa Sf. Episcopii a Râmnicului cu care înaintează un ma
nuscris întilulat „vieaţa viitoare" de pr. C. Gibescu. din parohia 
Vrănceşti, jud. Vâlcea.

Idem a Ministerului Cultelor—Cassa Şcoalelor—prin care roagă 
• a se înapoia manuscrisul D-lui N. Dobrescu: Istoria Bisericească 

pentru clasa VI Seminar.
Suplica D-Jui N. Dobrescu, Profesor la Facultatea de Teologie, 

cu care înaintează din nou manuscrisul: Istoria Bisericii creştine 
pentru clasa V Seminar, arătând că au făcut modificările cerute de 
comisiune.

Idem a aceluiaşi, cu care înaintează din nou manuscrisul: Is
toria bisericească pentru clasa VI de Seminar, arătând că au făcut 
modificările cerute de Comisiune.

Idem a aceluiaşi prin care răspunde la adresele Sf. Sinod No.
188/912 şi 163/913 arătând motivele pentru care n’a introdus în 
lucrările deja tipărite modificările cerute de comisiunea Sf. Sinod.

Idem a D-lui D. Stănescu Profesor, cu care înaintează din nou 
manuscrisul: „Morala Creştină". Arătând că a făcut îndreptările
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cerute de C om is iune . Acestea se trimet la C om is iune  pentru căr

ţile d idactice de religie.

Adresa Sf. M itropo lii a  Ungro-V lahiei prin  care com un ic ă  n u 

m ăru l exem plare lor de P ida lion  şi P ravila mare, cerute de preoţii 

d in  această E parh ie , ş i ro ag ă  a  se d ispune  tipărirea acestor cărţi.

Id em  a  S f. M itropo lii a M oldovei prin  care ro ag ă  a se dăru i 

m a i m u lte  cărţi de ritua l bisericii d in  com una  Galaţi, ţinu tu l Fă

găraşu lu i.

Acestea se trim et la C o m iş iu n e a  pentru cărţile de ritual.

Idem  a Sf. M itropo lii a  U ngro-V lah ie i, prin  care com un ică , că 

p r in  Decret Regal No. 4433/913 a. c. s ’a recunoscut modificarea 

paroh ie i B uc ium en i II, c o m u n a  B ucoven i, ju de ţu l Ilfov.

Idem  a aceleiaşi S f. M itropo lii prin  care co m un ic ă  că prin De

cret Regal N o . 5180/913 a . c. s ’a  recunoscut m od ificarea parohiei 

H u lubeş ti, Ju d . D âm bov iţa .

Idem  a S f. M itropo lii a  M o ldove i p rin  care c o m u n ic ă  c ă  prin 

Decret Regal N o . 5007/913 a. c. s ’a  recunoscu t de lim itarea noue i 

p a roh ii Sf. G heorghe  şi a vechei p a roh ii Sf. lo an  D om nesc  d in 

U rbea  P iatra-Neam ţu.

Idem  a Sf. Ep iscop ii a  H u ş ilo r  p rin  care co m un ică , că prin  D e

cretul Regal N o . 2901 a. c. s’a  ap roba t înfiinţarea paroh ie i Topo- 

răşti ju d e ţu l V as lu i.

Idem  cu  Decretu l N o . 4665 a. c. m od ificarea situaţiei biserici

lo r  Sf. G heorghe  şi Sf. M in a  d in  U rbea Bârlad.

Idem  p r in  D ecretu l N o . 4905 a. c. m od ificarea situaţiei bisericei 

Sf. T re i Ierarhi d in  U rbea  Bârlad .

Idem  a S f. E p iscop ii a  A rgeşu lu i p rin  care co m un ic ă  că prin 

Decret R egal No. 5005/913 s’a recunoscut m od ificarea parohiei. 

S ă lă tru cu  J u d . A rgeş. D e  acestea se ia act.

S u p lic a  L ib răr ii Socec cu  care în a in te ază  16 exemplare: Morala 

C reş tin ă  de D-nii B o ro ia n u  şi O iaga . Se ia act şi se vor distribui 

P. S . M em bri.

Id em  a  Pr. A n to h ie  dela B iserica Şelari d in  Capita lă, cu care 

în a in te a ză  u n  carnet cu  b o n u r i de o frandă pentru construirea B i

sericii d in  sa tu l D ea lu l N e icu lu i, C o m u n a  C rucea de Sus , Jude ţu l 

P u tn a . Se decide ca pe tiţ ionaru l sâ  se adreseze P. S. K iriarh  res

pectiv.

—  Se  rid ică şed in ţa  la  ora 12, anun ţându-se  şed inţa  viitoare 

pen tru  M arţi 15 O ctom brie  o ra  9 a. m .

P reşedin te , f  K o n o n  M itr o p o lit  P r i m a t

Secretar, C a llis t a l A rg e şu lu i.
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Şedinţa dela 15 Octomvrie 1913.

Şedinţa se deschide ia ora 9 jum. a. m. sub preşedinţia I. P. S. 
Mitropolit Primat D. D. Konon. Se citeşte apelul nominal.

Prezenţi 12, în concediu 3. Se citeşte sumarul şedinţei precedente 
şi se aprobă.

Se citesc următoarele comunicări:
Telegrama I. P. S. Mitropolit al Moldovei, prin care roagă a i 

se acordă concediu pentru cinci zile.
Suplica P. S. Arh. Calistrat Bârlădeanu prin care roagă a i se 

acordă un concediu de 8 zile dela şedinţele Sf. Sinod, fiind bolnav.
Idem a P. S. Arh. Evghenie Piteşteanu prin care roagă a i se 

acordă concediu pentru ziua de 15 Oct. curent, fiind ocupat la un 
serviciu religios. Se acordă concediile cerute.

Adresele Sf. Mitropolii a Moldovei şi Sucevei cu care înaintează 
dosarele cu actele privitoare la cererea de tundere în monahism 
a fraţilor: Teodor Pavel din M-rea Durău, I. Grădinariu din M-rea 
Râşca, loan Crăciun din M-rea Neamţu şi a surorilor Eugenia Vi- 
draşcu din M-rea Varatecu, Ana Ghenovici din M-rea Agapia, A- 
glaia Maşcan şi Maria Cristea din M-rea Agafton.

Idem ale Sfintei Episcopii a Argeşului cu care înaintează dosa
rele cu actele privitoare la cererea de tundere în monahism a fra
ţilor: loan G. Ghîmpeţeanu, Nae Dumitrescu şi Stefan N. Dumi
trescu din M-rea Robaia; Dimitrie Ţâru din M-rea Turnu şi Şerban 
Istrate Bratu din M-rea Stănişoara şi a surorilor Paraschiva loan 
Giurgiu, Maria Itu V. Părău, Maria Cârstea*Nică şi Maria Niţă Bu
cur Roşea din M-rea Văleni.

Raportul Comisiunei de petiţiuni a Consistoriului Superior Bi
sericesc, relativ la memoriul şi proiectul de lege modificator al le- 
gei actuale pentru fabricarea lumânărilor de ceară, înaintate de 
D-nul George Georgescu, specialist şi tecnic în lucratul lumână
rilor de ceară.

Suplica mai multor preoţi din Capitală, prin care cer înfiinţarea 
şcoalelor elementare de adulţi, numirea protoiereilor prin concurs, 
preoţi conferenţiari la conferinţele pastorale, ca pedepsele clericilor 
să se prescrie după cinci ani, care propuneri au fost- admise de 
Consistoriul Superior Bisericesc,

Idem a mai multor Seminarişti absolvenţi de gradul I din Roman 
prin care cer recunoaşterea dreptului de hirotonie la parohiile ru- 
ra/e vacante, sau a fi retribuiţi în posturile de cântăreţi bisericeşti 
confm art. 61 din legea clerului din 1906.

Idem a D-lui V. Mihăilescu, dirigintele scoalei Drajna de sus, 
jud . Prahova, absolvent al Seminariului de gradul 1 din Buzău, 
prin care roagă a se dâ dreptul de hirotonie seminariştilor de gra- 
d u i 1 în urma unui examen serios, spre fi numiţi preoţi la paro- 

hiile vacante rurale şi la cele din Dobrogea nouă.
Idem a D-lui Μ. Teodorian-Carada prin care cere a i se înapoia 

scrisoarea ce a încredinţat P. S. Gherasim Saffirin în procesul cu
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I .  P . S . M itro p o litu l P r im a t A ta nas ie  f iin d  p roprie ta te a  D-sale. A- 

cestea se tr im it la  C o m iş iu n e a  de pe tiţiun i.

Id em  a  E c . G r . Popescu-B reasta . p ro fe so r la  C ra iova , care în a 

in te a ză  o  co lecţie de ta b lo r i:  „ A n u l b isericesc în  c h ip u r i"  ş i ro a g ă  

a  fi v ă zu te  de  S f. S in o d  ş i a  i se d â  vo ie  s â  fie fo los ite  în  şcoa

le le se c un da re  la  care  C u c e rn ic ia  S a  p redă le c ţiu n i de religie. S e  

tr im ite  la  C o m iş iu n e a  p e n tru  cărţile  d idac tice  de  religie.

Id em  a  S o c ie tă ţ ii „A c o p e re m ân tu l M a ice i D o m n u lu i "  p r in  care 

r o a g ă  a  i se în c u v i in ţ ă  tip ă rire a  A c a t is tu lu i „A co p e re m ân tu l M a i

ce i D o m n u lu i»  tra d u s  d in  s lavone şte  de re p o sa tu l în t r u  fericire 

E p is c o p u l M e lh isedec  ş i d ă ru it  acelei S o c ie tă ţ i de P . S . A rh . V a 

le r ian  R â m n ic e a n u  sp re  a  se t ip ă r i ş i v in d e  în  fo lo su l n u m ite i S o 

c ie tăţi. R o a g ă  a  se t ip ă r i g ra tu it, în  m a i m u lte  m ii de  exem p lare

în  T ip o g ra f ia  C ărţ ile r  B isericeşti.

S e  tr im ite  la  C o m iş iu n e a  pen tru  cărţile  de  r itua l.

Id e m  a  D - lu i D im itr ie  C . P op e scu , c ân tă re ţ la  B iserica  S f. Ilie  

ş i m a e s tru l ş co a le i de  cân tă re ţi d in  C ra io v a , c u  care  în a in te a z ă

u n  m a n u s c r is  pe psa ltich ie  în t itu la t :  „ G r ă d in a  M u z ic a lă 1* ap roba t

. de  C o n s is to r iu l  S u p e r io r  B isericesc ş i r o a g ă  a  se cercetă şi a p ro b ă  

ş i de  S f. S in o d . S e  tr im ite  la  C o m iş iu n e a  pen tru  c ân tă r ile  b ise

riceşti.

Id e m  a  P a ro h u lu i  p a ro h ie i M a tc a  ju d .  T ecu c i, c u  care  în a in te a ză  

u n  P roces-verbal a l ace le i p a ro h ii, p r in  care  so lic ită  în f iin ţa re a  u- 

ne i a  I I  p a ro h ii î n  acea  c o m u n ă .

Id e m  a  D-nei S ă f t ic a  D u m itr e s c u  p r in  care re c lam ă pen tru  fapte 

de  im o ra lita te  p e  p re o tu l A lex . G h ig a  d in  H u ş i .  S e  tr im it la  P . P.

S . S . C h ir ia r h i respectiv i.

Id e m  a  D - lu i D r a g o m ir  D em e tre scu , p ro fe so r la F acu lta te a  T e

o lo g ic ă  ş i M a re  N o m o f ila x , p r in  care  s u p u n e  la  cu no ş t in ţă , c ă  In- 

n a l t a  S a  S a n c tita te  P a tr ia rh u l E c u m e n ic  d in  C o n s ta n t in o p o l D . D. 

G h e r m a n o s  V , p r in  scrisoarea  S a  P a tr ia rh a lă  şi S in o d a lă  cu  No. 

6 1 0 6  d in  24  A u g u s t  a . c. i se face cu no scu t, c ă  I. S . Sanctitate  

îm p r e u n ă  c u  S f. ş i s a c ru l S in o d  P a tr ia rh a l i-a conferit o fic iu l de 

A r h o n  M a re  N o m o f ila x , tr im ifâ n d u - i şi d ip lo m a  în  care se cuprinde  

h o tă r â re a  P a tr ia rh a lă  şi S in o d a lă  a  P . S . S c a u n  A pos to lic  ş i Pa- 

tr ia rh ic e sc  E c u m e n ic  a l S fin te i B iseric i C reştine  O rtodoxe  a  R ă s ă 

r it u lu i .  D -sa în a in te a z ă  în  co p ie  am in tita  d ip lo m ă  în  o r ig in a lu l gre

cesc  c u  o  tr a d u c ţ iu n e  în  l im b a  ro m â n ă . S ă  iâ  act.

S e  c o m u n ic ă  c ă  D-1 P ro fesor F o t in o  a  în a in ta t  o  pe tiţ iu ne , p r in  

care  p ro tes tea ză  îm p ro t iv a  a legere i P ă r in te lu i Ş e rb an  ca A rh ie reu .

I. P. S. Mitropolit Primat. Preşedinte. R ă m â n e  de  d is c u ta t a- 

c e as tă  c h e s t iu n e , c â n d  v a  fi de  fa ţă  D-1 M in is tru , căc i p r im e sc  m u lte  

o c ă r i a s u p ra  c a zu lu i.

P. S. Nifon Episcopul Dunărei de Jos. Am să fac o comuni
care şi vă rog să declaraţi şedinţă intimă.

— Se ţine şedinţă intimă.
La redeschidere.
1. P. S. Mitropolit Primat Preşedinte, Şedinţa este redeschisă.



Prea Sfinţiţi Părinţi, născându-se A. S. Principele Mircea, ceea 
ce a fost un eveniment foarte fericit, ca providenţial, pentru Nea
mul Românesc şi dându-i-se numele lui Mircea cel bătrân, vechiul 
stapânitor al Dobrogei, a fost botezat în religia ortodoxă.

Atunci am luat măsuri ca să fie pomenit, aşâ cum sunt pome
niţi toţi membrii Familiei Regale. Insă de oarece am văzut că po
menirea Familiei Regale se face de către unii dmtre preoţi într’un 
fel, iar de alţii într’alt fel în privinţa ordinei numelor proprii, sunt 
de părere, că ar fi bine să hotărâm o formulă în Sf. Sinod şi nu
mai aceea să fie rostită în Biserică. Şi în legătură cu aceasta pro
pun, ca în loc să se zică „Principele Carol, Principesa Elisaveta, 
Principesa Maria, Principele Nicolae, Principesa Ileana, Principele 
Mircea“, să se zică mai corect Principii şi Principesele: Carol, E- 
lisaveta, Maria, Niculae, Ileana şi Mircea, căci este mai simplu, 
clasic şi frumos.

—  Se hotărăşte redactarea unei formule amănunţite, ce se va 
prezenta în şedinţa viitoare.

P . S. Episcopul Dunărei de Jos. înalt Prea Sfinţite Stăpâne. In 
legătură cu cele spuse de I. P. S. Voastră, îndrăznesc să fac o 
respectoasă rugăciune Sf. Sinod.

Formula admisă de Sf. Sinod, după propunerea I. P. S. Voastre 
este foarte bună, însă, sunt preoţi pe la ţară cărora, deşi li se va 
comunică ordinul, tot nu ţin minte şi se vor ţine tot de vechea 
formulă, pomenind aşa cum au apucat. De aceea aş rugâ respec
tuos Sf. Sinod ca să dispună a se tipări în mai multe mii de e- 
semplare în foi volante, pe care să se imprime această formulă şi 
să se trimeată la fiecare reşedinţă mitropolitană şi episcopală şi 
prin organele de administraţie să se deâ la fiecare biserică paro

hială şi filială. .
Preotul va lipi pe scoarţa cărţei această foaie şi va avea astiel 

la îndemână formula exactă.
Şi atunci, poţi să chemi pe preot la răspundere, dacă nu se va 

ţine de această formulă.
Se pune la vot această propunere şi se admite.
P. S. Arhiereu Valerian Râniniceanu raportor, citeşte următo

rul raport al comisiunei pentru revizuirea cărţilor de ritual privi- 

tor la revizuirea Apostolului, a patra ediţie:

înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

Această comisiune a Sf. Sinod, s'a ocupat în timpul dintre se
siunea de primăvară şi această de faţă, num ai de revizuirea A-'. 

postolului, carte de ritual a sfintei noastre Biserici Ortodoxe, pe 

care a îndreptat-o in combinaţie cu textul de M-rea N eam ţu lu i şi 

a unui text imprimat în tipografia sfintei M itropolii d in tim pu l Mi- 

tropolitului Veniamin, cu a căruia precuvântare s ’a  îm bogăţit no ua  

ediţie, ce se va imprima în tipografia Cărţilor Bisericeşti, în  a  pa- 

tra ediţie, curâţindu-se textul de toate novismeie ce se strecurase

_________ _______________ ___şJtiUJLNŢELE
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in  ediţiile an terioare , şi cuv in te le  arha ice  ieşite d in  în trebu in ţa i ea 

lim be i noas tre  B isericeşti.

T im p u l r ăm as  d in  v ac a n ţa  de v a ră  n 'a  a ju n s  co m is iu n e i a  se 

o c u p ă  şi de alte  cărţi recom anda ţe  de  S f . S in o d  pen tru  revizuire 

ş i înd rep ta re . D e  aceea c u  rap o rtu l de  fa ţă , se în a in te a z ă  statele 

de  p re zen ţă  n u m a i p e n tru  20  de  şed inţe , şi d o u ăze c i de procese 

ve rba le  p e n tru  lu c ră r ile  efectuate , r u g â n d  respectuos pe Sf. S in o d

a  m ijlo c i la  d . M in is tru  de C u lte  s ă  regu leze  p la ta  d iu rn e lo r  co 

m is iu n e i c o n fo rm  sta te lo r a lă tu ra te .

T o t  o d a tă  ro a g ă  c o m is iu n e a  a  se a c h ită  şi a lte  cereri de  p la ta  

d iu r n e lo r  p e n tru  lu c ră r ile  e fectuate m a i în a in te , a  c ă ro ra  cerere de 

p la tă  s ’a  fă c u t la  t im p , d a r  ele a u  r ăm as  ne realizate  şi s ta u  şi p â n ă  

a c u m  izite  la  C a sa  B iseric ii.

C o m is iu n e a  v in e  c u  respect a  p u n e  pe S f. S in o d  în  c u no ş t in ţa  

ce lo r ce preced p r in  s u b s c r is u l rapo rto r .

f  Arh. Valerian Rămniceanu

. . .  . \ f  Meletie Const ănliamt
M e m b ru  c o m .s iu n e . j  ‘f  Evghenie Pite?teami

S e  p u n e  la  v o t c o n c lu z iu n ile  re p o rtu lu i şi se prim esc .

I. P. S. Mitropolitul Moldovei. C er c u v â n tu l în tr 'o  chestiune  

ca re  in te re se a ză  de ap ro a p e  Sf: S in o d .

I. P. S. Mitropolitul Primat, Preşedinte. A veţi c u v ân tu l.

I. P. S. Mitropolitul Moldovei. C itirea  u lt im u lu i  rapo rt, a le  că

r u i  c o n c lu z iu n i  a u  fo s t p u s e  la  v o t ş i s ’a u  a d m is , îm i d ă  d in  n o u  

o c a z iu n e a  s ă  a m in te sc  c o m is iu n e i în s ă r c in a tă  cu  rev izu irea  cărţi

lo r  litu rg ic e  şi de  j i t u a l ,  s ă  g răbe ască  c u  ven ire a  lu c ră r ilo r  pen tru  

în d re p ta re — d a c ă  a ş â  z ice ţi— a  cărţei de  T e- D eum  ş i a  broşure i 

p e n t r u  tâ rn o s ire a  de  b iseric i.

V ă  ro g  s â  credeţi, P rea  S fin ţ iţ i P ă r in ţ i— a fară  n u m a i poa te  că 

n u  în ţe le g  eu  s p ir itu l lim b e i ro m ân e ş ti— că n u  ex is tă o  m a i ne 

c h ib z u it ă  a lc ă tu ire  a  r u g ă c iu n ilo r  ca aceea c u p r in s ă  în  b ro şu ra  

p e n t ru  s f in ţ ire a  b is e r ic ilo r !— N ’a u  a b s o lu t  n ic i u n  înţe les. B a  cevâ 

m a i  m u lt , a m  v ă z u t  e ro r i ne ie rta te  ch ia r  p en tru  cop ii de  clase 

p r im a r e !

N u  rap o rte z  aceas ta  la  S f. S in o d , dar la  acei în s ă rc in a ţi c u  c i

t ire a , t ip ă r ire a  ş i r ă s p â n d ire a  acestor cărţi.

D e  p i ld ă  aveţi s ă  vedeţi n u m e le  ce lor trei p e rso an e  ale  S fin te i 

T re im i scrise  c u  lite r ă  m ică .

D a c ă  a r  c ăd e a  aceas ta  in  m â n a  u n u i  c o p il de  c la sa  11 p r im a ră  

ş i  d a c ă  i s’a r  s p u n e  c ă  I is u s  H r is to s , s fâ n tu l D u h ,  s u n t  n u m e  p r o 

p r ii ,  de  s ig u r  c ă  el a r  o b ie c tă  n u m a i d e c â t-, d a r  de  ce s u n t  scrise  

aces te  n u m e  c u  lite ră  m ic ă ?

S u n t  a c o lo  lu c ru r i a b s o lu t  fă r ă  n ic i u n  în ţe le s  ş i d a c ă  se g ă 

se ş te  c in e v â , ca re  a r  v o i  s ă  s c o a tă  v re  u n  în ţe le s  d in  c u p r in s u l 

r u g ă c iu n i lo r  d e la  tâ r n o s ir e a  B ise r ic ilo r , s ă  p o lte a s c ă  î n  m i j lo c u l  

n o s t r u , s â  n e  fa c ă  in te rp re ta re .
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De aceea eu aş rugă Sf. Sinod ca sâ hotărască, că cea dintâiu 
carte care sa se revadă sâ fie aceasta.

Veniţi numai decât să cereţi diurne? Aveţi dreptul sâ fiţi plătiţi, 
dar avem şi noi dreptul sâ vă cerem sâ lucraţi!

P. S. Arh. Valerian Râmniceanu. N’a venit la noi!
1. P. S. M itropolitul Moldovei. De ex. pentru partea cu servicii 

de Te-Deum s’a făcut încă de acum trei ani propunere ca să se 
revadă

P. S. Arh. Valerian Râmniceanu. Trebuia să o revadă a- 

mândoi 1. P. S. Mitropoliţi.
I. P . S. M itropolitul Moldovei. Sunt totdeauna la dispoziţia sar

cinilor ce mi se dau. Nu am fost poftit de nimeni să mă ocup 
despre acest lucru, căci aş'fi venit şi în miez de noapte!

In această carte sunt novisme, care sunt înlăturate şi  ̂de scri
itorii profani în lucrările lor literare şi acum se'găsesc în cartea 
de Te-Deum. Sunt cuvinte care nu pot fi înţelese decât de puţini 
oameni şi nepotrivite în limba bisericească; spre pildă: supra sim- 
ţual etc.

De ce oare comişiunea nu s’a ostenit să vină cu aceste modi
ficări? Mai departe.

Se observă şi greşeli de doctrină religioasă spre pildă: în ru
găciunile care se citesc de Arhiereu sau în lipsă, de preot pentru 
des’egare în care s’au strecurat greşeli dogmatice.

Aceste greşeli continuă a se tipări şi în ediţiile noui. Vezi Ev- 
hologiu din 1910 pag. 183 şi 184.

P. S. Arh. Valerian Râmniceanu. Ne învinuiţi de geaba! N’a 
venit la noi!

I. P. S. Mitropolitul Moldovei. Nu învinovăţesc pe nimeni, dar 
atrag atenţiunea Sf. Sinod asupra acestor greşeli dogmatice, care 
stau în contra doctrinei ortodoxe.

P. S. Sofronie Episcop a l Râmnicului Noului Severin. In pri
vinţa cărfei de Te-Deum, mi-aduc aminte de pe timpul în care e- 
ram în comişiunea Bibliei, şi făceam şedinţe la Sf. Sinod sub pre- 
şidenfia 1. P. S. Mitropolitul Atanasie, că răposatul episcop de Ar
geş Gherasim aveâ însărcinarea să revadă cartea de Te-Deum. 
No/ ziceam sâ o revedem cu toţii, însă I. P S. Mitropolitul Ata- 
nasie a spus să o revadă P. S. Episcop al Argeşului, Gherasim, 
ca cunoscător mai profund al limbei ebraice.

Ce s’a mai făcut încoace nu ştiu. In privinţa cărţei de sfinţire 
| bisericilor cred că ar trebui să se pună molifta sfinţirei mai lă
murită după originalele elineşti, căci are perioade prea lungi, care 
îngreuiază înţelesul.

P. S. A rh. Meletie Constănfeanul. înalt Prea Sf. Stăpâne. Am 

recunoscut cu toţii, că este trebuinţă de o revizuire a cărţilor de 

ritual. Să se stabilească însă cine să facă revizuirea şi a acestor 

cărţi, adică de Te-Deum şi de sfinţirea Bisericii. La com işiunea în 

sărcinată cu cărţile de ritual, nu s ’a trimis aceste csrţi, ci s’a tri

mis la o altă comisiune com pusă din amândoi I. P. S. Mitropoliţi
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De aceea rog pe Sfântul Sinod să hotărască cine să se ocupe cu 
revizuirea cărţilor de Te-Deum şi de sfinţirea Bisericii. Eu aş fi de 
părere să se încredinţeze tot la comisiunea pentru'cărţile de ritual.

I. P. S. Mitropolitul Primat, Preşedinte. Orine va fi însărcinat 
cu revizuirea acestor eărţi de Te-Deum şi de sfinţirea bisericilor, 
eu o singură rugăciune am de făcut.

Să se îngrijească de curăţenia limbei, căci după cum bine ştiţi 
şi aceasta totdeauna a fost una dintre grijile bisericei noastre.

Unde vor fi. arhaisme prea nepotrivite sau încurcături de stil, 
să se caute a se îndreptă şi limpezi ca să fie pe înţelesul tutu
ro r , fără însă a se introduce termeni noi, cuvintele tecnice între
buinţate de gazetari.

in cât rog comisiunea să ţină socoteală în de aproape de acea
sta, ca să nu cădem sub blamul celor ce anume pândesc greşale 
streine, fără a se gândi la ale lor proprii.

P. S. Arh. Vartolomeiu Bacaoanul. Înalt Prea Sfinţite Stăpâne! 
Chestiunea revizuirei cărţilor de ritual este de cea mai mare în
semnătate pentru noi; căci în ceea ce priveşte limba, Biserica are 
două titluri de glorie, cari nu trebuesc nici uitate nici părăsite şi 
anume. Biserica ne-a păstrat limba românească pe care o avem, 
şi tot Biserica noastră strămoşească ne-a creiat această limbă şi 
ca sens de cuvinte şi ca structură de idei şi de fraze.

Prin urmare în privinţa limbei răspunderea noastră este urgentă 
Ş i grea.

Este urgentă şi ca atari trebue să ne ocupăm de această che
stie imediat. Este grea şi pentru aceasta trebue să numim o co
misiune specială.

Ceva mai mult: sunt de părere, că nici această comisiune nu 
şt-ar putea luâ singură răspunderea acestei sarcini şi de aceea ar 
fi bine, ca, această lucrare odată terminată să fie prezentată Sfân
tului Sinod.

Aşâ în cât, fiind în deaproape cercetată de Sf. Sinod, lucrarea 
aceasta să poată să prezinte o mai mare chezăşie, întreaga răs
pundere a Sfântului Sinod fiind astfel angajată.

Că va dură lucrarea mult? Să dureze! Numai treaba să se facă 
bine!

Sunt scrieri bisericeşti în care construcţia gramaticală este cu 
desăvârşire barbară şi cu desăvârşire împotriva geniului limbei 
noastre.

Mai mult încă: pe ici pe colo sunt strecurate şi greşeli de dog
mă, cum este aceia pe care a arâtat-o 1. P. S. Mitropolit al Mol
dovei cu privire la primatul lui Petru.

Prin urmare trebue să ne preocupăm de această chestiune cu 
toată rigurozitatea şi ca atare trebue să angajăm întreaga răspun

dere a Sfântului Sinod.
Sunt de părere deci să numim o comisiune specială deosebită 

de aceea care este însărcinată cu imprimarea cărţilor bisericeşti, 
făcând astfel din această chestiune, o chestiune deosebită.
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I . P. S. M itropolit Primat, Preşedinte. In legătură cu chestiu
nea revizuirei acestor două cărţi bisericeşti, ţiu sâ adaug câteva 
cuvinte :

Sfântul Sinod a rânduit mai mult, ca mai întâiu să se revizu
iască Biblia. Lucrarea aceasta a început de acum o—6 ani şi a- 
cum este către sfârşit.

Suntem aproape de Noul Testament.
Lucrarea aceasta este întocmită în limba cea mai curată româ

nească şi pe înţelesul tuturor.
La alcătuirea ei s’a avut în vedere toate ediţiile româneşti dim

preună cu Septuaginta, Vulgata şi Ebraica.

A mers cam cu încetul, însă este o lucrare foarte conştiincioasă. 
Când se va mântui lucrarea aceasta, va fi nevoie ca în toate căr
ţile de ritual sâ se introducă fraze din Biblie după textul admis 
de Sf. Sinod. încât comisiunea aceasta biblică trebue lăsată să lu
creze înainte şi să numim o altă comisiune pentru revizuirea căr- 
ţei de Te-Deum şi a aceleia de Sfinţirea bisericilor. Mă tem însă 
să nu se încurce în revizuirea textelor luete din Biblie. De unde 
se vede câ ar fi mai bine să se aştepte cu terminarea aceste lucrări 
monumentale.

P. S. Nicodim Episcop a l Huşilor. înalt Prea Sfinţite Stăpâne, 
eram să zic, tocmai ceea ce a spus I. P. S Mitropolitul Moldovei. 
Acum: fie că comisiunea pentru revizuire r ă m â n e  aceiaşi, fie ca 
se alege o alta, lucrările acelei comisiuni vor trebui să vină nea
părat la Sf. Sinod, pentru ca întreg Sf. Sinod să aibă cunoştinţa 

de modul cum se lucrează.
Şi pentru ca acest lucru să se poată face mai bine, socotesc 

că lucrarea făcută de comisiune să se tragă în atâtea  ̂ exemplare, 
câţi membri sunt în Sf. Sinod, pentru ca să se poată împărţi la 
toţi. încât fiecare să o poată cercetă în deaproape, rămânând a- 
poi ca să stabilim într’o şedinţă textul definitiv.

Numai procedând în,chipul acesta se poate zice, că această lu
crare este o lucrare a Sf. Sinod. Intr’altfel este lucrarea numai a 
unei comisiuni a Sf. Sinod şi Sf.-Sinod nu poate fi angajat.

1. P. S. Mitropolitul Primat. De ce carte vorbiţi anume?
P. S. Episcopul de Huşi. De toate!
I . P. S. Mitropolitul Primat. Atunci nu mai mântuim niciodată 

tu asemenea confuziuni neaşteptate.

P. S. Arh. Meletie Constănfeanu. înalt Prea Sfinţite Stăpâne, Noi 
ştim că Sf. Sinod a hotărît dupăce anume cărţi să se facă revi
zuirea, avându-Ie ca model de limbă curat românească, fară no- 
visme; şi s’a stabilit, ca comisiunea însărcinată cu revizuirea căr- 
ţilor de ritual, să aibă în vedere pe cele-de Neamţ, care s’au gă

sii că sunt cele mai bune. Prin urmare Comisiunea nu face alt- 
cevâ decât să se uite şi să revizuiască identic după acestea.

Cât priveşte cartea de Te-Deum şi cea de Sfinţirea de biserici 

înţeleg foarte bine, ca comisinnea să'şi prezinte lucrarea sa Sf. 

Sinod, pentru că ediţiunile acestea care sunt astăzi, conţin multe
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expresiuni care nu, corespund celor vechi, în care găsim limba 
noastră veche românească.

I. P. S. Mitropolit Primat, Preşedinte. Sunt de părere să rân- 
duim o comisiune specială numai pentru revizuirea cărţilor de 
Te-Deum şi de Sfinţirea bisericii, cari s’au susţinut că au multe 
greşeli.

Încât cred că numai pentru aceste două cărţi trebue să numim 
o comisiune, care să se ocupe de ele.

1. P. S. Mitropolitul Moldovei. Discuţiunea văd că a devenit 
foarte interesanta. Cestiunile ridicate de P. S. Arh. Vartolomei şi 
P. S. Episcop de Huşi, nu sunt chestiuni peste cari trebue să tre
cem aşâ de repede.

P. S. Episcop de Huşi a spus clar. eu nu recunosc ca ale Si
nodului, lucrările făcute numai de o comisiune, fără ca ele să fie 
cercetate de toţi membrii Sf. Sinod.

Cuvântul P. S. Episcop de Huşi îşi are greutatea sa şi e bine 
să examinăm lucru.

In adevăr s’au văzut lucrări de ale Comisiunilor orânduite de 
Sinod cari s’au contrazis unele pe altele.

Şi atunci unde e garanţia Sinodului ? Şi răspunderea cine o are? 
Comisiunea, care Se pune la adăpostul Sf. Sinod, sau Sf. Sinod 

care pe temeiul referatului Comisiunei a aprobat această carte ?
Vedeţi dar că părerea P: S. Episcop de Huşi este vrednică 

de toată atenţiunea noastră. Cuvântul zis de P. S. Sa e greu: Eu 
mă dezist de orice răspundere, când lucrarea nu este în deaprodpe 
cercetată de comisiune, oricare ar fi ea.

P. S. Arh. Vartolomeu a spus: Biserica a iormat limba şi ea a 
păstrat-o.

Apoi dacă Biserica a format limba şi a păstrat-o atunci Bise
rica, trebue să se rostească.

1. P. S. Preşedinte vorbeâ adineoarea de tipărirea Bibliei şi spu
nea că merge greu. Vă mărturisesc că eu mă îngrozesc dc ră
spundere.

Sunt unul dintre aceia cari am luat parte dela începutul acestei 
lucrări şi ştiu cât de mari greutăţi se întâmpină pentru o dreaptă 
lămurire a unor texte biblice. Am lucrat cu P. S. Atanasie, fost 
Mitropolit Primat şi cu mult regretatul Timuş, fost Episcop de Ar
geş şi alţii dintre P. P. S. S., cari şi azi sunt în Comisie. Am lu
crat până la începutul prorocilor mici şi de acolo n’am mai luat 
parte, date fiind împrejurările grele.

1. P. S'. Mitropolit Primat. Nu numai 1. P. S. Voastră, dar şi eu 
sunt unul dintre acei cari cu întreg Sf. Sinod am început odată şi 
am continuat revizuirea Bibliei şi m’am interesat foarte deaproape 
de această lucrare chiar şi dupăce s’a rânduit o anumită cbmisi
une mai redusă decât întreg Sf. Sinod, pentru ceva înlesnire \a 

convocări şi întruniri. Iar acum ca Preşedinte încă z.i\nvc iau parte 
la toate lucrările şi cred că o asemenea lucrare mai conştiincioasă 

şi mai bună nu se va mai putea repetă, ne mai fiind trebuinţă de



nici o revedere. Vechiul Testament fiind aproape gata şi de sub tipar.

I .  P. S . M itropo litu l Moldovei. C um  are să se mai revadă, dacă 

este tipărită ? P. S. Ep iscopul N icodim  al H uşilo r a tipărit o mică 

Biblie portativă, lucrare pentru care trebue să-i fim , recunoscători 

pentrucă um ple  un  gol. Desigur că asupra acelei lucrări nu  avem 

răspundere, căcî este lucrată şi semnată de P. S. Sa. E u  am ci

tit-o şi sun t pe deplin mulţum it. In  ce priveşte pentru biblia pu 

b licată sub auspiciile Sf. S inod  vom aveâ totdeauna răspundere.

T rebue să ne gând im  serios asupra acestui lucru. Vorbea P. S. 

S a  de cărţile de Neamţ. Dar ce credeţi că acelea au fost inspirate 

şi n ’au  greşeli? O m u l e num ai om !

Dar, câte greşeli nu  sunt în  cărţile de Neamţ? Şi în Biblia după  

tim pu l lu i Şerban Cantacuzino sunt greşeli.

De aceea trebue să discutăm chestia cu atât mai mult cu cât 

B iblia nu  e num ai pentru noi Românii de aci, ci ea ca şi legea 

noastră creştinească formează unitatea Rom ânilor de pretutindeni: 

şi d in  Basarabia şi din Bucovina şi din Transilvania şi din Mace

don ia  şi preste tot unde e suflare românească- Cât de bine ar fi 

fost dacă s’ar fi putut să ia parte câte un reprezentant al fraţilor 
noştri la această mare carte a tuturor cărţilor sfinte.

I· P- S. M itropolit Prim at. Lucrul se face' bine şi se face co
rect şi foarte conştiincios.

I ·  P· M itropolitu l Moldovei. I P. S. Voastră aţi luat parte 
mai tâ rz iu !

I . P . S. M itropolitul P rim at. Am participat dela început.

I· P ■ 5. M itropolitu l Moldovei. Nu ştiam ! Dar ştiu că n ’aţi fă
cut parte din comisia în care am lucrat cu acei colegi de care am 
vorbit a d ic ă : Atanasie şi T im uş.

In  B iblie afară de limbă curată şi pe înţelesul tuturor nu tre
bue să  se strecoare nici ό  umbră, nici o nuanţă de greşeală.

De aceea socotesc câ ar fi bine să ne gândim  şi la celelalte 
cărţi de riiual bisericesc. S unt mulţi dintre feţele bisericeşti, care 

citesc cu preferinţă cărţile de ritual vechi tipărite la Monastirea 
. N e a m ju .

Pentruce credeţi că aceştia ţin aşâ de mult la cărţile cu slove 

vechi, care sunt scoase afară din şcoală de peste 40 ani.
P. S. Episcop de Argeş. Le plac vechiturile.

I .  P . S. M iiropo litu l Moldovei. Se vede că vechiturile sunt une 
ori mai de preţ de cât noutăţile.

Vedeţi dar ce atenţie se cere dela Comisie şi câtă răspundere

are ea, de altfel şi toate com isiunile de acest fel.

Lucrările acestea vor fi judecate de urm aşii noştri, şi e bine ca 

să le lăsăm o lucrare b u n ă  ca de însem nătatea Bibliei şi ca carte

literară şi carte de credinţă şi lege.

Pentru aceea aş fi de părere ca B iblia să fie cetită şi în  şedin
ţele Sf. S inod, dacă ar fi posibil.

P. S. Sofronie Episcopul Râmnicului. A r trebu i ca sesiunea S i
nodului să ţină 3 luni.
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I. P. S. Mitropolitul Moldovei. Sesiunea a fost deschisă acum 
5 zile; puteam să lucrăm ceva. Sf. Sinod să iâ o hotârîre în a- 
ceastă privinţă, căci e o chestiune de foarte mare însemnătate.

1. P. S. Mitropolitul Primat. Nu vreau să rămână nimenea 
subt acuzaţiuni şi bănueli nedrepte. S’a recunoscut trebuinţa de a 
se revizui Biblia românească, şi Sf. Sinod dela început a lucrat 
în complectul său, întrunindu-se în sala de şedinţe, unde luam 
parte cu toţii până către finele cărţei a doua a Pentatcucului (19 
şed.). Dar observându se că după închiderea Senatului P.P. S.S. 
Kiriarhi Eparhioţi ne mai putându-se întruni regulat în Capitală, 
atunci s’au hotărît de a se alege o comisiune specială de 10 mem
bri, între cari eram şi Eu, şi 1. P. S. Partenie;— iar 1. P. S. Mol
dovei a venit ceva mai târziu dupre cum se vede.

I. F. S. Mitropolitul Moldovei. La acele şedinţe a luat parte 
întreg Sf. Sinod.

P. S. Sofronie Episcopul Râmnicului. Era o fericită idee, căci 
toţi avem răspunderea!

I. P. S. Mitropolitul Primat. Precum am mai zis: eram împre
ună. S’a revăzut cartea 1 şi cartea 11 din Pentateuc precum am a- 
rătat. Dela o vreme Sf. Sinod a hotărît ca pentru o lucrare mai 
expeditivă să restrângă la 7 persoane numărul acelora cari ar pu
tea a se întruni regulat şi a se ocupă cu această minuţioasă 
lucrare.

In această comisiune eu ca Eparhiot nu am putut veni tocmai 
dela Huşi, dar am convingerea că au fost alţii cari au lucrat cu 
toată seriozitatea.

Subt I. P. S. Mitropolit Atanasie a fost numită această comisiune, 
compunându-se din 7 membri, cari cum am spus’o au lucrat cu 
toată seriozitatea, şi anume: servindu-se de toate ediţiile Bibliei, 
pe care le avem noi în româneşte începând cu aceea a lui Şer- 
ban Cantacuzino 1688; Biblia de Blaj 1795; Biblia de Petersburg 
1819; Biblia Mitropoitului Andrei Şaguna şi Biblia de Buzău 1855, 
etc. consultând pretutindenea la locurile mai întunecate atât Sep- 
tuaginta, Vulgata şi textele Evreeşti, cât şi diferite dicţionare în 
care se dau lămuririle şi comentariile necesare aproape verset cu 
verset.

Lucrarea continuă şi astăzi tot aşâ şt ajutând Dumnezeu am 
ajuns până aproape către sfârşitul Vechiului Testament.

S’a cerut de către unii, să iasă mai repede Biblia, în cât s’a gă
sit atunci de cuviinţă ca comisiunea să’şi îndesească şedinţele ca 
-să grăbească lucrarea şi totodată s’a luat hotărârea să se şi în
ceapă a se tipări.

Şi s’a început a se tipări de acum doi ani 1911 şi de către mem
brii Sf. Sinod care au cetit coaiele s’au văzut că limba este foarte 
curata şi frumoasă şi cred ca o mai bună, mai perfectă lucrare, 
n'are să poată face nimeni.

Este o lucrare grea, complicată» pe care unu\ singur tu i poate 
să o facă, dar fiind mai mulţi la o aceeaş masă, cu toate textele de
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consultat înainte, sfătuindu-se împreună în privinţa înţelesului şi 
a frazelor ce trebuesc întrebuinţate, lucrul merge mai uşor şi lu
crarea iese mai perfectă de cât când ar fi făcută numai de unul 
sau doi singuri.

Iar dacă întreg SI. Sinod ar fi trebuit să iâ parte la această lu
crare, apoi aceasta nu ar fi fost cu putinţă, căci cum am mai zis, 
nu ne putem întruni toţi atât de des venind dela Eparhii înde
părtate. S’au ţinut până acum 200 de şedinţe. S’ar fi putut oare 
ca întreg Sf. Sinod, să participe la un aşâ număr de şedinţe în- 
tr’un timp mai scurt ? De bună seamă câ nu, căci trebue să se 
lucreze şi peste an şi nu se poate.

In cât rog pe antevorbitori să aibă încredere, căci se face lu
cru bun şi conştiincios.

Ceea ce este tipărit va fi revăzut de Sf. Sinod, căci se va îm
părţi fiecărui membru câte un exemplar, ca fiecare să poată stu- 
diâ cu atenţiune.

Dacă se vor găsi greşeli de către P.P. S.S. examinatori, n’am 
aveâ de cât sâ formulăm erata şi s’o anexăm la sfârşit, dupre 
cum se face şi cu alte cărţi mari.

In cât aşâ stă chestiunea cu revizuirea şi imprimarea din nou a 
Bibliei Sf. Sinod

In ceea ce priveşte comisiunea ce lucrează la această operă, ea 
s'a descomplectat cu un membru, acum de curând, de oarece P. 
S. Teofil fiind slab de ochi, a demisionat din săptămâna trecută. 
Deci eu vâ rog acum să alegeţi un alt membru, care sâ iâ parte 
la lucrările comisiunei care există. Această comisiune pe care eu am 
găsit-o mai redusă cu doi membri din opt, este actualmente com
pusă din: 1) Primatul ca Preşedinte; 2) P. S. Meletie Constănţea- 
nu, 3) P. S Calistrat Bârlădeanu, 4) P. S. Valerian Râmniceanu, 
5) P. S. Evghenie Piteşteanu, 6) Cine se va alege în locul vacant.

Dacă îmi daţi încă un membru, comisiunea va fi complectă aşa 
cum am găsit-o lucrând încă din timpul fostului Mitropolit A- 
tanasie.

I. P. S. M itropolitul Moldovei. Ne comunicaţi că P. S. Arhie
reu Teofil a demisionat. Eu regret de aceasta, şi aş rugă pe .P S. 
Teofil să rămână la locul său, pentrucă ştiu că e sârguincios şi 
nu aşâ uşor s’ar puteâ înlocui un membru al comisiunei care e 
deja îndrumat. Căci în adevăr la aşâ sarcină e un fel de îndru
mare. Şi eu aş rugă pe P. S. Arhiereu Teofil să primească de a 
fi şi mai departe membru al acestei comisiuni.

Cu acest prilej, aş rugă Biuroul să deâ o satisfacţie membrilor 
St. Sinod de a le trimite şi lor colile tipărite până azi din Biblie.

Noi toţi avem dreptul de a ceti lucrările acestea tipărite, ci nu 
numai comisiunea. Şi ca chestiune de atenţiune, căci şi noi avem 
dreptul de a şti cum se tipăreşte Biblia, ca să ne putem rosti şi 
noi asupra ultimei redacţiuni a textului biblie.— Dacă avem acest 
drept, atunci daţi-ne cel puţin putinţa să cetim.

I .  P. S. M itropolit Prim at. Se vor dâ la toţi.
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I. P. S. Mitropolitul Moldovei. Dâ, s ă  se dea , căc i cât t im p  am  

fost prezidentul Sinodului, aşâ am  procedat.

A m  dispus a se tr im ite  co lile  tipărite  la  toţi m em br ii s â  citească.

P. S. Arh. Meletie Constănfeanu. A răm as  s â  se te rm ine  şi s â  

se deâ.
P. S. Arhiereu Teofil Ploeşteanu. 1. P. S. Stăpâne, numai vreo 

două cuvinte voiu spune, ca să pot răspunde I. P. S . Mitropolit 
al Moldovei

I. P. S. Stăpâne, eu n’am demisionat din comisiune aşâ în za
dar, ci consultându-mi puterile mele fiizice şi văzând câ sunt cam 
slab în ceea ce priveşte vederea. Mi s'a recomandat să am odihna 
ochilor pentru cât-va timp. Dar aceasta nu înseamnă că n’am să 
iau parte pentru totdeauna la lucrările comisiunei.

Voiu luâ parte atunci când voiu fi în stare aă fac aceasta. Insă 
aşâ cum sunt· astăzi, m’am temut de responsabilitatea cea mare 
de conştiinţă, ca nu cumva sâ se treacă din cauza slăbiciunei mele 
vreun cuvânt nepotrivit.

Aceasta am avut de zis. Şi cu această ocazie mulţumesc cu a- 
dânc respect Sf. Sinod pentru cinstea ce mi-a făcut să mă nu
mească în comisiune.

Tot asemenea mulţumesc şi 1. P. S. Mitropolit Primat şi I. P.
S. Mitropolit al Moldovei pentru bunăvoinţă ce o au de a'mi dâ 
încredere înainte.

I- P. S. Mitropolitul Moldovei. Deci dar colaboraţi şi mai de
parte în comisia biblică.

/. P. S. Mitropolitul Primat Preşedinte. Aşâ în cât chestiunea 
aceasta este regulată.—Cât priveşte revizuirea cărţii de Te-Deum 
şi de sfinţire a bisericilor; sunt de părere să meargă în revizuirea 
comisiunei de cărţi de ritual.

P. S. Arhiereu Meletie Constănfeanu. I. P. S. Stăpâne, cărţile 
de Te-Deum şi de sfinţire a bisericilor trebuesc revizuite, pentrucă 
nu este un anume original, cărţile de ritual care sunt deja re
vizuite nu mat au nevoie de o nouă revizuire pentrucă la tipări
rea lor s’a avut în vedere cărţile de Neamţ, care au trecut pe di
naintea ochilor noştri, ai tuturor. Nu ştiu să fie cineva aci, cari 
sâ nu le fi cetit. Cât priveşte cuvântul din Euvhologiu la rugăciu
nea de deslegare, eu aş crede ca să nu mai facem discuţie asu
pra punctului acestuia, rămânând ca la o nouă ediţiune comisiu- 
nea să aibă în vedere a introduce textul astfel: cel ce ai dat a- 
ceastă putere sfinţilor tăi Ucenici şi Apostoli ca să deâ iertai e de 
păcate şi ai zis.., asemenea şi la a doua rugăciune de dezlegare 
să se introducă cuvintele: Cela ce după învierea ta cea de a treia 
zi ai dat sfinţilor tăi Ucenici şi Apostoli cheile împărăţiei cerurilor.

Noi ne-am ţinut întocmai de cărţile de Neamţ, cari sunt toarte 
bune ca limbă'.

P. S. Arhiereu Antim Botoşeneanu. Dar nu ca construcţie de fraze.
P. S. Arh. Meletie Constănfeanu. Nu cred să ţie nevoie să se 

schimbe vre-o frază, căci le-am cetit de multe ori.
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Fiumoasă limbă românească găsim în cărţile de Neamţ şi cele 
dela Buzău, din timpul lui Chezarie. In cât eu aş rugă, ca aceasta 
sa nu se schimbe, căci cunosc şi podoaba şi frumuseţea frazei şi 
valoarea intregei producţiuni.

De aceea Sf. Sinod a avut în vedere pe cele de Neamţ şi noi 
ne-am ţinut identic de ele, în cât nu cred să se fi strecurat vre-o 
eroare la retipărire.

In cât sunt de părere, că pe acestea să le lăsăm aşa, iar pe 
celea de Te Deum şi de sfinţire a bisericilor să le revizuim, pen- 
trucă pentru ele nu avem original.

I .  P. S. M itropolitul Primat, Preşedinte. Sunt de părere ca tot 
comisiunea însărcinată cu revizuirea cărţilor de ritual şi pentru 
tipografie şi revistă să revadă şi aceste două cărţi: De Te Deum 
şi de Sfinţirea bisericilor, căci în adevăr trebuiesc revăzute, şi să 
aducă apoi aci textul ca să’l revedem cu toţii. Şi în urmă se va 
da binecuvântarea pentru tipărit.

Se pune la vot această propunere şi se admite.
I .  P. S. Mitropolitul Moldovei. Cer cuvântul în chestie personală.
1. P. S. Mitropolitul Primat, Preşedinte. Aveţi cuvântul.
I . P. S. Mitropolitul Moldovei. Nu ma unesc cu părerea P. S. 

Sale în privinţa întrebuinţărei ediţiunilor de Neamţ, în care s’a 
strecurat învăţătura cu prerogativa lui Petru de a fi socotit ca 
verhovnicu! apostolilor. Această întăetate n'a avut-o.

Vă declar că dacă se va continua a se tipări cărţi in spiritul 
acesta eu nu le primesc.

Şi eu ştiu cum s'a strecurat în ediţia de Neamţ şi alte ediţii, 
că Sf. Apostol Petru ar fi avut o întăetate asupra tovarăşilor lui 
de Apostolat, precum susţin teologii papistaşi.

Traducerea făcându-se din slavoneşte şi în acele cărţi strecu- 
rându-se această învăţătură dorită şi susţinută de papistaşi, lesne 
s ’au introdus şi în traduce rea românească tipărită în Monastirea 

Neamfu.
Ceeace s'a putut face atunci din necunoştinţă nu poate a se 

susţine azi, sub motivul că nu se poate schimbă.

Această greşală nu se mai poate continua ca să se strecoare 

in  cărţile noastre bisericeşti.
1. P. S. Mitropolitul Primat, Preşedinte. Ţ in să dau oarecare 

lămuriri.
Cărţile de Neamţ s’au luat după scrierile cele mai vechi, d u p ă  

molitvelnicul lui Petru Movilă, după cel dela R âm n ic  şi altele.

Noi ştim că cel dintâi molitvelnic, în  limba s lavonă, l-a făcut 

Petru Movilă Mitropolitul Kievului, fratele lui S im eon  D o m n u l 

Moldovei etc., autorul mărturisirei ortodoxe, ap roba tă  de m are le  

Sinod din Iaşi 1642, admisă fiind aceasta ca Carte s im bo lic ă  pen tru  

credinţa tuturor bisericilor ortodoxe.
P rin  urm are a u to ru l acestu i m o litfe ln ic  este unul din Mitropoliţii 

ce i m a i însem naţi a i o rto d o x ie i d in  trecut. 
D u p ă  această ed iţie  M o v ileq pă  s ’a t ip ă rit o alta la Veneţia, în



care se zice, că s'ar fi făcut o mică schimbare la rugăciunile des- 
legării, care nu ar fi a Mitropolitului Petru Movilă.

Această ediţie, tipărită la Veneţia, se zice că erâ imprimată 
absolut în aceeaşi formă şi cu aceleaşi caractere de tipar ca aceea 
a lui Petru Movilă, pentru a se putea confundă de către necuno
scători şi ea probabil ajungând şi in mâna acelora, care au tipărit 
vechile cărţi româneşti, poate câ se vor fi strecurat în ele şi gre
şeli prin traducere, care ar fi greu de controlat fârâ de a fi avut 
faţă în faţă adevăratul Molitfelnic al lui Petru Movilă şi acel din 
Veneţia dela mijlocul secolului al XVI .

In cât nu putem acuză aşa de grav pe zeloşii noştri antecesori 
cari cu toată buna credinţă lucrând s'au folosit de cele mai vechi 
molitvelnice ca acela a lui Popa loan de Vinţi pe la 1600; idem 
de cel de Râmn’C de pe la 1700, acel dela ambele Mitropolii din 
laşi şi Bucureşti şi altele (slavone chiar).

Sfântul Sinod mai înainte de a tipări ediţia sa a dat să se re
vadă Molitfelnicul de Neamţ ca cea mai curată ediţie, luat de pe 
cele vechi şi actualul e tipărit precum s’a revăzut de numita 
Comisiune a Sf. Sinod.

Chestiunea ridicată aci despre verhovnicia Sf. Ap. Petru al că
ruia titlu pare că se cere a fi înlăturat, eu mă declar că nu pot 
fi de această părere. Cu toţii ştim că Sf. Ap. Petru este numit 
verhovnic chiar de însuşi Mântuitorul Hristos, carele după întreita 
mărturisire, i-au încredinţat „cheile împărăţiei cerurilor" şi l-au 
declarat de piatra pe care va zidi Biserica sa şi altele, potrivit 
căreia învăţături evangelice Sf. Ap. Petru încă din vechimea cea 
mai depărtată este numit prin toate cărţile bisericeşti, cu numele 
de verhovnic, dupre cum se vede aceasta şi din frumoasele stihiri, 
care din cea mai depărtată vechime se cântă la slujba lui pretu- 
tindenea fiind numit „Verhovnicul şi căpitenia Apostolilor" ceeace 
nimenea nu ar putea schimba.

Aşa în cât trebue bine să luăm seama, ca nu cumva din zel 
greşit, să rupem cu tradiţia trecutului, Bis. Ort., luând aminte ca 
nu din grăbiri prea mari ale cuiva să se strecoare greşeli neertate 

P. S. Episcopul de Huşi. I. P. S. Stăpâne, aş voi să răspund 
două cuvinte P. S. Arhiereu Meletie în ceiace priveşte tipărirea 
cărţilor de pe textul de Neamţ.

Aceste texte au şi ele nevoie de corectări, căci sunt locuri în 
care se găsesc chiar erezii. Aşâ pot cită din memorie, intr'un 
psalm se spune, câ „nu vor învia necredincioşii la judecată11. Va 
să zică se tăgădueşte învierea a unei părţi dintre oameni.

In textul original nu este aşa. Prin urmare sunt greşeli în căr
ţile de Neamţ şi când Sf. Sinod este acela, care tipăreşte aceste 
cărţi trebue să se ocupe bine de ele.

Când au ieşit la Neamţ, au apărut iară aprobarea Sf. Sinod 
când însă ies sub egida Sfântului Sinod, trebue să se facă toate 
corectările.

P. S. Arh. Meletie Constănţeanu. Nu sunt fireşte- vn contra pă-
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rerei de a se îndrepta părţile nelămurite; însă nu este mai puţin 
adevărat, că de multe ori par a fi greşeli, pe când ele nu sunt 
greşeli, ci au numai trebuinţă de comentarii.

Deci versetul: > Pentru aceasta nu vor învia necredincioşii la 
judecată, nici păcătoşii în sfatul drepţilor", la care face aluzie 
P. S. Episcop de Huşi şi care este vers. 5 din psalmul I se co
mentează astfel: Necredincioşii la judecată nu vor avea nici o în
credere în faţa Judecătorului suprem, şi nu vor învia pentru a 
primi aceiaş judecată pe care o vor primi drepţii, adică la Înviere 
necredincioşii nu că nu vor învia, ci nu se \ or bucură de aceiaş 
stare de încredere ca drepţii, ci se vor arătă smeriţi şi pierduţi. 
Care stare a lor va fi mult mai îngrozitoare decât însăşi nimicirea.

Alt exemplu: la psalmul 103 vers. 25—26 se zice: „Marea a- 
ceasta este mare şi largă acolo sunt jigânii cărora nu este număr. 
Jivini mici cu mari; acolo corăbiile umblă, balaurul acesta pe 
care l-ai zidit a-1 batjocori pe el“.

Comişiunea când a ajuns şi a revăzut aceste versete, nu putea 
schimbă textul care'l avem în traducere românească ediţia de 
Neamţ; deşi versetul dacă îl cităm din original : Αυτή ή θάλασσα 
ή μεγάλη  . . . Εκεί π λ ο ία . . . δράκων οδτος ον ϊπλασας έμ,πάιζειν αδτώ . . . 

ar ieşi ca în loc de expresiunea a’l batjocori pre el, să̂  traducem 
a se desfată, adică a se bate şi a se jucâ în mare, căci verbul 
ε μ π α ί ζ ω  se traduce: mă joc în ceva, de unde cuvânţu.l batjoco
resc, a’l batjocori, nu însemnează defăimare, ci tocmai desfătare; 
deci versetul este foarte bun aşa cum a rămas. De altfel toţi psalmii 
şi în noua ediţie a întregei Biblii, care va apare în curând, au 
rămas întocmai neschimbaţi după ediţia de Neamţ.

De aceea spun, c . trebue să fim cu multă îngrijire, căci ni se 
pare că sunt greşeli, acolo unde nu sunt, ci numai este nevoie 
de oarecare comentarii.

Se cere închiderea discuţiei şi se admite.
D. C. G. Disescu Ministrul Cultelor şi Instrucţiunei. Prea Sfin

ţiţi Părin{>, vă rog să binevoiţi a lua act, că guvernul a confirmat 
ca Arhiereu pe părintele Şerban, unul dintre cei de-emnaţi prin 
consensul întregului Sf. Sinod.

I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Cunoscând cu toţii cum 
«m ales trei membri pentru un Ioc vacant de Arhiereu eu regre
tând defectul ochilor noului candidat şi cunoscând stricteţe Sfin
telor Canoane şi a tradiţiei româneşti pentru înaintarea la Arhierie, 
în ce priveşte hirotonia noului ales 'întărit prin Decretul Regal de 
acum anunţat, mă raportez în această chestiune cu totul la apre
cierea Sfântului Sinod, care singur va hotărî ce va crede de cu- 
viinţă

P. S. Episcop a l Huşilor. înalt Prea Sfinţite Stăpâne, noi nu 
putem face altceva decât să luăm act de faptul că preotul Şerban, 
unul din cei aleşi de noi, a fost confirmat ca Arhiereu de către 

M. SI Regele.

Nici o discuţie în această privinţă nu-şi poate aveâ locul şi nici
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un vot nu se mai poate da asupra acestei alegeri, ce a fost făcuta 
mai înainte de Sf. Sinod şi pe care M. S. Regele a confirmat-o.
In cât, nu rămâne decât să luăm act şi să punem la vot hotărâ
rea de hirotonie a preotului Şerban.

Se pune la vot propunerea P. S. Episcop al Huşilor anume, 
că «Sfântul Sinod este de acord a se face hirotonia preotului A- 
lex. Şerban» şi se admite.

Dl. C. Disescu Ministru Cultelor. Venim acum la o chestiune 
de cea mai mare însemnătate, pentrucă rar se întâmplă ca ţara să 
treacă prin evenimentele, care a trecut şi să sfârşească cu aşâ 
izbândă.

Cunoaştem faptele şi evenimentele glorioase petrecute preste Du
năre; nu s’au putut—pentru cauze pe care nu le mai reamintesc— 
aduce la cunoştinţa puterei legiuitoare, pentru ca să se ratifice 
tratatul de pace.

Erâ însă grabnic, ca soldaţii noştri şi funcţionarii trimişi în te
ritoriul anexat,—pe care-1 numim Cadrilater—Noua Dobroge—să 
nu fietîmpedicaţi, din contră să fie ajutaţi şi slujiţi în cultul lor.

Şi atunci am luat primele măsuri necesare la o epocă când Sf. 
Sinod nu erâ convocat pentru ca totul să fie îndeplinit.

Acum, că Sf. Sinod este convocat, cea dintâi grije a mea este, 
ca la prima şedinţă—căci în ziua de deschidere nu se putea, fiind 
-atunci vorba de regularea biurocratică a lucrărilor—să vă aduc la 
cunoştinţă acestea şi să discutăm, să ne conglăsuim asupra mă
surilor de luat.

Chestiunea prezintă oarecare greutate pentrucă în acest teritoriu, 
un mare număr de locuitori,— nu voiu zice majoritate necreştini 
—zic, un mare număr de locuitori sunt creştini ortodoxi.

Insă chipul Bisericii Bulgare din care sunt desprinşi creştinii 
Ortodoxi ai Noului Teritoriu dobrogean a suferit o anumită schim
bare, asupra căreia trebue să ne oprim un moment.

Din nenorocire P. S. Părinţi şi Biserica, cu iot caracterul ei 
dumnezeesc se înfăţişează din pricina oamenilor, cum se prezintă 
câteodată o apă limpede, cristalină, venită din 'cele mai curate 
straturi, dar care trecând prin degetele omului, în loc ca omul să 
fie spălat, se murdăreşte apa.

Poate cuvântul „se murdăreşte" este prea tare, în tot cazul se 
turbură".

Ei bine, aşâ s’a întâmplat cu Biserica Bulgară creştină ortodoxă, 
care în loc, In urma actului dela 1870, să-şi meargă starea ei nor
mală, s'a turburat şi a adus oarecare tulburare în tot trupul lui 
Hristos, adică în Biserica una, sfântă, sobornicească şi apostolică.

N’am să reamintesc trecutul istoric al raporturilor dintre Româ
nia noastră de altă dată cu bisericile creştine de peste Dunăre şi 
cu Patriarhia sau Biserica Ortodoxă a Răsăritului, căci pe noi, 
pentru discuţia de astăzi, ne interesează epoca dela 1870 încoace

In urma hatiumului dela 1856 s’a dat libertatea credinţei şl a 
«Cultului Bulgarilor din împărăţia Otomană.
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De fapt Bulgarii au avut şi până atunci Biserica lor creştjnă 

Ortodoxă propriu zisă şi au stat în legătură cu Patriarhia de Con

stantinopol.
Înainte însă de 1870 a fost acolo acea crică prin care ain 

trecut şi noi, criză pe care o voiu numi religioasă-naţionalistă.
Atât în şcoală cât şi în Biserică Bulgarii au vrut să sgudue ju 

gul influenţei greceşti, pe care isbutisem şi noi să-l sguduim, şj 
atunci au organizat mai întâi şcoala şi pe urmă Biserica, cu ele
mente cât se poate mai naţionale, mai bulgare propriu zise.

Insă Bulgarii aveau preoţi în afară de fruntariile administrative 
ale Bulgariei, zic fruntarii administrative, căci în realitate Bulgaria 
propriu zisă făceâ parte din imperiul Otoman, cum făceau parte 
şi celelalţe teritorii răsleţe pe unde se mai găsesc fraţi de ai lor. 
Şi cu motivul de influenţă asupra fraţilor lor de sânge şi credinţă, 
Bulgarii şi-au în'.ins apoi pretenţia de fraţi şi asupra altora, care 

erau mai mult fraţi cu noi, cu Sârbii şi cu Grecii, ca înglobând 
bisericeşte pe acei fraţi să-i înglobeze şi naţionaliceşte, pentru ca 

la un moment dat, în ziua mântuirii, când va sosi, să poată la 
un loc formă un singur stat şi cât mai puternic.

Pleca această idee dela cele mai fireşti simţăminte, însă nu este 
mai puţin adevărat, că se punea Biserica în serviciul idealului de 
stat, în serviciul naţionalităţii.

De aci a început o luptă surdă între elementele bisericeşti bul
gare şi elementele bisericeşti greceşti şi neapărat, când este luptă, 
cei din vecinătate, fie din dragoste, fie din speranţa folosului pe 
care îl vor realiză, căută sâ protejeze pe unii sau pe alţii.

Neapărat că Rusia erâ interesată să protejeze mişcarea aceasta 
bulgară.

Rusia însă fiind interesată, guvernul turcesc se simţea slăbit şi 
atunci, căutând să se slăbească atât influenţa rusească cât şi pe cea 
grecească, guvernul Otoman a grăbit deslegarea conflictului în fo
losul Bulgarilor. Aşâ că asistăm la un fel de slavism otoman a- 
dică la o cotitură a istoriei când Biserica bulgară creştină Orto
doxă e Biserica protejată de elemente cu totul străine de cre
dinţa ei.

Lucrul nu este de mirat.
De altfel am avut actul dela ΙιθΟβ, când pe răspunderea mea, 

am spus dela înălţimea tribunei Senatului, că este greu de văzut 
cum unele obraze bisericeşti înlocuesc crucea cu iataganul şi cu 
sabia şi se poate ca la păgâni să găseşti mai mare protecţie decât 
acolo unde se cade să o găseşti.

Fapt este, că Biserica bulgară a fost ajutată in contra Bisericii 
greceşti de către însuşi statul turcesc, care prin actul dela 1870 
a creiat în rivalitate surdă cu Patriarhia din Constantinopol un 

mare cerc bisericesc bulgar.
Cercul cel nou bisericeâc, desemnat prin cuvântul de „Exarhaţul 

bulgar" cuprinde în sine un organism bisericesc compus din Epis

copi, Mitropoliţi şi Sinod.
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Vedeţi că în realitate nu se ese din cercul de organizaţie pro
priu zis ortodoxă.

Ceva mai mult, s’a recunoscut o poziţiune de superioritate Pa
triarhiei şi s’a adăogat chiar, că sf. Mir nu se poate luă decât de 
la Patriarhie.

Cu toate acestea Patriarhia nu a fost mulţumită şi cred, că nu 
a fost mulţumită, nu atât din punct de vedere bisericesc, cât din 
punct de vedere naţional şi politic. Şi nu a vrut să recunoască 
acest act din 1870 care, după mine—şi veţi avea toată bunăvoinţa 
şi indulgenţa pentru un om, care este străin de organismul bise
ricesc,—nu erâ decât proclamarea Autocefaliei Bisericii bulgare

Această Autocefalie însă a fost considerată la Patriarhia din 
Constantinopol ca un act de agresiune în contra Bisericii „una sfântă, 
sobornicească şi apostolică", pe când în realitate nu erâ decât un 
act în contra elementelor şi dominaţiei greceşti.

Rezultatul a fost, că Patriarhul nu a vrut să recunoască aşeză
mântul nou al Bisericii Bulgare şi ceva mai mult—şi poate că a 
mers prea departe—a declarat Biserica bulgară schismatică.

Dar nu este mai puţin adevărat, că Bulgarii—cum spunea într’o 
discuţie intimă P. S. Episcop al Huşilor—sunt omodoxi. Sunt o- 
modoxi ca credinţă, ca dogmă, dar este nediscutabil, că este ceva 
organic, care este deosebit.

Şi acum se pune chestiunea: anexându-se acest teritoriu—pen
tru că noi avem art. din Constituţie, căruia i se subordonează 
toată acţiunea pe care Sf. Sinod o are; în limitele celor pămân
teşti, căci în ceeace priveşte partea despre cer, a celor nevăzute, 
Constituţia faţă cu Sf. Sinod este inexistentă. Ce facem noi ? Cum 
primim cultul şi Biserica bulgară cu organizaţia cea din noul teri
toriu Dobrogean.

La prima vedere—după mine s’ar părea, că trebue lăsate Bise
rica şi Cultul de acolo, aşâ cum există ele acum.

Pentru ce?
Pentrucă Ia noi în ţară necreştinii şi creştinii cari nu sunt or

todoxi, ca de pildă: papistaşii, protestanţii sunt în afară de o ac
ţiune propriu zisă a legiuirilor noastre bisericişti, afară numai de 
cazul când ar turburâ ordinea publică prin prozelitism sau altfel, 
sau când sub forma propagandei religioase, ar combate organi
zaţia de stat, de ex. combătând serviciul militar.

In colo noi nu ne amestecăm.
Mahometanul, evreul, catolicul, protestantul, americanul—dacă 

cumva începe să triumfe şi la noi organizaţia de o biserică ame
ricană ca adventismul, poate să creadă absolut ce voesc în sufle
tul lor, iar cultul, organizaţia bisericii, pot să o facă cum vor, în
tru cât ordinea publică nu este atinsa.

Şi atunci ar putea zice fostul bulgar devenit român ca naţio
nalitate de stat:

Apoi noi credinţa o avem cum o aveţi,, iar în ce priveşte orga
nizaţia bisericească, vom da noi bani şi vom face bisericile noastre
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aşâ cum înţelegem să le avem, căci dacâ sunteţi aşâ de buni cu 
mahometanii, cu evreii şi creştinii eterodoxi, de ce n aţi fi şi faţă 
cu noi I  .

Dar o asemenea părere nu cred, că poate sta in picioare.
Şi iacă de ce n’ar puteâ stâ în picioare.
Pentrucă, după cum am arătat la început—şi din aceasiă cauză 

am vrut să fac mica expunere istorică, pe care am făcut-o—schim
barea organizaţiei lor bisericeşti este făcută în scop politic şi na
ţionalist şi prin urmare ar puteâ să devină agresivă faţă cu noi. 
Şi atunci trebue să luăm măsurile noastre de. apărare.

Insă se prezintă aci mare greutate. Este uşor să zici: Să luăm 
măsurile, pe care le credem mai nemerite pentru organizaţia bise
ricii acolo, dar cum Ie iei ?

Pentrucă la rândul nostru avem şi noi durerile noastre în cele 
bisericeşti şi naţionale şi nu ne-ar conveni de ex. ca în statele 
vecine cu noi, sâ vedem guvernele vecine intrând în bisericile noa
stre româneşti, să spună: vrem să împedicăm organizaţia bise
ricii şi exercitarea cultului aşâ cum le aveţi. De aceea trebue să 
ştim în măsurile ce vom luâ să fim echitabili cu noii noştrii ro
mâni.

Ca măsuri de echitate eu sunt de părere sâ nu se alunge din bi
sericile Bulgare ale noului teritoriu dobrogean nici clerul şi nici 
limba bulgară.

Nu cred câ este creştinesc lucru şi logic să ai două morale şi 
două măsuri, ci din potrivă trebue să te supui şi cuvintelor ce 
ţie nu-ţi place altuia nu face, aşâ că nu poţi cere dincolo libertate, 
iar la tine acasă să nu o acorzi!

Cu atât mai mult cu cât noi Românii ne mai interesăm şi pen
tru bisericile, cari nu sunt pe teritoriul românesc şi voim ca ru
găciunea să se facă în limba română. Şi atunci înţelegeţi gingăşia 
şi greutatea chestiunei.

Le vom lăsâ liniştea? Le vom lăsâ Exarhatul ? Exarhul va aveâ 
el dreptul să numească preoţii, sau noi?

I. P. S. Mitropolitul Primat. Greu lucrul acesta 
D-l C. Dissescu M inistrul Cultelor. Mă rog eu nu fac decât să 

. desfăşor chestiunile.
In ceea ce priveşte limba le-o vom lăsa-o aşâ cum o au; iar în 

ce priveşte organizaţia canonică şi disciplinară le-o vom supune 
pe a noastră, aceasta fiind o chestiune şi de doctrină bisericească 
şi de control de stat.

Şi controlul de stat este obligatoriu mai ales în cazul bisericii 
bulgare din cadrilater, pentru motivul că această biserică nu este 
cosmopolită, cum sunt bunăoară ereziile creştine, ca adventismul 
etc., ci e în primul rând o biserică naţională, care dedându-se la 
prozelitism printre românii de sânge şi de limbă ii va converti la 
bulgarism şi la slavizare, ceea ce nu poate fi îngăduit cu nici un 

Preţ.
Prin urmare voesc controlul şi voiu zice: eu în ţară la mine am
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o biserică de stat, în care vor intră şi creştinii bulgari din noul te
ritoriu dobrogean, pentrucă şi ei sunt creştini ortodoxi ca şi cre
dincioşii de neam românesc ai acestei Biserici de stat a Regatului.

Cred că în privinţa acestei idei suntem bine lămuriţi. Este o i- 
dee clară, bine lămurită:

Biserica de stat în cadrilater, este Biserica de Stat, care este şi 
în ţara noastră, pentrucă între credinţa uneia şi a celeilalte nu este 
eterodoxie.

I. P. S. Mitropolitul Moldovei. Omodoxă.
D-l C. Dissescu Ministrul Cultelor. Ceea ce le deosibeşte este 

partea de organizaţie a lor. Prin actul dela 1872, însă, care nu 
este decât un act de autocefalie, Bulgarii recunosc că credinţa nu 
şi-o schimbă.

Va să zică: Biserica este aceiaşi; şi dacă biserica este aceiaşi 
este Biserică de stat, pentrucă eu plătesc, eu am dreptul să nu
mesc pe preot acolo.

Cât pentru mine, chestia care se părea aşâ de grea, cu aceste 
două formule îmi pare că este pe deantregul rezolvată şi salvată.

Va să zică, suntem înţeleşi.
Vom aveâ acolo o biserică de stat, pe care o vom plăti noi; 

şi preoţii aceia îi vom verifică, ca să le vedem numirile. în ceea 
ce priveşte limba, nu cred că este drept, mai cu seamă acum la 
început, să le impui limba românească, precum nici în şcoli n’am 
crezut că este bine, să pui pe băeţii de 15— 16 ani să înveţe cos
mografia în româneşte.

Pe aceste baze cred că trebuesc regulate raporturile bisericeşti 
din Cadrilater. Insă acest lucru nu se poate face acum, căci trebne 
admisă mai întâiu anexiunea.

Această chestiune nu poate veni în Parlament decât prin De
cembrie—Ianuarie, în cât până atunci putem să ne folosim de 
timp spre a o discută.

Ce facem însă până atunci?
Până atunci sunt de părere, că trebuie să organizăm un provi

zorat, dar nu acela pe care l-am făcut eu, căci eu nu am făcut 
aproape nimic; eu am căutat numai să fac aşâ ca să nu rămână 
oamenii fără a aveâ putinţa de a-şi face rugăciunile şi de a’şi sa
tisface trebuinţele lor religioase.

Şi m’am gândit că ce s’a făcut în trecut, de pildă când cu lua
rea Dobrogei s’ar mai put;â face şi acum, încuviinţând însă să 
desăvârşim mai bine lucrurile şi să numesc acolo un delegat al 
Sf. Sinod.

Când vom luâ măsurile definitive, vom vedeâ de va trebui să 
facem acolo un episcopat deosebit sau nu?

Eu cred că da.
I. P. S. Mitropotitul Moldovei. Da.
I . P. S. Mitropolitul Primat. Nu.
D-l C. Disescu M inistrul Cultelor. Insă eu cred ca ar fi bine 

să fie un episcopat al Dorostorului— dacă se va numi aşâ cu re-

2
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şedinţa episcopală la Constanţa, vechea Tomis, unde după cât 
ştiu, la 325 s'a ţinut un Sinod. . .

P. S. Episcopul Calist. Episcopul Teofil de acolo a luat parte 
la Sinod, dar nu a tost acolo Sinod.

D-l C. Dissescu Ministrul Cultelor. Eu cred că în Tomis a fost 
un Sinod!

P. S. Ni/on episcopul Dunărei de jos. Un episcop de aco’o a 
luat parte la Sinodul din 325.

D-l C. Dissescu Ministrul Cultelor. Mi se pare că a existat a- 
colo lin episcopat.

P. S. Episcopul Dunărei de Jos. A existat Episcopat, dar nu 
s’a  ţinut Sinod acolo.

D-l Ministru a l Cultelor. Al doilea Sinod ecumenic.
P. S. Episcop Calist. La Episcopatul de Tomis a existat E- 

piscopul Teofil/—şi-l găsim şi pe Ulfila—care a luat parte la Si
nodul dela Niceia la 325, în numele Goţilor.

D-l Ministru al Cultelor. In sfârşit, lucrul acesta nu intereseză 
acum, vom discută pe urmă. Dar este o chestiune: trebue să se 
înfiinţeze un Episcopat ?

I. P. S. Mitropolitul Primat, este în contra. Vom discută chestiu
nea aceasta mai târziu. Dar fie că va fi, fie că nu va fi, trebue să 
facem până atunci catagrafia chestiunilor de care să ne ocupăm

Ne vom ocupă de personalul bisericesc, de verificarea titlurilor 
de studii, de hirotonie, de numirile şi transferările ce pot avea 
Ioc, de situaţia, pământul ce are, de numărul bisericilor, de în
zestrarea bisericilor — cum este şi trebue făcută — de numărul pa
rohiilor, de epitropii, de izvoarele de avuţie, cari sunt acolo.

Vedeţi că din norocire caracterele organizărei de acolo sunt cam 
ca la noi şi mă tem, că atunci când s'a iacut legea de organizare 
a Consistoriului, s’a avut în vedere Consistoriile de acolo.

In cât deocamdată vă rog să’mi spuneţi dacă încuviinţaţi un 
delegat pentru Cadrilater.

După ce veţi încuviinţă, fiind-că numirea trebue să se facă de 
guvern, voi căută să numesc un Arhiereu, pentru că trebue să se 
facă hirotonii, şi mi se pare că altcineva decât un Arhiereu nu 
poate fi.

Şi trebue să ne dăm seama că vieaţa este grea acolo, că teri
toriu/ are mare întindere şi nu este organizat ca la noi şi deci 
trebue, când te gândeşti să te stabileşti să ai tot ce trebue.

Este limba, care face multă greutate. O singură persoană nu 
este de ajuns. In acelaş timp trebue o unitate de acţiune.

De aceia cred, ca să numesc un singur Arhiereu şi să’i dau 
un ajutor. . . 

O voce. Un civil. 
D-l M inistru a l Cultelor. Aceasta este secundar, principalul este 

să avem Arhiereul.

Şi acest ajutor trebue să ştie limba bulgara, pentru că mi se 
pare că nimeni de aci nu ştie limba bulgară.
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Voi căuta ca ajutorul să fie un obraz bisericesc, sau un civil 
care să ştie limba bulgară.

Nu vreau să aduc în discuţie nume, căci imediat se naşte dis- 
cuţiii

De altminterea numirea aceasta o facem noi, iar Sf. Sinod îi 
este indiferent, de oarece declarăm că va fi un membru al Sf. Sinod.

Voi căuta să fie în cele mai bune condiţiuni. Trebue să fie o 
persoană foarte activă şi să facem lucrurile aşâ încât să nu se 
simtă lip~a sa de aci, ca să se ducă fără ca atribuţiunile şi acti
vitatea de aci să sufere.

încât discuţiunea va începe—nu astăzi, căci este târziu şi nu se 
va puteâ termină—şi .voi fi fericit să mă lămuriţi. Veţi fixa o zi 
când să discutaţi asupra acestei chestiuni, a numirei unui delegat 
pentru Cadrilater, asistat de o persoană care să ştie limba bulgară 
şi în legătură cu propunerea, aceasta, vom spune şi care sunt a- 
tribuţiunile ce i se vor dâ.

Şedinţa se ridică Ja ora 12 l/2 p. m. anunţându-se cea viitoare 
pentru Miercuri 16 Oct. ora 9 a. m.

Preşedinte, f  K onon  M itro p o lit P r im a t

' Secretar, f  '· Nifon Episcop al Dunărei de jos

Şedinţa dela 17 Octombrie 1913.

Şedinţa se deschide la ora 9  l / a ,  a. m. sub preşedinţia I. P .  S .  

Mitropolit Primat D. D. Konon.
Se citeşte apelul nominal. Prezenţi. 13; în concediu 2 P.P. S S .  

Membri.
Se citeşte sumarul şedinţei precedente şi se aprobă.

P. S. Sofronie, Episcopul Râmnicului Noului Severin, cere con-. · 
cediu pentru zilele de Vineri şi Sâmbătă şi se aprobă.

P. S. Nifon Episcopul Dunărei de jos. P. S .  Evghenie Piteş- 
teanu având îndatoriri religioase v ă ' roagă a’i acorda concediu 
pentru ziua de astăzi.—Se pune la vot această cerere şi se aprobă.

Se citesc dela biurou următoarele comunicări:
Adresele Sf. Mitropolii a Ungro-Vlahiei cu care. înaintează do

sarele cu actele privitoare la cererea de tundere în monahism a 
fraţilor: llie Ioniţă Toma, Lazăr Stănescu, lancu Georgescu, Gheor- 
ghcs Mitu şi Marin Culea din M-ţea Cernica; şi a surorilor Ca- 
trina 1. 1. Covrig, Eufrosina I. Carabelea, Maria C. Chivăran, E- 
lena R. P&lăşeanu şi Gherghina Puşcă din M-rea Suzana şi a 
surorilor Maria tonescu, Elena 1. Popică şi Eufrosina îliescu din
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Ţigăneşti, Eufrosina Miţă Puşpan, Ioana Pr. D. Popescu 
şi Sia N. Anghelescu din M-rea Vifor ât a.

Raportul Comisiunei Consistoriului Superior relativ la tabla de 

materii a colecţiunei de legi, regulamente, deciziuni etc, privitoare 
la biserică; adunate de D-l Chiru Costescu, defensor ecleziastic, 
trimisă de Onor. Administr. a Cassei Bisericii.

Acestea se trimit la Comisiunea de petiţiuni.
P. S. Episcopul Râmnicului Noului Severin citeşte următorul 

raport al Comisiunei de petiţiuni privitor la cererea de tunderea 
în monahism:

înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La comisiunea de petiţiuni a Sfântului Sinod s’au primit do
sarele No. 41/910 al Sfintei Mitropolii a Ungro-VIahiei; 120/912 al 
Sf. Mitropolii Moldovei şi Sucevei, şi 24/913 al Sfintei Episcopii de 
Huşi, cu care se înaintează actele pentru tunderea în monahism 
ale fraţilor: 1) Vâlcu Stoicu din Sf. M-re Cernica,2) Vasile Con
stantin Muraru din Sf. M-re Gorovetu şi 3) Iconomul Dimitrie 
Lascăr, ascultător în Sf. M-re Dobrovăful, mijlocind numitele chi- 
riarhii aprobarea pentru a fi tunşi în schima monahală.

Comisiunea, din examinarea actelor aflate la ‘arătatele dosare, 
ale numiţilor fraţi, văzând că sunt îndeplinite toate formalităţile 
cerute de regulamentul Sfântului Sinod relativ la tunderea în schima 
monahală, este de părere să se sprQbe tunderea în monahism a 
numiţilor fraţi, şi supune cazul la chibzuinţă Sfântului Sinod spre 
cele de cădere.

Raportor, f  Sofronie al Râmnicului, 
f  Nicodem al Huşilor, 
f  Teodosie al Romanului.

Punându-se Ia vot concluziunea raportului se aprobă.
P. S. Arh. Valerian Râmniceanu citeşte următorul raport al 

comisiunei pentru revizuirea cărţilor de ritual privitor la cererea 
Societâţei „Acoperemântul Maicei Domnului" de a’i se încuviinţă 
să tipărească un Acatist:

îna lt Prea Sfinţite Stăpâne

Această comisiune luând în observaţie suplica ce i s’a reco
mandat, venită din partea Directoarei Societâţei Monahiceşti: „A- 
coperemântul Maicei Do-nnului şi a Leagănului Sf. Ecaterina" în
soţită de o broşură ce cuprinde Acatistul Acoperemântului Prea 
Sfintei Născătoarei de Dumnezeu, tradus din limba Rusească de 
reposatul Episcop Melhisedec, cu cerere de a se revizui şi da au
torizare de imprimare în profitul societâţei citate.

Comisiunea constată, că cartea citată este imprimată întâia oară 
Ja 1887 cu litere cirile; ea s’a distribuit credincioşilor în timpul ră-
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posatului Episcop, şi acum fiind proprietate a fundaţiunii Episc. 
Melhisedec din Roman, Epitropia acelei fundaţiuni, observând noua 
•instituţiune a Seminariului de maice sub numirea Acoperemântul 
Maicei Domnului, instituţie recunoscută prin lege cu drepturi juri- 
■dice şi morale, a hărăzit broşura acestei Instituţii, întru amintirea 
traducătorului ei cu drept a se folosi din imprimarea ei, numai ci
tata instituţie monahicească.

Suplicanta mai cere ca tipografia Cărţilor bisericeşti să tipărea
scă cartea cu cheltuiala Cassei Bisericii, fiindcă instiţutia Acopere
mântul Maicei Domnului, fiind la începutul Infiinţărei ei, n are 
mijloace pentru această cheltuială, dorind a se imprimă într’un 
număr cât de mare, fiindcă din vânzarea ei se speră a avea instituţia 
un profit care ar ajută la întreţinerea ei.

Comisiunea observând că cuprinderea textului este cu totul îm
podobit cu limba cea mai curată a Bisericii, fără nici un amestec 
de cuvinte şi fraze moderne, găseşte că se poate imprimă întoc
mai cu litere latine străbune.

Pentru cererea de imprimare gratuit, iarăş crede că Cassa Bi
sericii poate face această ofrandă noii instituţii, fiind datoare ea, 
a ajută întreprinderi religioase şi morale.

Cât priveşte numărul broşurelor de imprimat, crede comisiunea 
că acum deodată ar fi de ajuns zece mii de exemplare.

Acestea cu respect se supun Sf. Sinod spre a decide cele ce va 
găsi de cuviinţă.

Raportor, + Ar. Valerian.

Membrii Comisiunei, f  Meletie.

Punându-se la vot concluziunea raportului, se aprobă.
P. S Arhiereu Attiitn Botoşeneanu citeşte următorul raport al 

Comisiunei pentru cărţile didactice de religie privitor la manuscri
sul intitulat : ' „Părintească sfătuire**, înaintată de Preotul Barbu 
Cristescu din comuna Gubancea, jud. Dolj.

Înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La această comisiune s'a primit suplica Preotului Barbu Chri- 
stescu din comuna Gubancea, jud. Dolj, însoţită de un manuscript 
în 45 pagini, intitulat „Părintească S fă tu ir e Luând in deaproape 
cercetare acest manuscript, am constatat că el cuprinde, fără o a- 
numită ordine, o înşirare de mai multe sfaturi morale adresate 
credincioşilor, insistându-se în deosebi asupra păcatelor capitale.— 
Autorul comite greşala vădită că mai toate pasagiile din Sf. Scrip
tură le citează în mod ciuntit.

Comisiunea este de părere că' manuscriptul să se înapoeze a- 
utorului căruia să i să pună în vedere, că dacă are dorinţa de a 
imprima broşuri cu sfaturi morale pentru poporenii săi, este bine 
să se adreseze Chiriarhului său respectiv, care poate să-i dea bine



cuvântare pentru acest lucru, conformându-se bine înţeles, numi
tul preot învăţăturei Sf. noastre Biserici.

Primiţi, Va rugăm Iralt Prea Sfinţinte Stăpâne, încredinţarea 
deosebitului nostru respect şi devotament.

Raportor, f  Antim Botoşeneanu 

f  Teofil M. Ploeşteanu 
f  Vartolomeu Bacaoanul

Punându-se la vot concluziunea raportului se aprobă.
Acelaş P. S. Raportor citeşte următorul raport privitor la adresa 

P. S. Episcop al Dunărei de jos, prin care se înaintează broşura 
cu anecdote populare a lui Hristu D. Goiciu:

înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La Comişiunea Sf. Sinod pentru cercetarea cărţilor didactice şi 
religioase, s’a trimis adresa P- S. Episcop al Dunărei de jos No. 
563/913, însoţită de reportul No. 247/913 al Protoer. Jud. Tulcea 
şi de o broşură întitulată, „Anecdote populare", publicată de un 
oarecarc Hristu D. Goiciu.

Citind menţionata broşură, ne-am încredinţat că într’adevăr în- 
tr'însa se persiflează în chip îndrăzneţ tot ce are poporul- nostru 
mai scump, credinţa creştinească.

Este dureros lucru, ca pe lângă cei streini de neam şi de cre
dinţă, se găsesc şi din fiii neamului cari să’şi permită a batjocori 
fără ruşine credinţa sfântă şi datinele noastre strămoşeşti.

Âvându-se în vederp, că în timpul de laţă, au năpădit şi în po
porul dela ţară o mulţime de broşuri cu cuprins antireligios, imo
ral, socialist şi antinaţional, ne permitem respectos a rugă pe Sf. 
Sinod, ca pe deoparte să mijlocească pe lângă autorităţile în drept 
pentru înlăturarea unor asemenea publicaţiuni tendenţioase, iar pe 
de alta prin P.P. S.S. Chiriarhi respectivi să oblige pe preoţi ca 
să sfătuiască pe credincioşi să nu citească aceste scrieri rătăcite 
şi să le deâ în schimb cărţi cu cuprins edificator.

Acestea având a Vă supune la cunoştinţă, Vă rugam să {Μπε

ζ voiţi a prim i .încredinţarea adâncului nostru respect şi devotament.

Raportor, f  Antim Botoşeneanu 
f  Teofil M. Ploeşteanu 
f  Vartolomeu Bacaoanul

1. P. S. M itropolitul Primat. Prea Sfinţiţi Părinţi, sunt o mul
ţime de broşuri în limba românească, tipărite peste hotare, cu cu
prins antireligios, cum sunt şi cele adventiste, şi cari prin rău 
voitori sunt foarte răspândite în popor.

Când eram Episcop la Huşi, am pus să se strângă din aceste 
broşuri şi am ales vre-o 10 adventiste, iar de pe aici mai am cu
les vre-o 5, în cât am 15 broşuri variate de acest fel, conţinând 
idei vătămătoare Bisericii strămoşeşti, care ne este religiune de
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stat, protejată de constituţia ţării (art. 21 şi de Codicele Penale 
art. 181).

Şi m’am gândit ce este de făcut.
Am îndemnat pe protoerei şi pe preoţi să predice în protiva i- 

deilor vătămătoare, dar văd că tot se respândesc, căci se împart 
aproape gratis de către agenţii streini.

Şi atunci am ajuns la concluziunea aceasta, care unora poate 
Ii s’ar părea cam curioasă şi anume, că ar trebui să facem o li
stă de ţoate cărţilc acestea, pe care poporul le consumă citindu-le 
cu aviditate, ca pe o otravă dulce; căci poporul este dornic sâ ci
tească cevâ scris mai uşor. In aceste broşuri venite de peste ho
tarul ţârii dela o societate din Hamburg şi care toate urmăresc 
idei ce sub-minează religiunea şi Biserica română propagând su
perstiţia şi Iudaismul, de unde sâ şi pare că Iudeii sunt adevăra
ţii lor autori şi propagatori, crezând câ prin sămănarea indiferen
tismului religios şi anticreştin în poporul nostru îşi vor puteâ servi 
mai uşor pretenţiunile lor. Noi trebue sâ f im  c l î  multâ luare a- 
minte asupra tendinţelor streine şi duşmane patriei noastre.

Trebue deci făcut un fel de index al tuturor broşurilor vătă
mătoare pe care Sf. Sinod să le desaprobe. Iar nun croşii preoţi 
teologi să fie invitaţi a fi mai simţitori la datoria lor şi a se pune 
pe lucru scriind articole sau broşuri corespunzătoare şi bine do
cumentate, asupra fiecăreia dintre lucrările adventiste şi interna
ţionale.

Această listă odată alcătuită de Sf. Sinod, însoţită de broşuri 
combatante pe baza Sf. Scripturi şi a intereselor Biscricii neamu
lui românesc; sâ fie împărţită protopopilor, ca ei şi preoţii parohi 
să predice în public combaterile lor şi să îndemne pe oamenii de 
la ţară (nu destui de pricepători în ale religiei) ca să nu mai ci
tească arătatele broşuri vătămătoare.

Părerea aceasta a mea este mai vcche, dar mi-a lipsit mijloacele 
de ap icare cu imprimatele necesare pentru care se cer cheltueli.

încât ar trebui să ne sfătuim cu toţii, ca să găsim un mijloc 
practic pentru scris combateri şi pentru imprimat şi răspândit în 
popor scrieri folositoare, spre a satisface interesele Bisericii şi re
ligiunii strămoşeşti, ameninţate de streini şi cosmopoliţi.

P. S. Episcop al Argeşului. Ideia I. P. S. Voastre este ingeni
oasă. Decât se naşte întrebarea: putem aveâ cu noi şi bunăvoinţă 
D-lui Ministru de interne?

Este adevărat, că broşuri de acestea vin de aiurea, dar eu, a- 
nul trecut, am avut mâhnirea sufletească să văd o broşură a unui 
domn învăţător dela satul Stroeşti, jud. Argeş, tipărită cu cheltu
iala Ministerului Cultelor şi Instrucţiune! Publice.

Acest domn învăţător, Teodorescu, avusese dela Minister o In
demnizaţie oarecare, ca să poată cercetă satele din Moldova şi 
Valahia, spre a puteâ aduna materialul trebuincios pentru alcătui
rea broşurii d-sale.

In toată călătoria D-sale—pe care o pune acolo tn 160 pagini
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nu s a dus să cerceteze pe nimeni altul decât pe preoţi, şi i-a gă
sit pe unul ocupându-se de vitele lui, pe altul că e prost, pe al
tul că nu ştiu ce slăbiciuni are, pe altul că este idiot; mă rog, 
toţi termenii de înjosire ce se pot găsi în limba noastră i-a pus 
If- 5(?r5sa P^ţilor. Şi această carte, după ce a fost scrisă, a fost 
tipărită cu cheltuiala ministerului de Culte şi Instrucţiune publică.

I. P. S. Mitropolit Primat, Preşedinte. Este foarte trist şi ar 
trebui combătută de către preoţii mai învăţaţi.

P. S. Episcop al Dunărei de Jos. N'a fost cumvâ şi premiată? 
Căci este una premiată.

P. S. Episcop al Argeşului. Având în vedere că acest domn în
văţător se hrăneşte şi cu colacii bisericii, căci erâ şi cântăreţ la 
biserică l-am dat în judecata consistoriului. Consistoriul, trebue să 
o mărturisesc—n’a fost la înălţime, căci l-a suspendat numai pen
tru un an de zile din slujba de cântăreţ bisericesc.

P. S. Episcop al Romanului. Depinde de P. S. Voastră să’l mai 
puneţi în slujbă!

P. S. Episcop al Argeşului. Nu! Căci pentru aceasta s’au făcut 
Consîstoriile.

Ştiţi foarte bine, că în vremurile mai vechi nu existau nici Con- 
sistorii, nici decastere, judecata o făceâ Episcopul. Şi atunci au 
venit unul şi altul şi a spus, că lucrul acesta nu este drept şi să 
se înfiinţeze şi judecata bisericească adică: preoţii să judece pe 
preoţi. Şi aşâ s’au înfiinţat Consistoriul duhovnicesc.

Eu am ajuns, pe lângă broşura învăţătorului pe care vi-1 citai, 
să citesc lucruri plastice de tot, la adresa slujbaşilor bisericeşti 
de toate gradele.

Şi nu numai învăţătorii scriu aşâ, dar n’aţi auzit P. S. Voastre 
cum chiar unii profesori literaţi, poeţi, în poesiile lor pe care le 
pun la dispoziţia copiilor de şcoală, că batjocorăsc pe părinţi şi 
pe dascălii de biserică, sub pretext că fac spirit 

Când Dumnezeu i-a înzestrat cu darul de a pune versuri pe 
hârtie, au început să râdă de biserică, aşâ cum râdeau Românii 
altă data de (igani, când erau robi. Toate anecdotele erau la adresa 
ţiganilor, pentrucă erau robi, acum au întors-o, îndreptându-le 
spre preoţi.

In cât rog pe I. P. S. Voastră să se pună în vedere d-lor pro
fesori, moralizatori ai şcolarilor, prin şcoli normale şi licee,, precum 

’ şi d-lor învăţători^ ca în versurile d-lor, să nu se mai atingă de 
biserică, căci râzând de biserică, îşi râd de ţară.

P. S. Theodosie Episcop a l Romanului. I. P. S. Stăpâne, când 
adineaurea am făcut o mică întrerupere P. S. Callist, n’am avut 
altă intenţie decât să precizez faptul, că legea ne dă nouă Chi- 
riarhilor dreptul de a numi şi de a destitui pe cântăreţii biseri
ceşti. încât nu are ce căuta aci judecata Consistoriului şi P. S. 
Episcop al Argeşului, peste un an nu are decât să nu’l mai pună 
în slujbă.

P. S. Episcop a l Argeşului. N’avem dreptul! Fără procesul ver
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bal al Epitropiei, nici nu pot să’l pun, nici nu pot să’l scot.
P. S. Episcop al Romanului. N’are ce căută aci judecata con

sistoriului !
P. S. Episcop Callisl al Argeşului. Dacă aşâ am găsit eu cu 

cale să’l dau în judacata Consistoriului!
P. S. Ni/ort Episcop al Dunărei de jos. I. P. S. Stăpâne, fără 

să mi se ia în nume de rău, că aş măguli, sau mai pe româneşte 
aş linguşi pe cineva, ideia emisă de I. P. S. Voastră de a se face 
un catalog cu numele cărţilor şi numărul lor, este foarte bună, 
căci în adevăr, acele cărţi mai mult strică decât edifică.

In legătură cu aceasta eu aş îndrăzni să rog Sf. Sinod ca în 
măsura ce va găsi cu cale, paralel cu scoaterea cărţilor acestea 
din uzul cel puţin al creştinilor, cari ascultă de glasul preotului, 
să se pună şi un catalog de cărţile ce ar puteâ să se citească 
cu folos.

Dacă iei unele, trebue sa pui altele în locul lor.
Încât cred câ am şi asentimentul Sf. Sinod.
Eu am cetit o carte tradusă din ruseşte, a P. S. Episcop de Huşi:

„Pe urmele Iui Christos“ şi alta a unui profesor de istorie: „Or
todoxism şi Creştinism"; admirabilă carte! Dacă s’ar puteâ tipări 
şi răspândi peste tot la sate mai cu deosebire, ar face mult bine.

De asemenea o cărticică, pe care am avut onoare să v’o pre
zint: „Patriarhii Vechiului Testament1* al cărui autor se crede a fi 
Chateaubriand.

In această carte se vede ca într’un izvor limpede şi curat o ga
lerie de tablouri, unde sunt reprezentate: mila, cumpătatea, drep
tatea, bunătatea.

Asemenea cărţi socotesc că ar fi bine să fie răspândite.
Şi de aceea aş rugă comişiunea, care se va numi pentru cata

logarea cărţilor ce nu sunt bune de cetit de către adevăraţii creştini,
■ca, în acelaş timp, să deâ şi titlurile cărţilor ce se pot ceti cu folos.

Ziceâ P. S. Callist: „D-1 Ministru de Interne, de ne-ar fi favo
rabil !“

Socotesc că, indiferent de ceeace va gândi oricare ministru de 
pe vremi, noi să ne facem datoria noastră de păstori. Să se co
munice aceste liste P. S. Chiriârhi, cari prin organele administra
tive bisericeşti, le vor răspândi preoţilor, cari să îndemne apoi pe 
adevăraţii creştini ce cărţi să citeaăcă şi ce nu.

De ne va dâ concursul şi Ministerul de Interne, atât mai bine, 
dar până atunci noi să ne facem datoria noastră de păstori.

P. S. Arh. Antim Botoşeneanu. 1. P. S. Stăpâne, ţin mult să 
exprim Sf. Sinod bucuria mea sufletească, că raportul comisiunei 
a provocat o discuţiune atât de palpitantă asupra acestei chestiuni.

1. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Acest raport este foarte 
bine venit!

P. S. Arh. Antim P. Botoşeneanu. In legătură cu ceeace a spus 
P. S. Nifon, Episcop al Dunărei de jos, ţiu să aduc la cunoştinţă 
Sf. Sinod că, nu de mult, am primit o scrisoare din partea unui
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nu  s’a dus să cerceteze pe nimeni altul decât pe preoţi, şi i-a gâ- 1 

sit: pe unu l ocupându-se de vitele lui, pe altul că e prost, pe al

tu l că nu ştiu ce slăbiciuni are, pe altul că este idiot; m ă rog, 

toţi termenii de înjosire ce se pot găsi în limba noastră^ i-a pus 

la adresa preoţilor, ş i această carte, după ce a fost scrisă, a fost 

tipărită cu cheltuiala ministerului de Culte şi Instrucţiune publică. I 

I. P. S. Mitropolit Primat, Preşedinte. Este foarte trist şi ar 

trebui combătută de către preoţii mai învăţaţi.

P. S. Episcop al Dunărei de Jos. N’a fost cumva şi premiată? 

Căci este una premiată

P. S. Episcop al Argeşului. Având în vedere câ acest domn în

văţător se hrăneşte şi cu colacii bisericii, căci erâ şi cântăreţ la 

biserică l-am dat în judecata consistoriului. Consistoriul, trebue să

o mărturisesc— n’a fost la înălţime, căci l-a suspendat numai pen

tru un an de zile din slujba de cântăreţ bisericesc.

P. S. Episcop al Romanului. Depinde de P. S. Voastră să’l mai 
puneţi în  slujbă!

P. S. Episcop al Argeşului. N u ! Căci pentru aceasta s’au fâcut 
Conslstoriile.

Ştiţi foarte bine, că în vremurile mai vechi nu existau nici Con- 
sistorii, nici decastere, judecata o făcea Episcopul. Şi atunci au 

venit unul şi altul şi a spus, că lucrul acesta nu este drept şi să 

se înfiinţeze şi judecata bisericească adică: preoţii să judece pe 
preoţi. Şi aşâ s’au înfiinţat Consistoriul duhovnicesc.

Eu am ajuns, pe lângă broşura învăţătorului pe care vi-1 citai, 
să citesc lucruri plastice de tot, la adresa slujbaşilor bisericeşti 
de toate gradele.

Şi nu numai învăţătorii scriu aşâ, dar n’aţi auzit P. S. Voastre 
cum chiar unii profesori literaţi, poeţi, în poesiile lor pe care le 
pun la dispoziţia copiilor de şcoală, că batjocorăsc pe părinţi şi 
pe dascălii de biserică, sub pretext câ fac spirit

Când Dumnezeu i-a înzestrat cu darul de a pune versuri pe 
hârtie, au început să râdă de biserică, aşâ cum râdeau Românii 
altă dată de ţigani, când erau robi. Toate anecdotele erau la adresa 
ţiganilor, pentrucă erau robi, acum au întors-o, îndreptându-le 
spre preoţi.

In c it rog pe I. P. S. Voastră să se pună în vedere d-lor pro
fesori, moralizatori ai şcolarilor, prin şcoli normale şi licee,, precum 
şi d-lor învăţători^, ca în versurile d-lor, să nu se mai atingă de 
biserică, căci râzând de biserică, îşi râd de ţară.

P. S. Theodosie Episcop al Romanului. 1. P. S. Stăpâne, când 
adineaurea am făcut o mică întrerupere P. S. Callist, n'am avut 
altă intenţie decât sâ precizez faptul, că legea ne dă nouă Chi- 
riarhilor dreptul de a numi şi de a destitui pe cântăreţii biseri
ceşti. încât nu are ce căutâ aci judecata Consistoriului şi P. S. 
Episcop al Argeşului, peste un an nu are decât să nu’l mai pună 
în slujbă.

P. S. Episcop a l Argeşului. N’avem dreptul! Fără procesul ver



SF. SINOD

bal al Epitropiei, nici nii pot să’l pun, nici nu pot să’l scot.
P. S. Episcop al Romanului. N’are ce căută aci judecata con

sistoriului !
P. S. Episcop Callisl al Argeşului. Dacă aşâ am găsit eu cu 

cale să’l dau în judacata Consistoriului!
P. S. Nifon Episcop al Dunărei de jos. I. P. S. Stăpâne, fără 

să mi se ia în nume de rău, că aş măguli, sau mai pe româneşte 
aş linguşi pe cineva, ideia emisă de I. P. S. Voastră de a se face 
un catalog cu numele cărţilor şi numărul lor, este foarte bună, 
.căci în adevăr, acele cărţi mai mult strică decât edifică.

In legătură cu aceasta eu aş îndrăzni să rog Sf. Sinod ca în 
măsura ce va găsi cu cale, paralel cu scoaterea cărţilor acestea 
din uzul cel puţin al creştinilor, cari ascultă de glasul preotului, 
să se pună şi un catalog de cărţile ce ar putea să se citească 
cu folos.

Dacă iei unele, trebue să pui altele în locul lor.
Încât cred că am şi asentimentul Sf. Sinod.
Eu am cetit o carte tradusă din ruseşte, a P. S. Episcop de Huşi: 

„Pe urmele lui Christos44 şi alta a unui profesor de istorie: „Or
todoxism şi Creştinism"; admirabilă carte! Dacă s'ar putea tipări 
şi răspândi peste tot la sate mai cu deosebire, ar face mult bine.

De asemenea o cărticică, pe care am avut onoare să v'o pre
zint: „Patriarhii Vechiului Testament" al cărui autor se crede a fi 
Chateaubriand.

In această carte se vede ca într’un izvor limpede şi curat o ga
lerie de tablouri, unde sunt reprezentate: mila, cumpătatea, drep
tatea, bunătatea.

Asemenea cărţi socotesc că ar fi bine să fie răspândite.
Şi de aceea aş rugă comisiunea, care se va numi pentru cata

logarea cărţilor ce nu sunt bune de cefit de către adevăraţii creştini, 
ca, în acelaş timp, să deâ şi titlurile cărţilor ce se pot ceti cu folos.

Zicea P. S. Callist: „D-l Ministru de Interne, de ne-ar fi favo
rabil !“

Socotesc că, indiferent de ceeaee va gândi oricare ministru de 
pe vremi, noi să ne facem datoria noastră de păstori. Să se co
munice aceste liste P. S. Chiriârhi, cari prin organele administra
tive bisericeşti, le vor răspândi preoţilor, cari să îndemne apoi pe 
adevăraţii creştini ce cărţi să citească şi ce nu.

De ne va dă concursul şi Ministerul de Interne, atât mai bine, 
dar până atunci noi să ne facem datoria noastră de păstori.

P. S. Arh. Antim Botoşeneanu. 1. P. S. Stăpâne, ţin mult să 
exprim Sf. Sinod bucuria mea sufletească, că raportul comisiunei 
a provocat o discuţiune atât de palpitantă asupra acestei chestiuni.

1. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Acest raport este foarte 
bine venit!

P. S. Arh. Antim P. Botoşeneanu. In legătură cu ceeace a spus 
P. S. Nifon, Episcop al Dunărei de jos, ţiu să aduc la cunoştinţă 
Sf. Sinod că, nu de mult, am primit o scrisoare din partea unui
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membru al comisiunei însărcinată de Cassa şcoalelor cu înfiinţa
rea unei biblioteci ambulante, prin care mă roagă să trimet câte 
un exemplar din cărţile mele.

M'ara dus la Cassa Şcoalelor şi mi s’a. spus, în scurte cuvinte, 
scopul pe care îl urmăreşte această bibliotecă şi că intenţia este să 
se adune pentru această bibliotecă numai cărţi cu cuprins religios- 
moral.

Lucrul acesta m-a bucurat foarte mult şi am ţinut să-l comu
nic şi Sf. Sinod.

Cum Cassa Şcoalelor are acest gând frumos, şi cum şi pe Sf. 
Sinod îl preocupă această chestiune, aş crede că este bine ca toţi 
P. S. Chiriârhi să deâ tot concursul pentru realizarea acestei idei, 
căci această bibliotecă are să meargă prin toate satele şi va fi un 
mijloc foarte puternte de a se înlătu â cărţile vătămătoare, despre 
care am reamintit, în foarte scurte cuvinte, în acest raport. Ace
stea am avut să zic.

I. P. S. Mitropolitul Moldovei. Prea Sfinţiţi Părinţi, Vă asigur 
că şi eu sunt animat de dorinţa pe care văd că o aveţi toţi. Şi 
eu sunt îngrijorat de răul ce’l semnalaţi, precum văd că sunteţi 
toţi. Şi eu mă gândesc la mijlocul de a împiedică răspândirea în 
popor a cărţilor, cari aduc înveninarea sufletelor şi răspândesc o 
admosferă anarhică pentru ord nea publică şi huleşte cu dispreţ 
contra bisericei noastre.

In adevăr e lucru grav.
Dar asupra mijloacelor propuse de unii din membri Sf. Sinod, 

de a împiedică acest curent, nu numai că nu le împărtăşesc, adică 
de a face un tablou de cărţi piohibite, dar sunt cu totul contra a- 
cestei propuneri.

A ne folosi azi de aşâ numitul „Index prohibitorum librorum" 
titlul care ne aduce aminte măsura care s'a luat de către biserica 
Romano-Catolică, înainte de epoca reformaţilor, nu numai că n’am 
opri curentul, dar i-am dâ cel mai mare avânt, după cum s’a 
întâmplat aceasta în Apus. în epoca citată.

Nu vă aduceţi aminte ce s'a petrecut în biserica catolică ? Nu 
vă aduceţi aminte de succesul cel mare al reformaţilor din Sec. 
XVI, atunci când scaunul papal ca măsură, a introdus aşa nu
m/tu/ „Index prohibitorum librprum“ că s’au retipărit în sute şi 
mii de exemplare toate cărţile scrise împotriva bisericei şi clerului 
papistaş? Căci, ce vreţi? aşi este făcut omul. Dacă îl opreşti dela 
cevâ, caută cât mai curând, să vadă ce e acolo ?

In cazul de faţă va năzui să ştie, de ce Sf. Sinod a oprit ace
ste cărţi? (

La orice acţiune e şi o reacţiune.-—Eu n’am citit cartea de care 
ne-a vorbit P. S. Episcop al Dunărei de jos. JN’am văzut-o şi sunt 
încredinfat că mii şi milioane de Români n ’au citit-o. Când o veţi 
trece la index, va fi citită de foarte mulţi.

Apoi mai e cevâ.— Măsura propusă nu intră în deprinderea bi
sericii ortodoxe. Ea n’a făcut us de acea măsură.



De sigur trebue să împedicăm ca cărţile acestea înveninate sâ 
intre în mâna poporului ca să fie citite, dar să găsim o altă cale, 
ca nu cumva, dintr'o dorinţă de a face un curent favorabil edu- 
caţiunei poporului nostru, să nu provocăm — nevrând— o calc fa
vorabilă acelora ce vor căută să răspândească şi mai mult aşa 
cărţi vătămătoare pe care am dorî să le oprim.

Altă dată am comunicat Sf. Sinod cum o doamnă dintr’o fami
lie foarte onorată, cultă şi foarte evlavioasă, din dorul de a face 
un serviciu educaţiunei poporului' românesc, a tipărit cu cheltuiala 
ei, Noul Testament pe care l-a împărţit la mii de săteni din Moldova.

Adventiştii din Bucureşti auzind de această faptă a doamnei din 
Moldova, ’i-a trimis saci cu cărţi adventiste, pe care acea doamnă 
socotindu-le ca cărţi bune a dispus să le distribue prin o menii 
săi, cu gândul că face un serviciu bun oamenilor, fără să bănuia
scă, că erâ ascunsă o doctrină streină şi primejdioasă pe care o 
luâ drept lapte bun pentru vieaţa creştină!

Vă recunosc grijea de care sunteţi stăpâniţi, dar sunt absolut 
sigur, că prin alcătuirea unui tab'ou de cărţi prohibite, se va naşte 
mai mult curiozitatea în sufletul cititorilor.

Prin urmare măsura ce propuneţi nu numai că nu va servi în 
bine, dar dimpotrivă, va face să se nască un râu. P. S. Episcop al 
Argeşului vorbea de o carte tipărită subt auspiciile Ministerului 
de Culte. Foarte ciudat! şi atunci am auzit pe P. S. Nifon al Du
nărei de jos, zicând: Nu cum-va a fost şi premiată? Ce e adevărat?

■ P. S. Episcop al Dunărei de jos. Nu, aceea este o alta.

1. P. S. Mitropolitul Moldovei. Despre aceea vorbea P. S. Epi
scop al Argeşului.

Când acest lucru se va şti în afară de aceia ce au interes să 
pubjice acele cărţi, nu cumva vor găsi în sprijinul lor şi aceia 
că ministrul ţărei, ajută să se tipărească cărţi în contra preoţilor?

Nu este aşâ că ar fi o notă, care să aducă nelinişte sufletească 
în popor?

Sf. Sinod suveran e în aprecierile lui; însă eu sunt de părere 
să lăsăm aceste cărţi in întunericul în care sunt alcătuite $i să 
lucrăm ca în loc de mii de cărţi de acestea cu cuprins veninos, să 
iasă sute de mii şi milioane de cărţi scrise la lumină în spiritul 
creştinesc şi românesc şi să le împărţim norodulu·.

I. P. S. Mitropolit Primat, Preşedinte. Cine să le scrie, cine să 
le facă? Şi cu ce cheltuială să se publice? Noi neavând fonduri.

1. P. S. Mitropolitul Moldovei. Noi să le scrim şi noi să le fa
cem. Şi vom găsi mijlocul să oprim cărţile rele, prin preoţi, în 
conferinţele pastorale şi cercurile preoţeşti pe cari le au cu pro
topopii.— Sf. Sinod e prea sus pus faţă de nişte încercări aşâ de 
josnice, cari aduc injurii preoţimei.

Cred că pe calea instrucţiunilor date de noi, putem a opri răs
pândirea acestor cărţi.

I. P. S. Mitropolit Primat. Nn eşim tot acolo 1
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I. P. S. Mitropolitul Moldovei. Nu va fi o decizie eşită din Sf. 

Sinod, în  care să se z ic ă : iată ce cărţi a oprit Sf. Sinod.

Am  adus exemplu din istorie. Vreţi să vă serviţi despre efectele 

lui, bine; de nu, faceţi ce poftiţi! Dar să se ştie că eu nu împăr

tăşesc această părere. Să înmulţim cărţile de cuprins religios şi 

moral şi să le răspândim în popor prin ai noştri preoţi şi ei să 

vegheze şi să propoveduiască adevărul creştin.

Noi avem o societate, care a contractat cu Cassa Bisericii pentru 

tipărirea şi răspândirea unor asemenea cărţi, de ce n ’am căută să 

răspândim cărţi frumoase de cetit, cum sunt acelea a P. S. Epis

cop de Huşi şi altele, pe care le vom putea răspândi iară multă 

vorbă.
De ce n’am pune la dispoziţia fiecărui preot să vândă cărţi de 

acestea pe un preţ foarte mic.
E u  am făcut un pas in felul acesta pentru oştire.
Să nu’mi fie a mă lăudă, căci ceeace am făcut nu sunt decât 

fapte ce am săvârşit din convingerea ce am de împlinirea dato

riilor mele.
Una din principalele datorii o socot şi faţă de pregătirea sufle

tească a oştirei, din partea noastră.
Pe temeiul acestei convingeri m'am hotărît ca jurământul ostă

şesc în anul trecut de către recruţii Corp. IV, să se depună înain
tea mea.

Faptuî acesta, foarte impunător şi foarte măreţ, s’a săvârşit în 
marea Catedrală din laşi. Măreţia lui a avut mare resunet nu numai 
în sufletele ostaşilor, dar şi a şefilor lor şi a tuturor celor de faţă. 
Intre alte poveţe şi sfaturi ce am dat ostaşilor a fost şi acelea ca 
să cetească numai acele cărţi care sunt recomandate de preoţii lor 
şi de şefii lor. Şi ştiţi de ce am făcut aceasta? Pentrucă aflasem 
că pătrunsese cărţi adventiste, care au învăţături în contra servi
ciului armatei. Nu târziu, spre marea mea satisfacţiune sufletească, 
mi s’a spus că sfatul meu a prins rădăcini în sufletele ostaşilor, 
căci să văd multe roade bune.

Dacă aş fi luat o altă măsură, cred că roadele nu erau să fie 
aceleaşi.

Prin urmare rămâne ca Sf. Sinod să binevoiască a reflectă, dacă 
n ’ar fi mai bine să căutăm să răspândim prin preoţi cărţi de ace
stea cu caracter religios-moral şi educativ şi să nu publicăm un 
tablou de cărţi prohibite, căci atunci se va arătâ curiozitalea şi vor 
fi şi mai mult citife. Am zis.

P. S. Arh. Antim Botoşeneanu. I. P. S. Stăpâne, departe de a 
înfiinţa Sf. Sinod indexul sau cenzura dela Catolici, despre care 
ne vorbea I. P. S. Mitropolit al Moldovei, singurul mijloc prin care 
s'ar realiză această dorinţă, este acesta: ca preoţii să fie obligaţi 
de către Chiriarhii respectivi, ca necontenit, să arate poporului cre
dincios care sunt cărţile vătămătoare de suflet—şi preotul să aibă 
o asemenea listă —  iar în locul lor să recomande, şi chiar el să 
deâ, cărţi folositoare sufletului.



Slavă Domnului toţi avem un număr bunicel de astfel de cărţi.
Eu am muncit şi muncesc în sensul acesta de a dâ la lumină 

cărţi folositoare şi nu mă vaet decât de mijloacele de a le tipări 
şi răspândi, eăci îmi cam lipsesc asemenea mijloace.

Prin urmare, lucrul acesta să se facă de preoţi, fiecare în enoria 
lui, sfătuind pe credincioşi să nu cetească anumite cărţi, pe care 
le ştie că sunt pe acea listă.

Eu am făcut' lucrul acesta. Pe când eram paroh, ducându-mâ 
într’o familie, am văzut că stăpâna casei aveâ o carte: Vieaţa lui 
Iisus de Renan; i-am spus gazdei, ce cuprindeâ această carte şi 
fiind o bună creştină, a aruncat-o în foc imediat. Căci sunt mulţi 
care se înşeală de aceste titluri pompoase şi cumpără asemsnea 
cărţi, crezând că au să găsească într’insele lucruri folositoare pen
tru suflet.

De aceea, pentrucă din cauza neştiinţei omul se înşeală, preotul 
este dator să prevină pe credincioşi asupra acestor «.ărţi.

— Se cere închiderea discuţiei şi se primeşte.
— Se pun la vot concluziile raportului şi se primeşte.
P. S. Arh. Antim Botoşeneanu, citeşte următorul raport privitor 

la lucrarea «Morala Creştină» a d-lui D. Stănescu:

înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

Comişiunea pentru cercetarea cărţilor didactice are deosebitul 
respect să supună la cunoştinţa Sf. Sinod, că d-l profesor Demetru 
Stănescu a luat osteneala pentru îndreptarea întru totul a manus
criptului d-sale: «Morala Creştină, în sensul arătat de această Co
misiune în referatul ei anterior acestuia.

Ca atari, comişiunea roagă pe Sf. Sinod să binevoiască a’i dâ 
numitei cărţi cuvenita aprobare.

Suntem ai înalt Prea Sfinţiei Voastre prea plecaţi servi în Domnul.

Raportor, f  Vartolomeu Bacaoanul, f  Teofil M. Ploeşteanu, 
f  Antim P. Botoşeneanu.

I. P. S. Mitropolit Primat, Preşedinte. Ţiu să rog comişiunea 
aceasta să fie cu multă atenţiune la cărţile de şcoală pe care le 
recomandă pentru aprobare, căci primesc multe imputări, că Sf. 
Sinod ar fi aprobat cărţi, care nu sunt bine corectate.

De aceea atrag atenţiunea comisiunei şi rog să cetească şi să 
corecteze tot cu deamănuntul. Să nu se lase un membru pe altul 
zicând, că dacă a citit-o cutare membru dau şi eu iscălitura fără 
să o mai corectez.

De aceea rog comişiunea să citească şi să corecteze cu multă 
atenţiune.

Şe pune la vot concluziile raportului şi se «primesc.
P. S. Episcop al Râmnicului Noului Severin, citeşte următorul 

raport al comisiunei· de petiţiuni privitor la cererea de graţiere a 
fostului preot Pavel Moraru din comuna Chetreşti, jud. Vaslui:



î n a l t  P r e a  S f in ţ ite  S tă p â n e ,

La comisiunea Sf. Sinod pentru petiţiuni s'a trimis suplica fos
tului preot Pavel Moraru din corn. Chetreştii-Deleşti, jud. Vaslui, 
prin cnre arată, eâ Prea Sf. Episcop al Eparhiei Huşilor în 20 
Martie 1887, prin rezoluţia pusă atunci pe jurnalul Duhovnicescu
lui Consistoriu No. 125 a aprobat opiniunea Consistoriului prin 
care l-a caterisit, din cauză că i s’a adus învinuirea că a săvârşit 
faptul de adulter cu femeea Maranda D. Popa, acum decedată. 
Cercetarea cazului s'a făcut'în pripă de către autorităţile orânduite, 
şi cu intenţiunea de a 'i se zdrobi cariera preoţească, nelăsându-i-se 
trebuitorul timp a’şi produce m «rtori spre a dovedi netemeinicia 
celor ce i se aduceau asupră; că nu i s'a dat nici un al duilea 
sau al treilea termen, mai ales că se judeca un caz de caterisire.

Dreptul de apărare — zice Caterisitul — e consfinţit prin toate 
legiuirile omeneşti şi chiar pentru criminalii cei mai mari, iar ca
terisitul fiind pedepsit în primul moment la întâia înfăţişare, luân- 
du-se de temeiu singura sa depoziţiune, care, nu numai că i s'a 
smuls la cercetare, dar încă i s’a dat forma în care se află; apoi 
n'a avut măcai mângâerea d'a fi ascultat de către Consistoriu el 
şi martorii, şi de 25 de ani suportând această pedeapsă, prin su
ferinţele îndurate crezând că şi-a ispăşit păcatul fâcut — deci se 
roagă a i se ridica pedeapsa sau a se orândui o revizuire a pro
cesului, căci, dela data aplicărei acestei pedepse se hrăneşte numai 
din munca mâinelor sale ca orice om de rând, fiind numai cân
tăreţ bisericesc la ţară.

Cum că a avut o purtare bună aduce în sprijinul ideilor sale 
Certificatul Primăriei corn. Brodoc, jud. Vaslui No. 834 unde e 
acum cântăreţ, cum şi acela al Protoieriei No. 1034 amândouă din 
anul acesta. ,

Comisiunea, asupra suplicei de faţă prin care caterisitul preot
Pavel Moraru cere a fi graţiat, este de părere să se treacă la or
dinea zilei, iar prin subscrisul raportor supune cazul chibzuinţei 
Sf. Sinod spre a hotărâ cele de cădere.

Raportor, f  Sofronie al Râmnicului

.. . - ( f  Nicodem al Huşilor
m m  j  j_ ŢeQfo&e al Romanului

Se pune la vot concluziile raportului şi se primesc.
P. S. Nicodem Episcop de Huşi, ceteşte raportul Comisiunei de 

petiţiuni privitor la cererea de tundere în monahism a surorei 
Maria Cristiu din Sf. Monastire Hurezu, jud. Vâlcea :

înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La comisiunea d d  petiţiuni a Sf. Sinod s’a primit adresa No. 1743
a. c. a Sf. Episcopii a Râmnicului Noului Severjn, prin care cere



a se aprobă tunderea în monahism a surorei Maria Cristiu din 
monastirea Hurezu jud. Vâlcea.

Comisiunea, luând în cercetare actele cuprinse în dosarul No.
40 alăturat de menţionata adresă şi găsind îndeplinite toate con- 
diţiunile cerute de regulamentul Sf. Sinod este de părere a se a- 
probâ tunderea numitei surori.

Raportor: f  Nicodim al Huşilor, f  Teodosie al Romanului, 
f  Sofronie al Râmnicului.

Se pune la vot concluziunile raportului şi se primesc.
Acelaş P. S. Raportor, ceteşte raportul aceleeaşi comisiuni pri

vitor la suplica preotului Barbu Cristescu din corn. Gubancea, jud. 
Dolj, relativ la costumul preoţesc.

Se pune la vot concluziile raportului care sunt de a se avea în 
vedere la votarea regulamentului pentru costumul clerului şi se 
primesc.

Acelaş P. S. Raportor, ceteşte următorul raport privitor la apro
barea călugărirei fratelui loan Andreescu din Sf. M-re Bistriţa:

înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La comisiunea de petiţiuni a Sf. Sinod s’a primit adresa No. 
3149 a. c. a Sf. Episcopii de Râmnic şi Noul Severin, prin care 
se cere aprobarea c ilugărirei fratelui loan Andreescu căruia i s'a 
dat numele de Isidor.

Comisiunea luând în cercetare actels numitului nou călugărit, 
cuprinse în dosarut No. 54 a. c. anexat la menţ onata adresă, şi 
găsind îndeplinite toate cerinţele regulamentului pentru disciplina 
monahicească, este de părere a se aprobă călugărirea monahului 
Isidor, făcută pentru caz de boală.

Raportor f  Nicodem al Huşilor, f  Teodosie al Romanului, 
f  Sofronie al Râmnicului.

Se pune la vot concluzia raportului şi se aprobă.
P. S. Episcop al Argeşului. Cer cuvântul într’o chestiune în 

legătură ca acee·* ce am discutat-o.
1. P. S. Mitropolitul Primat, Preşedinte. Aveţi cuvântul.
P. S. Episcop al Argeşului. Pentru că fuse vorba de cărţile ce 

se compun de către învăţători, antereligioase, antinaţionale şi anti
patriotice, eu aş voi să ne sfătuim şi în privinţa unui alt mod de 
manifestare anticlerical.

Se dau serbări şcolare la care ia parte tot satul, ia parte revi
zorul şcolar, iar uneori şi prefectul. In versurile puse să se reci- 
teze de către copii, nici o poezie nu e mai gustată de d-l învăţă
tor decât aceea în care se râde de popi! Căci daca n’ar fi gustată 
de domniile lor nu ar fi pusă la dispoziţia micilor copii nevino
vaţi, cari o recitează fără să'şi deâ seama.



Ba încă d-1 învăţător îl învaţă pe copil să facă şi gesturi pentru 

ca batjocora să fie şi mai mare.

Mă întreb acuma— căci nu este aci vorba de cărţi pe care sâ le 

punem la index, ci de conducătorii şcoalei— putem noi să inter

venim pe lângă d-1 Ministru al Cultelor şi Instrucţiunei Publice, 

ca să interzică a se mai recită cu ocazia serbărilor şcolare ase

menea bucăţi de proză sau poezie, cari sunt în contra bisericii şi 

în contra preoţimei?

Să li se impună îndatorire domnilor învăţători, prin organele 

legale, ca să nu mai pună pe copii să le reciteze.

Pentrucă la serbările şcolare nu se găsesc oameni care ştiu carte 

şi poporul de jos aşâ este deprins; când vede pe un copil cetind 

asemenea lucruri, spune: „Ei bravo băiat! ştie cai te!

D-l C. G. Dissescii M inistru Cultelor ş i Instrucţiunei, intră în 

sala de şedinţe.
P. S. Episcop Callist, (continuă): Şcoala laică a început la 1864, 

înlocuind şcoala preoţească din tinda bisericiei şi din casa preo

tului, şi cu toate acestea, dacă înainte de 1864 nu aveam şcoli 
domneşti, ci numai şcoli bisericeşti, benevole, nu este mare dife
renţă între cărturarii noştri de astăzi şi cei de atunci.

Nu este mare diferenţă!
Ba uneori îmi vine a crede, că se găsesc sate unde erau mai 

mulţi cărturari atunci decât acum! Şi să mă explic.
Cartea pe care copiii o învăţau dela preot erâ mai mult bise

ricească. Ceteau cărţi bisericeşti: psaltirea, ceaslovul, etc. Şi aşâ 
fiind se îndeletniceau cu cetirea şi cântarea în biserică şi nu uitau 
să cetească

Câţi învăţau carte la Părintele toţi ştiau scrie şi ceti. Eu am vă
zut copii cari au învăţat 4 clase primare şi care nu mai ştiu nici 
să scrie nici să citească. De abea mai ştiu să se iscălească şi încă 
şi din numele lor mai lipseşte câte o dată câte o "buche! —  Din 
ce cauză?

Pentrucă după ce a terminat şcoala se duce la coarnele plugu
lui; nu mai au ocazia să scrie şi să citească şi uită. Se zice, că 
dacă un om, căruia Dumnezeu i-a dat darul vorbirei este izolat 
în pustie, cu timpul perde acest dar, şi tot aşâ e şi cu scrisul şi 
cetitul.

i Am văzut acum cu bucurie, că preoţii cer şcoli de adulţi.
Dacă s'ar face, aceasta ar fi de mare folos acelora cari au în

văţat carte, nu acelora cari n’au învăţat. Cu aceştia este grea 
treaba. %

Poporul nostru în majoritate este agramatos. Nu se găseşte în
tr’un sat cu 400 familii, să zic 20 care şă ştie citi şi scrie, de şi 
de mult timp avem şcoli.

Şi astfel fiind, când la serbările şcolare copiii vin şi recitează 
poezii în care dispreţuesc pe preot, în care dispreţuesc obiceiurile 
creştineşti, acestea prind rădăcini puternice în oamenii cari nu ştiu 
carte. Şi eu atât mai mult, cu cât ei aud dela copilaşii lor astfel
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de cuvinte de dispreţ la adresa Bisericei şi reprezentanţilor ei. Mă 
rezum:

Aş rugă Sf. Sinod să hotărască să se publice—dacă se poate— 
un catalog de cărţile morale ieşite până acum şi după cât am cu
noştinţă sunt 40—50, ca să le aibă la îndemână preoţii şi d-nii 
învăţători şi în acelaş timp, să intervenim pe lângă Ministerul 
Cultelor şi lnstrucţiunei publice ca prin organele sale să facă să 
se stârpească din şcoala primară urbană şi rurală, obiceiul ce l-au 
unii domni învăţători de a pune în gura copiilor poezii şi proză 
prin care se înegreşte preoţimea şi biserica creştină.—Aceasta am 
avut de zis.

Se cere închiderea discuţiei. Se pune la vot închiderea discuţiei 
şi se primeşte.

I. F. S. Mitropolit Primat, Preşedinte. Intrăm în ordinea zilei.
La ordinea zilei avem discuţiunea privitoare la organizarea bi

sericii din Dobrogea.
I. P. S. Mitropolitul Moldovei are cuvântul.
1. P. S. Mitropolitul Moldovei. Cerusem cuvântul eri, când vor

bea d-l Ministru, Vă rog să mi-1 acordaţi azi, după ce se vor as
culta alte voci.

P. S. Nifon Episcop al Dunărei de jos. I. P. S. Stăpâne, cum 
foarte bine a observat ieri d-l Ministru C. Dissescu, un adânc cu
noscător al lucrurilor şi politice şi religioase şi juridice, chestiunea 
organizârei noului teritoriu, pe care Dumnezeu, prin ajutorul bravei 
noastre armate, ni l-a redat şi pe care trebuia să'l avem încă dela 
răsboiul din 1877, chestiunea reorganizărei bisericei româneşti în 
acest teritoriu este foarte anevoioasă. Este anevoioasă, pentrucă 
sunt legate de dânsa atâtea lucruri, pe care eu ca Episcop al Du
nărei de jos Ie cunosc.

Localitatea este împestriţată cu atatea neamuri şi confesiuni 
streine.

In aceste localităţi populate cu fel de fel de naţii, cu fel de fel 
de aspiraţiuni, de multe ori ascunse, este greu de organizat. Din 
gură îţi vorbeşte una, iar în inimă are alta. In cât eu am ajuns 
să zic unuia —  chiar când erâ d-l Ministru de faţă — că, ceeace 
vorbeşte din gură, să fie pentru mine, iar ce are în inimă, să fie 
pentru Sfinţia Sa.

Vin acum la chestiunea noului teritoriu.
Am auzit pe d-l Ministru, că vrea să numească acolo un vicar. 

Reflectând la această chestiune m’am întrebat:
Vicarul acesta, chiar delegat al Sf. Sinod, de ce eparhia va ţinea?
Cine îi va da antimise, ca sa le împartă pe Ia biserici?
De unde va lua preoţi ?
Are el vre-o reşedinţa unde să se ducă? Are el oameni cu care 

să se servească ? Are Cancelarie şi Consistoriu ?
Sunt atâtea şi atâtea ches iuni.—Presupunem că se duce unul 

dintre n<«i, dar unde te duci? Cui să te încrezi ? Cu cine să lu
crezi ?—Să nu vi se pară că chestiunea aceasta este uşoară. — De

3
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aceea părerea mea ar fi, ca organizarea noului teritoriu să se facă 
cum  s’a fâcut în trecut.

Să se alipească la una din episcopiile limitrofe, sub conducerea 

unu i chiriarh, care să’şi trimeatâ acolo delegatul său, cărui să-i 

dea Antimise, Sfântul Mir, diplome de preoţi, diplome de duhov

nici, diplome de cântăreţi şi tot ce'i trebue.

Căci dacă trimeţi un delegat al Sf. Sinod, are el puterea de a 

face Antimise în numele lui?
I . P. S. M itropolitul Moldovei. Sigur! Avem cazuri.

P. S. Nifott Episcopul Dunărei de jos. După părerea mea, n u ! 

Nu sunt râvnitor, ferească Dumnezeu! Părerea mea este, că a- 
cest nou teritoriu, fiindcă se învecineşte cu judeţele Ialomiţa şi 

Ilfov, care ţine de Sf. Mitropolie a Ungro-VIahiei, să se dea sub 

îngrijirea pastorală a L P. S. Mitropolitului Primat, care să tri- 

meată acolo pe vicarul său, pe P. S. Teofil.
Dacă însă nu admiteţi soluţia aceasta, pe motivul că Eparhia 

Sf. Mitropolii ar fi prea întinsă. Daţi-o, dacă vreţi, la o altă epar
hie, spre pildă la eparhia Dunărei de jos, cu care iarăşi se înve
cineşte, care să trimeată acolo pe locotenentul său, P. S. Meletie. 
Căci aşa se procedează ori de câte ori se vacanţează o episcopie: 
Se trimete un Arhiereu locotenent. Şi anume cel fixat prin lege.

Făcând însă aşa cum vreţi să faceţi, şi la care, eu nu mă o- 
pun— nu faceţi lucru regulat canoniceşte, şi după părerea mea 
este ilegal şi necanonic.

Avem doi Arhierei foarte buni, pe P. S. Arhiereu Teofil şi pe 
P. S. Arhiereu Meletie Constănţeanul, care este administratorul şi 
conducătorul tipografiei cărţilor bisericeşti de atâta timp, ambii pot 
fi de mult folos în acest teritoriu nou prin calităţile cu care sunt 
înzestraţi.

I. P. S. Mitropolitul Primat preşedinte.— Eri, când vorbea D-l 
Ministru, am răspuns, că nu este bine ca Dobrogea să fie îm
părţită în două administraţi uni bisericeşti Ea trebue a aparţine 
chiriarhului respectiv al Dunărei de jos cu toate drepturile lui şi 
cu ajutorul ce i se dă sub auspiciile lui ca Kiriarhul vechei Do- 
brogei. De aceea eu rămân tot la ideea mea şi îmi pare bine vă
zând că şi P. S. Episcop Nifon este de această părere, ca Dobro
gea întreagă să se administreze printr’un singur Kiriarh cu aju
torul ce i se dă.

Dobrogea întreagă să nu fie împărţită în două, dar să se duplice 
ajutoarele trebuitoare în raport cu mărimea teritoriului anexat sub 
auspiciile Chiriarhului Dunărei de jos.

P. S. Episcop Theodosie a l Romanului. 1. P. S. Stăpâne, După 
câte am citit din gazete, văd că populaţia acestor două judeţe se 
ridică la 200— 230 mii de locuitori. Este o populaţie destul de 
mare, în cât are dreptul să aibă un episcop aparte. In cât soco
tesc, că, ar fi bine, ca, cu ocazia votărei legei privitoare la ane
xare, pe care înaltul Guvern are să o treacă mâine-poimâine, să 
se înfiinţeze din acest teritoriu o eparhie aparte.
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Este absoluţi nevoie ca acolo să fie un episcop, căci întinde
rea acestui teritoriu este mare, populaţia este numeroasă şi naţio
nalităţi sunt mai multe, cu veleităţi, cu dorinţi şi aspiraţiuni dife
rite. De aceea este bine să fie acolo un păstor, împăciuitor, care 
cu duhul blândeţei să-i poată linişti.

Şi dacă s’ar puteâ, ar fi bine ca episcopul de acolo sâ fie cu
noscător de limba bulgară şi ar fi de dorit să cunoască şi limba 
greacă şi chiar limba sârbească. Ar fi de dorit aceasta.

In cât în principiu sunt de părere de a se înfiinţa acolo o eparhie ; 
nu găsesc că este bine de a se trimite un arhiereu ca vicar.

Argumentele date de P. S. Episcop al Dunărei de Jos sunt prea 
temeinice. Ce are să facă acesta acolo ?

Nu poate să facă nici antimise. Nu este, după canoanele bise
riceşti, învestit cu demnitatea de episcop, căci atunci ar fi trebuit 
să fie ales de marele colegiu. El este trimis ca delegat. Atunci în 
numele cui dă antimise? In numele său?

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. In numele Sf. Sinod, al cărui 
delegat este.

b. S. Episcop al Romanului, Eu găsesc, ca lucrul cel mai ni
merit este ca din capul locului să se înfiinţeze o eparhie aparte 
la facerea legei.

D. Disescu ministrul Cultelor. Şi până atunci ce să facem ?
P. S. Episcopul Romanului. Până atunci să fie însărcinat P. S. 

Episcop al Dunărei de Jos să aibă privegherea, căci, la mijloc este 
numai o lună. La 15 Noembrie se convoacă Parlamentul. In cât 
părerea mea este ca din capul locului, să se înfiinţeze acolo o 
eparhie aparte.

P. S. Episcop al Argeşului. I. P. S. Stăpâne, hu cred că trebue 
să dăm o cuvenită atenţiune arătărilor P. S. Episcop al Dunărei 
de Jos în această chestiune.

Onoratul Guvern are acum în Cadrilatei· reprezentanţi acolo, ca să 
lucreze în diferite direcţiuni şi aceşti reprezentanţi ţin de ministerele 
respective. Acei cari se ocupă cu organizarea şcoalelor ţin de Mi
nisterul Instrucţiunei, acei ce se ocupă cu organizarea financiară 
ţin de Ministerul de Finanţe; cei ce se ocupă cu organizarea ad
ministrativă ţin de Ministerul de Interne; acei cari se ocupă de 
domeniile Statului şi de păduri ţin de Ministerul de domenii. Şi ’ 
aşâ mai departe.

Cum vedeţi, 1. P. S. Stăpâne şi P. S. Părinţi, în Cadrilater se 
lucrează prin oameni însărcinaţi de d-nii miniştri respectivi. Şi a- 
ceasta în mod proviz >riu, până atunci când se va veni cu un pro
iect de lege, care să stabilească felul de administraţie al provin
ciei anexate.

Atunci, aşâ fiind lucrurile, din punct de vedere bisericesc ches
tiunea administrărei biserici: are să se stabilească prin Mitropoli
tul respectiv sau Episcopul respectiv şi Dl. Ministru al Cultelor.

De aceea socotesc, că bine a zis P. S. Episcop al Dunărei de 
Jos ca până la stabilirea definitivă, aceste judeţe, sau să se aii-



peaecă la Sf. Mitropolie a Ungro-Vlahiei care este mai apropiată, 

sau la Episcopia Dunărei de Jos.
Şi atunci vedeţi că a venit vremea ca şi P.P. S.S. Arhierei Vi

cari să-şi aibă rolul lor. Căci şi ei îşi au rolul lor în biserica noa

stră, nu sunt anticanonici.
Să li se deâ delegaţie, fie din partea Sf. Mitropolii, fie din par

tea Episcopiei Dunărei de Jos, ca fiind locotenenţi ai Mitropoliei 

şi Episcopiei respective să lucreze în numele sfintei Mitropoli şi 

în numele sfintei Episcopii.
Şi atunci şi din punct de vedere religios se va păstră aceiaşi 

normă, care se observă şi din punct de vedere politic în Cadrilater.

In privinţa celui de al doilea punct pe care l-a ridicat P. S. E- 
piscop de Roman şi pe care l-a atins şi Dl. Ministru în cuvânta

rea d-sale de eri, în privinţa înfiinţărei unui episcopat, am credinţa 

că se va face.
Se poate că ar fi posibil să se facă şi mai multe. Căci nu prea 

este o împărţire în mod egal, din punct de vedere bisericesc.

I. P. S. Mitropolit Primat. Preşedinte. Eu sunt pentru rotunzi- 
mea tuturor eparhiilor, când se va preschimbă legea* actuală a lor.

P. S. Episcop al Argeşului. Eu v’am auzit şi altădată spunând 
aceasta.

Şi atunci s'ar puteâ înfiinţâ nu numai episcopatul dela Tomis, 
unde a fost episcopatul cel mai vechiu de prin aceste părţi, sau 
dela Dorostor, unde a fost Mitropolie, ci s ar mai puteâ înfiinţâ şi 
dincoace venind cu o lege de organizaţie a întregei noastre biserici.

Dar aceasta nu se poate face acum, ci numai după recunoaşte
rea definitivă prin Parlament a Dobrogei noi anexate. Atunci Sf. 
Sinod va fi convocat, ca să-şi deâ părerea sa asupra felului de 
organizaţie bisericească ce are să fie în viitor în teritoriul acesta 
nou, care se adaogă la ţara românească.

Până atunci rămâne să lucrăm tot în mod provizoriu. Şi sunt 
în perfect acord cu părerea P. S. Episcop al Dunării de jos, pă
rere pe care în parte a primit-o şi P. S. Episcop al Romanului şi 
pe care o primiţi şi I. P. S. Voastră, ca, până la regularea defi
nitivă, să se alipească aceste două judeţe pe lângă Sf. Mitropolie 
sau Episcopia Dunărei de jos, care să'şi trimeată acolo vicarii lor, 

'cari să lucreze acolo în numele lor şi cari să fie ajutaţi de oa
meni, cari s i ştie bulgăreşte. Şi eu aş mai adaogă: şi greceşte, 
căci cu aceştia vom aveâ să stăm de vorbă.

P. S. Episcop a l Dunărei de jos. I. P. S. Stăpâne, Ţiu să ex
prim mulţumirile mele colegilor mei, cari au împărtăşit modul meu 
de a vedea în această cestiune atât de importantă.

Jncă odată repet: Ştiu câte greutăţi sunt de întâmpinat acolo, 
şi nu pentru mine cer aceasta, dar ca să fie lucrul în mod regu
lat şi canonic.

Când s'a înfiinţat eparhia Dunărei de jos, până la definitiva ei 
stabilire s'a dat la Episcopia cea din apropiere, care a orânduit 
în 1856— după tratatul din Paris— un Consistoriu vremelnic. Mai
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tn urmă înfiinţânau-se prin lege această eparhie s'a dat celui mai 
vrednic dintre clerici, P. S. Melchisedec căruia Dumnezeu sâ’i o- 
dihneascâ sufletul în locaşul drepţilor.

1. P. S. Mitropolitul Moldovei. La 1864. Şi a fost alipită la Mi
tropolia Moldovei.

P. S. Episcop al Dunărei de jos. împărtăşesc şi eu, cu toată 
curăţenia sufletului, părerea P. S. Episcop al Romanului, că tre
bue făcută—după ce se va face anexiunea de drept—o eparhie 
nouă. Şi părerea mea ar fi, ca din punct de vedere naţional, re
şedinţa acestei episcopii să fie la Constanţa, unde dejâ este cate
drală şi unde în urma stăruinţelor mele sunt făcute planurile, ca 
să se facă şi o reşedinţă episcopală.

Jud. Constanţa să se deâ acestei noi eparhii, iar Tulcea să ră
mână eparhiei Dunărei de jos; pentrucă a se face o eparhie deo
sebită din aceste 4 judeţe din dreapta Dunărei, ar fi să deslipim 
Dobrogea de sânul mamei sale—România, pe când din punct de 
vedere naţional ea trebue să fie strâns legată de Regat, şi să nu 
fie considerată ca o provincie a parte, pe care duşmanii să o tot 
râvnească; ci să vadă dela început că Dobrogea e pentru vecie 
a noastră, căci e os din oasele noastre şi trup din trupul nostru. 
Dacă se ia jud. Tulcea dela această eparhie, nici nu mai ar fi ra
ţiunea să se numească Eparhia Dunărei de jos. Şi afară de acea
sta, Tulcenii, ca să vină în ţară, unde au legături şi interese, tre
bue să vină ori pe la Brăila ori pe la Galaţi şi dat fiind, că ultimul 
sat din Tulcea este Măcin din faţa Brăilei şi penultimul Azaclâu, 
din faţa Galaţului.

Sunt de perfect acord cu privire la înfiinţarea acestei noi epar
hii, căci dejâ cele două jucjeţe dobrogene, fac cât patru judeţe din 
Moldova — Şi trebue multă muncă şi multă chibzuială. Trebue să 
mergi cu barca cu aşâ mare băgare de seamă, încât să ajungi \v 
limanul dorit, fară ca în drumul tău să atingi vre-o barcă a vre unei 
alt-e naţiuni ori confesiuni.

Eu am şi avut un conflict, pe care îl cunoaşte Sf. Sinod şi 
eram gata să’mi prezint demisia, dacă se trecea peste ceeace se fă
cuse ; căci se strică tot ce s’a făcut de predecesorii mei şi de mine.
Şi atunci am arătat în scris, cari sunt concesiunile ce se pot face 
din punct de vedere canonic, legal şi naţional, fiindcă ştiam că 
cele ce se pregăteau atunci erau ca să ne detragă atenţiunea dela 
ceiace a răsunat mai târziu; şi de aceia necontenit se cerea co
mitet şi biserică aparte.

Şi pe când făceam rapoarte oficiale la Minister în mod confi
denţial, un domn administrator al Cassei Bisericii cerea rapoarte 
personale preotului; şi pe care a trebuit să-l schimb şi sâ pun 
chiar pe protopopul de judeţ la acea biserică pentrucă să ştiu ce 
se face acolo.

De aceea zic: sunt de perfect ca toţi arhiereii titulari să’şi ca
pete episcopatul lor şi să rămână numai doi vicari. Pentrucă în 
timpurile în care trăim, episcopul nu mai trebue să şează numai
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pe scaun şi să iscălească câte-va hârtii; ci trebue să meargă 54 
cerceteze, să lucreze şi zi şi noapte, fără preget, cum zice aposto. 
Iul Pavel. Episcopul intr'o măsură oarecare, este şi un adminis. 
trator din punct de vedere religios şi naţional, deci are mult 
lucru. I 1

Când am văzut că Societăţi streine momeau in Dobrogea pe 

Români, să emigreze, ca în urmă să le cumpere ei pământurile 
pe nimic, a trebuit să iau automobilul, să merg 15 zile din sat 
în sat, ca să îndemn pe oameni, chiar sub legământ de blestem, 
să nu facă un asemenea lucru, să nu emigreze. Căci îşi vindeau 
gospodăriile şi cine le luau?

Le luau aceia cari doresc şi năzuesc ca Dobrogea să fie a lor. 
Şi am avut noroc că unii din emigraţi s’au întors şi au povestit 
ce au păţit pe acolo şi cum de au fost siliţi să se întoarcă înapoi 
în ţară, după ce pieduserâ tot avutul lor.

In cât prin circulări, prin alergătura mea — cu automobilul — 
din sat în sat, prin sfaturile ce le dam, cum şi prin răspândirea 
povestirilor celor reîntorşi, am răuşit să împiedic în mare parte 
acese emigrări.

De aceea zic, că trebue să se înfiinţeze un nou episcopat, pentru 
că este greu episcopului să administreze 6  judeţe din care 4 din 
cele mai greu de păstorit.

Până atunci însă, părerea mea este, că rămânând în marginile 
canonice, să se deâ acest nou teritoriu sub cârmuirea I. P. S. Mi
tropolit Primat, care să'şi trimeată acolo delegatul său, având grijă 
să’i deâ Sf. Mir, să'i deâ antimise, cărţi de preoţie şi toate decre
tele acestea; căci un scaun provizoriu de episcop nu’şi poate aveâ 
fiinţă legală; iar cel numit acolo, nefiind ales de reprezentanţii le
gali şi investit cu putere episcopală, după normele şi tradiţia ţâ
rei, riscă să 1 se zică episcop necanonic, lucru care ar trebui şă 
nu se mai întâmple.

1. P. S. Mitropolit al Moldovei. Prea Sfinţiţi Părinţi, Domnule 
Ministru. Să dea Dumnezeu ca Sinodul român să aibă prilejul de 
a discută de mai multe ori cazul fericit pe care’l discutăm azi.

Să dea Dumnezeu ca Sinodul român să aibă fericirea de a dis
cută chestiuni de alipiri şi anexări la scumpa noastră ţară şi bi
serică, căci e spre folosul idealului strămoşesc.

Chestiunea adusă de către guvern în Sinod, prin d-1 Dissescu 
Ministrul Cultelor şi Instrucţiunei, spre a ne rosti în privinţa 0 - 
rânduelii bisericeşti ce trebue să se facă în Cadrilater, este o che
stiune unică până azi în analele Sinodului nostru românesc. Şi 
pentrucă este unică, se cuvine să fie discutată chestiunea cu cea 
mai mare solemnitate şi în acelaş timp cu cea mai mare băgare 
de seamă.

Voi începe cu ceeace a sfârşit P. S. Episcop al Dunărei de jos. 
Prea Sfinţia Sa susţine că noul teritoriul Dobrogean, bisericeşte 
trebue sâ fie alipit de scaunul Mitropoliei Ungro-Vlahiei sau al 

Episcopatului Dunărei de jos.



SF. SINOD 5 5

Locotenentul de Episcop sau Mitropolit, căci acesta e titlul ce'l 
poartă Arhiereii titulari, sunt în serviciul scaunului pe lângă care 
a fost ales şi hirotonit Arhiereu, în deplină înţelegere şi sub con
ducerea episcopului. A admite că acest locotenent sau vicar să 
fie însărcinat de Episcopul său spre a face administraţie biseri
cească, în afară de cuprinsul episcopiei sau mitropoliei, aceasta 
nu se poate, căci nu este nici legal nici canonic.

P. S. Episcop însă se gândeşte la altceva şi anume, e de pă
rere ca Cadrilaterul să fie alipit pe lângă un scaun mitropolitan 
sau episcopal şi Episcopul sau Mitropolitul să însărcineze pe lo
cotenentul său, ca în numele lui să facă administraţie.

In acest scop să provoacă la cele ce s’au urmat la 1864. A- 
tunci, zicea P. S. Sa, că partea din Basarabia, anexată la Moldova, 
a fost alipită Ia un scaun episcopal.

Eu i-am amintit, că partea anexată, la ţara Moldovei, biseri- 
ceşte n’a fost anexată la un scaun episcopal ci la scaunul Mi
tropolitan al Moldovei şi Sucevei, căci pe vremea aceia Mitropo
lia erâ cea mai mare instituţie administrativă în biserica Moldovei.

Atunci forma de guvernământ bisericesc în ţara noastră eră cea 
Mitropolitană, astăzi, forma de guvernământ este cea Sinodală. 
In urma înfiinţărei Sinodului bisericei noastre prerogativele scau
nelor mitropoliilor ţărei, nu mai sunt cum erâ înainte. — Acum 
toate chestiunile de administraţie bisericească, neprevăzute de Con
stituţia ţărei, se rezolvă de Sinod, ca autoritate centrală a Bisericei. 
El deleagă şi el ia măsuri, nu Ie mai ia Mitropoliile ca altă dată.

Argumentele de care se serveşte P. S. Episcop al Dunărei de 
jos sunt 1 favorabile părerei mele. Sinodul este acela care guver
nează Biserica română.

P. S. Episcop de Argeş zicea: „Bine, dar de ce să nu ne o- 
rientăm şi noi în afacerile bisericeşti, după cele ce se petrec în 
afacerile politice de stat? Fiecare Ministru al ţărei a trimis în Ca- 
drilater funcţionari de ai Ministerului său ca să îngrijească de or
ganizarea celora de rezortul său, Ministrul de Interne se ocupă cu 
organizarea administrativă, Ministru de Finanţe cu organizarea fi
nanciară, şi aşâ mai departe".

Ba bine că nu! Păi cum, trebuia altfel! Care ministru vreţi să 
facă administraţie în Cadrilater ? Ministrul rus sau bulgar? Doam
ne fereşte!'Va veni ministrul regatului român, ca cel mai mare 
slujbaş politic al Statului Român, căci anexiunea s’a făcut la Re
gatul Român.

După constituţia noastră, nu poate un alt Ministru să se ocupe 
de afacerile bisericeşti din Cadrilater, care cad în sarcina Statului 
de cât Ministrul Cultelor. Numai Ministrul Domeniilor are să se 
ocupe de afacerile domeniale din Cadrilater şi tot aşâ numai D-l 
Mini-tru al Cultelor are să se ocupe de afacerile bisericeşti din 
Cadrilater şi prin analogie şi bisericeşte numai Sf. Sinod, ca cea 
mai mare autoritate centrală bisericească în Statul Român, are să 
se ocupe de afacerile bisericeşti din Cadrilater.
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Teza mea e astfel formulată: In noul teritoriu sau în ChcIrji I 
ter, trebue să fie delegat un membru din sânuî  ̂ Sfântului Sin/1' 
şi în numele Sf. Sinod să facă administraţie şi îndestularea ceri π I 
ţelor în biserica de acolo.

Să se bage de seamă că nici constituţionaliceşte nu se p0 I 
susţine părerea P. S. Episcop al Dunărei de jos şi a I. p, g 
tropolit al Ungro-VIahiei.

Constituţia ţărei nu îndreptăţeşte un scaun Mitropolitan Sîl. I 
episcopal de a se amesteca în afacerile bisericeşti dintr’un teritoriu I 
care în timpul înfiinţărei lui nu erâ al ţărei, şi deci neprevăzut în’ I 
Constituţie.

Constituţia a regulat tot, Constituţia a regulat şi afacerile bise. I  
riceşti în ce priveşte partea politică. D-l C. Disescu .Ministrul Cui. I 
telor, ca legist ne va spune, că nu putem merge în afară de dis-1 
poziţiile Constituţiei noastre. Suntem un stat constituţional şj Ca I  
atare nu putem să ne abatem de la dispoziţiile constituţionale. I 

Prin urmare legal, constituţionaliceşte şi canoniceşte, nu puteţi dj I 
cărţi canonice nici diplome, într’un teritoriu, pe care nu l-aţi avut I  
atunci când aţi primit cârja Episcopiei sau a Mitropoliei ce păstoriţi. I  

Aţi primit cârja pentru Mitropolia Ungro-VIahiei, aţi primit cârja I 
pentru Dunărea-de-jos, n'aţi primit cârja pentru Cadrilater, nici I. I 
P. S. Voastră, nici P. S. Voastră dela Dunărea-de-jos.

Să admit că Cadrilateru! ar fi căzut la Mitropolia Moldovei, I 
căci şi aşâ s'ar şi cădeâ, de oarece Scaunul Episcopiei Dunărei I 
de jos este sufragan Mitropoliei Moldovei. Eu nu l-aşi fi primit I 
spre a'l administra, deşi după vechea Constituţie bisericească ad- I 
min/stratiYă, când erâ Ia noi forma de guvernământ Mitropolitan, I 
s’ar fi cuvenit a fi la Mitropolia Moldovei.

Dar, nici nu mă gândesc la aşâ cevâ.
Aşâ fiind starea juridică a acestei afaceri, se impune ca Sf. Si- I 

nod, fară a ţine seamă de scauniie Kiriarhale vecine Cadrilaterului, I 
să trimeată din sânul său un membru delegat, care să lucreze în I 
numele Sinodului, nu în numele unui Episcop sau a unui Mitro- I 
polit oricari ar fi.

Ceeace făceau Mitropoliile înainte de legea Sinodală, acum se I 
face de către Sf. Sinod în numele ţării şi al Bisericei române.

P. S. Episcopul Dunărei de jos. Are Sinodul diplome ?
I. P. S. Mitropolitul Moldovei. Discutaţi ce ar trebui să se facă 

in Cadrilater, dupâce anexiunea va fi înfăptuită de Corpurile le- I 
giuitoare, şi emiteţi părerea de a se înfiinţa o episcopie. Eu sunt I 
de părere pe temeiul Jstoriei de a se înfiinţa pentru întreaga Do- J 
broge o Mitropolie.

Şi aşâ şi trebue să fie. Şi din temeiuri istorice şi din conside- 
raţiuni politice se impune ca pentru întreaga Dobroge să se în
fiinţeze un scaun Mitropolitan, precum a fost în vremea de de
mult

In vechiul oraş Tomis sau Constanţa de azi, a fost primul Ş* 
cel mai vechiu scaun episcopal şi mai târziu Mitropolitan în păr
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ţile noastre, cam după anul 290 şi până la anul 450. Au fost la 
Tomis renumiţi Episcopi şi Mitropoliţi, cari au luat parte la unele 
sinoade ecumenice şi locale din Constantinopol.

Episcopii şi mai târziu Mitropoliţii din Tomis aveau jurisdicţia 
asupra Dobrogei şi preste Dunăre— Basarabia de sus şi Moldova 
de jos şi parte din, Dacia Traiană. Voiu cita nume de Episcopi : 
Evanghelicus, Philus, Teofil care a luat parte la Sinodul 1 ecume
nic. Bretanion, Gherontie, Teotim I  Episcop mare şi un renumit 
filozof al timpului. Ca Episcop din Tomis a luat parte la Sinodul 
din Constantinopol, ţinut Ia anul 402, apărând pe Sf. loan Hrisos- 
tom faţă de acuzatorii lui, căruia erâ şi un bun prieten.

Iată ce însemnătate mare politică bisericească are pentru noi 
Dobrogea cu cele mai vechi aşezăminte ale bisericci creştine stră
bune.

In vechiul Dorostor sau Silistra de azi, avem încă amintiri mari 
istorice ale neamului nostru. Aci a fost încă din vremurile cele 
mai adânci un scaun episcopal, mai târziu Mitropolitan ca la To- 
mis. Cine nu ştie despre Mitropolia dela Silistra care a fost aju
tată de Mircea cel Mare şi alţi Voevozi ai noştri şi care a durat 
până în zilele noastre?

La Episcopia, mai târziu Mitropolia din Dorostor au fost ierarhi 
mari ca şi la Tomis. Voiu citâ pe Sf. Dasius, Iacobus care aluat 
parte la Sinod III din Efes (431) şi alţii. In timpul din urmă în
tâlnim pe Calist Mitropolitul Dorostorului (1339— 1340) care a luat 
parte la Sinodul din Florenţa, semnând actele sinodale: „Callistus 
Mitropolita Dristae".

Există diplome de ale acestei Mitropolii pe timpul lui Mircea cel 
mare—Mitropolia din Dorostor a primit ajutoare din partea Voi
vozilor munteni şi în timpul cât a fost politiceşte legată cu ad
ministraţia din timpul lui Mircea cel mare şi după aceea. Sunt 
documente din care se vede că li se dedeâ la Mitropolia din Do
rostor: bani, sare, făină, legume şi altele pentru întreţinerea per
sonalului şi a săracilor.

Am citat episcopi şi mitropoliţi din Tomis şi Dorostor, sau mai 
bine zis din Constanţa şi Silistra, ca să dovedesc că prin înfiin
ţarea unei Mitropolii pentru întreaga Dobroge cu teritoriul anexat 
astăzi, ar fi reînvierea drepturilor noastre istorice vechi asupra în- 
tregei Dobrogii, adecă: Dobrogea Veche şi Cadilaterul.

Să cuvine dar să se înfiinţeze o Mitropolie în Dobrogea, iar nu 
o episcopie, precum am auzit că se plănueşte.

Nu-mi fac mari iluzii despre mine; dar vă spun, fără încungiur,_ 
că dacă se va înfiinţâ Mitropolia şi eu îmi pun candidatura pen
tru ocuparea scaunului mitropolitan al Dobrogei. De ar fi posibil 
mă duc şi ca Episcop. Să şte că de două ori am refuzat scaunul 
Primaţial, dar pe cel Dobrogian l’aşi cere şi l'aşi primi. Atât de 
importantă socotesc eu că e Dobrogea pentru noi românii şi atât 

de mult mi-e dragă.
Am socotit că e o mare necesitate pentru biserică şi e in inte-
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resul ţării de a se face rotunjirea şi înmulţirea scaunelor episc0.|  

pale şi mitropolitane în ţara noastră.
A mai stă ca astăzi bisericeşte, nu mai merge.
Administraţia bisericească Mitropolitană şi Episcopală nu se mai I 

poate face dela reşedinţă; se cere fără întârziere, calea apostoli-1 
ceaşcă, adecă reînoirea dictonului perp edes apostolorum.

Da, e foarte drept. Azi cerinţele politice şi sociale ale ţărei sum| 

aşâ. că biserica trebue să contribue la rezolvarea marilor probleme I 
sociale şi la deşteptarea cât mai mult a simţimântului naţional şi I 

patriotic. Altfel nu mai merge. Trebue să ne interesăm de aproape 
de starea populaţiunei noastre şi sufleteşte şi economiceşte. | 

Biserica prin preoţimea ei, începând cu Mitropoliţii şi Episcopii I 
trebue să se intereseze de aproape de nevoile vieţii. A îngropa nu-1 
mai pe cei morţi şi a cunoaşte numai calea cimitirului, nu e des-1 
tul azi. Trebue a însoţi poporul la toate nevoile vieţii şi a privii 
pe om aşâ cum l'a făcut Dumnezeu, adică cu trup şi suflet şia-i| 
îngriji pentru buna stare a amândoror acestor părţi.

Am fost episcop la Dunărea de Jos 7 ani şi cât mi-a fost po-| 
sibil am lucrat cu drag, aşâ că cu regret am plecat dela scaunul I 
acelei episcopii atât de însemnate, făcându-mi o adevărată mulţu-l 
mire sufletească de a cunoaşte Dobrogea şi pe Dobrogeni.

Am călătorit cu deos'ebit interes prin toate satele din Dobrogea I 
aproape, dar pe cele de dincoace de Dunăre,nu le-am putut vedea. I 
Nu mi-a fost posibil. Si dacă aşâ e, atunci întreb, ce va face un I 
mitropolit sau un episcop mai înaintat în vârstă, cum mai totdea-l 
una sunt.

Să deâ Dumnezeu să ne trăiască cât de mult Mitropolitul Pri
mat, dar poate veni altul şi mai bătrân—ce va face cu 7 judeţe? 
Când va aveâ ocazia să le vază ? Când va puteâ şi va aveâ timp 
să meargă din sat în sat?

Numai aşâ se poate şti cum trăeşte poporul; ce are şi ce’i lipseşte. 
Aţi văzut de ce avânt e însufleţit poporul nostru. La semnalul 

trâmbiţei ostăşeşti şi la sunetul clopotului bisericei din sat, sau 
sculat toţi' ca unul pentru apărarea ţârei.

Cui se datorează acest cald patriotism, care mişcă poporul cu 
atâta putere pentru ţară şi tron încât a uimit lumea ? Nici' şcoala 
prin dâscălimea ei, nici biserica prin preoţimea ei n-au pregătit 
sufleteşte poporul, deci nici preoţii nici învăţătorii n'au dreptul să 
zică, că unii sau alţii s’au împreună au aprins această flacără lu
minoasă în mintea poporului.

E altcevâ. E geniul lui. E geniul neamului moştenit dela stră
moşi şi păstrat de popor.

Să ne scoborâm la el, să'l cercetăm ca să nu i se răcească en
tuziasmul care cu atâta putere, s’a arătat azi. Şi cum vom face 
aceasta dacă nu ne vede poporul la coliba lui, la biserica satu- 
Jui lui ?

înmulţirea scaunelor episcopale şi mitropolitane în ţara noastră, 
este o chestie tot aşâ de importantă ca multe alte probleme so-
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cjale pe care trebue să le rezolve ţara în timpul cel mai scurt şi 
fără întârziere.

Pe lângă cele două mitropolii şi cele şase episcopii azi în fiinţă, 
eu drept cuvânt se pot înfiinţâ încă o Mitropolie, o Arhiepiscopie 
şi două episcopii. Uitaţi-vă ce fac Ruşii, care pe lângă episcopia 
dela Ismail au înfiinţat două vicariate episcopale sau mai bine zis 
o altă episcopiê  la Acherman şi tot aşâ Ungurii, care ştiţi că zi
lele trecute au înfiinţat episcopia de Hajdudorof, sub conducerea 
căreia a luat o mulţime de sate româneşti, pentru a le maghiariza.

De ce la noi s’ar părea că a înmulţi scaunele episcopale şi Mi
tropolitane e o chestie fără nici o însemnătate pentru vieaţa noa
stră naţională!

Când vorbesc acestea în Sf. Sinod nu mă gândesc decât la spri
jinul şi concursul ce biserica este datoare să’l deâ statului în e- 
ducaţia poporului şi la rezolvirea problemelor celor grele pe care 
are să le rezolve.

Aşa fiind, eu cred că nici o alipire, nici alta nu este canonică 
şi nici constituţională. Faptul adus de P. S. Episcop al Dunărei 
de jos, mă întemeiază de a Vă asigură despre aceasta:

N’a fost alipită partea despre Basarabia de alt scaun decât de 
scaunul Mitropoliei Moldovei, în vechiul sistem de guvernământ 
Mitropolitan; şi, astăzi, teritoriul nou anexat nu poate fi alipit de 
altcevâ—în actuala formă de guverământ sinodală—decât de SfT 
Sinod.

Se spunea adineaurea: dar cine să fie însărcinat să deâ anti- 
mise şi diplome? Cine? Delegatul nostru, al Sf. Sinod.

Dar n’am avut noi împrejurări în vieaţa noastră bisericească 
când, un protopop conducea o mitropolie?

Nu credeţi că are mai multă demnitate şi autoritate pentru un 
delegat al Sf. Sinod când merge în Cadrilater şi în numele Sino
dului decât altfel?

Dar Sinodul e autoritatea centrală bisericească în statul nostru!
Şi apoi întreb: cu ce drept va merge Episcopul Dunărei de jos 

în Cadrilater şi să dea diplome într’o localitate a ţărei, unde bi- 
sericeşte nu are legătură canonică cu scaunul Episcopiei Dună
rei de jos, — adică: în Cadrilater?

P. S. Episcop al Huşilor. Cere dela Sf. Sinod, ca să i le confere.
I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Va să zică se duce în Cadri

later, nu ca Episcop al Dunărei de jos, ci ca un delegat al Sf. 
Sinod.

De sigur că d-l Ministru al Cultelor ne va spune, de ce nu s’a 
anexat Cadrilaterul la prefectura jud. Ialomiţa sau Constanţa şi 
de ce, din punct de vedere judiciar, nu s’au trecut toate proce
sele la instanţele judecătoreşti din Dobrogea.

D-l C. G. Dissescu, Ministrul Cultelor. A fost o părere şi s'a 
respins.

I. P. S. Mitropolitul Moldovei. S’a respins pentrucă s’a găsit 
că nu | constituţional.
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Ştim că M inisterul de Interne a trim is în  Cadrilater prefecţi, sub- 

prefecţi; M inisterul de Justiţie a în fiin ţa t instan ţe  ju d e c ă to r e ş t i; M i

nisterul’ de instrucţie a trim is învăţă to ri, revizori etc.

In fine Cadrilaterul se adm in is trează dela centru p rin  îngrijirea. 

Cons iliu lu i de M iniştri, îndep lin ite  de m in iş ţr i de rezort.

Ei b ine eu socot, că este b ine  s ă  ne  g ân d im  a su p ra  acestei 

chestiuni şi trebue sâ ne g ân d im  cu  atât m ai m u lt , c u  c â t noi 

suntem răspunzători pen tru  m o d u l ce v o m  in tro duce  în  adm in is-  

trarea bisericească de acolo.

Când preoţii din Cadrilater şi autorităţile bisericeşti ale vecinilor 
noştrii vor vedea, că noi am întrebuinţat alt mod de administrare 
decât acel ce trebue să fie 

Administraţia bisericeasca pe care o vom ‘face în Cadrilater tre
bue să meargă paralel cu administraţia politică, căci şi una şi 
alta se sprijină pe Constituţia ţărei.

In urma celor ce am avut cinstea să vorbesc, am siguranţa câ 
toţi Prea Sfinţiţii membri ai Sf. Sinod, convingându-se de temei
nicia motivelor arătate de mine vor acceptă propunerea ce voiu
aveâ onoare a o propune şi anume 

Să se trimeată în Cadrilater sau noul teritoriu Dobrogean pen
tru orânduirea afacerilor bisericeşti, un delegat din partea Sf. Sinod 
ca autoritate centrală a bisericii—un P. S. membru, care cu ple
nitudinea darurilor arhiereşti, îndeplinind toate oficiile episcopale 
şi cu personalul trebuincios administrativ şi judecătoresc. .

De va fi nevoie voiu face înscris şi voiu desvoltâ la vreme a-
ceastă propunere.—Am zis.

P. S. Arh. Antim Botoşeneanu. I. P. S. Stăpâne, am aşteptat ca 
mai întâiu I. P. S. Mitropoliţi şi P. S. Episcopi să’şi dea părerea 
în această chestiune foarte importantă.

Părerea mea umilă este aceasta: Până atunci când printr’o lege 
specială se va anexâ Cadrilaterul, sub raportul bisericesc, aceasta 
nouă provincie să se administreze de către un delegat al Sf. Sinod 
în persoana unui Arhiereu, iar atunci când va fi şi de drept şi'în 
chip legal provincie românească, să se facă acolo o Mitropolie sau 
o episcopie, cum se va găsi cu cale.

Şi iarăşi, părerea mea este, ca dela actuala eparhie a Dunărei 
de jos să se iâ cele două judeţe, Constanţa şi Tulcea, pentru ca 
acestea împreună cu teritoriul din Cadrilater, să formeze o eparhie, 
fie aceasta numită eparhie a Dobrogei sau a Cadrilaterului, cum 
se va găsi cu cale.—Aceasta este smerita mea părere.

I. P. S. Mitropolit Primat, Preşedinte. Eu am cugetat mai de 
mult asupra chestiunei rotunjirei eparhiilor. Ca şi alţii dintre noi 
am găsit că actuala împărţire a eparhielor este cu totul nepotrivită. 
Sunt eparhii de mai mult de 5 judeţe şi altele numai de două.

Acest Jucru s’ar puteâ îndreptâ când se va modifică actuala lege 
relativă la eparhioţi.

întrucât priveşte noul teritoriu anexat eu sunt de părere ca a- 
tunci să se înfiinţeze pentru Dobrogea încă o Episcopie prin uni-



SF. SINOD 61

rea te r ito r iu lu i n o u  cu  u n u l d in tre  jude ţe le  de  această parte  a  D u 

năre i, av ând  trei de toate. Iar p â n ă  a tu n ce a  este lu c ru  na tu ra l ca 

în treaga  D o b ro g e  s ă  fo rm eze e p a rh ia  D u n ă re i de  jo s . O seb it de 

aceasta, în g r ijin d u - m ă  de soarta  R o m â n ilo r  d in  M ace d o n ia , d in  

partea căro ra  şi p rim esc  dese rec lam e ac i în  B ucu reş ti, m a i s u n t 

de părere  s ă  se m a i în fiin ţe ze  o  n o u ă  şi a n u m it ă  E p is co p ie , cu  

reşed inţa  în tr ’u n  o raş de  această parte  a  D u n ă re i, ca s â  p o a tă  lu â  

parte şi in  Sf. S in o d , d a r cu  în tre a g a  E p a rh ie  n u m a i peste D u n ă re  

a s u p ra  tu tu ro r  R o m â n ilo r , cari s u n t  p r in  B a lc a n i şi M ace do n ia , 

u n d e  avem  a tâ tea  m o rm in te  scu m p e , a le  a ce lo ra  ce a u  m u r it  p e n 

tru  in d e p e n d e n ţa  n o a s tr ă  şi p e n tru  renaş te rea  B u lg a r ie i în  1877, 

d a r  cari s u n t  foarte r ă u  păz ite .

N o i avem  m ii ş i m ii de R o m â n i a tâ t în  lo cu r ile  de  m a i s u s  c i

tate , c â t şi pe v a le a  T im o c u lu i ,  a vem  R o m â n i M a c e d o n e n i, în c â t  

ne  trebue  o  a n u m ită  ep iscop ie , ca re  s ă  a ib e  s u b  prevegherea  ei pe  

to ţi aceştia  şi care ep iscop ie  n o u ă  s ’a r  p u te a  in t i tu la  a  D u n ă re i de 

su s , spre  deoseb ire  de  cea  a  D u n ă re i de  jo s .

Aceasta este o părere a mea veche, asupra căreia făcusem şi 
oare cari studii pentru caz de trebuinţă.

Nu mai intru în amănunte, căci cu toţii mi se pare că presim- 
ţim nevoia aceasta. Cred că în curând va veni o lege în Parla
ment în acest sens, după ce mai întâiu ca proiect va fi discutată 
de Sf. Sinod; care cunoaşte mai de aproape adevăratele trebuinţi 
ale Bisericii.

Pentru astăzi însă, când ne găsim în starea aceasta de provi
zorat cu Dobrogea, şi de nehotărâre pe calea politică asupra ame
stecului nostru în Macedonia, împărţită cum este, rămâne mult şi 
la chibzuinţă d-lui Ministru al Cultelor.

Eu sunt de părere, ca, până la o regulare definitivă a organi- 
zărei Cadrilaterului, să fie trimes acolo un delegat din partea P S. 
Episcop al Dunărei de jos sau din partea Mitropoliei Ungro-Vla- 
hiei. Acest P. S. delegat însă să fie recomandat de întreg Sf. Sinod, 
ca să poată să i se dea toate atribuţiile administrative bisericeşti 
de care are nevoe şi care la rândul său să prezinte Sf. Sinod da
torita dare de seamă despre ce am putut face în noul teritoriu 
Român.

D-l C. G. Dissesctt, Ministrul Cultelor şi Instrucţiunei.
înalt Prea Sfinţiţi Mitropoliţi, Prea Sfinţiţi Părinţi.
Chestiunea aceasta este înadevăr grea şi rar se întâmplă să se 

prezinte; şi de aceia am văzut şi străduinţele P. S. Voastre de a 
o rezolvă.'

Divergenţele ce s’au ivit sunt mai mult la suprafaţă decât în 
realitate Trebue revăzută chestiunea, fără nici o preocupaţiune 
personală.

Nu vreau să zic „preocupaţie personală“ în înţelesul că ar vrea 
cineva să’şi întindă puterea episcopală, căci aceia ştiu câ nu o 
aveţi, dar „preocupaţie personală" cu ideea că ar putea să simtă 
cineva o jignire, pentru că i s’a combătut părerea sa.
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Intru cât nu este vorba de ceva definitiv, ci numai de ceva pro
vizoriu, care ar durâ poate şase săptămâni, este zadarnic să ridi

căm tot felul de greutăţi.
Eu sunt dintre aceia, cari cu cât au cevâ mai greu de făcut, 

cu atâta îşi închipue lucrul mai lesne. Căci dacă ridicăm tot felul 
de greutăţi, ce are să se întâmple? Unde are să doarmă? La ce 
biserică se duce ? De unde are să ceară sfânt mir ? Atunci nu mai 
rezolvăm chestiunea.

Chestiunea trebue redusă la formula ei cea mai simplă.
Ce discutăm noi astăzi ? Discutăm dacă trebue să avem dincolo 

o Mitropolie, una sau mai multe episcopii?
Nu

In pricipiu îmi pare bine că am văzut un echo favorabil aci, 
că trebue să formăm acolo o unitate bisericească deeeebită; şi la 
timp vom vedeâ.

Pentru astăzi chestiunea este de a se şti, vremelniceşte, ce fa
cem noi cu militarii şi funcţionarii cari sunt acolo şi cu cei de 
origină bulgară, deveniţi români, până la facerea legei definitive ? 

Cum să'i preparăm, ca terenul să fie mai lesne de câştigat, 
ldeia în sine, că trebue să trimetem acolo un P. S. Arhiereu, 

văd cu plăcere, că este primită.
Unii dintre colegii mei spuneau, că nu este necesitate de a se 

trimete numai de cât un Arhiereu, dar le-am arătat, că tiu poate 
fi trimes de cât un P. S. Arhiereu, căci numai dânsul are acea 
putere de a transmite altora şi sacerdoţiul ca unul care deţine în 
Biserică plenitudinea darurilor dumnezeeşti.

fără să mai intru în alte amănunte, viu deci la chestiunea : A- 
cest P. S. Arhiereu să fie delegat al unui Chiriarh anume, care 
se învecineşte cu noul teritoriu, sau trebue să fie delegat al Si
nodului ?

Aceasta este chestiunea de principiu; căci chestiunea de per
soane—cine va fi—este indiferentă şi nu ne ocupă. Eu sunt dis
pus să iau povaţă şi să trimet acolo, pe acela pe care Ί  va re
comandă Sf. Sinod; fie acum că recomandă una sau mai multe 
persoane din care să aleg. De fapt însă numirea nu intră în a- 
tribuţiunile Sf. Sinod. Sf. Sinod are să se pronunţe dacă acesta 
va fi delegatul Chiriarhului Eparhiei Dunărei de jos, al I. P. S. 
Mitropolitului Primat, ori al Sfântului Sinod, dar cum Ministerul 
are puterea executivă şi cum aceasta este o chestie administrativă, 
nu poate să facă numirea de cât acela care dă seama de necesi
tăţile administrative şi care are să şi plătească.

Iată deci cum simplificând lucrurile ajungem la o altă formulă: 
Al cui delegat va fi?
Eu cred, că nu poate fi nici delegatul I. P. S. Mitropolit al 

Ungro-Vlahiei nici al P. S. Episcop al Dunărei de jos şi iată 

de ce:
Acest teritoriu, politiceşte şi prin urmare şi constituţionaliceşte, 

de şi legea nu este votată, de fapt, nu face parte nici din Eparhia



D u n ă r e i de jo s  n ic i d in  ace ia  a  M itr o p o lie i U n g ro - V la h ie i, c i face 

p a r te  d in  S ta tu l r o m â n .

M a i d e p a r te : S in o d u l  îş i  a re  le g e a  s a  o r g a n ic ă  şi î n  art. 8  se 

s p u n e  c â  «A u to r ita te a  S in o d a lă  c e n tra lă  a  R e g a tu lu i r o m â n  este 

Sf. S in o d , c ă r u ia  i se a lă tu r ă  ş i u n  C o n s is to r iu »  ia r  art. 14 z ice , c ă  

«S f. S in o d  a l S f in te i B is . A u to ce fa le  O r t . R o m â n e  v a  s ta tu a  a s u p r a  

tu tu r o r  a fa ce r ilo r  s p ir itu a le , d is c ip lin a r e  e tc » ... E s te  ce v a  s p ir itu a l 

ac i, în  aces t se n s  c ă  A rh ie r e u l v a  v e r if ic a  p u te r ile  d in  a fa r ă  ş i cele 

lă u n t r ic e  ş i  in v iz ib i le  a le  se rv ito r ilo r  a l t a r u lu i  d in  n o u l  te r ito r iu .

V a  s ă  z ic ă  : S f. S in o d  se  p r o n u n ţ ă  a s u p r a  a fa c e r ilo r  b ise r ice ş ti.

Şi nici nu se poate altfel, pentru că forma de autoritate în Bi
serica noastră este forma colectivă— de aceia se şi zice : Sinod— 
iai nu forma individuală.

Este adevărat că la 1856 alta erâ forma de oonstituţie biseri
cească, erâ forma mai mult individuală şi personală de adminis
trare bisericească, care nu mai dăinueşte astăzi.

Atunci, dacâ legea spune, că Sf. Sinod statuează asupra aface
rilor disciplinare, administrative etc. din regat, eu ce am făcut ?

Am venit să’mi daţi părerea: Acea persoană este bine, aşâ cum 
cred eu, să fie un P. S. Arhiereu ? Este bine să fie delegat al Sf. 
Sinod ? Dacă veţi socoti deci ca trebue să fie un Arhiereu şi că 
acest Arhiereu trebue să fie un delegat al Sf. Sinod, atunci îl vom 
determina şi va fi lucru foarte lesne.

Acum; am înţeles preocuparea ce are P. S. Episcop al Dunărei 
de jos: Dar dacă îi trebue Sf. Mir, de unde îl va luâ?

Presupun ca acel delegat de fapt va fi luat dela Episcopia Du
nărei de jos; ei bine, Chiriarhia lui fiind Episcopia Dunărei de 
jos, de acolo i se va da mir. Acel delegat va fi dela Sf. Mitropolie 
Primată, I. P. S. Mitropolitul Primat îi va dâ; ori dela -Sf. Mitro
polie din Iaşi, I. P. S. Mitropolitul Moldovei îi va da Sf. Mir.

Prea Sfinţiile Voastre aveţi darul de a da Mir. Atunci care mai 
este greutatea? încât cestiunea care preocupă pe P. S. Sa—să dea 
Dumnezeu să fie şi I. P. S. Sa.

P. S. N ifon, Episcop a l Dunărei de jos. Să mă ferească Dum
nezeu.

D-l C. G. Disesctt, M inistrul Cultelor, de unde se va luâ mir 
este rezolvată, cât pentru preoţi, vom mai recurge şi la Mănăstiri, 
vom vedea în sfârşit—Unde te duci? Cu cine lucrezi? Sunt che
stiuni pe care dacă le tot pui mereu înainte, nu avem să mai 
facem nimic.

Chestiunea fiind astfel redusă şi fiind vorba de cevâ vremelnic, 
întru cât guvernul se va sili ca rezolvirea acestei cestiuni să dureze 
cât mai puţin, rog să bine-voiţi a’mi da acest consimţimânt de-a 
trimite în Cadrilater un delegat al Sf. Sinod. S’a pronunţat cuvân
tul de vicar! Acesta este impropriu. Este bine să se zică: Un delegat.

In urmă vom vedea ce anume persoană va fi desemnată
Mă voi îngriji şi de cele pământeşti; îmi dau seama câ acolo 

vieaţa este grea şi deci va fi retribuit în consecinţă.

____________ __________________ SF. SINOD _  63
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P. S. Ni/on Episcop al Dunărei de jos. I . P- S. Stăpâne şi D-le 
Ministru, poate că n'am fost îndeajuns de clar, dar eu n'am înţe
les ca I. P. S. Mitropolit Primat, ori Episcopul Dunărei de jos, sâ 
lucreze în afară de delegaţia Şf. Sinod. Eu am susţinut că, dup£ 
părerea mea, delegaţia să o deâ Sf. Sinod, ori I. P. S. Mitropolit 
Primat, ori Episcopului Dunărei de jos, ca vecini cu noul teritoriu. 
Şi de ce aceasta? Pentrucă acestui delegat trebue să i se deâ de 
un oarecare Chiriarh şi Sf. Mir, şi Antimise şi diplome cum şj 
preoţii necesari. In numele cui vreţi să le daţi toate acestea?

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. In numele Sf. Sinod.
P. S. Episcop al Dunărei de jos. Atunci veţi tipări diplome

aparte de preoţie şi Antemise în numele Sf. Sinod ? Dar când s’a 
mai întâmplat acest lucru şi unde ?

De aceea eu ■ziceam, ca delegaţia să se deâ unuia dintre Chi- 
riarhi, ca acest Chiriarh, cu învoirea Sf. Sinod şi cu asentimentul 
D-lui Ministru de Culte să'şi trimită delegatul său în quadrilater, 
dându-i tot sprijinul şi ajutorul pentru a păstori acolo.

Ce uşor e a vorbi, dar cât de greu este a lucrâ cu spor şi tra
gere de inimă.

D-l C. G. Disesctt Ministrul Cultelor. Vream să fac o declara- 
ţiune: îmi pare bine că suntem înţeleşi. A mai rămas o chesti
une : Unii zic, că este mai bine să se facă alegeri directe, iar alţii
cu două grade; adică alegi pe unii, ca aceia să aleagă pe alţii. Ei
bine, ce vroiţi ? Iar să faceţi două delegaţiuni ? Sf. Sinod să aleagă 
un delegat, iar delegatul acesta să'şi trimeată delegatul său? De 
ce să facem această complicaţie şl să nu lăsăm legătura directă 
între delegatul de acolo şi Sf. Sinod? Ca în definitiv să aibă un 
scaun Chiriarhial. Scaunul lui să fie Sf. Sinod. Şi prin urmare 
autoritatea centrală pe delegatul acesta îl recunoaşte, ca fiind şi 
lucrând în numele său.

Acum: de unde va luâ Sf. Mir ? Am propus: dela Chiriarhul de 
care fine. încât îmi pare bine, că suntem înţeleşi şi Vă rog să nu 
mai complicăm lucrurile alegând două delegaţiuni.

I. P. S. Mitropolitul Moldovei. In privinţa chestiunei de a se 
şti, de unde va luâ Sf. Mir, desigur că dela Mitropoliea Ungro- 
VIahiei, care prin legea organică are prezidenţia Sf. Sinod.

E vorba de diplome? Ele se vor dâ de delegatul Sf. Sinod şi 
în numele Iui ca şi un episcop titular.

D-l C. Gh. Dissescu M inistrul Cultelor. Vă mai declar, că aju
torul, va fi tot un obraz bisericesc.— Dar nu e trebuinţă să fie 
Arhiereu.

I. P. S. Mitropolitul Moldovei. Ba da. Numai Arhiereu trebue 
să fie.

D-l C. Gh. Dissescu, M inistru Cultelor. Căci vorba aceia: Când 
soarele răsare, apune luna.

P. S. Episcop al Huşilor. Să exercite demnităţi bisericeşti în 
statul român.
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D-l C. Gh. Dissescu, Ministrul Cultelor. Primesc formula: are 
să fîe luat dintre acei cari au cinuri bisericeşti.

Şedinţa se suspendă pentru câţeva minute.
La redeşchidere.

I. F. S. Mitropolit Primat, Preşedinte. Orele fiind înaintate ri
dic şedinţa şi anunţ pe cea viitoare pentru Vineri la ora 9 a. m. 

Şedinţa se ridică la ora 12.

Preşedinte, f  Konon M itropo lit P rim at

Secretar, Callist, Episcop al Argeşului

Şedinţa dela 18 Octomvrie 1913.

Şedinţa se deschide la ora 9% a. m. sub preşedinţia I. P. S. 
Mitropolit Primat D. D. Konon.

Se citeşte apelul nominal. Prezenţi 9, în concediu 6.
Se citeşte sumarul şedinţei precedinte.
1 P. S. Mitropolitul Primat, Preşedinte. Am de dat o lămurire 

cu privire la sumar.
In şedinţa trecută a Sf. Sinod s’a vorbit mult în privinţa cărţi

lor venite de peste hotare, de care se servesc adventiştii, făcând 
mult rău poporului; s’a discutat, însă nu s’a putut luă vre-o ho- 
tărîre şi am trecut la ordinea zilei.

Când am ajuns acasă, am'găsit un pachet cu cărţi, trimis de. 
un domn judecător, care urmăreşte pe aceşti eretici pe cale de 
judecată comform Codului Penal, art 181 etc. Acele broşuri erau 
toate la fel, ca să fie împărţite P.P. S.S. Voastre şi purtau titlul 
de: „Ordonanţă definitivă pentru urmărirea pocăiţilor, de către 
Paul Mironescu, judecător de instrucţie la Tribunalul Teleorman.
Şi s’a trimes pentru fiecare membru al Sf. Sinod câte un exemplar.

Argumentele aduse de către acest bun judecător, ca să urmă
rească pe cale penală pe aceşti oameni, cari turbură liniştea şi 
conştiinţa locuitorilor acestei ţări, căutând să discrediteze religia 
ţărei, în practicele şi doctrinele ei, argumentele pe care le aduce 
sunt ca şi ale unui bun teolog şi ale unui bun patriot. Dânsul arată 
că aceşti oameni, vătămători credinţei, trebuesc pedepsiţi potrivit 
art. 181, care prevede pedepse aspre în potriva acelora cari îşi bat 
joc de religia ţărei; ceeace este foarte drept, Se vede că Dumne- 
Z9U a orânduit aşâ, ca toţi vinovaţii să nu scape nepedepsiţi.

Şi mi-am adus aminte de o împrejurare pe care am văzut-o 
personal. Un legător de cărţi din Cernăuţi—, unul din aceia cari fac 
şi rame sau pervazuri pentru tablouri şi icoane—, a luat chipul 
Mântuitorului şi al Maicei Domnului, le-a încadrat bine şi pentru 
reclama meşteşugului său le-a pus sus pe acoperişul casei, ca să
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vadă lumea că acolo se încadrează icoane, se pun geamuri de 
sticlă etc. şi sâ vină la el aducându-i de lucru.

A văzut aceasta vreunul din venerabili preoţi şi a atras atenţia 
judecătorului. A fost atunci acest legător chemat în judecată şi ju 
decata l’a condamnat la închisoare, mi se pare unu sau doi ani 
pentrucă şi-a bătut joc de religiunea domnitoare în ducatul Bu
covinei.

Şi încă de pe atunci mi-am zis: Cum? într’o ţară cu religiunea 
statului streină sunt apărate interesele religiei Ortodoxe; iar la noi 

îşi bate joc fiecare nou venit?!

Şi iată câ azi se găseşte acest d. judecător, care caută sâ pună 
capăt acestei rele stări de lucruri, provocate de oaspeţi nepoftiţi 

intre noi.
De aceea am venit la părerea exprimată într’o şedinţă trecută, 

ca sâ rog pe P. S. Episcopi şi membrii ai Sf. Sinod, ca fiecare sâ 
lucreze prin protoierei să găsească pe aceşti capi, cari se dau de 
conducători ai acestor secte, şi să-i arătăm judecătorului ca să fie 
urmăriţi şi pedepsiţi conform legei. Şi atunci când mai mulţi din 
aceştia vor fi condamnaţi şi vor stâ la închisoare şi măcar în pre
venţie, s ar mai astâmpără, de zelul lor nejustificat la noi, 

Judecătorul acesta arată că în comuna Jigălia, jud. Ialomiţa, a 
venit unul numai, dela Cernavodă, cu eresuri de acestea şi în 
scurt timp a făcut peste 30 de adepţi, şi de regulă tinerimea 
muncitoare.

Se dâ acolo în broşură şi vârsta. Unul singur este de 35 de 
ani, încolo ceilalţi sunt între 20—25 de ani. Va să zică tinerime 
dela ţară, neînvăţată în ale religiei ţărei şi doritoare a atrage a- 
tenţia asupră’şi, fie chiar prin fapte de acestea desaprobate.

De aceea, pe de o parte, merită toată lauda acest judecător cin- 
stit şi conştiincios şi pe de altă parte aş dori şi aşi rugâ, să în
demnăm cu toţii pe protoerei să urmărească pe aceşti eretici şi 
venetici şi pe căpeteniile lor, ca în urmă să fie arătaţi judecăto
rului, şi să fie trimeşi în judecată şi pedepsiţi cu pedepsele pre
văzute în codul penal art. 181 pentru asemenea fapte.

Vream să aduc acestea la cunoştinţa P. S. Voastre la comuni
cări, însă, pentrucă în şedinţa trecută a fost discuţie în privinţa 
cărţilor rele, anume ce am puteâ face împotriva lor, şi pentrucă 
s a vorbit acum în procesul-verbal al şedinţei despre aceasta, am 
dat aci aceste ştiri, ca complectare acelor spuse atunci. In cât cred, 
că împărtăşim cu toţii această părere, ca să-i urmărim pe aceşti 
eretici pe cale de judecată penală.

I. P. S. M itropolit a l Moldovei. S’a precizat bine în sumar che
stiunea discutată în şedinţa precedentă cu privire la organizarea 
bisericească în Cadrilater.

In adevăr aşâ este: P. S. Episcop al Dunărei de jos a fost de 
părere ca Cadrilaterul să.fie bisericeşte. condus de către unul din 
cele două scaune vecine, adică: ori de scaunul Mitropoliei Ungro-
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Vlahiei, ori de scaunul Episcopiei Dunărei de Jos. Aceasta a fost 
părerea P. S. Sale.

Eu însă, din motive de ordin canonic şi constituţional, am de
monstrat cred, că părerea P. S. Episcop nu poate fi admisă.

Propunerea mea e ca Sf. Sinod să delege din sânul său un P. S. 
Arhiereu, ca in numele S f. Sinod, să conducă afacerile bisericeşti 
în Cadrilater.

Am mai propus, ca Sf. Mir să se iâ delâ Preşedenţia Sf. Sinod, 
adică dela acel scaun Mitropolitan al ţârei, care are prerogativa de 
a prezidâ Sf. Sinod. Prin legea noastră s’a prevăzut, că I. P. S. Mi
tropolit Primat e de drept şi preşedintele Sf. Sinod.

Diplomele să se deâ de Arhiereul delegat.
Asupra sumarului cer o rectificare: Nu am zis că: „nu pot fi 

numiţi Arhierei titulari întru cât au destul de lucru “, ci am zis 
că, într'adevăr Arhiereii sunt cei mai proprii cu conducerea afa
cerilor bisericeşti din Cadrilater".

— Se pune la vot sumarul cu lămuririle date şi rectificarea ce
rută şi se aprobă.
■ P. S. Episcop a l Argeşului citeşte următoarea scrisoare :

Prea Sfinţite şi Prea Venerabile Mitropolit al Ungro-VIahiei şi 
Exarh a toată România, Preşedinte al Sfântului Sinod al Sfintei 
Biserici Autocefale Ortodoxe a României; prea iubite şi prea do
rite frate in Hristos şi conliturghisitor al smereniei noastre, dom
nule Konon, Vă îmbrăţişem frăţeşte în Domnul, Prea Sfinţite, Prea 
Venerabile şi iubite al nostru şi Vâ salutăm cu toată dragostea.

Iubitorul de Dumnezeu Episcop al Polyaniei din periferia noa
stră reîntorcându-se aci ne-a expus şi ne-a fâcut cunoscut prin 
cuvinte pline de recunoştinţă distinsele semne de compătimire şi 
de iubire pe care le-a întâmpinat pretutindeni în păzitul de Dum
nezeu Regat al României, când acum de curând a fost scăpat de 
iubitoarea de Dumnezeu armată Română, ca de un înger al mân- 
tuirei sale din cele mai ifiari primejdii, şi când deodată scăpat de 
toate acele pericole, s’a aflat în mijlocul piosului popor românesc.
Ca o aducere aminte, însoţită de cea mai profundă recunoştinţă, 
teofilia sa ne-a descris asemenea atenţiune cordială şi frăţească, 
cum şi amabilitatea deosebită a Prea Sfinţiei Voastre, Prea Vene
rabile şi a celorlalţi fraţi în Christos de acolo şi a piosului cler 
sfinţit, lăudând compătimirea cea mare şi iubirea frăţească arătată 
către el în această împrejurare, dar mai ales iubirea cea mare şi 
cinstirea arătată către Biserica mumă, către Biserica cea mare a 
lui Iisus Christos. Toate acestea le-am auzit cu recunoştinţă şi 
foarte mişcaţi, şi deci şi noi ne simţim datori şi cu mulţumire ve
nim prin această scrisoare frăţească împreună cu hotărârea Sf. 
Sinod cel de pe lângă Noi, al Prea iubiţilor Noştri fraţi în Christos, 
Prea Sfiinţiţi Mitropoliţi, de a Vă exprima, prea scumpe, prea sfinte 
şi prea venerabile, şi prin voi şi către clerul sfinţit şi către piosul 
popor al Bisericei surori a României, călduroasele şi viile mulţu
miri din partea Bisericei noastre celei mari a lui Iisus Christos,
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pentru prim irea şi îngrijirea aşâ  de sim patică şi d eoseb ită  câtre 
Arhiereul nostru  căzu t în  suferinţă, arătând  astfel iu b ire a  şi Cj,v  

ştirea din in im ă  către sfânta noastră Biserică.

In ă lţând  d in  toa tă  in im a  rugăc iun i către Ce! Prea în a lt  c a  §£ 

binecuvinteze tot ce priveşte pe biserica s u r o r ă ; iar a s u p ra  p j0_ 

su lu i p opo r R om ânesc, îm preună cu iub ito ru l de C h r is to s  Rege|e 

său , s ă  tr im ită  m ilele sale cele bogate, şi im bră ţiş ându- V ă  iarăşi 

iubite , cu cea în Chriâtos îm brăţişare d in  u rm ă , sun tem ,

A l Prea S finţie i Voastre Venerabile, iu b it în  C h r is tos  frate ş i cu 

totu l devotat.

(ss) f  Al Coustautinopoltilui Gherman 
1913 August 20.

P. S. Episcop Callist al Argeşului. E u  cred, c ă  trebue  s ă  se 

ră sp u nd ă  la această scrisoare ceva.

P. S. Episcop Teodosie al Romanului. D e cu r tu a z ie  cred  c ă  ar 

fi b ine să se răspundă.

P. S. Arh. Teofil Ploeşteanu. Ş i eu cred că  este b ine .

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Sunt de acord.
I. P. S. Mitropolit Primat. Voi răspunde atunci parafrazând 

ideile I. P. S. Sale. '

Mi-a trimes un plic către M . S. Regele, spre al predă însumi 
M . Sale, iar în urmă mi-a venit şi scrisoarea aceasta adresată că
tre mine, pe care v’am comunicat-o, pentrucă se exprimă foarte 
bine voitor către clerul român, atribuind moralei răspândite de că
tre clerul român, faptul că armata a fost aşâ de pioasă că a scă
pat pe Episcopul Foţios al Polyaniei dela o moarte sigură.

Am crezut că o asemenea scrisoare făcută în termeni foarte elo- 
gioşi, merită să fie cunoscută şi de Sf. Sinod. Pentrucă mă auto
rizaţi, voi răspunde. Cred că ar fi bine să se-publice undeva şi 
în origin al şi în traducere.

Se decide a se publică scrisoarea aceasta în Revista „Biserica 
Ortodoxă Română" în original şi în traducere şi a se trimite cu
venitul răspuns de către 1. P. S. Mitropolit Primat.

P. S. Episcop Callist a l Argeşului, citeşte.şi următoarele co
municări:

Suplica P. S. Arh. Meletie Constănţeanu, prin care roagă a i 
se acordă concediu pentru ziua de 18 Oct curent, fiind ocupat la 
un serviciu religios.

P. S. Episcop Nicodent a l Huşilor, roagă a se acordă concediu 
pentru şedinţa de astăzi P. S. Arh. Antim Botoşeneanu.—Se acordă 
concediile cerute.

Adresa Sf. Episcopii a Râmnicului Noul-Severin cu care înain
tează dosarele cu actele privitoare la cererea de tundere în mo
nahism a fraţilor: Barbu Preotul Ghlga, loan V. Mohora, loan Ci- 
libiu şi Alex C. Dincă din Sf. M-re Tismana.

Raportul Comisiunei de petiţiuni a Consistorialul Superior re
lativ la cazul preotului N. Ionescu din com. Ghineşti, jud. Dâm-
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boviţa, despre Care tratează adresa Cassei Bisericii cu No. 32247 
din 25 Sept. 1913.—Acestea se trimit la Comişiunea de petiţiuni.

P. S. Episcop a l Argeşului, citeşte următoarea formulă defini
tivă pentru pomenirea Familiei Regale, care se aprobă şi se decide 
a se tipări în zece mii exemplare:

Formula pentru pomenirea Familiei Regale la Sfintele Servicii religioase, 
formată şi admisă In şedinţa Sfântului Sinod din 18 Oct. 1913:

„Pentru Prea înălţatu l şi de Hristos iubitorul 
„Domnitorul nostru Carol I , R egele României, 
„cu soţia sa Doamna şi R egina Elisaveta. Şi pen- 
„tru iubitorul de Hristos Principele Ferdinand, 
„Moştenitorul Tronului, cu soţia sa Principesa Ma- 
„ria, şi binecredincioşii lor fii:  Principii Carol, 
„E lisaveta, M aria, Nicolae, Ileana şi M ircea. Dim
p re u n ă  cu A ugu sta Sa familie R ega lă  şi toată 
„C urtea şi ostaşii lui“ .

I. P. S. M itropolit Prim at, Preşedinte. Potrivit hotărârei luate 
de Sf. Sinod, această formulă oficială se va tipări în 10.000 exem
plare spre a fi trimeasă la toţi Chiriarhii, proporţional cu numărul 
parohiilor şi al preoţilor.

P. S. Arh. Valerian Râmniceanu, raportorul Comisiunei pentru 
Revistă, Tipografie şi revizuirea cărţilor de ritual, citeşte următo
rul raport privitor la adresa I. P. S. Mitropolit al Moldovei, prin 
care roagă a se dărui mai multe cărţi de ritual bisericii din com. 
Galaţi, ţinutul Făgăraşului din Transilvania:

1. P. S. Stăpâne: O mijlocire se face la Sf. Sinod din partea 
I. P. P. Mitropolit al Moldovei, în favoarea cererei ce ar fi făcut preo
tul Nicolae Aron paroh al com. Galaţi din Transilvania, ţinutul 
Făgăraşului, pentru darea gratuit, mai multor cărţi de ritual, bise
ricii sale din acea comună, de care ar fi avand mare lipsă.

1. P. S. Mitropolitul arată că cunoaşte pe preotul citat, carele 
ar fi un destoinic lucrător în via Domnului şi că dăruindu-se căr
ţile cerute s’ar f >ce un mare bine, căci s’ar contribui la păstrarea 
iimbei româneşti între fraţii noştri de peste munţi.

Cărţile cerute care ar trebui să se trimită pe adresa preotului 
numit, se cuprind îu următoarele:

5 Minee: Ianuarie, Septembrie, Octombrie, Noembrie şi Decem
brie, 1 Penticostar, 1 Evhologiu, 1 Biblie de Buzău, 1 Evanghelie,
1 Catavasier şi Cazania.

In faţa mijlocirei I. P. S. Mitropolit al Moldovei, comişiunea n are 
de făcut nici o obiecţiune şi se asociează pentru realizarea cererei.

Drept care este de opinie a se face mijlocire din partea Sf. 
Sinod către D-l Ministru de Culte, spre a se satisface cererea 
arătată.
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Această opinie se supune Sf. Sinod din partea com isiunei ou 

respect de subscrisul raportor.

Raportor Arh. Valerian.

Membrii Comisiunei Evghenie.

Se pun la vot concluziunile raportului şi se primesc.

Acelaşi P. S. Raportor —  citeşte următorul raport priv itor la 

retipărirea Pravilei m ari şi a P ida lionu lu i:

1. P. S. Stăpâne: Cestiunea retipărire! Pidalionului şi a Pravilei 

cei mari se agită de şease ani; bisericaşii noştri lum inaţi prin 

cultura ce capătă din şcoalele noastre bisericeşti şi a Facultăţei de 

Teologie, nu se mai mulţumesc ca cei vechi cu cărţile de ritual. 

Ei doresc şi caută cu stăruinţă a cunoaşte bazele fundamentale 

ale sfintei noastre Biserici ortodoxe, adecă legiuirile cuprinse în 

Pidalion şi în Pravila cea mare, în  care se cuprinde tot aşezăm ântul 

bisericesc cu începere dela canoanele Sf. Apostoli, a sfintelor so- 

boare ecumenice, parţiale şi marginile în  care Sf. Părinţi mari ai 

Bisericei, au îngrădit şi ţărmurit paza sfintei noastre religii şi a 

moravurilor creştineşti. Onoare clerului nostru.

De aceea s'au făcut atâtea cereri de către toţi P. P. S. S. Epar- 

hioţi cari au prezentat Sf. Sinod diferite liste în care se văd  sub

scrieri aproape a tot clerului din ţară, cari se oferă a plăti costul 

cărţilor cerute. Numărându-se listele de doritori a  aveâ aceste cărţi 

s’a aflat treizeci şi nouă.

Sf. Sinod a tot amânat realizarea acestor cereri, p ân ă  se va 

cunoaşte complect numărul bisericaşilor ce doresc a poseda a- 

ceste cărţi, care acum complectându-se dela toate eparhiile, se 

constată din lista generală că abonamentele sigure de plata cos

tului se ridică la No. de 1965 pentru Pidalion şi 1931 pentru 
Pravila mare.

I. P. S. Mitropolit al Ungro-VIahiei propune prin adresa care 

s a recomandat comisiunei, că ar fi bine, ca asemenea cărţi să se 

impue şi Epitropiilor fiecărei parohii a aveâ pentru Bibliotecile 

parohiale cărţile în cestiune, cari să le plătească cu mijloacele ce au.

Ar fi dar num ărul ce se cere de imprimat cam vre-o 5000 e- 

xemplare; şi fiindcă trebue să mai rămâie şi rezerve pentru creş

tinii doritori şi oamenii de legi încă un num ăr de 1000 cel puţin, 

Comisiunea crede că ar trebui să se imprime câte 6000 din fie
care carte ce se cere.

Comisiunea a observat din lucrările cuprinse în alăturatul do

sar, că pentru privegherea imprimărei acestor cărţi şi revizuirea 

lor, s’a emis şi părerea: să se numească o com isiune adhoc. 

Cestiunea aceasta, Com isiunea actuală a revizuirei cărţilor de ri

tual, o pune numai în  relief spre. a decide Sf. S inod  cele ce va 

crede de cuviinţă, adecă sâ încredinţeze lucrarea cerută, ori unei 

comisiuni adhoc, ori la una din comisiunile ce se ocupă acum  de 

retipărirea Bibliei şi a revizuirei cărţilor de ritual.
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Comisiumea crede că nu se cuvine a se mai amână tipărirea 
cărţilor în cestiune, cerute cu atâta insistenţă de toată Biserica Ro
mână şi de aceea vine cu respect a supune Sf. Sinod rezultatul 
celor ce preced, prin subscrisul raportor, spre a decide cele ce va 
găsi de cuvinţă.

Raportor, A r. Valerian.

Membrii Comis, f  Evghenie.

I .  P . S. M itropolit Primat-Preşedinte. Este laconic exprimat ra
portul, căci nu numai preoţii de astăzi se interesează, dar şi cei bă
trâni se interesau de legiuirile şi cărţile bisericeşti. Dela cei bă
trâni avem ce avem, iar dela cei tineri vom vedea de acum înainte.

Vream să vâ dau câteva desluşiri, ca să vedeţi cum s’a născut 
această chestiune a imprimării Pravilii mari şi a Pidalionului şi 
cum s’a tărăgănat, căci sunt 6 ani acum de atunci.

Pravila cea mare bisericească dela 1652 aproape nu se mai gă
sea sau şi foarte scumpă şi Pidalionul de asemenea; şi fiind ce
rinţe şi din partea noastră, precum şi din partea persoanelor civile, 
care se ocupă cu Drepturile, s’a gândit şi hotărît Sf Sinod ca să 
se retipărească. Pentrucă însă aceasta es'e o lucrare foarte costisi
toare, s’a gândit acum câţi-vâ ani Sf. Sinod, că în lipsă de fon
duri este greu a se retipări într’un număr prea mare de exemplare 
şi s’a hotărît atunci a se întrebă oficial prin Protoirei câţi dintre 
preoţii fiecărei Eparhii doresc această lucrare, pentru ei şi bibliote
cile parohiale, ca să se vadă câţi abonaţi putem aveâ. Au tără
gănat apoi lucrurile aşâ multă vreme şi chestiunea aceasta erâ a- 
proape uitată. Eu resimţind necesitatea acestor două cărţi de ca
noanele bisericeşti, am cercetat acum de curând lucrările şi am 
văzut că din această Eparhie nu veniseră încă câteva rapoarte cu 
listele de abonaţi şi am inzistat să vină şi acelea ca să se mân- 
tue odată cu lucrul acesta. Din cercetarea raporturilor primite am 
văzut că ar trebui să tipărim aproape 6000 de exemplare, un nu
măr la care nu ne aşteptam.

In cât noi ne bucurăm că atâta lume se interesează de această 
lucrare. Deci sunt pentru concluziile raportului, numai afară de 
partea unde se face aluziune greşită la cei vechi că nu şi-ar fi fă
cut mai bine datoria. Lor li se datorează tot ce este făcut din ve
chime. Pravila este de sute de ani, iar Pidalionul dela 1844.

In cât noi trebue să respectăm memoria bătrânilor cu impor
tantele lor lucrări moştenite şi să îmbunătăţim şi să răspândim 
mai departe tot ce ne-au lăsat, rămânând ca şi cei de astăzi mai 
întâiu să’i imiteze şi apoi să se nevoească a’i şi întrece dacă vor 
puteâ.

Aşâ dar pun la vot concluziunile raportului cu rectificarea că 
«nu trebue să blamăm pe cei vechi, dar să aşteptăm cu răbdare şi 
lucrările celor noi».

Se primeşte.
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I .  P . S . M itropo lit a l Moldovei. N u  este aşâ P. S. Raportor 
V a le r ia n , că n u  v 'aţi gând it să  blam aţi pe nim eni ?

P- S . A rhereu V alerian. Fireşte! Am  făcut istoricul num ai.

I .  P . S . M itropo litu l Moldovei. In cât n ’ar mai fi nevoie de 

rectificare.

I .  P . S . M itropo lit Primat-Preşedinte, E u  menţin dreapta recti
ficare făcu tă , şi cred m ai departe că ar trebui să num im  o altă 
com is iune  deosebită, căci aceea cu imprimarea Bibliei n u  va pu
tea să  se ocupe şi de aceste două  cărţi mari, care fac aproape 
cât o B 'b lie  şi să supravegheze imprimarea Pravilei Mari şi a Pj. 

d a lio n u lu i, aşâ cum  sunt ele. Ar trebui să fie şi mai ̂  bine cuno

scătoare de lim bă şi unde este necesară revizuirea, să se revadă 

şi textul orig inal grecesc după Rali şi Potli, care ed ţii sun t mult 

m a i complecte ca în  P idalionul nostru. î?i pentru aceea propun  o 
com is iune specială în care să avem şi un  elenist bun . E u  aş pro
pune  urm ătoarea comisiune: P. S. Theodosie Episcop de Roman, 
P. S . N icodim  Episcopul H uşilor şi P. S. Arhiereu Teofil Ploeşteanu.

P. S. Episcop Theodosie a l R om anulu i. Com is iunea aceasta ar 

trebui să se întrunească mai des şi cum  no i Chiriarhii suntem  o- 

cupaţi în  Eparhie, ar trebui să se iâ  persoane din localitate. Dar, 

în  fine, eu primesc.
I .  P . S. M itropolit P rim at, Preşedinte. D in  localitate nu-i pu

tem lu â  pe toţi.
lată deci încă un  nou  motiv că Arhiereii titulari ne sun t abso

lut necesari şi să fie păstraţi totdeauna, pentrucă ei a ju tă  pe Chi- 

riarhi şi sun t răsadniţă pentru viitorii Episcopi.

Se pune la vot propunerea şi se admite cu unanim itate.

1. P  S. M itropolitu l P rim at, Preşedinte. Urm ează acum  să a- 

legem şi să recomandăm un  P. S. Arhiereu ca delegat al Sf. Si

n od  pentru Dobrogea nouă.

I . F . S. M itropolitul Moldovei. Chestiunea aceasta este foarte 

im portan tă şi v’aş rugă să o am ânăm  până la venirea d-lui M i

nistru. Se am ână.

P . S. Episcop N icodim  a l H uşilor, citeşte urm ătoru l raport pri
v itor la cererea d-lui G. Alexandrescu de a litografia icoana M ân

tu ito ru lu i:

I. P. S . S tăpâne . L a  com isiunea Sf. S inod pentru petiţiuni, s’a 
p r im it cererea d-lui G. A lexandrescu, funcţionar la M inisterul Do

m en iilo r, prin  care Sf. S inod  este rugat să aprobe litografiarea 

c h ip u lu i M ân tu ito ru lu i nostru  Iisus  Hristos, d up ă  modelul alătu
rat la  am in tita  cerere, spre a  se v inde tu turor autorităţilor publice 
d in  ţară şi a  se aşeză în  localurile acelor autorităţi la locul de o- 
noare . Inprim area acestei icoane să  se facă de petiţionar, iar pen
tru răspând irea  ei petiţionarul roagă pe Sf. S inod  să intervină la 
C o ns iliu l de M in iştr i spre a  se ob lig ă  autorităţile publice să o 
cum pere.

C om is iunea  deşi găseşte laudab ilă  dorin ţa  'petiţionarulu i de a 
răsp ând i icoana M ân tu ito ru lu i, totuşi având  în  vedere că chestiu-
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nea imprimărei şi răspândirei icoanelor este regulată printr'un vot 
al Sf. Sinod şi este cedată de Administraţia Cassei Bisericii cu con
tract societăţilor preoţilor de mir din ţară, nu poate sâ opineze 
decât câ amintita cerere să fie trecută la ordinea zilei.

Raportor: f  Nicodem a l Huşilor, f  Theodosie a l Rom anulu i.

Se pune la vot concluziunea raportului de a se trece la ordi
nea zilei şi se aprobă.

Acelaş P. S. Raportor citeşte următorul raport privitor la petiţia 
preotului Radu Cristescu dela biserica Zlătari din Capitală:

I. P. S. Stăpâne. La comişiunea de petiţiuni a Sf. Sinod s’a pri
mit petiţiunea preotului Radu Cristescu dela biserica Zlătari din 
Capitală, prin care acesta arată că acum doi ani, când s’au vân
dut locul şi casele de lângă biserica Sf. Dumitru, Direcţiunea Ge
nerală a Poştelor a dat indemnizaţie de chirie pentru personalul 
superior dela zisa biserică cincisprezece mii de lei, şi că P. S. 
Calistrat, parohul bisericii Zlătari a încasat acea sumă şi refuză de 
a-i dâ şi Cucerniciei Sale partea cuenită pentru plata chiriei lo
calului în care locueşte.

Comişiunea de petiţiuni având în vedere adresa Administraţiei 
Cassei Bisericii, prin care se confirmă că în adevăr P. S. Calistrat 
a primit suma de 15.000 lei pentru chiria personalului superior al 
zisei biserici, şi deci considerând câ cererea preotului Radu Cris- 
escu este dreaptă, opinează ca Sf. Sinod să oblige pe P. S. Ca
listrat să plătească chiria localului în care locueşte numitul prjot, 
din suma de 15000 lei primită de P. S. Sa.

Raportor: f  N icodim  a l H uşilor, f  Theodosie a t R om anu lu i

Se pune la voi concluziunea raportului şi se primeşte cu lămu
ririle date de către 1. P. S. Preşedinte. (I. P. S. Mitropolit al Mol
dovei s’a obţinut dela vot).

I . P . S . M itropolit a l Moldovei. Vreau să atrag atenţia Sf. Si
nod asupra bisericei Antim, biserica noastră Sinodală, că are ne
apărat nevoe de reparaţie, precum şi curtea acestei biserici. Etajul 
de jos al. caselor este putred, sus bate vântul, plouă înăuntru. E 
o ruşine ca faţă cu palatul Sinodal să avem o ruină. Biserica An
tim e singurul monument religios în Bucureşti şi e în stare de 
complectă ruină.

Zilele trecute a fost un francez şi mai mare ruşine de starea 
în care a văzut cum noi ştim să păstrăir'. monumentele.

I .  P . S. M itropolit P rim at. Eu am fost totdeauna în contra dă- 
râmărei bisericilor şi pentru îmbunătăţirea localurilor din jurul lor.

Când am venit aici am găsit vechea biserică pronumită „cu sfinţi" 
care a fost mitocul Mitropoliei, supusă la dărâmare şi ultimul ter
men dat erâ la 30 Aprilie 1912. Eu nu am voit să încep păstoria 
mea prin consimţirea la dărâmarea unei însemnate biserici din 
Capitală, şi rupându-i afişul mezatului dărâmârei de pe uşi, for-
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m â n d  d o s a ru l am  în c e p u t  s ă  lac  m ijlo c ir i în  toate p ă r ţ i le : către 

M in is te ru l de  C u lte , către  Po liţie , către  P rim ărie , ca s ă  se îm p ie 

d ice  d ă r â m a re a  ş i în  u r m ă  am  o b ţ in u t  de la  P r im ăr ie  u n  term en 

de  p ă su ire  de u n  an  de z ile , c â n d  u rm a  să  se d ă r âm e  b iserica 

neg re ş it.

In  t im p u l acesta  m ’am  p u s  pe lu c ru , ce rce tând  dosare le  ş i d u p ă  

d o cu m e n te le  ce am  găs it, am  v ă zu t că  această b iserică a  avu t 

avere d in  care S ta tu l a  în c asa t m ilio a n e  şi a  a v u t o  p ăd u re , care 

este ş i as tăz i ş i care s in g u ră  face u n  m ilio n . Ş i pe u r m ă  am . gă

s it  că  b iserica este u n  adevăra t m o n u m e n t is to r ic  ş i p e n tru  m ai 

s ig u ra  ei scăpare  de la  d ărâm are a  aşteptată , am  s tă ru it  ca  să fie 

tre cu tă  în tre  m o n u m en te le  istorice, căc i arh itec tu ra  ei este a d m i

ra b ilă  ş i m erită  s ă  fie păstrată . Pentru  carea am  g ăs it  u n  testa

m e n t al u n u ia  po p a  Herea, care a lăsa t în  da r m oş ia  s a  am be lo r 

M itro po lii, căc i a tunc i se m u ta  M itro po lia  de la  T â rg o v iş te  în  B u 

cureşti ş i n u  se ş tiâ  în c ă  b ine  u n d e  are s ă  fie. P en tru  care lucru  

m o ş ia  este în c h in a tă  am ân d o ro r  C a tedra le lo r M itropo litane-T ârgo-  

vişte-Bucureşti.

A m  co m un ic a t M in is te ru lu i acest testam ent s tă ru in d  pen tru  a ju 

to ru l datorit. Pentru  B iserica cu S fin ţi am  eliberat şi o cond ic ă  

de  m ilostenie , cu  care s’a  a d u na t şi se a d u n ă  b an i ş i astfel se va 

reface în tre  bisericile m o num en ta le , reuş ind  să scap b iserica  a- 

ceasta dela o s ig u ră  dărâm are .

T o t aşâ  am  lu a t m ăsu r i ş i pen tru  B iserica «cu scaune»  aceiaşi 

paroh ie , pentru  care s’a a d u n a t peste 7000 de lei.

In tre acestea eu m ’am  g ân d it şi la starea bisericei A n tim . Ş i când 

s ’a fâcu t loca lu l Sf. S in o d  eram  de părerea ca acesta s ă  se facă 

n u  u n d e  este acum , în c h iz ân d  vederea bisericii m on u m en ta le , dar 

s ă  se facă peste cup rinsu l g răd ine i de a lăturea în  do su l parac li

s u lu i A n t im ; iar biserica s ă  se repare b ine , d im p re u n ă  cu  vechile 

ei ch ilii, pen tru  a servi de m etoc P.P. S .S . m em bri ai S f. S in od , 

cari v in  d in  prov inc ie  în  C ap ita lă . A co lo  pe g răd in a  pustie  se p u 

te â  face o c lăd ire  în  fo rm a de m are pătrat frum os  şi trebu ia  să 

a ib ă  to t ce este necesar, precum  sa lă  de şedinţe, b ib lio tecă, arh ivă, 

m u z e u  de  lu c ru r i antice , tot în  sfârşit

Ş i c â n d  am  v ă z u t  c ă  P a la tu l S in o d a l se face aci u nde  se vede 

a c u m , eu  am  pro testat, căc i se îm p ie decă  vederea m on u m en tu lu i 

p e  care  îl avem . Ş i a d ev ă r  e, că  ap roape  n u  se m ai vede biserica 
de la  s trad ă .

T o to d a tă  eu  am  observat, c â n d  a fost s ă  se instaleze, m ai multe 

de fecte  : lu m in a  lipsea , gaze tar ii ne pu teau  s p io n â  cuv in te le  pe la 

u ş ile  d in p re ju ru l să le i şi a p o i am  observat şi alte îm părţir i rele. 

A m  ce ru t s ă  se prefacă. M i s 'a  tr im es a tu n c i adresă, c ă  preface

rile  pe  cari le ceream  eu , ar cos tă  50 .000  lei şi n eav ând  ban i a 

r ă m a s  pe a ltă  da tă . Ş i în c ă  u rm ăresc  id e ia  ca s â  restaurăm  bise

r ic a  în  starea  în  care a  fost ş i m a i în a in te , d im p re u n ă  cu  paracli

s u l ş i c h i l i i le ; ia r apo i s ă  re s tau răm  to t c u p r in s u l lo c a lu lu i mănă- 

stire i lu i A n t im , u n d e  ar trebu i s ă  se rid ice e ta ju l al do ilea , s ă  se
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desfiinţeze părţile umede, să se zidească şi să se facă sus locuinţi 
pentru P. S. Episcopi şi P. S. Arhierei care vin de afară, iar jos 
să se facă odăi de serviciu. încât fiecare P. S. Episcop ori Arhie
reu să’şi aibă locuinţa sus şi jos odaie de serviciu, pentju timpul 
când va trebui să stea în Capitală, iarna la Senat iar primăvara 
şi toamna la şedinţele Consistoriului şi ale Sf. Sinod.

Am repetat cererea Ia Minister şi am primit informaţiuni că are 
să se restaureze biserica şi paraclisul şi are să se continue cu 
restaurarea localului.

Tot odată ocupându-mă de biserici, m’a mişcat rău, când am 
văzut că şi biserica S f Dum itru ca şi altele câteva merg pe cale 
de dărâmare.

Ştiu dela răposatul Mitropolit al Moldovei losif Naniescu, cu 
carele în aceiaşi Mitropolie am vieţuit 23 de ani, cu ce zel Epis
copul Chesarie, acela vestitul cu metania dela M-rea Neamţul, a 
lucrat pentru această biserică. Chesarie a făcut biserica aceasta, a 
făcut case mari lângă poştă, a zidit clopotniţa dărâmată astăzi, a 
făcut îmbunătăţiri şi a făcut şi chilii pentru preoţi şi între cari în
suşi losif Naniescu a stat acolo şi alţi Arhierei. Dar prin negli
jenţa superiorului de acolo, astăzi vedem că s'a dărâmat clopot
niţa cu casele şi n'a protestat niminea cu durere. Clopotniţa s'a 
dărâmat, iară clopotele stau aruncate jos şi n’a protestat nimeni; 
s’a tăiat plantaţiunea şi s’a vândut locul de acolo şi n'a protestat 
nimeni. In sfârşit cum este mai rău cu biserica Sf-lui Dumitru de 
lângă Stavropoleos.

Iar în ce priveşte restaurarea bisericei Antim după informaţiu- 
nile ce le am dela Minister, precum am arătat, am asigurări că se 
va începe cu restaurarea bisericei şi a paraclisului cât mai curând, 
iar în urmă se vor face şi celelalte. Aşâ încât vom aveâ aci şi Ioc 
pentru reşedinţa P. S. Chiriarhi, care vin din afară, ca să fie aci 
un cuib de cultură cum a fost şi de administraţie bisericească etc.

Aceste lămuriri am avut de dat L P. S. Mitropolit al Moldovei 
ca răspuns la dorinţele I. P. S. -Sale, cari sunt foarte drepte. $i· 
acum Dumnezeu într’ajutor.

Se suspendă şedinţa, în aşteptarea d-lui Ministru.
La redeşchidere:
I. P. S. M itropolit Prim at, Preşedinte. Ne mai fiind nimic la 

ordinea zilei, ridic şedinţa şi anunţ pe cea viitoare pentru Luni 
21 c. ora 9 a. m.

Şedinţa se. ridică la ora 111/2 a. m.

Preşedinte, f  K onon  M itro p o lit P r im a t

Secretar, f  N ifon Episcop al Dunărei de jos
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Şedinţa dela 21 Octombrie 1913.

Ş e d in ţa  se desch ide  la  o ra  9  1 2 a. m. s u b  preşeden ţia  I. P. g  

M itro p o lit  P r im a t D . D . K o n o n .

Se  citeşte a p e lu l n o m in a l. P rezenţi 14, în  c o nced iu  1.

S e  citeşte s u m a ru l şed in ţe i precedente.

I. P. S . Mitropolit Primat, Preşedinte. A ş  avea de d a t o  lăm u 

rire . P. iS. A rh . C a lis tra t, îm p o tr iv a  c ă ru ia  am  p rim it p lâng e re a  pe 

ca re  aţi văzu t-o  este m e m b ru  al S f. S in o d  şi p a roh . În câ t aş  vrea 

c a  S f. S in o d  s ă 'm i dea  o desluşire , ca ad ică  ce a r  fi de  fă c u t ΐη 

aceas tă  p r iv in ţă  şi d a că  u n  A rh ie reu  poate  fi şi p a ro h  ? C a  paroh  

e l este s u b  co n tro lu l p ro to e reu lu i ş i s u bp ro to e reu lu i şi d u p ă  p ă 

rerea m ea , cred c ă  n u  conv ine  ca  u n  m em b ru  al S f. S in o d , u n  

A rh ie reu , s ă  fie p u s  s u b  co n tro lu l u n u i cleric in ferio r. D e  aceea 

a ş  crede, c ă  ar pu tea  s ă  fie revocat d in  dem n ita tea  de  p a roh . A m  

a d u *  această chestiune în  Sf. S in od , p en trucă  este chestie  ş i de 

apreciere. E l în casează  b an i în  num e le  c le ru lu i b isericei paroh ia le  

Z lă ta r i ş i p r im im  reclam e că  n u ’i d â  acelu i t ie r  serv itor pa roh ia l. 

A cesta este u n  ab u z  m are şi este făcu t de u n  paroh  care este şi 

A rh iereu . Încât eu aş dori s ă  v ăd  o p in ia .S f .  S in od , căc i aceasta 

este o m are neregu lă  pe care am  afiat-o ac i în  Bucureşti. Ş i d in  

c a u za  acestei neregu li el p rovoacă alte neregu li p rin  a t itu d in e a  lui 

n ech ib zu ită , com prom iţând  g radu l Ierarh ic.

P. S . Episcop al Râmnicului. I. P. S . S tă p â n e — C he s tiu ne a  a- 

ceasta  este veche şi a  d ă in u it de an i de zile. P. S . E p iscop  al A r

g e ş u lu i erâ de vre-o 15 an i preot paroh  şi trecând la  A rh ierie  a 

răm as  tot paroh.

P. S. Arh. Teofil Ploeşteanu.— U na  este a fi paroh, alta A rh iereu !

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Cer cu v ân tu l în  chestie de re

g u la m e n t !

I. P. S. Mitropolit Primat. Aveţi cuvântul.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Chestiunea aceasta e foarte im

portantă , în să  e deplasată. Puneţi la vot sumarul şi după  aceia o 
v o m  discută.

Se pune  la  vot sum aru l şedinţei precedente şi se aprobă.

P. S. Episcop Sofronie al Râmnicului. A m  spus că situaţia

aceasta, ca u n  Arhiereu să fie şi paroh dăinueşte de mai m ulţi 

an i. P. S . E p iscop  Callist al A rgeşulu i a  fost mulţi ani paroh la 

biserica Calist şi trecând Arhiereu a continuat să fie paroh. Ba 

în c ă  m i se pare şi ca Episcop  şi ch iar şi în  vara aceasta, şedea 
to t Ia biserica Calist.

P. S. Calistrat poate să fie acolo paroh de 20 de ani. încât pă

rerea mea e te să  d ă in u iască  m a i departe aceasta şi P. S. Arhie

rei să poată fi num iţi superiori la  câte o  biserică, num indu-se şi 

P. S. Calistrat superior la  biserica Sf. D um itru  d in  Str. Carol.

D acă vreţi ‘sâ se num ească  tot paroh, numiţi-1, dar eu cred că tre

b u e . să d ă in u iască  acest lucru , fiindu-i greu Arhiereului să trăia

scă n um a i cu ceeace are.
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P. S. Episcop Theodosie a l Romanului. 1. P. S. Stăpâne, avem 
legea clerului din care nu putem eşi. In acea lege se spune ce este 
parohul. Parohul este acela care are o circumscripţiune, un popor 
oarecare şi este subt autoritatea şi contiolul imediat al protoereu- 
lui. Cel dintâi care exercită autoritatea asupra parohului este pro- 
toereul. Atunci se naşte şi chestiunea de principiu ; Pe de o parte 
Arhiereul este mai pre sus de protoereu, căci este învestit cu cea 
mai înaltă demnitate în biserică— preoţii sunt deci interiori Arhie
reilor— iar pe de altă parte, ca paroh el este subt autoritatea şi 
subt controlul protoereului, care îi este inferior lui. Se poate a- 
ceasta? Dacă răul acesta a dăinuit, a fost din cauză că s'a avut 
în vedere, câ Arhiereii nu aveau nici un salariu, pe când fiind 
parohi aveau 200 de lei lunar precum şi casă. Astăzi sunt sala
riaţi, încât acest rău nu trebue să meargă la infinit!

Şi astăzi mai ales, când se constată o neregulă atât de mare 
la parohia Bisericii Sf. Dumitru, când Statul plăteşte 15000 de lei 
ca să-i dea la slujbaşi pentru chirie, şi acesta —  să’mi ertaţi cu
vântul — îi sfetiriseşte, nu-i dă la destinaţia lor, ci îi bagă in
punga lui, atunci trebue să mai tolerăm noi această stare de lu
cruri ? Şi mă întreb: când, acela care face acest lucru este un
membru al Sf. Sinod, este oare de demnitatea Sf. Sinod a tolera 
lucrul acesta ? Cred că nu ! Că ce se va zice ? Se va zice lată 
un Sf. Sinod care tolerează unui membru al său să sfeter sească 
bani şi nu-1 sileşte să-i dea înapoi, iar când un preot face o 
mică abatere îl ia şi Sf. Sinod şi Guvernul şi-l dă în judecata 
Consistoriului şi nu-i tolerat.

Cred că nu este bine să fim daţi în vileag că tolerăm lucruri 
de acestea. De aceea sunt de părere să luăm măsuri şi P. S. Ar
hiereu Calistrat să fie pus în disponibilitate din postul de paroh, 
căci legea spune precis, că parohul trebue sâ fie preot. Aşa şi 
este întitulată legea aceea : legea clerului de mir. De ce să băgăm 
în legea clerului de mir, un Arhiereu, care nu este cleric de mir.
A fost o abatere dela lege şi nu cred că este bine să se tolereze 
abaterea aceasta până la sfârşitul veacurilor.

Dacă credeţi că e bine să se tolereze mai departe această aba
tere dela lege, nu aveţi de cât să toleraţi, eu îmi menţin părerea 
mea.

P. S. Sofronie Episcopul Râm nicului N.-Severin — 1. P. S. 
Stăpâne, până la anul 1908 Arhiereii titulari erau legali şi antica- 
nonici. Ba încă la 1909 îi trimete pe Arhiereii titulari în spinarea 
Episcopilor, în cât sunt legali şi numai anticanonici.

S’au vorhit multe şi s’a ajuns la rezultatul, că dintre toţi P. S. 
Arhierei titulari numai Craioveanu şi Râmniceanu s’au executat. 
Mai pot zice la fel: Ploeşteanu şi cu Boţoşeneanu. Erau deja P. P. 
S. S. Vicari ai celor două Mitropolii. Dar ceilalţi, niciunul. Acum 
a venit timpul acesta: legali şi anticanonici. După norma aceasta 
s’a luat şi cu parohiile, de a se nurni» acolo .P. P. S. S —Arhierei.

Prea Sfinţitul Calist Boţoşeneanu a fost paroh până la episco-
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pat, erâ legal şi anticanonic, şi i sa îngăduit aceasta. In cât Sfj 
cotesc că ar fi prea pe dos ca noi să scoatem din parohie pe p' 
S Calistrat, când este înaintat în etate, şi nu mai este aşâ de de 
parte de cele cereşti.

I. P. S. M itropolit Primat. Ţiu să dau o lămurire în privim 
Arhiereilor titulari, despre care s’a vorbit şi cum au existat eidj. 
vechime la noi (în Mitropolia Moldovei cu deosebire). Noi regy 
lasem ca pe Arhiereii titulari să-i numim pe la biserici, ca din 
vechime, aci în Capitală cu deosebire. Şi eu am fost de părere» 
aceasta începând a o pune în practică atunci când am regma( 
stabilitatea Arhiereului titular pentru biserica Aşezămintelor Brân» 
coveneşti, pronumitâ „Domniţa Bâlaşa". Idem la Sf. Spiridon Ce) 
mare am numit şi aşezat pe P. S. Arhiereu Valerian Râmniceanu 
carele în înţelegere cu P. S. Episcop-Kiriarhul său, vieţueşte ţn’ 
Capitală. Iar pentru câţiva dintre P. P. S. S. Arhierei titulari sj 
trăitori în Capitală am făcut mijlocire, dar răspunsul pe carel-a^ 
căpătat a fost, bunăoară la Colfea, că nu-1 pot numi, pentru Câ 
nu este trecut în buget; dela biserica Creţulescu, am căpătat iarăşi 
acelaş răspuns., că nu-1 pot pune pentrucă n’au buget.

Aşâ dar din aceste împrejurări, rămâne să aşteptăm când va fi 
locul trecut în bugetul respectiv, ca P. S. Arhierei, cari nu se p0t 
duce în altă eparhie, dar sunt necesari în Capitală pentru multele 

servicii cerute de credincioşi, să fie treptat-treptat puşi la locul ]a 
care trebue. ,

Nu trebue însă să confundăm titlul de Arhiereu cu acela de Su
perior la o biserică şi cu titlul de paroh. Legea prevede parohia 
numai pentru preoţii de mir şi dreptul lor este aşâ de mare recu
noscut în parohia lor, încât după legea clerului nu poate funcţi
ona nimeni în o parohie fără voia parohului respectiv.

Pentru Arhierei trebue să găsim alt mijloc. De bine de rău li 
s’a făcut un mic onorar şi eu mă gândeam sâ căutăm să le fa
cem aci în Monastirea lui Antim şi locuinţă în cuprinsul căruia 
local să se poată găzdui şi P. P. S. S. Episcopi cari vin dela E- 
parhie in Capitală pentru Sf. Sinod şi Senat etc.

In afară de aceasta, am regulat ca P S. Arhierei titulari să le 
vină pe rând toate serviciile religioase, precum: Sfinţirile de bise
rici, hirotonii, eram să regulez şi cu înmormântările, dar am dat 

peste greutatea cu Primăria şi dricarii angajaţi. Trebue un fel'de 

catalog unde să fie trecuţi cu rândul, căci .nu este bine ca, unii 

dintre P.P. S.S. Arhierei să trăiască numai din mică lefuşoara lor, 

iar alţii să aibă mai multe foloase.
Regulamentul Sf. Sinod este precis în această privinţă, dar eu 

am  lăsat lucrul acesta mai dom ol deocamdată. Se impune însă tu

turor stricta Iui observare pentru înlăturat nemulţumirile pe viitor.

In  al doilea rând, în ceea ce priveşte demnitatea de Arhierei ti

tulari, P. S. Episcop Sofronie a zis, câ ei sunt legali şi anticanonici.

P. S. Episcop Sofronie al Râmnicului. Nu eu zic aceasta! Sa 

practicat.
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«/. P. S. Mitropolit Primat, Preşedinte. E u  sunt în contra p ă 
rerii că Arhiereii titulari ar fi anticanonici. fci sunt consfinţiţi atât 
prin continua şi tradiţionala existenţă la noi, cât şi prin necesita
tea lor ca delegaţi ai Chiriarhilor pentru diferitele servicii A rhie
reşti cerute în  popor şi unde Chiriarhului respectiv nu-i permite 
timpul a oficia. Iar în  privinţa tradiţiei încă dela 1780, erâ pe n- 
tuncr învăţatul Arhiereu rom ân Amfilohie H otin iu in Moldova, care 
a făcut şi ne-a lăsat o gramatică teologică (acum foarte rară), o 
geografie de obşte, foarte însemnată, cărţi de teologie şi o  aritm e

tică numerică, calculând şi cu răbuşu-ile străvechi şi alte lucrări 
toate însemnate şi acum foarte rari de întâln it, dem pe la  1803 
găsim în scripte un alt arhiereu titular, cu numele de Lavrentie, 
cu care Mitropolitul Veniam in se serveşte la  traducerea P ida lionu 

lui din greceşte în  româneşte. D up ă  cum  probează corespondenţa 
despre cl dela Sf. Munte între învăţatu l părinte şi scriitor N icodim  

Aghioritul şi între Marele M itropolit Veniam in Costache— corespon
denţă păstrată în cartea scrisă către M itropolitul V en iam in , în  care 

acel Nicodim  Aghioritu l, recom andă pe Arhiereul Lavrentie Tri- 
poleos, la  1803, ca să-i ajute la P ida lionu l aflător în lucrarea tra

ducerii. încât aceşti doi Arhierei vechi rom ân i n 'au  fost priviţi nici 

ca nelegali şi nici ca anticanon ci.
Apoi după scripte şi din spusele bătrânilor ştiu bine despre mai 

mulţi Arhierei titulari cari au existat în Moldova precum sunt:
1) Arhiereul Meletie Burdujanul pe la 1820—fost locotenent al E- 
piscopiei de Roman şi mort după anul 1848; apoi 2) Arhiereul 
M ardarie născut Bârlădeanu către mijlocul secolului trecut, fo irte 
mulţi ani Eclesiarh Mare în Mitropolia de Iaşi. mort pe la 1860. 
Idem 3) Vlădica Chesarie Sinadon, fost locotenent Mitropoliei Mol
dovei pe timpurile Unirei, care a murit în vârstă de 90 ani, înmor
mântat la Agafton pe la 1880 şi dela care ne-au rămas cartea de
spre Sfinţirea Bisericilor, admisă întocmai de către Sf. Sinod actual 
spre continuitate. Ba pe timpul Unirei existau în Iaşi atâţia Arhi
erei titulari, toţi români, cu carii s’au suplinit ca locotenenţi mai 
multe Eparhii rămase vacante prin trecerea Episcopilor din vieaţa.

Va să zică, tradiţia ne arată câ cel puţin cu un secol şi aproape 
jumătate înapoi, noi am avut totdeauna Arhierei titulari. De ce? 
Pentrucă Chiriarhul respectiv nu poate să îmbrăţişeze toate servi
ciile bisericeşti pe lângă toate numeroasele îndatoriri administrative 
şi pastorale, pentru care şi trebue sâ aibă un ajutor, iar acela a 
fost şi este Arhiereul titular, carele este şi un viitor Episcop. Şi 
aceşti Arhierei este absolută nevoie ca sâ existe şi mai departe 
totdeauna, ori câte Mitropolii şi Episcopii vom aveâ cu timpul; ei 
nu trebue să lipsească, căci sunt de mare ajutor Chiriarhilor şi 
de mare trebuinţă cu serviciile religioase în popor.

In cât eu o repet că ei nu sunt nici anticanonici şi nici nele
gali, după cum a fost obiceiul ţărei noastre. Aceasta este părerea 
mea hotărâtoare pentru păstrarea şi întrebuinţarea Arhiereilor titu
lari, cari pe lângă alte îndatoriri, contribue foarte mult şi la înfru
museţarea cultului ortodox etc.
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P. S. Episcop al Râmnicului. I. P. S. Stăpâne. P ronun ţând  cu, 

vintele „legal şi anticanonic* nu  am  făcut altceva decât să repel 

o părere susţinută, de profesorul nostru de drept canonic cleia 

Facultatea de Teologie, adorm itul întru D om nu l C onstan tin  Erbi, 

ceanu. S ă  fie b ine înţeles, aceasta nu  este părerea mea, aceasta 

s’a  propoveduit de pe catedra facultăţei, nu  zic eu aceasta cu <je 

la  mine.

•1. P. S. Mitropolit al Moldovei. D in tr’u n  incident s’a născut 0 

chestiune im portantă. Incidentul e: că u nu l dintre colegii noştri 

d in  Sf. S inod , având însărcinarea de a fi şi paroh, nu  s’ar fi ^  

nu t de îndatoririle cari sunt puse parohu lu i de a îngriji de perso

na lu l bisericei la care este paroh. Parohul de care se vorbeşte e 

P. S. Arhiereu Calistrat Bârlădeanu. Incidentul ridicat în Sf. Sinod 

a atras d up ă  sine această discuţiune im portantă pentru organiza

ţia noastră bisericească.

Primul punct.

P. S. Arhiereu Callistrat având calitatea de paroh al unei bise

rici d in  Bucureşti, s’a pus întrebarea, dacă nu  e incompatibilitate 

între poziţia sa de paroh şi între poziţia de Arhiereu, membru jn 

Sf. S inod. Şi P. S. Episcop Sofronie al R âm nicu lu i Noul-Severin 
a susţinut, că au fost cazuri de acestea şi că ele trebue să dăi

nuiască şi pentru viitor.

I. P. S. M itropolit Primat a spus: Da! Dar iacă ce se întâmplă; 

sunt oare cari împrejurări de administraţie parohială când Arhie

reul paroh ajunge sub controlul celui mai de pe urm ă om din 

adm inistraţia bisericească, a  subprotoiereului şi în  cazul în care 

s ’ar face culpabil de abateri, este justiţiabil înaintea consistoriilor 
eparhiale, care este dar situaţia lu i? Pe deoparte e membru în cel 

m ai îna lt corp bisericesc, membru al Sf. S inod, ca arhiereu, care 

are p len itud inea şi drepturile erarhice, şi pe de altă parte, prin 
poziţiunea  sa adm inistrativă bisericească, e justiţiabil înaintea in
feriorilor lui. preoţi, membri ai Consistoriulu i. Iată deci o anomalie.

Şi s'a em is o  părere— aceea a  P. S. Episcop de Rom an— că nu 
m ai trebue să  d ă in u iască  asemenea cazuri. Am  avut, ce este drep

tu l, asemenea cazuri, dar nu  trebue făcută regulă din aceste ca
zu r i escepţionale.

P. S. Callist al A rgeşulu i când a fost ales Arhiereu erâ paroh 
şi a  răm as ca paroh  p ân ă  la alegerea sa ca Episcop, dar acesta 

a fost u n  caz excepţional şi nu  urm ează de aci, câ această situaţie 
este dreaptă şi legală. N u este nici dreaptă, nici legală. Ş i de aceia 
se naşte întrebarea: cum  va fi poziţia u nu i Arhiereu titular, care 

în  acelaş tim p are însărcinarea u nu i preot, pentru care este justi
ţiabil îna in tea  consistoriilor eparhiale? Nu-i aşâ că este o stare de 

anom alie  ? M ai m u lt: care este poziţia, de p ildă a Episcopului sau 
a M itropo litu lu i, cum  am  avut cazuri, când un  subaltern a lui e 
chemat de a-1 judecă , în  chestiuni de administraţie bisericească? 

P . S. Arhiereu Calistrat Bârlădeanu erâ paroh al unei biserici din 
cuprinsu l Arhiepiscopiei şi M itropoliei Ungro-Vlahiei şi luâ parte
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împreună cu toţi membrii Sf. S inod la judecarea M itropolitului lu i!
Iarăş o anomalie. Anomaliile acestea provin din situaţiunea ne
regulată a Arhiereilor titulari. Li s'a îngăduit Arhiereilor titulari 
să fie parohi pe la biserici, pentrucă acesta erâ un mijloc de a-şi 
câştigă pâinea din toate zilele, căci nu aveau nimic; dar e oare de 
demnitatea unui Arhiereu, membru al Sf. Sinod, ca să exercite o 
însărcinare inferioară poziţiunii lui ? Eu cred că nu ! Este jignitor 
â c e a s tâ

Preotul Radu dela Biserica Zlătari se plânge că parohul său, P.
S. Caiistrat, membru al Sf. Sinod, a luat bani şi nu i-a plătit chi
ria; dar aceasta mi se pare, nu este de demnitatea nici a Sf. Si
nod, nici a parohului, care este membru al Sf. Sinod. Vedeţi, din 
această stare anormală, decurg toate urmările cari sunt anormale.

Origina acestei stări de lucruri porneşte de acolo, că Arhiereii 
noştrii titulari n’au o situaţie bine definită şi sunt siliţi să trăiască 
din mijloace ce nu sunt potrivite cu demnitatea lor.

Rămâne în grija Bisericii şi a Ţărei să se gândească la situaţia 
Arhiereilor titulari, ca să nu se mai găsească Arhierei în poziţiu- 
nea de parohi, fie chiar şi de superiori, cum se zicea, căci ei sunt 
puşi atunci sub jurisdicţiunea parohială a Chiriarhului de scaun.
Şi este bine aceasta ? De sigur că nu. Arhiereul titular este un 
locotenent de Episcop sau Mitropolit şi el nu apare decât sub ju
risdicţiunea Sf. Sinod, iar nu a Chiriarhului, căci el însuş este un 
Chiriarh. Nu poate de exemplu un Arhiereu titular, paroh, să com
pară înaintea unui preot X sau Y dela Consistoriu, el este un Ar
hiereu titular, care are plenitudinea tuturor gradelor erarhice bi
sericeşti, şi nu poate să compară nici chiar înaintea Episcopului 
ori Mitropolitului, care să-i spună: „P. Sfinte, să-ţi regulezi afa
cerile parohiale!" Căci el are plenitudinea darurilor şi este o u- 
zurpare.

P. S. Episcop al Argeşului. Ba se poate să compară şi înaintea 
judecătorului de instrucţie!

I. P. S M itropolit a l Moldovei. S’a mai zis; să i se iâ parohia.
Eu nu sunt de părere că noi, Sinodul, ne putem ocupă de a- 

ceastă chestiune, căci nu avem dreptul să ne ocupăm de cine are 
să fie paroh sau nu. Acestea sunt de competinţa Chiriarhilor re
spectivi : a I. P. S. Mitropolit Primat, în Mitropolia Moldovei este 
de competinţa mea, la Galaţi este de competinţa Episcopului Dunărei 
de jos, etc. Nu Sf. Sinod are să se ocupe de cine e sau nu 
paroh!

1. P. S. M itropolitul Prim at—Preşedinte—Plângerea a venit ac\ 
înaintea Sf. Sinod şi nu aiurea, de care noi datori suntem sâ ne 
ocupăm.

1. P. S. M itropolit Pinten a l Moldovei. A lost silit de împreju
rări P. S. Sa fiind membru al Sf. Sinod. In cât aceasta este o 
chestiune cu desăvârşire prealabilă. Când este vorba de parohiile 
din jurisdicţiunea I. P. S. Mitropolit Primat, chestiunea îl priveşte 
pe I. P. S. Sa, nu pe noi Sf. Sinod.

4
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Poziţia Arhiereilor nu mai poate fi aşâ cum e. Şi suntem în 
conflict cu legea noastră, după care ne guvernăm. Art 32 din lege 
spune expres: „Fiecare Arhiereu locotenent va fi dator, subt pe- 
deapsă de a fi considerat ca retras din această demnitate, să lo
cuiască la reşedinţa Mitropoliei sau Episcopiei respective". Se în  

deplineşte aceasta? Textul legei e hotărît, precis şi clar. Se poate 
aplica ?

I. P. S. Mitropolit Primat. Nu se poate aplicâ. Iar ca dovadă 
avem că însuşi propunătorul acestui articol trecut subt formă de 
amendament nu l-a putut aplicâ dela început, multă vreme.

I. P. S. Mitropolit a l Moldovei. Dar dacă va veni un ministru 
riguros şi va spune: „Conform art. 32 al. 2 vă considerăm retras 
din această demnitate"! căci, nu este aşâ? Este îndreptăţit prin 
lege ministrul să obţină un decret regal în care să se spună: „P. S. 
cutare, Locotenentul Episcopiei cutare, neprezentându-se la post, 
potrivit art. 32 al. 2 se consideră demisionat, iar postul se declară 
vacant*.

I. P. S. M itropolit Primat, Preşedinte. Eu cred că nici un Mi
nistru nu va puteâ cădeâ în asemenea greşa'ă fără ştirea şi con
simţământul Sf. Sinod, care singur alege şi desemnează pe viito
rul Arhiereu. Acel articol 32 este numai prin surprindere (venit în 
formă de un amendament la sfârşit), este introdus în lege şi ca 
neaplicabil trebue să dispară cât mai curând, ca anticanonic, de 
oarece Sf. Canoane nu admit două Mitre Arhiereşti în aceiaşi Epar
hie stabilite.

1. P. S. M itropolit a l Moldovei. Noi discutăm pe baza'unei legi 
pe care o avem şi nu se poate zice că o lege este abuzivă. Dura 
lex, sed lex. Pe parohii cari nu se duc la parohia lor şi pe acei 
cari nu locuesc în centrul parohiei îi scoatem. De unde trebue să 
plece pilda, de sus sau de jos?

Vedeţi dar, P. S. Părinţi şi Fraţi, că situaţiunea aceasta e cu 
desăvârşire anormală şi că se impune numai decât rezolvirea ei.

Asupra cazului P. S. Arh. Calistrat noi nu avem să ne rostim, 
căci nu este de competinţa Sf. Sinod. Eu cred, cum zicea P. S. 
Episcop al Râm nicului Noului Severin, că P. S. Arh. Calistrat este 
bătrân, a fost m ultă vreme paroh, priveşte pe Mitropolitul său.

P ■ S. M itropolit P rim at. Care a fost, iar nu actualul ce a 
găsit o stare cam greu de îndreptat cu el.

/. P. S. M itropolit a l M oldovei.. . să îngădue sau nu mai de
parte această situaţiune.

Să ne trăiască, căci este colegul nostru şi şade în aceiaşi bise
rică sufletească şi duhovnicească.

Şi prin urmare aşâ este că situaţia Arhiereilor titulari trebue re
gulată prin lege? Şi eu am să vă fac prin anticipaţie, o declara- 
ţiune şi anume: Va fi în curând de făcut o hirotonie de Arhiereu 
a unui preot paroh dela Iaşi, părintele Şerban, care este paroh la 
biserica Golia

P . S . S ofron ie, E p isco p u l R â m n icu lu i. Şi va stâ acolo!
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* I . P . S. M itropolit a l Moldovei. Asta o poţi zice P. S. Ta în 
cuprinsul Eparhiei P. S. Tale! Eu însă voi zice părintelui Şerban: 
Din momentul ce vei fi hirotonisit, potrivit legei, încetezi de a mai 
aveâ orice legături canonice cu scaunul Mitropoliei Moldovei. Până 
acum eşti paroh şi rămâi paroh, până ce vei fi hirotonisit Arhie
reu; dar de atunci în colo eşti legat de scaunul Episcopiei Râm
nicului N.-Severin al cărui locotenent de drept eşti şi te vei duce 
acolo. Eu voi îngriji înainte de cuprinsul Arhiepiscopiei mele şi 
voi luâ măsuri pentru ocuparea parohiei pe care ai avut-o, ca nu 
cumva credincioşii să rămână în suferinţă. Iată cum am sâ rezolv 
eu chestiunea aceasta! Şi aşâ am să o rezolv, căci nu este bine 
să fie paroh la Iaşi *Şi locotenent al Episcopiei Râmnicului Noul 
Severin.

Nu ştiu unde se vor fi petrecând altfel lucrurile; noi trebue sâ 
intrăm pe calea dreaptă şi legală, care trebue să aducă folos ţârei 
prin munca Bisericiei!

P. S. Episcop Sofronie se grăbea să zică anticipativ să'l las pa
roh acolo la Iaşi; dacă P. S. Sa procede astfel în cercul său de 
administraţie bisericească din Eparhia Noului Severin, aceasta îl 
priveşte pe P. S. Sa personal, dar în ceeace mă priveşte, îi spun 
că nu’i ascult sfatul.

P. S. Sa a fost cel dintâi Arhiereu titular care s'a dus la Epis
copia unde a fost locotenent şi a făcut bine, şi a ocupat locul cu 
demnitate şi tot aşâ va veni şi locotenentul P. S. Sale la Episco
pia Râmnicului Noului Severin pentru care a fost hirotonit. Prin 
urmare vedeţi P. S. Părinţi şi Fraţi, ce reese din această împre
jurare. Poziţia Arhiereilor titulari trebue limpezită cât mai repede. 
Am avut ocaziunea sâ spun şi în altă şedinţă în Sf. Sinod sau 
în Consistoriu, că această stare de lucruri nu mai poate dăinui. 
Din această cauză unii Arhierei titulari ocupă sarcini nepofrivite 
cu misiunea lor. Aşâ chiar ocupaţiunea de director la tipografie, 
pe care o are P. S. Arhiereu Meletie Constănţeanul, este cu de
săvârşire opusă sarcinei de arhipăstor. P. S. Sa poate să facă alte 
lucruri mult mai însemnate pentru interesul Bisericei şi ţărei ro
mâneşti decât a fi director la tipografie.

Noi nu creiem şi sfinţim Arhierei pentru tipografii; noi creiem 
şi sfinţim Arhierei pentru necesităţile educaţiunei sufleteşti a po
porului. Şi de sigur că şi P. S. Sa doreşte ca însăsărcinarea sa să
fie aiurea, nu la o tipografie.

P. S. Arhiereu Meletie Constănţeanu. Chiar doresc să fiu la o 
Episcopie

I. P . S. M itropolitul Moldovei. Dar ce să facă ?
Este unul din Arhiereii virtuoşi, este unul din Arhiereii vechi, 

cu care nu poate' decât să se mândrească Biserica că’l are. Dar 
care este situaţia P. S. Sale ? 300 de lei lunar! Dar cine mai trăeşte 
cu 300 de lei?! Să se ducă la Constanţa? Dar cine va putea trăi
la Constanţa cu 300 de lei ? Dar cu această sumă nu trăeşte nici
măcar un subşef de biurou dela prefectura de Constanţa!
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lată de ce s’a zis, că poziţia Arhiereilor este umilită. Încât eu 
sunt de părere ca să se înmulţească scaunele mitropolitane şi epis
copale şi Arhiereii să fie trimişi la scaunele lor, unde au cercul 
lor de activitate pastorală spre folosul Ţărei prin munca Bisericei. 
Cât priveşte chestiunea excepţională care s'a ridicat în Sf. Sinod, 
privitoare la cazul P. S. Arhiereu Calistrat, aceasta fiind o ches
tiune cu totul de ordine chiriarhală, rămâne să fie regulată de 
I. P. S. Mitropolitul Primat. Cred că pe noi nu ne priveşte întru 
nimic.

P. S. Sofronie Episcopul Râm nicului Noului-Severin. I. P, S. 
Stăpâne, cer cuvântul spre a dâ o mică lămurire cu privire la cele 
spuse de I. P. S. Sa Mitropolitul Moldovei. *

I. P. S. M itropolit Primat. A patra oară nu se acordă cuvân
tul, căci ar fi abuziv ca unii să vorbească prea mult, iar altora să 
nu le vină rândul de, loc. P. S. Theodosîe, Episcop al Romanu
lui are cuvântul!

P. S. Theodosie, Episcopul Romanului. 1. P. S. Stăpâne, ches
tiunea aceasta priveşte pe Sf. Sinod, căci P. S. Arh. Calistrat este 
membru al Sf. Sinod.

Avem o lege precisă din care nu putem ieşi: legea clerului mi
rean. Acolo se vorbeşte de clerul de mir; nu se spune, Doamne 
fereşte, că Arhiereii pot fi parohi. Cu ce drept tolerăm noi atunci, 
Sf. Sinod, ca un membru al Sf. Sinod să vie să intre în legea 
clerului de mir şi să fie paroh? Cu ce drept? Astfel trebue pusă 
chestiunea I. P. S. Stăpâne! Nu mai trebue să tolerăm lucruri de 
acestea! Trebue să avem curaj! Fiecare trebue să ne facem da
toria.

P. S. Calistrat este membru al Sf. Sinod şi este şi paroh şi atunci 
poate fi tras la judecntă înaintea Consistoriului şi se va duce acolo, 
căci este paroh. Cum vom stâ atunci? Este de demnitatea Sf. Si
nod? Nu este nici de demnitatea acelui membru al Sf. Sinod, nu 
este nici de demnitatea noastră a Sf. Sinod. Economisiri de ace
stea s’au putut face până astăzi, dar nu trebue să se facă până 
la urma urmelor. Eu menţin punctul meu de vedere; Sf. Sinod 
este în drept de a atrage atenţia că P. S. Calistrat rău şi fără cale 
ocupă calitatea de paroh. Nu este drept ca P. S. Calistrat să fie 
paroh. Aceasta este părerea mea şi o menţin. Eu nu sunt de pă
rerea I. P. S. Mitropolit al Moldovei, că acest caz este numai de 
competenţa I. P. S. Mitropolitul Primat. I. P. S. Sa a găsit faptul 
îndeplinit, şi a înţeles a deferi cazul Sf. Sinod, ca să ia o hotă
râre. Cu altă ocaziune când a fost chestiune,, cum P. S. Calistrat 
să fie forţat să restitue bani, aţi văzut că un coleg al nostru s’a 
ridicat şi a spus: nu e bine să’l dăm pe mâna guvernului, căci 
P. S. Calistrat este un membru al Sf. Sinod şi nu trebue să lăsăm 
să fie influenţat, să lăsăm pe Miniştri să poată face presiuni asu- 
pră'i. Când însă în urma explicaţiilor date de I. P. S. Mitropolitul 
Primat şi a plângerei acelui preot s’a văzut, că P. S. Calistrat nu 
dă dreptul personalului Bisericei şi îşi însuşeşte bani, şi’i pune în
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pungă. Atunci sâ tolerăm ? Şi mai trebue să dăinuiască o aseme
nea stare de lucruri ? Sunt de părere că nu este bine, căci nu este 
pentru demnitatea Sf. S inod! Şi de aceia menţin punctul meu de 
vedere, ca P. S. Arhiereul Calistrat să nu mai fie paroh.

Trebue să opteze.
I. P . S. M itropolit a l Moldovei. Şi în nici un caz, nici unul 

dintre Arhierei să nu mai fie paroh.
P. S. Arhiereu Antim  Botoşeneanu. I. P. S. Stăpâne, mă bucur 

'din suflet că I. P. S. Mitropolit al Moldovei şi P. S. Episcopi se 
interesează de soarta colegilor P. S. Arhierei din S. Sinod, gân- 
dindu-se, bun înţeles, că şi P. S. Lor au fost odinioară în aceiaşi 
categorie în care suntem noi. Mă bucur în deosebi de cuvintele 
călduroase pe care I. P. S. Mitropolit al Moldovei ni le adresează 
nouă Arhiereilor şi prin care ne compătimeşte pentru soarta în 
care ne aflăm. S’a mai discutat chestiunea aceasta şi altă dată. 
Din nefericire tot ceeace s’a vorbit a rămas „p ia desideria". Vă
zând această dragoste a Prea Sfinţiţilor, colegii noştri din Sf. Sinod, 
eu, cel mai din urmă dintre Arhierei, rog cu toată căldura şi cu 
toată smerenia, ca având în vedere situaţia noastră, să stăruiască, 
pe cât va fi cu putinţă, ca în adevăr să se îmbunătăţească soarta 
Arhiereilor, căci cu salariul pe care îl primesc acum, nu pot sâ 
trăiască potrivit demnităţii lor.

Dacă ar fi să mă iau drept pildă pe mine: am fost preot paroh 
la Craiova, am fost profesor la şcoala militară şi confesor militar, 
încât aveam o situaţie mult mai bună ca acum. Insă, pentrucă 
bunul Dumnezeu, prin glasul P. S. Voastre, m ’a chemat la această 
treaptă mai înaltă, am lăsat tot— şi mamă şi casă şi masă — şi 
m’am dus unde am fost chemat. M’am executat. Negreşit, aceasta 
am făcut-o cu gândul, că fiecare din slujitorii bisericei, trebue să 
fie un adevărat apostol, făcând sacrificii.

Dar iarăşi mai rog pe I. P. S. Mitropolit al Moldovei şi pe P- S. 
Episcopi, ca, gândindu-se la soarta noastră şi având putinţa să 
îmbunătăţească această situaţie, să stărue să se traducă în fapt. 
In adevăr: şi noi Arhiereii avem plenitudinea darurilor, şi noi avem 
acelaş grad erarhic ca şi P. S. Voastre, cu toate acestea, în alte 
privinţi suntem aşa de puţin consideraţi şi aceasta datorită situa
ţiei materiale în care ne aflăm. Şi ar fi de dorit ca tot ceeace s'a 
vorbit şi se vorbeşte, să nu rămână „pia desideria", căci nu ni se 
poate îmbunătăţi situaţia decât mărindu-se apuntamentele, cum 
foarte bine s’a zis, căci Arhiereul nu este un funcţionar. Arhiereul 
trebue să fie supus obligaţiunilor legei, stând acolo unde a fost 
orânduit. Eu—şi să nu o luaţi ca o laudă ce mi-o fac— afară de 
vicarii Mitropoliilor noastre, sunt singurul care m’am supus orbeşte 
acestei legi şi încă înainte de a fi hirotonit m’am dus la Iaşi.

Să credeţi însă, că îmi vine foarte greu în actuala situaţie şi 
de aceea socotesc, că este bine, ca P. S. Arhierei, pe lângă apun
tamentele ce au, să li se dea şi câte un post de superior la o 
mănăstire sau la vre-o instituţie unde odinioară au fost Arhierei.
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Eu sunt în potriva ideei ca un Arhiereu să fie şi paroh la vre-o 
biserică, căci nu este de demnitatea sa să fie pus sub controlul 
protoereului respectiv. Să fie cu titlul de superior cum P. S. So
fronie Episcopul Noului Severin, a spus.

Acestea zise, rog pe Sf. Sinod sâ ia în consideraţiune aceste 
umile dorinţi ale noastre şi să stăruiască la timpul cuvenit să se 
pună cât mai curând în practică.

P. S. Episcop al Dunărei de jos. I. P. S. Stăpâne, chiar mai 
înainte de a se face comunicările s’a deschis o chestiune, care 
drept să spun, pe mine mă mâhneşte foarte mult.

Un Arhiereu bătrân, care de 27 de ani stă acolo, tocmai la bă
trâneţe, când nici nu mai aude, când se plămădeşte soarta Arhie
reilor făcându-se mai multe episcopate, venim noi cu chestii bă
neşti aci în Sf. Sinod?

I. P. S. M itropolit Prim at, preşedinte. A venit preotul acela de 
la Zlătari cu plângere, iar nu noi am adus chestiunea aci.

P. S. Episcop a l Dunărei de jos. Dar Administraţia Cassei Bi
sericii nu ne-a luat nouă tipografia, sub cuvânt că nu trebue să 
se ocupe Sf. Sinod de chestiuni materiale? Atunci dacă este aşâ, 
nici această chestiune nu are ce căută la Sf. Sinod, ci să o tran
şeze Casa Bisericii. Nu are a se ocupă Sf. Sinod în asemenea 
chestiuni! Să ne gândim la prestigiul Sf. Sinod şi a unui Arhie
reu bătrân, care aşâ a fost el.

Spune P. S. Episcop al Romanului: „Să nu mai fie tolerat de 
aci înainte!" Dar atunci de ce a fost tolerat, că P. S. Sa a fost 
locotenent de Mitropolit? De ce l-a tolerat I. P. S. Mitropolit Cali
nic Miclescu şi Josif Gheorghian? De ce l-a tolerat I. P- S. Mitro
polit Athanasie? Sunt oameni pe cari nu’i mai putem schimbă noi 
şi pe cari numai Dumnezeu îi schimbă. Încât în privinţa acestei 
chestiuni, sunt de părere, să nu ne mai ocupăm, căci ea priveşte 
pe Minister, care a dat barili şi care prin mijloacele de care dis
pune, va face cele ce va crede de cuviinţă.

I. P . S. M itropolit Prim at. Dar cu petiţia preotului ce facem? 
Pentru satisfăcut (poate dreapta plângere).

P. S. Episcop N ifon a l D unăre i de jos. Să se recomande la 
Cassa Bisericii!

P. S. Episcop N icodim  a l H uşilor. Să se zică: s’a primit la 
Sf. Sinod şi se trimite la Cassa Bisericii.

P. S. N ifon Episcop■ a l D unăre i de jo s . Intru cât priveşte si
tuaţia P. S. Arhierei, sunt de perfect acord, ca la formarea buge
tului viitor, întreaga Bancă Episcopală să stăruiască a li se face 

o situaţie mai bună.
I . P. S. M itropolit P rim at, Preşedinte. Mă autorizaţi să fac 

mijlocire ?
Voci. D a !  D a !  

P . S. E p isco p  a l  D u n ă r e i d e jo s . Căci n u  este de demnitatea 

bisericei ro m âne şi n ici p en tru  p res tig iu l P. S. A rh ie re i să aibă 

n u m a i 3 0 0  lei lu n a r şi să fie  expu şi să li se ap lice  şi articolul
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acela de lege, despre care a vorbit I. P. S. Mitropolit al Moldovei.
p . S . E piscop  C a llist a l Argeşului. I P. S. Stăpâne, am cerut 

cuvântul, pentrucă s’a vorbit că şi eu, Arhiereu fiind, am fost în 
acelaş timp şi paroh. Şi am auzit pe un P. S. Arhiereu spunând: 
„eu mi-am lăsat şi casa şi masa14, şi, se înţelegea că eu n’am 
lăsat-o. Eu, I. P. S. Stăpâne, când am fost ales Arhiereu, nu am 
ştiut, cum n ’a ştiut nici P. S. Arhiereu Antim Botoşeneanu. Dar 
a fost voinţa Iui Dumnezeu să fie aşâ. Şi atunci m'am prezentat 
Arhiepiscopului meu ca să mă primească la Eparhia Moldovei 
unde eram vicar, şi nu a vrut să mă primească. In cazul acesta, 
când nu vrea să te primească, unde trebue să te duci.

1. P . S . M itropolit a l Moldovei. Dumnezeu să’l ierte, rău a făcut!
P . S . E piscop ul Argeşului. In genuchi chiar l-am rugat şi tot 

n ’a vrut. Erau de faţă P. S. Nifon, Părintele Ştiubei şi răposatul 
Muzicescu. A spus: „Nu’mi trebue Arhiereu aci! Eu am Arhiman
drit de scaun 1“

P . S . N icodim  E piscopul H uşilor. Pardon! Eu eram eclesiarh 
mare; nu cred că vroiai să vii în locul meu!

P . S . C allist a l Argeşului. încât, I. P. Stăpâne, şi eu am căutat 
să mă jertfesc totdeauna când a fost interesul Bisericei la mijloc 
Nu am putut să fac jertfa definitivă cum a făcut-o P. S. Arhiereu 
Antim Botoşeneanu, care mi-a luat locul, ca succesor; dar nu am 
făcut-o pentrucă n’am vrut, dar pentrucă nu s’a putut.

D -l C. Gh. Dissescu, Ministrul Cultelor şi Instrucţiunei publice, 
intră în sala de şedinţe.

Iară chestiunea până acum discutată, cu petiţiunea preotului şi 
Arhiereul Calistrat, rămâne a se urma după concluziunile rapor
tului Comisiunei respective.

Se intră în ordinea zilei.
P . S. Episcop a l D un ă rei de jo s , secretar, citeşte următoarele 

comunicări: Suplica P. S. Episcop Sofronie al Râmnicului cu care 
depune un manuscris „Calendarul bisericesc* pentru anul 1914.

P . S . E piscop S ofron ie a l R â m niculu i N oului Severin. I. P. S. 
Stăpâne, Calendarul acesta este în al 15-a an al existenţei sale; 
este făcut tot ca şi celelalte, în cât cred, că s’ar puteâ vota «stante 
pede». Dacă o lucrare ca aceasta pe care o ştiţi toţi, .mai are tre
buinţă de cercetare, atunci, amar lucru mai e pe noi.

I .  P . S . M itropolit Prim at, Preşedinte. Regula cere ca să fie 
trimeasă la comisiunea respectivă.

Se hotărăşte trimiterea spre studiere la comisiunea respectivă.
P . S . N i/ou E piscop a l D un ă rei de jo s ,  continuă cu citirea co

municărilor: Suplica mai multor locuitori din com. Vânătorii-Dum- 
brava Roşie, jud. Neamţ, cu care înaintează mostre de lumânări 
de ceară falşificată şi roagă a se luă măsuri spre a se fabrica lu
mânări de ceară curată la Monastiri.

—  Se hotărăşte trimiterea suplicei la comisia de petiţiuni.
Idem suplica d-lui I. Antoniu, maestru de muzică la Constanţa, 

prin care roagă a se numi diriginţi de coruri bisericeşti, maeştrii



cari au depus examen de capacitate pentru muzică. — Se trimite 
la comisia de petiţiuni.

— Idem, citeşte următoarea propunere a I. P. S. Mitropolitul 
Moldovei.

PROPUNERE.

Având în vedere dobândirea teritorului cel nou.
Având în vedere comunicarea şi cuvântarea d-lui Ministru al 

Cultelor şi Instrucţiunei în Sf. Sinod în ziua de 15 Octombrie 1913, 
propunem ca:

Sf. Sinod ca autoritate centrală bisericească a Regatului Român, 
pentru afacerile bisericeşti din Cadrilaterul-Do brogean să delege 
un P. S. Arhiereu, membru al Sf. Sinod, care cu Arhierescul Dar, 
va orândui cele pentrO hirotonii de preoţi şi diaconi, după nevoile 
bisericeşti din Cadrilater, în înţelegere cu Guvernul Ţării. El va 
face administraţie bisericească potrivit canoanelor bisericeşti, a le
gilor şi a regulamentelor ţării noastre.

Poziţia sa va fi asemenea Ierarhului cu scaun administrativ bi
sericesc în ţara şi biserica noastră. In slujbele biser.ceşti va po
meni în Sf. rugăciuni pe Sf. Sinod, apoi familia Regală după for
mularul admis de Sf. Sinod, iară el va fi pomenit ca Arhiereu în 
rugăciuni de preoţii din Cadrilater.

Sf. Marele Mir pentru bisericele ortodoxe din Cadrilater va fi 
luat dela Preşedenţia Sf. Sinod, adică Sf. Mitropolie a Ungro- 
VJahiei.

După ce se va orândui de Sf. Sinod şi guvern, delegatul va ti
pări Antimise în numele său ca delegat al Sf. Sinod, şi după ce 
le va sfinţi, le va împărţi fără plată la toate, bisericile ortodoxe 
din Cadrilater. Aceste Antimise vor fi întrebuinţate .până la regu- 
iarea definitivă a organizărei bisericei din Cadrilater,

Delegatul Sf. Sinod va aveâ lin vicar de care se va ajuta în 
conducerea afacerilor bisericeşti din Cadrilater, iară pentru aface
ri/e judecătoreşti, va aveâ un Consistoriu la fel cu cele de pe lângă 
scaunele Chiriarhaie ale ţărei, precum şi personalul necesar pen
tru administraţie ca: Protopopi, Revizor ecleşiăstic şi cel al can
celariei.

La timp se va face împărţirea teritorială bisericească potrivit tre
buinţelor.

Toate aceste dispoziţii sunt provizorii, până la reluarea defini
tivă a afacerilor bisericeşti în Cadrilaterul Dobrogean şi se va exe- 
cută prin mijlocirea Ministerului Cultelor.

f  Pimen Mitropolitul Moldovei, f  Konon Mitropolit Primat, I 
| Sofronie al Râmnicului, f  Callist al Argeşului, f  Nicodim al Hu
şilor, f  Antim P. .Botoşeneanu, f  Arhiereu Valerian Râmniceanu.

D. C. G. Disescu, M inistru Cultelor ş i Instrucţiunei. Aveam să 
vă fac o rugăminte. Am luat act din toată inima ca şi ajutorul 
delegatului Sf. Sinod să fie tot obraz bisericesc. Insă este greutate

88________  ŞJBDINŢELE ' ______



8 9

mare: poate că se va cere multă energie şi multe sacrificii. Teri
toriul este destul de întins şi satele sunt depărtate unele de altele. 
Este deci multă alergătură şi dacă nu vom puteâ găsi un obraz 
bisericesc ajutorul să poată fi ales şi dintre civili. Bine înţeles: a- 
jutorul delegatului Sfântului Sinod este obraz bisericesc, însă a 
doua persoană de care va aveâ trebuinţă, să poată fi şi un laic. 
Voi da precădere unui preot, dar dacă nu’l vom găsi, să poată fi 
şi un laic. Trebue cinevâ care să ţină şi cancelaria.

P. S. Nifon Episcop al Dunărei de jos. Eu socotesc, domnule 
Ministru, că de îndată ce Sf. Sinod şi-a spus cuvântul său, ho
tărând pentru Cadrilater trimeterea unui delegat al său, rămâne 
în sarcina acestui delegat al Sf. Sinod să-şi aleagă personalul ce 
el va crede de cuviinţă, dar să vedem de unde’l va luâ?

D. C. G. Disescu M inistrul Cultelor. Atunci suntem pe deplin 
înţeleşi.

Vă aduc la cunoştinţă, că am luat măsuri ca mormântul lui I. 
Heliade Rădulescu să fie într'o altfel de stare, decât aceia in care 
se găsea până acum. Sărbătorirea punerei Crucei şi pomenirea 
vor aveă loc Joi, la ora 10 dimineaţa. Veţi primi invitaţiuni, însă, 
pentrucă sunt în mijlocul P. S. Voastre vă aduc aceasta la cuno
ştinţă acum. I. Heliade Rădulescu, a fost şi un om al Bisericei, 
ui cât cred, că este. binevenită ideia mea de a Vă învitâ pentru 
Joi de dimineaţă lâ ora 10, la biserica Mavrogheni, să asistaţi la 
solemnitatea punerei Crucei pe mormânt.

I. P. S. Mitropolit Primat. Pun la vot propunerea asupra că
reia s’a discutat, privitoare la atribuţiunile P. S. Arhiereu delegat 
al Sf. Sinod, pentru administraţia bisericească din Dobrogea Nouă. 
S’a primit în unanimitate.

I. P. S.' Mitropolit al Moldovei. Domnule Ministru, în legătură 
cu pomenirea lui I. Heliade Rădulescu, pe al cărui mormânt s'a 
ridicat o Cru’ce, mulţumită îngrijirei d-lui Disescu,—Ministrul Cul
telor şi Instrucţiunei—, care ,nu a lăsat să se treacă mai departe 
această ştirbire de până acum, ca, pe mormântul unuia dintre cei 
mai mari luminători ai poporului nostru, să nu fie ̂ o Cruce, fac 
şi eu o cerere d-lui Ministru Disescu, pe care’l rog să binevoiască 
a mi-o satisface.

La M-rea Secu, s’a făcut în timpul din urmă reparaţiunea bi
sericei celei mari; în temelia acelei biserici este mormântul celui 
mai mare Mitropolit pe care l-a avut neamul românesc—Varlaam— 
şi acum cu ocazia reparaţiunilor, rog călduros pe d. Ministru al 
Cultelor, să binevoiască a luâ măsuri ca, prin mijlocirea comisiu
nei monumentelor istorice, să se pună o pizanie.

P. S. Nifon Episcopul .Dunărei de jos. Chiar mai de înainte s’a 
luat act de acestea şi s’a hotărit să se facă, îndată ce va fi fonduri.

D. C. Disescu—Ministrul Cultelor—se retrage din sala de şe
dinţe fiind chemat la minister.

P. S. Episcop leodosie a l Romanului, citeşte următorul raport
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% *. C?.m's’une* petiţiuni, privitor la suplica învăţătorului Vasile 
Mihâilescu, din com. Orajna de sus jud. Prahova:

I. P. S. Stăpâne, d-l V. Mihălescu învăţător şi diriginte al şcoalei 
din Drajna de sus, jud. Prahova, prin suplica dată I. P. S. Voastre, 
arată că fiind absolvent al seminarului din Buzău, din anul 1891, 
n’a putut sa se hirotonisească atunci preot, din cauză că nu aveâ 
etatea cerută, şi că nici pentru Dobrogea n'a putut fi hirotonisit, 
fiindcă erâ nevoie de a stâ pe lângă părinţii săi bătrâni şi nepu
tincioşi, şi că în anul 1893, modificându-se legea seminariilor,^prin 
care au fost oprite hirotoniile seminariştilor cu 4 clase, el a rămas 
nehirotonit preot, deşi a fost pregătit pentru acest scop. De şi de 
atunci chiar, el în urma concursurilor date a putut obţineâ postul 
de învăţător, fiindu-i astfel poziţiunea materială şi morală destul de 
bine asigurată, totuşi din dragostea cea mare ce a avut-o şi o are 
încă pentru preoţie, n’a părăsit nici acum ideia de a îmbrăţişa 
cariera preoţească.

In vederea acestora, şi în vederea că scumpa noastră ţară s’a 
mărit prin încorporarea celor 2 judeţe de peste Dunăre, Silistra şi 
Balcic, în urma tractatului de pace din Bucureşti, din anul pre
zent, cu care ocaziune se simte mare nevoie de preoţi harnici şi 
destoinici acolo, se roagă atât în numele său, cât şi în numele 
tuturor seminariştilor de 4 clase seminariale ce încă se găsesc ne- 
hirotoniţi, în urma modificărei legei seminariilor şi cari ocupă po
sturi de învăţători, cântăreţi sau şi alte servicii, ca pentru com- 
plectarea tuturor parohiilor vacante din teritoriul de dincolo de 
Dunăre, seminariştii aceştia de 4 clase să fie supuşi unui examen 
serios şi găsindu-se vrednici, să fie hirotoniţi preoţi.

Tot în această chestiune V’a mai dat o petiţiune încă un nu
măr de 6 seminarişti de 4 clase, cari se roagă de a fi hirotonisiţi 
preoţi pentru cele 2 judeţe, iară până atunci să li se plătească sa
lariul de cântăreţi, prevăzut de art. 61 din legea clerului din 1906.

Ambele aceste suplici înalt Prea Sfinţia Voastră cu rezoluţiile 
No. 176 şi 191 din 12 curent aţi binevoit a le trimite comisiunei 
de petiţiuni, spre aşi dâ părerea.

Comisiunea cercetând cu toată seriozitatea chestiunea aceasta, 
care este strâns legată de sentimentul religios şi moral al popo
rului nostru, ce de altfel se slăbeşte pe fiecare zi, din lipsa de 
preoţi; şi în vedere că în altfel nu s’ar puteâ complectă locurile 
vacante de preoţi din menţionatele judeţe, de oare ce absolvenţii 
celor 3 seminarii din ţară nu sunt suficienţi nici chiar pentru ju
deţele de dincoace de Dunăre, necum şi pentru cele de dincolo, 
iară a lăsâ parohiile vacante de preoţi ar fi cea mai mare greşală 
din partea Sf. Sinod şi din partea Guvernului;

Având în vedere că după principiul stabilit că «nici o lege nu 
poate aveâ putere retroactivă» seminariştii de 4 clase ar puteâ fi 
hirotonisiţi ca preoţi pentru cele două judeţe, Silistra şi Balcic, în
tru cât mai ales până la facerea unei legi prin Corpurile Legiui
toare pentru alipirea acelui teritoriu la patria mumă, nu s’ar pu-
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tea considera ca o călcare a legei seminariilor (care numai dupâ 
aceea intră în vigoare pentru acele judeţe), o derogare dela lege 
dacă s’ar admite hirotonia seminariştilor de 4 clase, cari au fost 
pregătiţi pentru acest scop;

Având în vedere că cruda experienţă ce o avem pe fiecare zi 
ne dovedeşte, că prin împuţinarea preoţilor şi lipsa lor de pe la 
parohiile vacante, sentimentul religios scade pe fiecare zi, iară în 
locul ideilor sănătoase propagate de sfânta noastră religie ortodoxă 
au început a se furişă pe alocurea idei adventiste, sau şi de ale 
altor eresuri, care sunt cu totul contrare nu numai sentimentului 
religios, ci şi ordinei sociale şi ordinei de stat;

Având în vedere că cei 6 seminarişti şi în special d. V. Mihâi- 
lescu, absolvenţi ai seminariilor cu 4 clase, deja îşi au poziţiunea 
lor materială şi morală asigurată, şi dacă dânşii acum cer a fi hi
rotonisiţi preoţi pentru cele două judeţe de dincolo de Dunăre, o 
fac nu în scop de niscarevâ profituri materiale, ci împinşi de drago
stea ce încă o au vie în sufletul lor pentru preoţie, pentru care 
au învăţat în seminar.

Având în vedere că şi prin legea înfiinţărei Seminarelor cu 4 
clase din 1859 se oprise hirotoniile grămăticilor, sau a celor cu 
curs cathetic, însă când s’a văzut că preoţii scad pe fiecare zi, şi 
că cu împuţinarea lor scade şi sentimentul religios, s’a făcut o de
rogare dela lege, şi s'a permis hirotonia a grămăticilor, adică acelor 
cu curs cathetic, în lipsă de seminarişti, căci e mai preferabil de 
a face o abatere dela lege în vederea unui scop bun, decât de a 
stărui în litera legei, când rezultatul îl vezi că e dăunător;

In vederea tuturor acestora, cum şi în vederea răspunderei ce o 
avem cu toţii înaintea lui Dumnezeu pentru sufletele ortodoxilor 
din întreaga ţară, şi în special a celora din judeţele anexate, co
misiunea de petiţiuni este de părere de a se admite cererea d-lui 
V. Mihăilescu şi a celorlalţi seminarişti de 4 clase, adică de a se 
numi o comisiune din Sf. Sinod, care în unire cu delegatul d-lui 
Ministru de Culte să supună unui examen serios pe acei semi
narişti, şi găsindu-se meritabili, să fie hirotonişti Preoţi pentru lo
curile vacante de acolo, neavând însă permisiunea de a cere vre-o 
dată transferare în partea de dincoace de Dunăre.

Această opiniune a comisiunei, subsemnatul raportor cu cel mai 
profund respect o supune aprobărei Sf. Sinod.

Raportor: f  Theodosie al Romanului, f  Nicodem al Huşilor, 
f  Sofronie al Râmnicului,

P. S. Calist Episcopul Argeşului. I. P. S. Stăpâne, eu laud 
onOrata comisiune a Sf. Sinod, pentru marea evlavie ce are de a 
studiâ chestiunile, dar acolo, în raport,' sunt păreri ce n’au să se 
poată aduce la îndeplinire.

In raport se propune, ca seminariştii cu 4 clase, cari încă de 
multă vreme au părăsit seminarul să poată fi hirotoniţi în urma 
unui examen.



—   ş e d i n ţ e l e _______________

N u  în ţe le g ; v re ţi exam en de studii, ori examen de practică bi
sericească? D acă le  ceri exam en de studii nu va veni n iciunul.

P- S . Theodosie, E p iscop u l R om anului. Exam en de practică bi
sericească n u m a i!

P . S . C a list, E piscopul A rgeşului. Să se spună atunci: cum  îi 
d uci pe cei cu 8  clase la Sf. M itropolie, ori la Sf. Episcopie, îi 
duci şi pe aceştia. S ă  fie prin  urm are supuşi num ai la practica 
bisericească. Deci să se clarifice acest punct.

T o tu ş i,  eu zic, că nu  cred ca institutorul dela D ra jn a , care are 
2 0 0  le i leafă, are să se ducă in Balcic, pentru-dragostea de a  ră
spândi s im ţu l bisericesc şi sim ţul naţional între Bulgari şi Greci. 
Aceasta nu cred că ar face-o nici un licenţiat în  Teo log ie şi nici 
cei cu 8 clase de seminar. Căci aşa este firea R om ânulu i, el stă 
lo c u lu i! N u  i-a  prea plăcut lui să plece din loc în loc!

U n  seminarist din E p arh ia  S f M itropolii a M oldovei şi Sucevei 
nu  vine sâ se hirotonisească aci. U n ii zic, că firea aceasta nu e 
bună, căci, dacă Rom ânii n ’ar fi stat locului, ar fi a juns m ari de
scoperitori prin Am erica sau aiurea.

D ar eu zic, că firea aceasta este cât se poate de bună, căci n u 
mai ei se datoreşte faptul că ţara rpm ânească mai există astăzi, 
căci nu s’au deslipit un ii de a lţii, lăsându-se să fie cotropiţi, în 
ghiţiţi de streinL

De aceea, având în vedere firea  aceasta a R om ânulu i, eu nu  
cred că se vor duce în C adrila ter nici d in  M o ld o va , nici din O l
tenia, nici din altă parte. Ş i astfel fiind , num ai atunci, când P. S. 
Episcop al Dunărei de Jos va avea la  Sem inaru l din Galaţi oam eni 
de prin părţile acelea, atunci vom  avea acolo preoţi. De aceia eu 
nu  sunt îm potriva rap ortu lu i, num ai cer, să se precizeze, că exa- 

. m enul ce se cere acestor sem inarişti, nu  este un  exam en de ştiinţă, 
ci examen de practică bisericească; ca să nu  se ducă acolo şi să 
fie  scandal când nu va şti să slujească.

P . S . Sofronie, E p isco p u l R âtttn. N .-Severin. I. P. S. Stăpâne, 
su n t m em bru în  com işiunea de p etiţiu n i şi îm părtăşesc în  totu l 
op in ia  acestei com isiuni, având în  vedere in te re s u l'c e l m are ce îl 
are biserica de a  avea a tâ ţia  preoţi.

A cum  vre-o  20 — 3 0  de an i erau  în  satul m eu 2 preoţi la  300  
de fam ilii şi toţi tră iau  bine, erau  p om eni m ai m ulte . Ş i preoţii 
tră iau  bine, căci o am e n ii e ra u  m ai credincioşi. A c u m  este un singur 
preot, care are 2 biserici şi la 3 săp tăm âni v in e  rân d u l să slu
jească  la o biserică. Şi este ră u  de tot.

In  E p a rh ia  R â m n ic u lu i su n t 120 de biserici fă ră  preoţi. A m  trimes 
3 0  de preoţi «monahi, cari n u  ştiu  decât să scrie şi să citească şi 
sunt foarte  b ine p rim iţi. I i  îm b u lzeşte  lu m e a ! A  tăbărât lum ea pe 
e i ! Prin u rm are , dacă aceia , cari nu  ştiu  decât citi psaltirea şi sunt 
bun i, cum  n ’a r  fi b u n i sem in ariş tii răm aşi cu 4  clase, nehirotonişti 
la  sosirea legei care cere ca p reo ţi dela  p aro h iile  săteşti să fie 
absolvenţi a  o p t clase?

Ştiu  b ine că aceştia erau  a tu n c i 9 0 0 ;  cred că v o r fi răm as acum
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mai' puţini de jumătate, pentrucă unii au rămas văduvi şi s’au re

căsătorit, alţii s’au dus la alte ramuri de activitate omenească. In 

cât îmi închipui, că vor fi rămas 400, dintre cari cei mai mulţi 

sunt cântăreţi şi deci au rămas tot în biserică. Sunt buni şi sunt 

de părerea ? . S. Episcop al Argeşului, ca să li se dea voe să se 

facă preoţi şi nu în Cadrilater, dar chiar aci, căci aci avem mare 

necesitate.

/. P . S . M itropo lit P rim at. De aceia cheltuim noi atâţia bani 

cu teologii şi seminariile actuale? ca să fim nevoiţi ca din lipsa 

de preoţi să ne reîntoarcem iar la cei cu 4 clase seminariale de 

multă vreme părăsiţi? Aceasta ar fi inadmisibil!

P. S . Episcop a l R âm nicu lu i. Până n ’au un beneficiu mai mare 
nu se fac, căci traiul e greu. In cât sunt de părere să mijlocim pe 
lângă guvern să facă o leee, prin care să se primească la preoţie 
aceşti seminarişti râmaşi în urma aplicărei legei dela 1893. Prin 
aceasta se face un bine Bisericii, căci, nu numai că rămân copiii 
nebotezaţi, mor oamenii nespovediţi, dar se înstreinează credinţa.

Să se facă şi astăzi cum s’a fâcut la 1859, că se face un mare 
bine credinţei şi bisericii. Şcoala Cateheţilor s'a desfiinţat atunci, 
dar din cauza lipsei de preoţi s’a revenit şi s'au primit catehcţii la 
hirotonisire şi toţi s’au făcut preoţi. Acestea am avut de zis.

I . P . S . M itropolit a l Moldovei. Prea Sfinţiţi Părinţi şi Fraţi, 
suntem în faţa unei chestiuni de mare importanţă: este vorba de
spre împlinirea locurilor de preoţi din noua provincie; căci co
misiunea care a venit cu acest raport, a fost motivată de cererile 
făcute de nişte foşti seminarişti, cari ar aveâ dorinţa să se ducă 
în Apostolatul Bisericei Ortodoxe române-naţionale în Cadrilater.

Eu dela început vă declar, că sunt în contra concluziunilor ra
portului şi In contra vederilor comisiunei. din motive de legalitate.

Sf. Sinod nu poate discută şi luâ hotărâri în afară de legile 
ţărei. Sf. Sinod discută şi hotărăşte în limitele legilor ţărei. îndată 
ce iese în afară de aceste limite, Biserica nu are nici dreptul, nici 
putinţa de a realiză aceea ce discută şi hotărăşte.

Ce propune comisiunea! Comisiunea propune, ca, în faţa cererei 
lui x, din judeţul cutare, ce a terminat 4 clase de seminar acum 
2 5 — 30 de ani, să facem o regulă generală şi să spunem: să se 
admită astăzi la hirotonie seminariştii cu A clase, cari n’au fost 
hirotoniţi acum 21 de ani, pentru ca să umplem cu ei golurile 
ivite în Cadrilater. Dar cum putem face noi lucrul acesta? Putem 
da noi un vot împotriva legilor ţârei? Nu se ştie oare că in ţara 
românească, candidaţii la preoţie, pe lângă condiţiunile canonice, 
trebuesc să îndeplinească şi condiţiunile cerute de lege? Şi legea 
spune: candidaţii Ja hirotonie pentru preoţi urbani trebue să fie 
licenţiaţi în Teologie, iar pentru comunele rurale cu diploma de 
capacitate a seminariilor. Categoric! Putem noi acum după 21 de 
ani dela aplicarea acestei legi care înseamnă un progres, să cerem 
să fie hirotoniţi la ţară absolvenţii de seminar cu 4 clase? Evident 
că nu, căci votul nostru ar fi dat în contra legei. Eu nu voi voi.i,

SF. SINOD 93
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şi nici Ministrul nu va puteâ acceptă votul nostru, căci nu poate 
confirmă o hirotonie a unui seminarist cu 4 clase numai în baza 
votului Sf. Sinod Trebue să fie o lege care să i permită aceasta, 
ori această lege nu există astăzi.

P. S. Episcop al Argeşului. Dar'călugării sunt primiţi provizo
riu, de şi nu este în lege ?

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Am văzut că P. S. Episcop al 

Râmnicului este mai norocos decât mine: când a anunţat că 
P. S. Sa a luat în serviciul păstoresc al Eparhiei sale părinţi că
lugări şi a declarat, că sunt foarte bine primiţi de popor, am văzut 
o aprobare unanimă din partea întregului Sf. Sinod, precum şi din 
partea P. S. Episcop al Argeşului. Mi-aduc însă aminte, câtă miş
care s’a produs în sufletul P. S. Episcop al Argeşului, când eu 
comunicam acum un an, că, după dispoziţia luată de P. S. Epi
scop al Dunărei de Jos, care'a adus preoţi-călugări în Dobrogea, 
de au făcut frumoasele lor servicii. Şi P. S. Episcop al Argeşului 
a protestat şi a spus că aceasta este o uzurpare; iar eu am tăcut! 
Şi acum văd că îi aprobă!

P. S. Calist, Episcop al Argeşului. Nu aprob pe nimeni 1 Am 
vrut să spun, că este ilegalitate pe toată linia!

I. P. S. Mitropolit a l Moldovei. Nu există nici o ilegalitate! 
Este aci un singur gând, anume gândul de a servi poporul nostru 
românesc cu preoţi româneşti, cari chiar dacă nu corespund ce
rinţelor legei, de a trimite pe călugări la sate ca păstori, dar cel 
puţin tocmai în lipsa preoţilor, fac servicii satisfăcând nevoile re
ligioase ale poporului. Ei nu sunt decât provizorii, azi îi aduci şi 
mâine îi poţi luâ, pe când seminariştii aceştia nu’i mai poţi tri
mite mai târziu din biserică. Rămânem cu ei!

P. S. Episcop a l Argeşului. Se duc în Cadrilater!'
I. P. S. M itropolit a l Moldovei. Dar nu trebue să ne închipuim 

că în Cadrilater, ca şi în Dobrogea—şi am mai vorbit de aceasta— 
trebue să se împingă acei cari n’au locuri în ţara românească ! 
Dar în Dobrogea sunt preoţi fruntaşi i P. S. Episcop al Dunărei 
de Jos v'a declarat, că sunt preoţi ce nu se pot schimbă cu preoţii 
de dincoace! Sunt foarte muncitori, foarte patrioţi, foarte harnici! 
Au făcut biserici catedrale/ De ce să ne închipuim că elementele 
cele bune nu se vor duce în Cadrilater. Pentru Cadrilater trebue 
să căutăm tot ce este mai bine pregătit şi până când vom aveâ 
preoţi în deajuns, să ocupăm locurile lor de aci cu călugării despre 
care a vorbit P. S. Episcop al Râmnicului N. Severin, cu aceia de 
care a vorbit P. S. Nifon al Dunărei de Jos, precum şi cu călu
gării despre cari am vorbit eu, căci am fost foarte mulţumit. Ş i 
într’o vreme, când seminariile noastre vor dâ mai mulţi candidaţi 
de preoţie, îi vom luâ dela seminarii, îi vom hirotoni, iar pe că
lugări îi vom trimits înapoi la mănăstire. Şi în felul acesta nu se 

produce nici o turburare.
De aceea cred, că nu se pot admite concluziunile raportului 

comisiunei de petiţiuni, ca seminariştii cu 4 clase, ieşiţi acum 21



95

de ani, să fie admişi în hirotonie, chiar cu condiţia aceasta de 
examen pusă de comisiune. La ce au să fie examinaţi ? 

p. S. Theodosie, Episcop a l Rom anului. La practica bisericească. 
/. p . S. M itropolit a l Moldovei. Mă rog, numai condiţia de 

practică bisericească trebue să o îndeplinească? El este un slujbaş 
al statului, trebue să aibe un grad oarecare de cultură. Eu m’aş 
prinde, că seminaristul care a ieşit acum 21 de ani din şcoală, a 
fost perceptor, primar, notar sau poate şi cârciumar? Mai poate 
oare da el vre-un examen astăzi?

De aceia cred, că nu se pot vota concluziunile raportului. Eu 
sunt în orice caz contra şi voi vota în consecinţă.

I. P. S. M itropolit Prim at. Eu îmi menţin ideia pe care am 
avut-o din capul locului, că în Cadrilater trebuesc trimese per
soanele cele mai alese şi civile şi bisericeşti. Aceştia cari au rămas 
în urmă cu hirotonia, nu sunt buni. Eu am avut prilej să cunosc 
mulţi dintre aceştia, cari cu timpul s’au şi divorţat de soţiile lor şi 
au luat altele şi unii dintre ei au fost şi prin judecăţi, iar în timpul 
din urmă ca de nevoe şi-au adus aminte iarăşi de biserică.
' Eu sunt de părere să trimitem în Cadrilater elementele cele mai 

alese, ca talent, ca studiu şi ca purtare. Mulţi dintre absolvenţii 
seminariilor pentru întreţinerea şi înVăţătura cărora statul a chel
tuit şi cheltueşte foarte mulţi bani, storşi de pe sudoarea ţăranilor, 
cari în schimb sufăr marea lipsă de preot (la Eparhiile fără Semi
nar» cu deosebire), nu s’au hirotonit la vreme, şi acum de nevoe 
vin la rând acei numai cu 4 clase. Iar cei cu şcoală bisericească 
deplin, s’au dus de au umplut ministerele, primăria şi chiar şi 
prefectura, de funcţionari, ba au ajuns unii şi cenuşeri pe ia po
liţie şi alte servicii neînsemnate.

Cred că este bine şi necesar, să se ia măsuri în contra acestora 
şi ori să* se facă preoţi, ori să întoarcă Statului înapoi banii pe 
care i-a cheltuit cu ei.

Pe de altă parte am informaţiuni, că în Dobrogea sunt mulţi 
cari au. făcut Facultatea de Teologie la noi. Aşa este unul la Tur- 
tucaia, un altul la Silistra, şi vor mai fi şi alţii. De aceştia ne putem 
servi foarte bine acolo căci ei ştiu bulgăreşte, iar în locurile va
cante numai să cerem absolvenţi ai Facultăţei de Teologie sau ai 
seminariilor cu 8 clase. In cât eu rămân la părerea mea.

Cred că ar fi bine ca Onor. Comisiunea să revadă şi să-şi com- 
plecteze raportul.

P. S. Episcop Theodosie a l Romanului. I. P. S. Stăpâne, ne în
vârtim într’un cerc vicios. Ştim cu toţii ce lipsă mare este de preoţi 
în ţara noastră; toţi Chiriarhii primesc aproape în fiecare zi su
plici prin care oamenii ne roagă din tot sufletul să le dăm preoţi, 
căci le mor copiii nebotezaţi, iar morţii sunt îngropaţi nespovediţi. 
In cât este absolută necesitate de' preoţi.

Eu am în Eparhia mea peste 30 de parohii vacante şi dacă am 
admite această medie, am aveâ la 250 parohii vacante în toată 
ţara. Câte contingente ar trebui să ne deâ seminariile noastre, ca
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să putem împlini lipsa aceasta de preoţi? In cât timp ni le va dă? 
Dacă ţinem seamă că şi din preoţii existenţi, mor pe fiecare an 
ne va trebui poate 100 de ani! Şi ne mai trebuesc preoţi şi pen
tru teritoriul de dincolo de Dunăre. De unde avem să-i luăm? I. 
P. S. Mitropolitul Primat spunea să-i trimetem acolo pe cei mai 
buni. Foarte bine, decât noi nu-i putem aveâ nici aici. Astfel fiind 
eu cred, că ar fi bine să se admită concluziunile raportului. Şi 
precedentul acesta este creat, căci legea seminariilor dela 1859 
a oprit hirotonia cateheţilor, dar văzându-se că legea aceasta nu
e practică şi că erâ nevoie de preoţi s’a revenit asupra ei. Şi
mi-aduc aminte că Episcopul care erâ atunci la Roman, se ducea 
şi stâ săptămâni întregi in Vrancea, făcând hirotoniri de acestea 
în fiecare zi. Şi mai sunt din aceia şi astăzi. La nevoie ce să faci?

1. P. S. Mitropolit Primat. Avem sute de teologi, cari stau de 
geaba sau ocupă funcţiuni pentru care nu sunt pregătiţi, după 
cum mai sus am arătat.

P. S. Teodosie Episcopul Romanului. Credeţi că guvernul poate 
să-i forţeze să se hirotonisească?

1. P. S. Mitropolit Primat. Cred că poate va găsi mijlocul! Ori 
cel puţin a le luâ despăgubirea creşterei lor în şcoale şi interna
tele ţării, manţinute cu sudoarea ţăranilor şi poate chiar a părin
ţilor lor, părăsiţi a muri fără preoţi.

P. S. Teodosie Episcop al Romanului. Până atunci însă ce să
facem? Trebue să luăm o măsură. Vin aceştia cu 4 clase de se
minar, care se oferă. Să-i primim!

I. P. S. Mitropolit Primat. Nu se poate călcâ legea, care este 
categorică în această privinţă.

P. S. Calist Episcop al Argeşului. Eu zic că nu ne-am folosit 
de drepturile ce ne dă Jegea împotriva acelor seminarişti şi teo
logi, cari nu s’au hirotonit. Noi venim astăzi să cerem lucruri a- 
/ară din lege, iar legea pe care o avem nu o aplicăm! Legea zice 
clar şi precis: seminaristul care nu se face preot, trebue să plă
tească statului suma ce s’a cheltuit cu el în seminar. Şi nu o plă
tesc/ Şi teologii deasemenea. Să cerem aplicarea legei.

I. P. S. Mitropolit Primat preşedinte. In cât aş ruga să se re- 
vază şi complecteze cu acestea raportul din nou.

—  Se pune Ia vot amânarea raportului şi se primeşte.
— Se ridică şedinţa Ia orele 12, anunţându-se cea viitoare pen

tru Mercuri 23 Octombrie 1913 ora 9 a. m.

Preşedinte, f  K o n o n  M itro p o lit P r im a t

Secretar, N ifon Episcop a l Dunărei de jos.
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Şedinţa se deschide la ora 9 */2 a. m. sub preşedenţia I. P. S. 
Mitropolit Primat D. D. Konon.

Se citeşte apelul nominal. Prezenţi 14, în concediu 1.
D-l C. Gh. Dissescu, M inistrul Cultelor, ia parte la şedinţă.
Se citeşte sumarul şedinţei precedente.
P. S. Arh. C alistrat Bârlădeanu. I. P. S. Stăpâne, cer cuvân

tul înainte de comunicări.
1. P. S. M itropolit Prim at, Preşedinte. După ce se va aproba 

sumarul.

Cere cineva cuvântul asupra sumarului?
D-l C. Gh. Dissescu, M inistrul Cultelor. Asupra sumarului o 

rugăciune aş aveâ de făcut. V'aş rugâ, dacă binevoiţi, ca atunci 
când ziceţi, că am eşit din sala de şedinţe, să adăogaţi: „fiind 
chemat la minister", ca să nu se creadă că am plecat aşâ nepo
liticos.

P. S. Arh. Antim  Botoşeneanu. Aş rugâ şi eu să se adaoge şi 
cuvintele acestea: că m’am supus îndată dispoziţiunilor Sf. Sinod, 
când am părăsit Craiova.

I . P. S. M itropolit Prim at, Preşedinte. Rog şi eu să se adaoge 
cuvintele ce am zis, că în Dobrogea sunt de părere să se trimeatâ 
tot ce este mai bun ca purtare, ştiinţă şi activitate pastorală.

Se pune la vot sumarul cu modificările cerute şi se admite.
Se citeşte următoarele comunicări: Telegrama P. S. Episcop al 

Buzăului prin care cere concediu de 4 zile. Se acordă concediul.
Adresa Sf. Episcopii a Râmnicului cu care înaintează dosarul cu 

actele privitoare la cererea de tundere în monahism a fratelui Dimitrie 
Şoitu dela Sf. M-re Cozia. Se trimete la Comisiunea de petiţiuni.

Idem a Ministerului Cultelor —  Cassa Bisericii— cu care înain
tează adresa Sf. Episcopii a Argeşului, relativă la modificarea prin 
Decret Regal a parohiei Pleşoiu, jud. Argeş, aprobându-^e ca pa
rohială biserica Sf. Apostoli din cătunul Flămânda. — Se ia act 
spre ştiinţă.

P. S. Episcop Sofronie a l Râm nicului, cere concediu pentru 
şedinţele de Vineri şi Luni. Se pune la vot concediul cerut şi se 
admite.

P. S. Episcop Nifon a l Dunărei de jos. P. S. Arh. Evghenie 
Piteşteanu vă roagă să-i acordaţi concediu\ pentru şedinţa de azi.

Se aprobă.
P. S. Arh. Calistrat Bârlădeanu. I. P. S. Stăpâne şi P. S. Pă

rinţi, Vă rog să’mi daţi voie să citesc o întâmpinare
P. S. Sa citeşte întâmpinarea:

în a lt Prea Sfinţite Stăpâne,

Am primit, cu multă surprindere şi mâhnire sufletească, adresa 
Sf. Sinod No. 274, însoţită şi de copia raportului comisiunei de 
petiţiuni, înregistrat la No. 227 din 18 Octombrie 1913.

Şedinţa dela 23 Octombrie 1913.
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Ţm sâ aduc cu cel mai profund respect, la cunoştinţa Sf. Sinod, 
câ suma, ce s'a pus la dispoziţiunea personalului bisericii Sf. Du
mitru din Str. Carol, s'a distribuit conform încheerei Cassei de 
Economie, credit şi ajutor a corpului poştal şi telegrafelor, care 
a cumpărat terenul bisericei Sf. Dumitru şi s’a înaintat acte justi
ficative din partea întregului personal, cerute prin adresa Cassei 
Bisericii No. 27415 din 4 Octombrie 1912.

Ele au fost înaintate cu adresa parohiei Zlătari cu . No. 76 din 
29 Octombrie aceiaş an, aşâ încât chestiunea aceasta este lichi
dată. Suma de bani a fost 19000 lei, care s’a distribuit de Admi
nistraţia Cassei Bisericii, fiecăruia din personalul parohiei Zlătari.

Primiţi, Vă rog, înalt Prea Sfinţite Stăpâne,'.încredinţarea de pro
fundul respect, ce Vă păstrez.

f  Arh. Calistrat Bârlădeanu

P. S. Arh. Calistrat Bârlădeanu. Am ţinut să aduc la cuno
ştinţa Sf. Sinod, că suma ce s’a pus la dispoziţia personalului de 
la biserica Sf. Dumitru, s’a distribuit conform actului de vânzare 
al locului, de către Cassa Bisericii. De aceea am scris aceste rân
duri ca răspuns la adresa trimeasă mie de Sf. Sinod.

Acestea am avut de adus la cunoştinţa Sf. Sinod, şi socotesc 
că nu a fost potrivit ca Sf. Sinod, fără să mă asculte şi pe mine, 
să dea o hotărâre, în care să spună să plătesc preotului Radu 
chiria pe câţiva ani.

Aşâ, se poate că Administraţia Cassei Bisericii nu va efectuâ 
lucrările pentru casa personalului bisericei Sf. Dumitru decât peste 
4— 5 ani; eu trebue atunci să plătesc chirie personalului în tot 
acest timp? Aceasta ar fi cevâ nepotrivit. Că mi s’a dat mai mult 
recunosc; însă mi s'a dat ca indemnizaţie personală, pentrucă am 
fost silit să locuesc într’o casă depărtată, aşâ că am fost privat 
pe jumătate de micele venituri întâmplătoare ce aveam, căci am 
fost silit, din cauza scumpetei chiriilor, să mă mut departe, unde 
nici chiar telegramele nu mă găsesc.

I. F . S. M itropolit Prim at, Preşedinte. Cred că nu este bine 
să vă adresaţi Sf. Sinod spunând, că hotărârea este nedreaptă, 
căci hotărârea respectivă este bună şi dreaptă.

In al doilea loc: Hotărârea aceasta relativ de P. S. Voastră este 
motivată de reclama{iunea preoţilor, cărora nu li s’a plătit chiria 
şi de aceea Sf. Sinod a trebuit să ia o măsură în această pri
vinţă, ca să se termine odată cu neregularitatea.

Acum avem la ordinea zilei desemnarea persoanei ce Sf. Sinod 
a hotărît ca din sânul său să o delege pentru condus Biserica din 
Cadrilater.

D-l C. Disescu, M inistru l Cultelor ş i Instrucfiunei. Prea Sfinţiţi 
Părinţi. In această privinţă cred că suntem înţeleşi. Când am luat 
cuvântul, încă dela început am spus, că, pentru a evitâ orice ne
înţelegeri şi pentru a nu prejudecâ chestiunile viitoare— dacă în 
noul teritoriu vom aveâ o Mitropolie sau Episcopie, ori două, şi
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este probabil, după cât am putut vedea, că va fi două episcopii 
ş-, se va îndeplini astfel dorinţa ce aveţi — am crezut câ este mai 
bine, pentru scurtul timp ce va necesită provizoratul, să fie trimes 
acolo un P. S. Arhiereu, care să lucreze ca delegat al Sf. Sinod.

In acelaş timp pentru motive de ordine personală şi pentru con
sideraţiuni de legi organice, fiind vorba şi de o funcţiune admi
nistrativă în legătură cu Ministerul Cultelor—deci de un funcţio
nar administrativ —  şi de o plată de făcut, considerând şi bună
voinţa ce aţi avut de a’mi primi propunerea ce am făcut, anume 
să încuviinţaţi a trimite în noul teritoriu un P. S. Arhiereu, ca 
delegat al Sf. Sinod, Vă rog să lăsaţi în sarcina Ministerului de 
Culte, numirea acestui delegat, ca persoană.

Este bine înţeles, că voi luâ povaţă şi act de recomandaţia ce-mi 
veţi face, cum am făcut şi rândul trecut cu numirea dela Admini
straţia Cassei Bisericii. Şi cred că veţi binevoi a menţine hotărî- 
rea ce'fusese luată atunci în privinţa acestei numiri.

I. P. S. M itropolit Prim at Preşedinte. Persoana aceia nu este 
bine s’o ştim şi noi ca să V’o putem recomandă din partea Sf. 
Sinod?

D . C. D i sesc ti M inistrul Cultelor. Ba da! Dar noi facem numi
rea. Chiar pentru Revista Bisericii, care va trece asupra Sf. Sinod 
în bugetul viitor, încă numirile se fac de către Administraţia laică 
şi cu atât mai mult numirea unui funcţionar, care va fi trimes a- 
colo. Prea sfinţitul ce va fi trimes este Arhiereu şi prin urmare 
lucrează ca delegat al Sf. Sinod pentru cele sfinte; însă nu este 
mai puţin adevărat, că este un funcţionar, pe care îl plătim noi şi 
deci, după cum bine ştiţi, trebue să fie numit de noi.

Eu aş fi crezut nemerit că, dela început—după cum cere şi le
gea organică— aveţi să lăsaţi oficial asupra ministerului această 
numire. In sfârşit, când vom aveâ ocaziunea vom discută; şi pen
tru aceasta nu este nevoie de o şedinţă a Sf. Sinod, vom statua 
între noi şi atunci am să mă ocup şi de numirea aceasta.

1. P. S. M itropolii Prim at. Ca preşedinte al Sf. Sinod mă simt 
dator să apăr ideia canonică, cum că Sf. Sinod are tot dreptul să 
desemneze şi să recomande persoanele crezute mai proprii pentru 
asemenea însemnate delegaţiuni bisericeşti. Statul este dator nu
mai ca după recomandarea cu bună înţelegere să decreteze şi să 
poarte cheltuelele ca unul ce dispune de budgetul Bisericii. Deci 
un P. S. Arhiereu dintre membrii Sf. Sinod (iar nu un civil) va fi 
recomandat pentru locotenenţa chiiiarhală în Dobrogea Nouă.

—  Ne mai cerând nimeni cuvântul, se trece la ordinea zilei.
I. P. S. M itropolit a l Moldovei. Cer cuvântul înainte de a in

tră în ordinea zilei.
1. P. S. M itropolit Prim at Preşedinte. Aveţi cuvântul!
I. P. S. M itropolit a l Moldovei. Văd în vestibulul palatului Sf. 

Sinod pe d. Teodor Burada şi îmi aduc aminte de frumoasa ini
ţiativă ce a luat de a se zidi la Ierusalim o biserică românească.

Ştim că această chestiune a fost de multe ori discutată în Sf.
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Sinod.^ Oevâ mai mult, ştiu că Sf. Sinod a luat deja un angaja- 
me.nt .în ,aceast* privinţă, aprobând deschiderea de liste de sub
scripţii şi sumele ce se vor adună, să fie întrebuinţate pentru clă
direa acestei biserici, atât de trebuincioasă pentru noi românii, la 
Sf Mormânt. Sume frumoase s’au adunat sub controlul Sf Sinod, 
iar Preşedintele Sinodului a dispus păstrarea acestor sume şi le-a 
liberat după cerere.

In timpul din urmă d. Burada s’a dus la Ierusalim ş| a cum
părat pământul trebuitor, după legile turceşti pentru clădirea bi
sericei proeotate. -După cât ştiu d-sa a înfăţişat nişte acte în re
gulă, dela autorităţile în drept dela ierusalim. Aceste acte ce au 
fost traduse şi atestate de căjre Ministerul nostru de externe. D . 
Burada îmi spune, că aceste acte au fost depuse la biroul Sf. Si
nod şi la Ministerul Cultelor prin Administraţia Cassei Bisericii. 
S’a constatat, că actele sunt valabile şi în fine, poate să se zi
dească biserica românească la Ierusalim. Aş întrebă: nu crede Sf. 
Sinod şi d. Ministru al Cultelor, că ar fi bine să se îndeplinească 
cu un ceas mai înainte această dorinţă a tuturor Românilor, de a 
aveâ un aşezământ bisericesc românesc la Ierusalim, unde toate 
neamurile creştine au aşezămintele lor religioase? Aştept un răspuns.

I. P. S. M itropolit Prim at Preşedinte. Prea Sfinţiţi Părinţi, D-le 
Ministru—după discuţiunile urmate în sesiunea din urmă a Sf. Si
nod, aţi luat hotărîrea ca Preşedintele Sf. Sinod să se ocupe de 
această chestiune a proiectatei Biserici române din ierusalim, in
trând direct în corespondenţă cu Ministerul de Culte precum şi 
cu .Ministerul de Externe, pentru ca, întâiu, să se vadă dacă este 
sau nu bine cumpărat locul acela despre care se vorbeşte, şi în 
al doilea rând, dacă fiind bine cumpărat, rămâne în proprietatea 
Administraţiei Cassei Bisericii ori în proprietatea Sf. Sinod; şi eu 
am fost de părere să rămână Cassei Bisericii, căci se pot naşte 
procese, iar noi nu putem aveâ— cum are Cassa Bisericii— advo
caţii trebuincioşi.

Am studiat acteie pe care le-am găsit la Sf. Sinod şi apoi le-am 
făcut cunoscute atât Ministerului de Culte cât şi Ministerului de 
Externe, cu toate detaliele necesare.

Dela Ministerul de Externe am primit înştiinţare că, actele ace
stea nefiind în original, nu poate şti dacă pământul acela este 
bine sau râu cumpărat, şi nu rămâne decât să se cerceteze după 
limpezirea lucrurilor din Orient, cum stăm cu această chestiune.

Dela Ministerul de Culte nu am primit până acum nici un răs
puns'la întrebările pe cari le-am pus şi anume:

1) Dacă bine s’au rău este cumpărat locul şi
2) Cine rămâne proprietar, dacă locul este bine cumpărat. 
Fiind aşâ lucrurile, trebue să ne interesăm cu toţii, ca să se

deâ cât mai repede curs acestei lucrări. Am hotărît să fac o în
trebare comitetului vechiu, asupra unor chestiuni, cari, din acte 
se văd că sunt încurcate şi anume: 1) Sf. Sinod a primit o sumă 
de peste 20,000 de lei, strânşi din colecte, pe care a depus-o la
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Cassa de Depuneri şi consemna{iuni şi din ea treptat, treptat a 
liberat, în schimbul chitanţelor şi a registrului ce păstrăm, sumele 
necesare pentru începerea lucrărei. Dar până astăzi nu avem nici 
un act justificativ din partea comitetului, ca să vedem ce a făcut 
cu aceşti bani, eliberaţi de Sf. Sinod. Ultima sumă ce s'a libferat 
a fost de 8000 şi cevâ, încă din anul trecut şi până astăzi nu a- 
vem nici- un act justificativ din partea comitetului, de chipul în 
care a întrebuinţat banii, ca şi despre sumele anterior ridicate.

II) In al doilea loc, în actul de constituire al acestui comitet— 
act legalizat de Tribunalul din Iaşi—se prevede, că din acest co
mitet fac parte 5 persoane anume bine cunoscute, şi în cazul în 
care vreuna din aceste persoane, din o împrejurare oarecare— 
moarte, retragere de bună voie sau altcevâ—se va retrage din co
mitet, Sf. Sinod va fi încunoştiinţat spre a dâ consimţământul său 
în privinţa persoanei ce va fi numită din nou în comitetul acela. 
Insă ce constatăm în urmă? Constatăm, din acte, că unul din 
membrii Comitetului, un arhimandrit, s'a retras şi s'a numit alte
3 persoane noi, de către acel comitet, despre care Sf. Sinod—din 
actele ce avem—nu are nici o ştiinţă măcar, ceea ce este o ne
regulă.

III) In chestia cumpărârei pământului, iarăşi se vede că a fost 
vorba de vre-o 4 pământuri până acum. Dintre.ele, pe un pământ 
s’a dat, după cum se vede din acte 6000 de lei şi neavând co
mitetul întreaga sumă, a dat ca arvună 3000 de lei, iar dela Sf. 
Sinod a cerut 3000 de lei, pentru a cărei întrebuinţare de către 
comitet nu avem nici un act justificativ. In cât nici nu ştim ce s'a 
făcut cu acel loc, pentru care s’au dat 3000 de lei.

Afară de aceasta s’au prezentat actele locului cumpărat în urmă, 
dar eu, ca Preşedinte al Sf. Sinod, n’am văzut planul locului acela, 
şi aştept răspuns dela Onor. Minister, ca să ştiu: este bună sau 
nu cumpârătoarea ? şi care este planul locului, ca să fim siguri 
dacă avem acolo sau nu o proprietate sigură, şi mai aştept şi 
prezentarea actelor justificative din partea comitetului, că s’a adunat 
o sumă, mi ;-e pare, de peste 20.000 lei şi nu avem nimic la în
demână, ca să ştim ce s’a făcut cu ea.

IV) 'Osebit de aceasta, condicile de milostenie, aprobate de Sf. 
Sinod, cu care s’a încasat banii despre care este vorba, nu au 
fost prezentate la Sf. Sinod, ca sâ le verificăm, să vedem ce sume 
s’au încasat şi dacă corespund cu sumele ce ne-au venit şi au 
fost depuse prin chitanţe la casa de consemnaţiuni. In cât nici nu 
putem şti sau controla în mod absolut sigur câtă sumă s’a adu
nat şi nici nu putem şti ce s’a făcut cu sumele ce s’au eliberat 
comitetului, căci noi, o repet, nu avem nici un act justificativ, nici 
într’o privinţă. Comitetul prin urmare, ar trebui să fie mai în cu
rent cu actele.

V ) Comitetul ca să poată lucră acolo, a închiriat un palat aşâ 
numit al Regelui Abisiniei. Câtă chirie a plătit? Cui a plătit-o? Cât 
timp a plătit chirie? Sunt lucruri pe care iarăşi nu le putem şti.
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căci nu avem nici un act justificativ din partea comitetului, cate 
au cerut şi ridicat banii, dar nu au prezentat piesele justificative; 

în  cât chestiunea aceasta îmi pare cu totul încurcată şi aş crede, 
că comitetul trebue să ne dea lămuririle datorite; iar în al doilea 

rând, părerea mea personală ar fi. ca să delegăm pe cineva, ca, 
chiar în Ierusalim să constate cum stau lucrurile. Avem loc? Cu 
cine se megieşeşte? Este destul de mare că să se poată face pe 
e l,o  biserică cu chilii? In cât să avem toate relaţiile dela o per
soană sau comisiune din afară de comitet, anume însărcinată cu 

aceste cercetări urgente.
Acestea aveam de spus Sf. Sinod, ca dare de seamă pentru în

sărcinarea primită, de a mă ocupă de întreaga chestiune privitoare 

la construirea bisericei din Ierusalim.
VI) E u  rămân la credinţa că trebue să facem ori şi ce vom pu

teâ, ca să avem o biserică frumoasă şi însemnată în Ierusalim. 
E a  ar fi singura avant-gardă a românismului în orient , din punc
tele de vedere al Bisericei şi din punct de vedere naţional. Şi cum 
biserica ne-a fost nouă de folos în toate timpurile, pentru toate 
elementele neamului românesc, aşa ne va fi de folos şi în de
părtatul orient, pentru interesele culturale ale ţârei noastre.

Eu am o deosebită mulţumire sufletească să anunţ Sf. Sinod, 
că M. S. Regele şi M . S . Regina se interesează foarte mult de bi
serica aceasta. Şi anume stând la Sinaia, prin luna August, pentru 
a respiră puţin aer de munte, m ’am dus la Palat şi cel dintâi 
lucru ce ne-a întrebat M . S . Regele a fost: «cum staţi cu biserica- 
română din Ierusalim*. Şi am răspuns M . Sale: lucrurile merg 
destul de bine; —  ce alt eram să zic? —  Lucrările sunt în mâna 
unui comitet, care a cumpărat locul şi continuă cu procurarea 
actelor de proprietate şi astfel noi devenind acolo proprietari de
finitivi pe loc, vom căutâ să începem clădirea bisericei proiectate; 
iar M. S. Regina, foarte bine dispusă, mi-a spus: « E u  am şi în
ceput să lucrez pentru biserica aceia! Fac împletituri pentru Sfânta 
Masă, acoperământ pentru Sfintele Vase şi am pus să lucreze şi 
alte lucruri*. Şi mi-a arătat într’adevăr lucruri de împletituri mi
nunate! Şi mi-a mai spus: «grăbiţi-vă cu lucrarea bisericei, căci 
Eu parcă o văd cum pluteşte în aer, ca o stea strălucitoare de 
asupra Ierusalimului», pe care doresc să o văd şi în realitate. Şi 
când mi-a spus M. Sa vorbele acestea eram mişcat şi am z is : 
„Majestate: vom face tot ce este cu putinţă, ca aceea biserică să 
se facă cât mai bine şi cât mai curând". Dar din convorbirile 
particulare ce am avut la Palat, am ajuns la convingerea, câ co
mitetul actual nu este destul de energic. Ar trebui să fie îmbu
nătăţit cu alte persoane mai energice, ca lucrarea să meargă mai 
repede. Şi ar trebui, cum mi s’a spus tot la Palat, să apelăm la 
toţi, ca să fie lucrul tuturor evlavioşilor. Şi poate că şi guvernul 

va închipui cevâ.
Acestea am ţinut să le aduc la cunoştinţa Sf. Sinod, care m’a 

însărcinat să mă ocup de această chestiune, cum stăm cu dorinţa
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ce toţi o nutrim, de a aveâ o biserică la Ierusalim, dorinţă pe care 
cU mare mulţumire sufletească am văzut-o şi la Palat, dorinţă legi
timă, frumoasă şi măreaţă, de a aveâ biserica pe .care, cum a zis 
M .- S . Regina «parcă o vedem aevea, plutind în văzduh, ca o stea, 
deasupra Ierusalimului».

p . S . A rhiereu Vărtolom eiu Bacaoanu. I. P. S. Stăpâne. In mă
sura ştirilor pe care le am, ţin să asigur pe Sf. Sinod, că ches
tiunea bisericei noastre din Ierusalim este bine îndrumată în ceeace 
priveşte partea de acţiune a Ministerului de Culte şi încă merge 
spre desăvârşire. Şi iată cum : am căutat să ştim, în primul rând, 
dacă proprietatea locului cumpărat în Ierusalim este bine stator
nicită în mâinile româneşti. Şi ne-am convins că da, studiind doc
trina juridică a chestiunii şi întrebând şi pe oamenii competenţi. 
Eu însumi am studiat doctrina în Weiss, care se ocupă cu ches
tiuni de drept internaţional şi am întrebat şi pe oameni, cunos
cători, între cari şi pe d-l Alexandrescu dela Iaşi, cari mi-a spus, 
că proprietatea locului din Ierusalim, este bine asigurată in mâi
nile noastre prin formalităţile făcute.

Se pune însă o a doua întrebare: în mâna cui se cuvine să 
rămână această proprietate, în a Cassei Bisericii sau in mâr.a Sf. 
Sinod? In ce mă priveşte, socotinţa smeriniei mele este, că ea 
trebue să rămână în mâna Cassei Bisericii, întru cât prin legea ei 
în vigoare, Cassa Bissericii este administratoarea întregului patri
moniu bisericesc al României Ortodoxe. Sf. Sinod nu poate ad
ministra patrimonii materiale, căci nu deţine dela lege, calitatea de 
persoană morală.

E l este o instituţiune de ordin mai mult moral, ca şi Consiliul 
de Miniştri, care n’are nici el dreptul de a administra un patri
moniu material. Pe Sf. Sinod deci grija treburilor materiale ale bi
sericii :1 interesează numai ca mod de administrare, iar nu şi ca 

fapt de administraţie.
Prin urmare proprietatea locului pe care se va ridică biserica 

noastră din Ierusalim este bine asigurată în mâinile noastre şi 
anume în mâinile Cassei Bisericei. In acest sens s'a şi făcut in-
cunoştiinţare Sf. Sinod şi cred că o aveţi în Cancelarie. Prin a-
ceastă încunoştiinţare vi se arată ce s’a făcut până acum şi ce mai 
este de făcut de acum înainte. Şi anume, în ce priveşte partea din 
urmă, cerem să ni se înainteze actele de cumpărătoare ce se gă
sesc la 1. P. S. S. Mitropolit Primat, în calitate de preşedinte al 
Sf. Sinod, ca să le putem autentifică şi în urmă se va cere Fir
man dela M. S. Sultanul şi binecuvântarea dela P. S. Patriarh.
Atunci avem să putem primi şi donaţiunea dela Turnu-Mâgurele 
de 3 0 .0 0 0  lei, cu care să începem clădirea unei părţii din Chilii. 
In acelaş timp comunic că am fost autorizaţi de Excelenţa Sa 
Domnul Ministru C. Disescu, să cerem un credit de 200.000 lei, 
în scopul începerei construirei bisericii din Ierusalim, ceeace am 
şi făcut. In cât sub imboldul Excelenţei Sale şi a dorinţei înalte 
şi frumoasă a P. Sf. Voastre, chestiunea aceasta este bine îndru-



a chestiune^ ^  Ulmare lln'Ştiţi în ceeace priveşte partea juridică

n\ÎmL&vS™S£ CHA~MiHis! ru l Cetelor ş i Instrucţiunei. Un cuvânt 
™ de adaogat. Mulţumesc P. S. Arhiereu Vartolomeiu, că

spus cuvintele mai lămurit şi mai amănunţit decât eram să o 
iac eu. Dar acesta erâ cuprinsul ideei. Şi este bine venită între
barea. Şi trebue să ne îndeplinim datoria noastră tocmai pentru 
cuvintele pe‘care le-aţi spus cu privire la misiunea şi rolul nostru 
istoric.

In momentele actuale, când reîncepe în adevăr ca lumina să fie 
spre Orient, dupăce a mers spre Occident — şi pare a se reîn
toarce— este datoria noastră să urmăm această direcţiune a luminei 
şi să mergem spre orient.

I . P. S. M itropolit Primat, Preşedinte. Sf. noastră Biserică este 
singura care ş’a aţintit privirile spre Orient cu multe zecimi de ani 
mai înainte; către carele s’au arătat şi mult binefăcătoare prin 
donaţiunile făcute bisericilor sfinte din Orient, prin secolii trecuţi. 
Erâ aceasta o tradiţie românească, b zată pe învăţăturile Mărtu
risirii Ortodoxe puse în practică de către numeroşii noştrii vizi
tatori la locurile sfinte, şi de unde apoi s’au născut idea de a ne 
formă acolo un aşezământ religios ca azil etc. Iar în cazul de faţă 
ce ne preocupă, noi avem nevoie să ştim bine ce se petrece acolo 
în localitate cu începerea acelui aşezământ, ca sâ se vadă şi felul 
de a se cumpără locul şi ce avantagii sau desavantagii ar fi având 
locul ce se zice că s’a cumpărat, ca să ştim ce trebue să mai 

facem.
Găsesc foarte nemerită ideia, ca să fie cinevâ dintre noi, ca să 

. vadă cu ochii şi să ne deâ apoi lămuririle trebuitoare. încât sunt 
de părere, ca P. S. Episcop al Argeşului, având dorinţa să meargă 
către acele părţi, să se poată .interesă şi de ce se face acolo; căci 
mi-a venit la urechi denunţări cu fel de fel de vorbe şi bune şi 
re/e: pe cele rele nu vreau să le cred, iar pe cele bune aştept să 
le vadă şi adevereze cinevâ. încât socotesc, că trebue să vedem 
prin cinevâ ce este acolo.

P. S. Episcop a l Argeşului. I. P. S. Stăpâne, Mulţumesc şi eu 
d-lui Ministru, cum şi toţi membrii Sf. Sinod au mulţumit, de buna 
intenţie ce are şi de darul ce a început să facă pentru construirea 
bisericii dela Ierusalim. Ştiam cu toţii câ banii cari s’au adunat 
au fost încredinţaţi comitetului, iar comitetul nu a prezentat acte 
justificative şi nici Gassa Bisericii nu le are la îndemână.

Eu 1. P. S. Stăpâne şi P. S. Membri am făcut un vot lui Dum
nezeu ca să merg în Orient, în Februarie.

D-l C. Dissescu, M inistru l Cultelor ş i Instrucţiunei. Să mergem 
la Martie cu toţii, să vedem şi jocurile olimpice şi Sf. Munte.

P. S. Episcop a l Argeşului. Să ne ajute Dumnezeu! Şi cu acea
stă ocaziune, vrând să vizitez Egiptul întreg, precum şi întreaga 
Palestină, cred că am să stau câtvâ timp şi la Ierusalim.

Şi aşâ fiind, dacă Sf. Sinod va găsi cu cale să’mi pună sarcini,
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- mă interesez acolo cum stau lucrurile, mă voi interesă să văd 
sa eS[e. Cu toate că şi chiar fără această însărcinare voi căută să 
mâ interesez, şi ca român şi ca creştin.

Dacă o vrea bunul Dumnezeu să mă duc, în sesiunea de pri
măvară a St. Sinod, Vă voi pune în cunoştinţă de fapt cu cele 
ce se petrec respectiv de biserica română, care este pe cale a se 
construi la Ierusalim şi cu atât mai mult doresc sâ mă interesez 
de faptul acesta, cu cât am informaţiuni, că de aceea nu se pre
zintă membrii comitetului cu condicele cu care s’au făcut strân- 
sori de milă, pentrucă unele au dispărut, iar altele stau aruncate 
prin chiliile ce s’a închiriat.

Noi ne îngrijim ca dragostea creştinească să nu scadă, dar prin 
fapte de acestea scade. Este ştiut că Românii noştri nu numai că 
au contribuit şi contribuesc în toate timpurile şi in toate vremurile 
la zidirea de biserici aci în ţară Ia noi, dar chiar şi în Orient poate 
că mai mult din jumătatea fondurilor, au fost strânse de aci prin 
patriarhi, căci pe lângă moşiile care erau închinate, domnii noştri 
şi drept credincioşii au oferit multe sume de bani. Şi dragostea 
aceasta creştinească a mai scăzut faţă de patriarhi, atunci când 
cele mai multe sume nu mergeau la destinaţie.

Cufn a zis d-1 Ministru, ochii noştrii să fie acum aţintiţi în 
Orient. Dela răsărit a venit lumina! Şi de aceea trebue să ne în
grijim de aproape, ca ori ce fel de lucruri de soiul acesta să se 
facă cu multă chibzuinţă ; să se iâ pe cât se poate măsurile tre
buitoare ca dragostea creştinească, în ceeace priveşte darurile de 
înavuţire a monumentelor religioase să nu scadă, ci să crească.

De aceea mi-am permis să pun în cunoştinţă pe Sf. Sinod, că 
aş dori să mă interesez de aproape de instituţia bisericei româ
neşti dela Ierusalim, dacă o vrea bunul Dumnezeu să fiu sănătos 
să mă pot duce la primăvară acolo.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Mă bucur că întrebarea mea 
a dat naştere la discuţii din care a eşit lămuriri atât de însemnate.

Mai întâi s’a pus în evidenţă dragostea pe care d-1 Ministru o 
are pentru biserică şi monastiri.

In rândul altor fapte va fi aceasta, că s'a hotărît deschiderea 
unui credit de 200.000 lei pentru zidirea bisericei româneşti din 
Ierusalim. Merită toată lauda d-1 Ministru şi din partea noastră 
şi din partea tuturor Românilor, căci la Ierusalim se va ridică în 
curând biserica atât de mult dorită.

Dar o chestiune aş vreâ să fie mai bine lămurită adică; che
stiunea întrebuinţărei banilor adunaţi prin condicile de milă. Eu 
nu aş voi să lăsăm nici o umbră de îndoială asupra comitetului 
de iniţiativă pentru ridicarea bisericei la Ierusalim. Şi mi se pare 
că nu ar fi nici drept, nici equitabil, ca în deosebi unui om, cu
noscut ca foarte corect, foarte cinstit şi mare patriot, d-1 Teodor 
Burada, în loc să primească mulţumirile noastre cele mai căldu
roase pentru munca sa, să i se arunce oare cari îndoeli asupra 
corectitudinei şi exactităţei întrebuinţărei sumelor adunate prin 
colecte.



P. S. Episcop al Argeşului. Eu nu m’ani legăt de persoana 

d-sale, am vorbit de unii membri din comitet!
I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Se vorbeşte că nu se ştie cum 

s’a întrebuinţat suma adunată. Eu fac atent Sinodul la o probă 

materială foarte evidentă: dacă astăzi ni s’a făcut declaraţiunea de 
către guvern, prin reprezentantul Cassei -Bisericii, că pământul ce 

s’a cumpărat în Ierusalim, e un pământ despre a cărui ̂ stăpânire 
nu se poate nimic aduce la îndoială, cu ce s a  cumpărat decât 
cu bani? Va să zică iată o probă, că sumele adunate prin con
dici de milă au fost bine întrebuinţate, căci dacă n ar fi fost aşâ, 

evident, n ’am aveâ acolo un pământ al nostru şi n am discuta

acum această chestie.
Ştim că d. Burada când s’a prezentat la Sf. Sinod, a spus: ga

rantez eu personal pentru cinstea cu care se manipulează banii 

adunaţi prin condici. Este o declaraţie făcută de d. Burada şi a- 
trage după ea o răspundere. Şi într’un moment l-am întrebat: s’au 
întrebuinţat toţi banii? „Toţi, în cea mai perfectă orânduială“ mi-a 
răspuns d-sa. De sigur că un control se impune în felul acesta 
de a se şti exact; dar actul justificativ cel mai preţios, e actul de 
cumpărare al locului din Ierusalim.

Sunt de părere câ Sf. Sinod să nu rămână în îndoială asupra 
cinstei comitetului şi să-i fie îngăduit de a continuă mai departe cu 
adunarea fondurilor.

Cât priveşte pentru propunerea făcută de P. S. Episcop al Ar
geşului, cred câ nu e nevoie a se dâ un vot. Să dorim călătorie 
bună P. S. Sale precum şi ori căruia dintre noi, care se va duce 
la Ierusalim şi prin părţile acelea. P. S. Sa ca şi alţii trecând pe I
acolo se poale foarte bine interesa. Eu am cunoscut un d. Mini
stru plenipotenţiar român care călătorind pe acolo, mi-a spus, că 
a văzut începutul făcut, dar ar fi nevoie de mai mult control.

P. S. Sofronie Episcopul R âm n icu lu i. I. P. S. Stăpâne, cuvân
tarea I. P. S. Mitropolit al Moldovei a fost foarte binevenită, ară- t-
tându-ne, că nu este bine să lăsăm nici măcar umbră de bănu
ială asupra comitetului, ce şi-a luat însărcinarea să strângă o- 
frande pentru biserica din Ierusalim.

Am luat cuvântul spre a dâ o lămurire Sf. Sinod: în cererile ce 
se fac pentru autorizarea pantahuzelor, se spune pe lângă altele,
„...şi se deleagă cutare, care va aveâ atât". Şi este lucru înţeles.
Acei cari umblă cu aceste pantahuze din sat în sat, din oraş în 
oraş, fac cheltueli, cine să le facă? După ce muncesc, să mai deâ 
şi dela ei! Trebue să ne raportăm la cuvintele apostolului, care 
zice: cine leagă gura boului care treeră? Cu atâta mai mult noi 
nu trebue să zicem ceva despre ei, căci «nu este bine să legăm 
gura boului care treeră». S ’au strâns bani, s’a făcut cevâ. De a- 
ceea socotesc că trebue sa tăcem asupra acestei chestiuni.

I. P. S. M itropolit P rim at Preşedinte. Am luat cuvântul ca să 
dau lămurire.

Eu am accentuat că, după actele din cancelarii, sumele de bani
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e s’a adunat din colecte prin condici de milostenie au fost în
credinţate preşedintelui Sf. Sinod, dându-se chitanţe şi eu am eli
berat anume ordine ca să se deâ acei bani. In cât urma sâ vină 
la Sf. Sinod probe, că banii aceia sau întrebuinţat la cevâ—şi a- 
nume la ce— ; căci moralmente este responsabil Sf.-Sinod.

In al doilea rând: nimeni nu bănueşte cinstea acestui om, care 
este ca şi un martir al intereselor româneşti. El a descoperit Ro
mâni pe unde nimeni nu bănuia că sunt, prin Istria, Boemia şi 
aiurea. In cât nimeni nu’l bănueşte, ca preşedinte al comitetului, 
dtr nu este mai puţin adevărat, că comitetul întreg trebue să se 
justifice de chipul în care s’au întrebuinţat banii ridicaţi prin Sf. 
Sinod, cu atât mai mult cu cât—cum am mai spus—a ieşit un 
membru din acest comitet şi s’au adaus trei membri noi, iară şti
rea şi încuviinţarea Sf. Sinod. După aceea nu ni s'au arătat con
dicile cu care s’au adunat bani, ca să le verificăm şi să ştim cât 
s’a strâns. Eu am informaţii particulare precum că unele din a- 
ceste condici de milostenie sunt prăpădite; în cât noi suntem da
tori să cerem acele condici, ca să ştim cât s’a adunat. Şi nu fa
cem întrebare d-lui Burada, ci comitetului. Afară de aceasta, ve
dem că s’a cumpărat pământ, dar ne temem că acest pământ nu 
este decât arvunit şi ca să se cumpere definitiv, cine ştie câtă 
sumă se va mai cere. Pentru aceea o repet că se cuvine să avem 
acte justificative, ca să vedem cât s’a colectat şi ce s’a făcut cu 
banii ce s’au liberat prin chitanţele Sinodului? Noi nu vorbim aci 
de persoane, ci de comitetul întreg, cum a fost compus atunci 
când şi-a luat sarcina asupra lui şi pe care apoi el însuşi a în
credinţat-o Sf. Sinod, carele îi încuviinţase condicile de miloste
nie etc.

P. S. Episcop al Argeşului. I. P. S. Stăpâne, aveţi mare drep
tate. Să mă ierte I. P. S. Mitropolit al Moldovei! Nu am păcatul 
să bănuiesc pe nimeni şi nici nu m’am legat de persoana d-lui 
Burada, pentrucă ştirile ce le am, nu le am despre condicile cu 
cari a încasat d. Burada, ci despre alte condici cu care a încasat 
alţi membri şi am auzit că unul ar fi şi fugit!

Noi, ce este drept, am primit aci la Sf. Sinod sume cari s’au 
încasat, dar întreb respectuos pe I. P. S. Mitropolit al Moldovei, 
prezintatu-s’au condicele, ca să se vadă dacă s’a încasat atât cât 
s’a depus la Cassa de Depuneri ori mai mult? Noi n’am văzut con
dicile. Aşâ se face cu pantahuzele: se prezintă pantahuza la so
coteală, ca să se vadă cât s'a adunat.

Nu s’a prezentat condicile. Şi nu cred că I. P. S. Mitropolit al 
Moldovei are să mă dezică.

I. P. S. M itropolit Prim at. Vă asigur eu că nu s’au prezentat 
acele condici spre verificare.

P. S. Episcop a l Argeşului. Eu am informaţie dela un om care 
s’a dus la Ierusalim şi care a şezut în casa aceea pe care au 
luat-o cu chirie membrii comitetului şi mi-a spus, că a văzut c«n- 
dicile acestea asvârlite pe ici pe colo şi câ nu se vede nici o adu-
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nare făcută, şi de aceea m’am oferit să cercetez, cârid mă voi duce 
acolo. Dar dacă bănuiţi dragostea mea, eu nu mă bag de loc. 
Mă duc să mă închin Domnului, nu ca să găsesc bocluc.

Astfel fiind eu rog pe Sf. Sinod cu tot dinadinsul, să ceară să 

sc prezinte acele condici pe cari Sf. Sinod le-a dat, ca să vedem 
câtă sumă s’a strâns. Aceasta cu atât mai mult cu cât suma de

pusă de membrii comitetului s'a făcut acum 5 ani, dar de atunci 

nu mai ştim, dacâ s’a mai adunat cevâ. Comitetul există dar nu 

a mai adus nimic.
Se pune la vot trecerea la ordinea zilei şi se admite.
P. S. Episcop Theodosie a l Romanului, citeşte din nou rapor

tul privitor la suplica învăţătorului Vasile Mihăilescu, de a fi hi
rotonit preot pentru Cadrilater.

P. S. Sa zice: Să’mi daţi voie să complectez cele cuprinse în 
acest raport. I. P. S. Stăpâne, după cum ştiţi cu toţii, in ţară este 
o lipsă grozavă de preoţi. Cel puţin eu primesc aproape în fi jcare 
zi la cancelarie 2—3 suplici, prin care credincioşii se plâng, că 
din cauza lipsei de preoţi oamenii mor nespovediţi, copiii rămân 
nebotezaţi, în cât e o groază. Şi atunci mă întreb: ce este de fă
cut? Eu am în eparhia mea peste 30 de vacanţe şi n’am cu cine 
să le complectez, căci seminariştii nu vor sâ vină să le ocupe. 
Am ajuns ca să trimet călugări în loc de preoţi şi încă nici de 
aceştia nu am, căci nu am decât o singură monastire, Bogdana. 
Şi lucrul acesta nu este bine, căci călugării ducându-se pe la sate, 
îşi cam pierd călugăria! Dar ce să facem? Este chiar şi o abatere 
dela legea 'clerului, care spune categoric, că nu sunt primiţi călu
gării prin parohii. Dar ce să facem? Zic!

Având in vedere această mare lipsă de preoţi, comişiunea Sf. 
Sinod şi-a dat părerea, ca să se primească a se hirotoni preoţi 
aceşti seminarişti cu 4 clase în acele două judeţe din Cadrilater, 
mai cu seamă că ele nu intră în legea comună a ţârei noastre. 
Se zice, că aceasta ar fi o abatere dela lege. Recunosc. Dar mi-aduc 
aminte, că s’a discutat această chestiune şi în această sesiune a 
Consist. Sup. Bis. şi s’a primit propunerea P. C. Econ. Nazarie, 
ca să fie hirotoniţi preoţi seminariştii, carii n’au absolvit încă clasa 
VIIJ-a, cei din clasa VII-a sau poate şi cei din a şasea. Dară atunci 
n’ar fi o abatere dela lege? Căci n’ău încă atestatul de absolvire. 
In cât abatere ar fi şi atunci şi acum, aşâ că din cauza lipsei de 
preoţi, socotesc că ar fi bine să’i primim şi pe aceştia. Altă so
luţie cred că nu poate fi. Dacă Sf. Sinod însă nu o găseşte bună, 
va decide ce va găsi cu cale.

I. P. S . Mitropolit a l Moldovei. Sunt mirat că P. S. Episcop 
al Romanului, cere cu atâta insistenţă ca Sf. Sinod să contravină 
legilor ţârei. Şi mai sunt mirat că P. S. Sa afirmă în Sf. Sinod* 
că în ţara românească mor oamenii fără să fie spovediţi şi îm
părtăşiţi şi că copiii rămân nebotezaţi.

P. S. Episcop al Romanului. In Eparhia mea, da!
/■ P. S. Mitropolii al Moldovei. Se poate 1 In privinţa' acestor
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aflrmaţiuni să avem o limită, căci nu e bine să generalizăm spu
nând, că în întreaga (ară românească sunt comune şi sate în care 
se întâmplă acest lucru.

p. S. Episcop a l Argeşului. Sunt!
p. S. Episcof a l Romanului Cer cuvântul!
/. P. S. M itropolit a l Moldovei. Puteţi cere cuvântul. Eu însă 

protestez, ca în ţara românească poporul e părăsit de slujbaşii bi
sericei.

/. P. S. M itropolit Primat. In toate eparhiile se întâmplă acea
stă lipsă, dar mai ales unde nu sunt seminar» eparhiale, cu gre- 
şală desfiinţate altă dată.

1. P S. M itropolit a l Moldovei. Să nu alarmăm ţara! Dacă se 
iveşte pe ici pe colo un caz, se ivesc mai ales din cauza lipsei 
de măsuri ce trebue luate la timp! Şi eu am a mea răspundere! 
Episcop am fost 7 ani, şi Mitropolit de 5 ani aproape şi n’am 
avut nici un caz în care să se fi dovedit că au rămas morţii ne
îngropaţi şi copiii nebotezaţi.

Eu mă îngrozesc când aud aşa afirmări.
D-l C. Dissescu, M inistru Cultelor. Este foarte interesantă acea

stă discuţiune, însă pe mine Vă rog să măertaţi că nu mai pot luâ 
înainte parte la şedinţă, de oarece mă aşteaptă d-l Prim ministru.

1. P. S. M itropolit a l Moldovei. Care e părerea d-voastrâ în pri
vinţa acestei propuneri?

D-l C. Disesscu, M inistrul Cultelor. Mi-este greu să mă pronunţ.
(D-l Ministru al Cultelor iese din sala de şedinţe).
I. P. S. M itropolit a l Moldovei. Se alarmează lumea.
P. S. Theodosie Episcopul Romanului. Nu eu alarmez ţara, căci 

ţara este deja alarmată.
I. P. S. M itropolit a l Moldovei. Când în Sinodul român vine 

un P. S. Episcop şi afirmă, că sunt în ţară la noi cazuri când pe 
cei morţi n’au cine să’i înmormânteze şi pe cei născuţi n’au cine 
să’i boteze, înţelegeţi că se afirmă o stare de lucruri groaznice, 
încă odată vă spun: mie nu mi s’a întâmplat aceasta.

P. S. Episcop a l Romanului. Aveţi mănăstiri şi seminarii, noi 
nu avem!

/. P. S. M itropolit a l Moldovei. Iată unde se simte lipsă de 
preoţi.. Sunt sate alăturate unul de altul, unde fiind vacanţă de 
preot titular, preotul vecin nu se duce să facă serviciu religios, 
ci preferă ca pentru nevoile sale familiare, de gospodărie, să se 
ocupe de unele afaceri cari nu intră în sarcinile pastorale.

Dacă preotul ar aveâ o mai bună răsplată ca leafa pentru ser
viciile preoţiei, el s’ar îndeletnici numai de ale preoţiei şi cu mai 
multă pricepere şi n ’ar fi nevoit a se ocupâ de altele.

Pot fi încredinţate conducerei preotului din vecinătate, unele 
sate, fără să se simtă aşâ de mult lipsa preotului. Dar ce se în
tâmplă ? Preoţii noştrii, strânşi de nevoile vieţei, preferă să se ocupe 
de afacerile gospodăriei, de cât să satisfacă slujbele religioase ce
rute de poporul din vecinătatea unde e parohia fără preot.
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N’am să învinovăţesc, din potrivă toată lauda se cuvine^ preo
tului, care se ocupă de gospodărie, căci e bine ca gospodăria sa 
să fie model în sat. Dar noi nu putem să cruţăm pe preotul în
sărcinat cu căutarea poporului din vecinătate, care nu s’a putut 
duce să boteze copilul de curând născut, pentru că erâ dus la 
holdele sau la alte ocupaţiuni ale gospodăriei Iui. Să mă ertaţi! 
Noi hirotonim preoţi pentru nevoile pastorale ale poporului! Şi 
numai după ce a îndeplinit toate aceste nevoi, fie în cercul paro
hiei lui, fie în cercul parohiei vecine unde este însărcinat, numai 
atunci poate să se ocupe şi de afacerile lui de gospodărie, altfel, 
lasă un gol. Aşâ pricep eu această chestiune. Şi atunci n’am aveâ 
nevoie aşâ de mare ca azi de preoţi. Convingerea mea e, că dacă 
s’ar face o reducere a parohiilor şi dacă preoţii noştrii ar fi mai 
activi în îndeplinirea sarcinilor lor pastorale în satele vecine, noi 
nu am aveâ nevoe de preoţi mulţi.

Trebue să avem în vedere un lucru: cu cât parohiile ar fi mai 
mari şi chiar întinse cu atât avantajele preotului sunt mai mari. 
Şi cu cât numărul preoţilor ar fi mai mic sau la strictul număr 
necesar, cu atât dai posibilitate statului să plătească un salariu 
mai bun şi potrivit cu nevoia zilei şi cu demnitatea preoţească. 
In faţa mulţimei numărului, totdeauna ni se va răspunde: nu se 
poate îmbunătăţi, căci bugetul ţărei nu permite. Rămâne ca noi 
să găsim mijlocul de a îmbunătăţi situaţia materială a preotului 
şi aceasta o putem face prin lărgirea cercului parohiei, fără a lipsi 
poporul de îngrijirea celor sufleteşti. Ştiţi ce se întâmplă? sunt 
preoţi, cari se duc la biserică Sâmbătă seara şi Dumineca fac slujba 
Sf. Liturghii, în tot cursul săptămânei se ocupă cu gospodăria şi 
alte afaceri, afară de preoţie sau de cele pastorale. Oare n’avem 
noi îndatorirea a şti cum îşi întrebuinţează preotul timpul peste 
săptămână? Da, cred, că avem dreptul acesta. Preotul e mai întâi 
de toate păstor şi când e păstor trebue să îngrijească mai întâi 
de nevoile pastorale ale cercului parohiei lui şi a satelor din pa
rohia vecină, când i se dă această însărcinare.

P. S. Episcop a l Rom anului. Şi să nu fie plătit de nimeni.
1. P. S. M itropolit a l Moldovei. E plătit, deşi cu puţin!
P. S. Episcop a l Rom anului. Regret, că n’am rapoartele aci.
I. P. S. M itropolit a l Moldovei. De aceea zic: să nu alarmăm 

lumea! In adevăr e nevoie de seminarii, dar putem aveâ încă o 
dată atâtea seminarii câte sunt astăzi şi seminariştii tot nu vor 
voi să se facă preoţi, dacă nu e posibil a li se dâ o răsplată mai 
bună ca azi.

P. S. Episcop ai Romanului ziceâ că, deşi va fi o abatere dela 
lege, totuşi să primim a fi aduşi în hirotonie seminarişii cu 4 
clase. Ei bine, Prea Sfinţile, dacă ar veni o altă propunere în care 
s’ar zice: neavând destui candidaţi de Arhierei să renunţăm la 
titlul academic. V’ar împăcâ acest lucru ?

P. S. Theodosie, Episcop a l Rom anului. De ce nu? La nevoieΪ 
Nu avem să rămânem fără preoţi şi fără Arhierei ?
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7. P. S. M itropolit a l Moldovei. Se poate să se admită o aşa 
propunere, care ne întoarce cu 30 de ani înapoi ? Se poate să 
facem acum preoţi în Cadrilater pe seminariştii cu 4 clase, care 
nu s’au făcut preoţi acum 25 de ani? Eu socot, că aceasta e oe 
părere cu desăvârşire greşită.

P. S. Sofronie, Episcopul Râm nicului. Eu nu zic greşită, ci 
foarte întemeiată, căci: e mai bine să împărtăşească cu sfânta cu- 
minicătură pe muribunzi dascălul decât un preot hirotonit, care 
n’are alt cusur decât că l-a apucat legea nehirotonisit ? I. P. S. V. 
sunteţi mai greşit ca mine, căci, faceţi administratori ai sfintelor 
taine clerici inferiori nehirotonisiţi, sau este mai bine să trimitem 
călugări ?

P. S. Episcop a l Argeşului. I. P. Sf. Stăpâne, eu drept să 
spun, m’am văitat şi în Consistoriul Superior Bisericesc şi în anul 
trecut şi în anul acesta, şi în sesiunea de primăvară a Sf. Sinod 
şi am zis: n'avem preoţi! De aceea am cerut să se înfiinţeze se-
minarii! Şi cer şi acuma. Şi rog pe Sf. Sinod să intervină, căci
eu pun chestiunea şi în Senat. Nu mă las!

P. S. Episcop al Râm nicului. Nu din clasa IV ci din cl. I.
P. S. Episcop al Argeşului. Nu mai umblaţi cu încurcături, căci 

nu le dă Statul, zicând câ se face cheltueală prea mare. De aceea 
să fim la înălţime şi să fim cu toţii într’un glas. Căci dacă în 
Senat eu voi spune una, P. S. Sofronie o susţine alta, şi aşa mai 
departe, nu mai facem nimic!

J. P. S. Stăpâne, este lipsă de preoţi! Şi eu mă mir că I. P. S.
Mitropolit al Moldovei nu simte această lipsă.

Eu am găsit comune de câte 23 kil. cu 7 sate şi 1000 de fa
milii cu un singur preot! Şi aci în Bucureşti încă se simte nevoe 
de .preoţi!

Eu am fost preot de parohie şi mi s’a întâmplat să am 5 morţi 
într’o zi. Şi n’am putut să prohodesc, încât a trebuit să aduc preoţi 
de aiurea. Dar dacă sunt 2 parohii vacante cu câte 7 sate, de unde 
mai iei preot? Ştiu că un mort a stat neîngropat 6 zile, din cauză 
că nu erâ preot, care să’l prohodească! La 1000 de enoriaşi nu 
poate sluji numai un singur preot, căci aceasta înseamnă 5000 de 
suflete şi nu este moment din zi, în care să nu fie trebuinţă de 
preoţi Ia câte cineva.

Ce să mai vorbim de lefuri. Cei patruzeci de lei, pe care îi are 
preotul la ţară, nu’i ajung nici măcar pentru întreţinerea unui a- 
nimal; căci nu poate umblă atâta drum numai per pedes apostolo- 
rum. Aşâ încât leafă n’are, căci întreaga leafă se duce pentru în
treţinerea animalului care îl transportă dela un loc la altul.

Se vorbea de veniturile epitrahilului; eu am zis şi zic: rău s’a 
făcut că s’au pus aceste taxe, căci cu gândul de â stârpi oare
cari abuzuri, s’au pus nişte taxe derizorii: 1 franc pentru pogri- 
bania unui mort! Cu un franc pe zi trăeşte preotul cu familia 
lui? Pentru un franc are şă se ducă chilometri întregi, ca să pro
hodească mortul ? Nu are dreptul preotul să se ducă să muncească
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şi sâ'mi zică: P. S. Ta, vezi-îi de creştinii T ăi! Eu nu pot să fac 

treaba aceasta! Iată ce poate face lipsa de preoţi.

Văd câ P. S. Episcop al Romanului se interesează de Cadrilater 
şi nu se interesează de Eparhia P. S. Sale. Cadrilaterul nu l cu
nosc!— Şi sunt sigur câ Bulgarii îşi au preoţii lor— .Să vedem 
de Cadrilaterul nostru intern, acolo să ne punem energiile noastre. 
Să hirotonim preoţi pentru Cadrilater pe seminariştii aceştia cu 4 
clase! dar aceasta nu se poate face cu o propunere, ci cu un 
proect de lege, căci propunerile rămân simple propuneri.

1. P. S. Stăpâne, eu eram să vă spun aceasta cu altă ocaziune, 
dar pentru că a venit acuma chestiunea aceasta în discuţie, am 
vorbit acum.

Este lipsă mare de preoţi şi eu nu mai am curaj să ies în 
eparhie, căci oamenii au dreptul să mă strângă de gât.

Este ceva înfiorător! să vezi pe o distanţă de 6 chilometri de o 
parie şi de alta a şoşelei, oamenii eşiţi întru întâmpinare, în ge- 
nuchi şi ţipând: avem 3 biserici şi n’avem preot! şi ce pot să le 
fac eu? N’au dreptul să ne ceară socoteală şi nouă şi reprezen
tanţilor Statului? Cum să mai mă duc eu pe acolo?

De aceea vă rog din tot sufletul, n’am nici un interes, căci nu 
vreau decât să servesc biserica lui Hristos, să stăruim cu toţii ca 
sa se înfiinţeze seminariile eparhiale.

In ceea ce priveşte propunerea P. S. Episcop de Roman, ră
mâne ca o simplă propunere, întru cât este contrară legilor existente.

P. S. Theodosie Episcop al Romanului. I. P. S. Stăpâne, cu a- 
dâncâ părere de rău, văd că I. P. S. Mitropolit al Moldovei, pen
tru care am toi respectul, a găsit să asvârle piatra asupra cuvin
telor mele, spunându-mi cum că eu alarmez opinia publică din 
ţară. Nu este aşâ, I. P. S. Stăpâne, vă rog, nu eu alarmez opinia 
publică, ci ţara e deja alarmată.

I. P. S. Voastră, cum a spus P. S. Episcop al Argeşului, sun
teţi fericit, căfci aveţi călugări pe caii îi utilizaţi la nevoile biseri
cei. dar eu nu’i am.

Ce ziceţi I. P. Voastră că în Vrancea sunt vacante 13 parohii, 
care se ţin lanţ una de alta? Se plâng mereu oamenii, spunân
du-mi: dad-ne preoţi! Şi eu sunt silit sâ umblu cu tărâgănele şi 
amăgeli! Chiar ieri am regulat să trimet acolo un călugăr, deşi că
lugărul acela—o mărturisesc—este un desmetic şi sunt sigur, că 
are să se apuce pe acolo de boroboaţe, dar ce să fac? Nu-i este 
dat călugărului a umblâ prin lume. Astfel fiind I. P. S. Stăpâne, 
aţi fost nedrept, când m’aţi acuzat pe mine că alarmez opinia pu
blică din ţară şi pe credincioşii din ţară spunând, că lăsăm co
piii nebotezaţi şi morţii neslujiţi.

Faptul este cert, se întâmplă, şi cu toţii trebue să avem cura
jul să spunem lucrurile cum sunt. Trebue găsită o soluţie. Dc si
gur, că dacă nu erâ suplica acelor învăţători şi seminarişti cu 4 
clase şi dacă Sf. Sinod n’ar fi rânduit-o la comisiunea de peti
ţiuni să-şi deâ părerea, nu s’ar fi spus toate acestea, dar din mo-



raentul ce s'a trimes la comisiune, noi a trebuit să-i dăm o so- 
luţiune. Oamenii aceştia au poziţia lor definitivă, unul este insti
tutor, altul este învăţător, in cât numai din dragostea pentru bi
serică voiesc să se hirotonisească. Ce puteam noi zice, ştiind în 
aceiaş timp şi lipsa mare ce avem de preoţi? Nu puteam zice alt- 
cevâ decât: par’că n'ar fi lucru grozav dacă s’ar admite hirotonia 
lor. Sunt pregătiţi pentru vocaţiunea aceasta şi pot fi primiţi cu 
atât mai mult cu cât Cadrilaterul n’a intrat în legea comună. Când 
va veni guvernul c.u legea specială pentru primirea acestor două 
judeţe, vor intrâ în legea comună a ţărei. De aceea ziceam, că 
în mod în totul normal ar puteâ Sf. Sinod să facă hirotonia a- 
cestora pentru Dobrogea, mai înainte de a veni acea lege prin 
Cameră şi Senat, şi vor rămâne acolo pentru totdeauna.

Aceasta este soluţiunea Comisiunei de petiţiuni a Sf. Sinod şi 
noi credem că este bună; dacă nu sunteţi de aceasta părere, a- 
rătaţi care este -oluţia P. S. Voastre. Sunt nevoi acolo! Se va tri
mite acolo un P. S. Arhiereu, pe cine are să hirotonisească?

I. P. S. M itropolit a l Moldovei. P. S. Episcop al Argeşului zi- 
ceâ: să ne ocupăm de Cadrilaterele interne. Pe cel Dobrogean nu-1 
cunoaştem!

P. S. Episcop al Romanului. Nu este vorba acum de parohiile 
din ţară. Suplicanţii cer să fie hirotoniţi pentru Cadrilater, nu aci.
In cât acesta a fost motivul pentru care comisiunea Sf. Sinod s’a 
pronunţat în felul acesta şi noi nu ne puteam abate dela chesti
une. Noi n’am avut în vedere necesităţile ce sunt în ţară, unde în 
adevăr sunt necesităţi mari. Dacă ar fi să punem în mediu câte 
40 vacanţe în fiecare Eparhie, am aveâ 320 parohii vacante în 
toată ţara. In cât timp ar puteâ să umple acest gol seminariile 
noastre, ţinând seama că sunt şi preoţi bătrâni ce mor în fiecare 
an? Faceţi socoteala şi veţi vedeâ, că într'o sută de ani! Atunci 
cum stăm? Mântuitorul nu a aşteptat să se găsească licenţiaţi in 
teologie şi absolvenţi ai seminariilor, ci a recrutat pe acei pescari 
dela malul lacului şi cu ei a cucerit lumea întreagă.

I . P. S M itropolit a l Moldovei. I-a învăţat E l! De aceia se şi 
numeâ învăţătorul lor.

P. S. Episcop a l Romanului. N'a aşteptat să se găsească oa
meni-învăţaţi. Cum şă împlinim altfel vacanţele în ţară? Eu în 
Vrancea din 20 de parohii, am, cum am mai spus 13 parohii va
cante. Şi se ţin lanţ! Şi n’au decât un singur preot! Vă închipuiţi 
atunci uşor, câţi copii mor nebotezaţi, căci este natural ca să se 
întâmple aceasta într’un asemenea caz.

Spunea I. P. S. Mitropolit al Moldovei că preotul dela o paro
hie ar putea sluji şi la parohia vacantă. Lasă că acest lucru nu 
se poate acolo unde parohiile vacante se ţin una de alta, ca la 
mine în Vrancea, dar eu întrebam: cine are să-l plătească. Atât 
de adevărat este acest lucru, în cât statul nu a plătit nici până 
acuma preoţii pe cari i-am angajat în timpul mobilizărei, ca sâ 
slujească în parohiile ale căror preoţi au fost trimişi în mobilizare.

_____ ______________ SF. SINOD 1 1 3
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In lege se spune clar, că aceştia sunt plătiţi de către stal cu ju 
mătate din salar, iar dacă trece de 8 kilometri distanţă, li se plă
teşte salariul întreg. In virtutea legei am însărcinat pe aceşti preoţi 
să vadă de parohiile rămase Iară preoţi, aceştia fiind ţrimeşi în 
mobilizare, spunându-le că vor fi plătiţi. După demobilizare fac 
adresă Cassei Bisericii, iar aceasta îmi răspunde: „avem onoare a
vă răspunde la adresa P. S. Voastre No............ că pe preoţii din
oraş nu-i putem plăti, rămânând a fi plătiţi numai cei dela ţară.

Pe când mă gândeam ca sâ răspund la această adresă, după
două zile primesc o alta: „din eroare vi s'a trimes adresa No..........
in care se spune că vor fi plătiţi numai preoţii dela ţară, dar noi 
nu avem de unde’i plăti nici pe aceştia.

Atunci, vă întreb, cum rămâne cu· autoritatea chiriarhului, care 
în puterea legei însărcinează pe aceşti preoţi, spunându-le că vor 
fi plătiţi, iar D-l Ministru vine şi spune, că nu poate plăti nimic? 
Oare în ţara aceasta toţi funcţionarii si se bucure de apuntamente 
şi numai preoţii sâ slujească gratis? Cum aşâ? Şi dacâ preoţii 
caută să-şi câştige hrana zilnică, le găsim vină, spunându-le să 
vadă numai de preoţie! Şi eu zic, că aşa trebue să fie, dar atunci 
trebuesc plătiţi cum se cuvine, nu cu 30—40 lei pe lună. De a- 
ceia nu mai găsim preoţi.

Ceiace a spus P. S. Episcop al Argeşului, că a văzut cu ocazia 
inspecţiunilor canonice, am văzut şi eu; şedeau într’adevăr oa
menii în genuchi şi plângând îmi cereau preoţi. Să’i aşteptăm a· 
tunci până ce vor ieşi din seminar şi facultatea de teologie. Dar 
poporul aşteaptă? Poporul are nevoie de preoţi.

In cât rog pe I. P. S. Vo.istră să găsiţi o altă soluţie mai bună,
în locul aceleia pe care Comişiunea de petiţiuni a Sf. Sinod a pro
pus-o şi vă rog să credeţi, că nu am alarmat noi ţara cu raportul 
nostru; ţara erâ dejâ alarmată 

I. P. S. M itropolit a l Moldovei. Cer cuvântul în chestie per
sonală.

I. P. S. M itropolit Primat. Aveţi cuvântul!
I. P. S. M itropolit a l Moldovei. Numai două vorbe am de spus. 

îmi faceţi întrebare, care ar fi părerea mea. Voi răspunde imediat 
Dar mai întâi de toate trebue s i lămuresc o chestiune.

Rog să nu se creadi, cum că eu aş fi în contra dărei preoţilor 
titulari la parohie. Doamne fereşte! Sunt de ideia ca fiecare pa
rohie sâ aibă preotul ei titular. Şi pentru aceasta mă unesc în
totul cu ideia P.P. S.S. membri ai Sf. Sinod de a avea destule
seminarii în ţară.

Sunt pentru îmbunătăţirea salariilor preoţilor, ca să aibă îndes
tulare pentru familie şi creşterea copiilor, iar nu în lipsă ca azi, 
după cum e mai ales cu preoţii din Moldova, cărora am propus 
să li se deâ un spor de 25?/0.

Voci. La toţi!

I. P. S. M itropolit a l Moldovei. Cu atât mai bine!
Preoţimea e în suferinţă. După cum vedeţi, pe mine mă preo
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cupă şi nevoile religioase ale poporului şi îmbunătăţirea situaţiei - 
materiale a preoţimei.

Nu mă unesc însă cu părerea de a se hirotoni seminariştii cu 
4 clase.

P . S . D i o n i s i e ,  E p i s c o p  a l  B u z ă u lu i . Ce să facem ? Avem ne
voie de preoţi!

I .  P .  S . M i t r o p o l i t  a l  M o ld o v e i . P. S. Episcop al Buzăului, 
poate să aducă în Episcopia sa şi grămătici, eu nu o voi face 
niciodată. P. S. Episcop al Romanului, ar vrea să dăm drumul 
foştilor seminarişti, cari au absolvit 4 clase de seminar acum 20 
de ani? Atunci să cerem desfiinţarea seminariilor?

Spunea P. S. Episcop al Romanului, că nu are călugări; cere- 
ţi’mi mie şi vă voi dă. Trebue să ne înlesnim unul pe altul!

P . S . E p i s c o p  a l  R o m a n u l u i . V’am cerut.
I .  P .  S . M i t r o p o l i t  a l  M o ld o v e i . P. S. Sa însă spunea adinea- 

urea: a duce călugării la sate e a-i strică! Cum? Călugării noştri 
sunt aşâ de primejdioşi? Vă speriaţi?

P .  S . E p i s c o p  a l  R o m a n u l u i . Doamne fereşte!
I. P .  S .  M i t r o p o l i t  a l  M o ld o v e i . Dar când vedeţi călugări cato

lici prin oraşele şi prin satele noastre nu vă speriaţi? De ce că
lugării catolici nu sunt primejdioşi pentru săteni şi numai ai no
ştri? Călugărul român dus la sat, s’a isprăvit! A intrat în fundul 
iadului! Dar călugării catolici, nu; ei plutesc în atmosfere înalte. 
Mă mir, de aşâ apreciere şi ştiu câ la Roman aveţi destui.

P. S. Episcop a l Romanului. Dar n'am zis asta! Am zis, că este 
în contra legei, de care faceţi atâta caz!

I. P  S. M itropolit a l Moldovei. Dar ceeace propuneţi, nu e în 
contra legei ? Vreţi să păcătuim cu toţ-i ?

P. S. Episcop al Romanului. Pentrucă dejâ păcătuim !
I. P. S. M itropolit al Moldovei. Pledaţi cu atâta foc pentru Ca- 

drilater şi cred câ ştiţi tot aşâ de puţin asupra lui, cât ştiu şi eu! 
Poate că nu va fi nevoe aşâ mare de preoţi acolo, căci eri îmi 
spuneâ cinevâ, că în Cadrilater sunt preoţi, dar nu sunt biserici. 
De unde atunci această pornire: Cadrilaterul arde! Cadrilaterul e 
pustiu! Cadrilaterul n’are preoţi! De ce P. S. Voastră voiţi să luaţi 
ca motiv Cadrilaterul dobrogean şi nu vă gândiţi la Cadrilaterele 
interne din România?

Iată de ce am cerut cuvântul în chestiune personală. Că toţi 
membrii Sf. Sinod, doresc să vedem cât mai curând poporul în
destulat de preoţime, ca serviciile religioase sâ fie îndestulătoare 
şi la timp. Ca preoţii să fie conducători ai poporului pe calea mo
rală şi naţională, însă nu voi fi de părere a se dâ dreptul acelor 
foşti seminarişti, cari acum 20 de ani nu s’au hirotonit, ca să se 
hirotonisească astăzi, când să cere dela preot atâta cunoştinţă şi 
atâta pripepere ca să fie în adevăr luminătorul poporului.

P. S. Episcop Dionisie a l Buzăului. I. P. S. Stăpâne. Cu tot 
respectul pe care îl am pentru I. P. S. Mitropolit al Moldovei, nu 
pot să nu iau cuvântul şi să trec sub tăcere, căci sunt adânc
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mişcat de cele ce se petrec. Am în Eparhia mea 20 de parohii va
cante, în două judeţe şi acolo unde o parohie e vacantă este şi 
o alta. Cum s’ar puteâ ca preotul dela a treia parohie vecină să 
îngrijească de celelalte două.

Locuitorii noştri totdeuuna n’au avut râvnă de a se duce la bi
serică şi atunci când îi mai dai prilej de a nu se duce cu lunile 
pe Ia biserică, nu se va mai duce niciodată.

L P. S. Mitropolit al Moldovei este împotriva ideei de a se hi
rotoni ca preoţi seminariştii cu 4 clase; foarte bine; dar dacă n’a- 
vem preoţi? Din aceste două rele care este mai puţin rău? Ei bine, 
să punem pe locuitori în neputinţă de a se duce la biserică ? Bi
serica formează pe bunii cetăţeni şi pe bunii patrioţi. Cum spu- 
neâ M. S. Regele: „Singură biserica românească este naţională şi 
o iubesc, pentrucă în toate celelalte biserici nu se slujeşte în lim
ba poporului". Şi această biserică astăzi este ameninţată să ră
mână fără slujitori!

De aceea să rugăm călduros guvernul să ia măsuri, ca să în
ceteze acest rău mare pentru sufletul creştinilor.

Nu este zi să nu văd curtea Episcopiei plină de locuitori, cari 
vin plângând să-mi ceară preoţi şi mai cu seamă atunci când este 
o zi de sărbătoare mare.

Da-ă în Eparhia Romanului sunt 44 parohii vacante, în Epar
hia Buzăului 20, în Eparhia Râmnicului iarăşi vre-o 40, şi dacă 
am ţine seamă şi de celelalte Eparhii, ar trebui să se ridice nu
mărul parohiilor vacante la 3—400! De aceea repet cu multă stă
ruinţă rugăciunea mea.

Nu luam cuvântul, căci am obiceiul să tac, dar sunt mişcat a- 
dânc şi am luat cuvântul din foc şi căldură, pentrucă ştiu nevoile 
creştinilor din Eparhia Buzăului.

I. P. S. M itropolit Prim at. Prea Sfinţiţi Părinţi, îmi pare foarte 
bine, că văd că s’a ridicat şi s’a agitat în Sf. Sinod chestiunea 
aceasta mare a lipsei de preoţi.

Acum 7—8 ani, pe când eram Episcop la Huşi, eu am fost a- 
cela care m’am alarmat foarte tare, văzând că aveam 15 parohii 
vacante. Nu a mai trecut mult şi am avut 20 de parohii vacante. 
Văzând atunci, că unele parohii erau de câte 3 şate, iar altele de 
câte 9 safe, am zis, că, luând o cifră de mijloc să punem câte 5 
sate. Acum: la 10 parohii vacante avem 50 de sate cari de loc 
n’au preoţi; la 20 parohii vacante, 100 de sate şi la 40 parohii 
vacante cari sunt azi în 1913, sunt 200 de sate care n’au preoţi 
nicidecum.

M’am alarmat atuncea, precum dovedesc numeroasele acte din 
dosarele Sf. Episcopii de Huşi, iar cu venirea mea la Sf. Mitro
polie din Bucureşti, chiar din prima zi am ridicat chestiunea şi 
m’am plâns de lipsa Seminariilor eparhiale cu mare greşală des
fiinţate şi care contribue mult la lipsa de astăzi a preoţilor, prin 
toate eparhiile fără seminarii.'

Dacă P. S. Episcop de Huşi ar fi aci, l-aş îndreptă să cerce
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teze dosarele dela Episcopie, unde se găseşte studiul meu, de unde 
va vedea că am făcut atunci calcule, pe care le-am dat la Minister, 
arătând că în urma aplicărei legei clerului dela 1893 mi-au rămas 
atâtea parohii vacante şi că preoţii catolici umblă din loc în loc, 
iar poporul văzându’i la port sămănători cu ai noştri îi primeşte, 
zicând că sunt preoţi de moda nouă. Şi am f*cut calcule, arătând 
că din preoţi se mai pierd pe fiecare an şi că în 7 ani voiu aveâ încă 
şi mai multe parohii vacante. Şi iată o dovadă: când am plecat 
eu dela Huşi am lăsat 30 de parohii vacante, iar P. S. Episcop 
de Huşi îmi spunea, că acum sunt 40, numai în doi ani a cres
cut numărul. I-am arătat aceste calcule d-lui Ministru de atunci şi 
i-am cerut să se înfiinţeze seminariile. Şi ştiţi ce mi-a răspuns 
Ministrul, mi-a spus aşâ: „Am luat măsuri să se înfiinţeze două 
seminarii, la Galaţi şi la Râmnic, şi după 7 ani de zile Vă asigur 
că vom aveâ un mare număr de absolvenţi, cari vor satisface ne
voile ţărei". Iar eu am răspnns: După 7 ani de zile, ori câţi ar 
eşi, nu o să putem să’i facem imediat preoţi; trebue să mai treacă 
un an, până să înveţe cum să slujească în biserica, dela preoţii 
mai bătrâni; însă aceştia se trec până atunci şi cei noi nu vor 
mai aveâ de unde să înveţe şi se vor duce în mijlocul poporului, 
fără să ştie de unde să o ia, căci acestea nu sunt lucruri, care 
se învaţă în şcoală, ci numai prin o practică îndelungată şi sub 
conducerea altor buni preoţi. Şi la aceste vorbe nu mi-a mai răs

puns nimic.
De atunci dar am dat alarma şi mai departe şi am zis: Semi

narii! şi iarăşi seminarii! Seminarii în fiecare Eparhie, căci ori de 
se vor hirotoni toţi aceşti absolvenţi ai lor, ori de vor rămâne 
laici, ei tot vor fi spre folosul neamului, căci vor fi oameni lumi
naţi în localitatea aceia de unde sunt născuţi în Eparhie. In tot
deauna s’a crezut că Seminarul este singura şcoală superioară a 
poporului, a ţărănimei. Aşâ ştiu de Socola şi de celelalte seminarii 
vechi, la care năzuia toţi fiii de preoţi, de cântăreţi şi de fruntaşi 
ai satelor, bucurându-se la internatul din apropiere, pe care astăzi 
nu’l mai au. Şi iarăşi am stăruit şi pentru Facultatea de Teologie 
dela laşi, care înfiinţată la 1835 pe lângă Academia Mihăileană a 
funcţionat şi a fost strămutată apoi în 1860 la Universitatea de 
Iaşi, unde a funcţionat până Ia 1866, când nenorocitele neînţele
geri locale au provocat ne mai prevederea ei prin bugetul viitor.

Şi’mi pare bine că se agită acuma din nou această însemnată 
■chestiune, care ne îngrijeşte pe toţi, pentru avansarea clerului din 
acea parte a României (Moldova).

P. S. Episcop al Buzăului, relativ la Dobrogea, susţinea că din 
două rele trebue să alegem unul. In principiu aşâ este; dar iarăşi 
nu sunt de părere ca tocmai în Dobrogea să trimitem toate slă
biciunile, toţi oamenii slabi, căci acolo trebue să trimetem elemen
tele cele mai eminente. Un seminarist cu 4 clase şi mai ales care 
a părăsit şcoala acum 20 de ani şi care în acest timp a făcut 
•cine ştie câte pe lume, poate a fost chiar şi cârciumar, el nu va
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şti nici măcar cum să se învârtească în biserică şi să poarte că
delniţa, râzându-şi oamenii de el.

Aşâ fiind lucrurile iată soluţia mea, despre care am mai vorbit 
şi altă dată: Mai întâi, avem în diferite locuri în Dobrogea preoţi 
teologi. Aşâ cunosc eu câte unul la Turtucaia şi Silistra, care.este 
teolog dela noi; pe altul la Balcic, care a învăţat la Kiew sau la. 
Kazan, şi poate vor mai fi şi alţii cari se vor supune Chririarhului 
lor, în persoana P. S. Locotenent trimis acolo, dându-i tot con
cursul. Şi vor mai fi de aceştia prin Dobrogea. încât să rânduim . 
aşâ, ca în acea parte să fie trimeşi dintre cei mai buni preoţi. 
Dacă vom trimite acolo pe cei cu 4 clase, dupăce că sunt măr
giniţi în ştiinţă, nici nu vor mai aveâ de unde învăţă şi făcându-se 
legea definitivă ei vor rămâne acolo pe totdeauna, aşâ încât vom 
aveâ elemente slabe, acolo unde avem nevoe de elemente culte,, 
moral^. active şi destoinice. ,

De aceea revin la ideia, că guvernul ere. mijloace ca să con
strângă pe numeroşii seminarişti şi absolvenţi ai facultăţei de Teo
logie, să se facă preoţi şi să se ducă acolo, unde pot aveâ bune 
situaţiuni, căci acum au ajuns unii din aceşti însemnaţi candidaţi 
de preoţie de sunt cenuşeri pe la prefectura poliţiei cu câte 5.0 lei 
pe lună şi nu se duc să se facă preoţi, nu ştim pentru ce? Şi ce 
este mai trist, am aflat că mulţi absolvenţi ai seminariului din Iaşi 
s’au dus în şcoala militară ca să ajungă ofiţeri. Şi sunt alţii care 
se duc să se înscrie la drept şi se fac avocaţi! cari toţi zădârni- , 
cesc marele cheltueli ale statului făcute cu creşterea lor pentru tre
buinţele bisericii. Din care cauză eu şi sunt de părere ca guver
nul de nevoie să iâ măsurr ca toţi aceşti tineri, pentru, cari statul 
a cheltuit anume ca să aibă preoţi, ori să se facă preoţi, ori să’i 
pună să plătească ceeace a cheltuit statul cu ei, pe aceia cari nu 
vor voi a se face preoţi.ca şi pe aceia cari n’au v.Qcaţiune preo
ţească.

Şi atunci când se vor vedeâ constrânşi, mulţi au să caute să 
intre în preoţie, de care nu se vor căi pe urmă. încât eu rămân 
Ja ideia, ca să utilizăm pentru Dobrogea toate, elementele câte se 
vor găsi mai bune, căci de vom trimite acolo pe şiminariştii' cu
4 clase — şi mai ales pe aceia cari de mult au părăsit seminarul—  
nu vom ajunge la nimic bun, pentrucă aceia vor rămâne pe tot
deauna acolo.

Şi în al doilea rând, îmi pare foarte bine, c ă - se agită acum 
ideia cea veche a mea, de. a se reînfiinţa toate seminariile epar
hiale cu greşală desfiinţate. Trebuesc cât mai repede înfiinţate a- 
ceste seminarii, căci ele sunt şcoli populare de mare folos. Epis
copul va aveâ atunci de unde să-şi aleagă buni preoţi, iar. acei ce 
nu vor fi preoţi, vor rămâne oameni luminaţi în mijlocul popo
rului în care trăesc după localităţi.

P. S. Theodosie, Episcop a l Romanului, citeşte următorul ra
port privitor la cazul preotului Nicolae Ionescu, din com. GhineştL 
Jud. Dâmboviţa: I. P. S. Stăpâne,
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„Cu rezoluţia I. P. S. Voastre No. 222 din 18 curent, aţi bine
voit a trimite lax comisiunea de petiţiuni raportul Consistoriului 
Superior Bisericesc, privitor la chestiunea Pr. N. Ionescu fost pa
roh în comuna Ghineşti, Jud. Dâmboviţa, iar actualmente preot la 
biserica Schitului Găiseni, pendinte de Eforia Spitalelor Civile, care 
în anul 1905 a fost şters din ştat de Minister în urma condam- 
naţiunei ce a suferit din partea Curţei de Apel pentru mituire,— 
cu îndatorire de a-şi da părerea asupra cazului.

Comisiunea studiind bine actele ce i s’au trimis, referitoare la 
acest caz, a văzut, că în anul 1905, Curtea de Apel judecând pe 
Preotul N. Ionescu din com. Ghineşti pentru mituire l-a condam
nat la 50 Iei amendă, sentinţă ce a rămas definitivă, de oarece 
Preotul n’a făcut recurs în Casaţie.

Faptul acesta aflându-se la Minister, Cassa Bisericii în înţele
gere cu Chiriarhia a şters din state pe numitul Preot, luându-i 
parohia, conform legei clerului.

In anul 1906, însă Preotul plângându-se, Chiriarhiei şi Ministe
rului, ca pe nedrept a fost condamnat de Curtea de Apel pentru 
mituire, pe când în realitate ar fi putut fi judecat poate pentru 
luare de taxe ilegale, Ministerul a găsit că plângerea sa este dreaptă 
şi deci cu adresă în regulă a comunicat D-lui Procuror General, 
că Preotul a fost rău judecat pentru mituire, când da fapt el în
casase numai nişte taxe ilegale, şi a mijlocit de a se face revi
zuirea procesului, la care D-l Procuror a răspuns că revizuirea 
este inadmisibilă, astfel că Preotul a rămas sub greutatea unei pe
depse aplicată pe nedreptul.

In răstfel de situaţie găsindu-se numitul şi ne mai putând fi ca 
Preot la stat, s’a văzut nevoit de a căută vre-o biserică particu
lară, spre a’şi câştigă mijloace de traiu, reuşind în fine a fi numit 
preot la biserica schitului Găiseni, pendinte de Eforia Spitalelor 
Civile,' unde se găseşte şi astăzi.

Dar această stare de lucruri nu mai poate dură, când faptul e 
tine constatat, că Preotul a fost condamnat pe nedreptul şi deci 
tot pe nedrept a fost şters şi de Minister din stat.

De aqeia devenind vacantă din nou parohia Ghineşti, fosta lui 
parohie dela început, a solicitat dela I. P. S. Mitropolit al Ungro- 
VIahiei, ca să i se deâ acea parohie luată pe nedrept.

Toate hârtiile atingătoare din această cHestiune cercetându-se 
cu amănunţime de comisiunea de petiţiuni a Consistoriului Su
perior, s’au găsit că Preotul are dreptate, că râu a fost condamnat 
■de Curtea de Apel, şi prin urmare rău a fost şters din statele Mi
nisterului' de Culte, şi deci pe baza art. 35 al IV din -legea clerului 
de mir, Comisiunea a opinat de a se lăsă afacerea la aprecierea 
Chiriarhiei, spre a regulă reintegrarea numitului Preot la parohia 
Ghineşti, unde şi poporanii îl cer cu insistenţă.

Comisiunea de petiţiuni deci a Sf. Sinod fără a mai insistă a- 
supra împrejurărilor petrecute cu această afacere, este de părere, 
■ca Sf. Sinod să ratifice votul dat de Consistoriul Superior Biseri
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cesc, după care I. P. S . Mitropolit al Ungro-Vlahiei şi Primat al 
României va luâ înţelegere cu d. Ministru de Culte, spre a rein
tegra pe preotul N. Ionescu la vechia lui parohie Ghineşti, vacantă 
de paroh, dela care pe nedrept a fost îndepărtat în anul 1905.

Această opiniune a Comisiunei de petiţiuni, subsemnatul Ra
portor cu cel mai profund respect o supune la aprobarea Sf. Sinod*

Raportor, f  Theodosie a l Romanului 
f  N\codim al Huşilor 
f  Sofronie al Râmnicului

I. P. S. Mitropolit ă l Moldovei. Regret că de data aceasta sunt 
contra concluziunilor raportului.

In raport se afirmă cum că acel preot a fost rău judecat de 
Curtea de Apel. Noi nu putem afiimâ aceasta.

P. S. Episcop al Romanului. N’o afirmăm noi, o afirmă chiar 
Ministerul Cultelor.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Noi nu putem afirmă că rău a 
judecat Curtea de Apel acest proces, căci aceasta ar însemnă că 
ne amestecăm în atribuţîunile unei instanţe judecătoreşti, care se 
va găsi jignită.

Procurorul general de atunci la Curtea de Casaţie, Ciru Eco- 
nomu, a pus chestiunea aşâ; preotul fiind salariat de stat, e un 
funcţionar şi luând mai mult decât este îndreptăţit să iâ, face un 
abuz. Şi atunci, ca ori ce slujbaş public, în asemenea caz, a fost 
îndepărtat.

Ştergeţi din raport cuvintele că: „rău a fost judecat" şi mă u- 
nesc cu concluziunile raportului.

P. S. Theodosie al Romanului. I. P: S. Stăpâne, eu am luat 
tale-quale raportul Consistoriului Superior Bisericesc, aprobat în 
şedinţa dela 8 Oct In cât eu nu am avut nici cea mai mică in
tenţie să jignesc justiţia ţărei, şi ori ce alarmare este deci de prisos.

Dar iată acum ce spune însuşi Ministerul Cultelor la 25 Sep
tembrie: «Avem onoare»., (citeşte).

I. P. S. Mitropolit a l Moldovei. Ministru nu e autoritate jude
cătorească.

P. S. Episcop al Romanului. Eu nu am făcut altcevâ în raport 
decât să reproduc cuvintele d-lui Ministru!

Se pune la vot concluziunile raportului şi se primesc.
■I. P. S. Mitropolit Primat Preşedinte. Orele fiind înaintate, ri

dic şedinţa şi comunic pe cea viitoare pentru mâine Joi 24 Oct. 
ora 3 p. m.

Şedinţa se ridică la ora 12 m. —

Preşedinte, f  K onon M itro p o lit P rim a t

Secretar, f  Callist Episcop al Argeşului.
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Ş e d in ţ a  d e la  2 4  O c t o n w r i e  1913.

Şedinţa se deschide la ora 3 p. m. sub preşedenţia I. P. S. Mi
tropolit Primat D. D. Konon.

Se citeşte apelul nominal. Prezenţi 10, în concediu 5.
La şedinţă asistă şi domnul C. Disescu, Ministru Cultelor şi In

strucţiune!.
Se citeşte sumarul şedinţei precedente.
P. S. Theodosie Episcopul Romanului. Cer cuvântul asupra su

marului.
I . P. S. M itropolit Primat Preşedinte. Aveţi cuvântul.
P. S. Episcop al Romanului. Când am spus în şedinţa de ieri 

a Sf. Sinod, că am primit dela Onor. Minister al Cultelor o adre
să prin care îmi spuneâ, că nu pot ii plătiţi preoţii, eu am spus 
cu ce ocaziune am însărcinat pe aceşti preoţi, adică cu ocazia mo- 
bilizărei, ceea ce văd că nu s’a trecut în sumar.

Am arătat Sf. Sinod cum în virtutea legei, am însărcinat preoţi 
la oraşe şi Ia ţară cari să îhgrijască de parohiile preoţilor plecaţi 
în  mobilizare. Şi cum, atunci când am cerut dela Minister ca să 
fie plătiţi, am primit mai întâiu o adresă, prin care mi se spuneâ 
că nu pot fi plătiţi decât preoţii dela ţară, iar mai în urmă, după
2 zile, am primit o altă adresă prin care mi se spuneâ că nici a- 
ceşti preoţi cari au ţinut locul preoţilor la ţară nu pot fi plătiţi!

M’am întrebat atunci şi mă întreb şi astăzi: într’un alt caz e- 
ventual de 'mobilizare, Doamne fereşte, cu ce curaj avem să mai 
însărcinăm noi pe preoţi ca să ţină locul în parohiile lipsite de 
preoţi? Eu am însărcinat pe preoţi în temeiul legei, care spune că 
•ei vor fi plătiţi, şi cu toate acestea ei nu sunt plătiţi.

Aceasta am vrut să rog Onor, biurou să binevoiască a rectifică 
adăogând in- sumar că: cu ocazia mobilizârei am avut această co
respondenţă cu Ministerul.

I. P. S.M itropolitul Moldovei. Eu so cot că declaraţiunile pe care 
Ie face P. S. Episcop al Romanului, să nu fie trecute în sumar. 
Şi iată pentru ce: fiind vorba de serviciile pe care preoţimea noa
stră era de drept obligată să le facă armatei în timpul mobiliza
tei, să le ceară plată? Aceasta nu se poate. Trebue să ne aducem 
aminte de curajul şi patriotismul celor 500.000 de ostaşi ai ţărei, 
■cari voioşi s’au dus să-şi verse sângele lor, dacă va fi nevoe, fără · 
să se gândească la plată. Cât de sus au fost sufletele lor! Sa-i 
admirăm! Să-i slăvim, să fim mândri de ei. Să ne suim cu ei, iar 
să nu ne gândim la plată.

I. P. S. Mitropolit Primat Preşedinte. Ţin să dau şi eu lămu
riri asupra sumarului şi anume în privinţa comisiunei care se o- 
cupă cu chestia bisericii dela Ierusalim.

Am afirmat că de unde mai înainte erau 5 membri, recunos
cuţi anume prin actul de constituire, acum unul·, lipseşte şi s'au 
introdus în loc, 3 membri noi, fără ştirea Sf. Sinod. Eu aşi ţine 
ca Comisiunea aceasta să fie mai mărită cu un număr oarecare
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de membri, prin cunoştinţa Sf. Sinod, ca să avem un mijloc de 
control.
- Al doilea, mi-am dat părerea că ar trebui să se ducă cinevâ 
din membrii Sf. Sinod, să constate la faţa locului ce se ţ etrece, 
căci eu am informaţiuni, că ar fi prea mic locul angajat în urmă, 
pentru a se puteâ face acolo o biserică mare şi frumoasă şi cu 
chilii multe. In cât eu rămân la această părere, să se ducă cinevâ 
să constate la faţa locului, ca să ştim pe ce loc avem să clădim.

— Cu aceste lămuriri date se pune la vot sumarul şedinţei pre
cedente şi se aprobă.

P. S. Arhiereu Antim Boţoşeneanu. P. S. Episcop de Huşi fiind 
chemat telegrafic la reşedinţă, roagă Sf. Sinod prin mine, a bine 
voi sâ’i acorde un congediu pentru şedinţa, de azi şi de ieri.

P. S. Arhiereu Evghenie Piteşteanu. Roagă a se acordă conce
diu pentru astăzi P. S. Episcop Nifon al Dunărei de jos şi P. S. 
Arhiereu Meleţie Constănţeanu şi P. S. Arhiereu Teofil Ploeşteanu.

— Se pune la vot aceste cereri de congediu şi şe aprobă.
— Se citeşte următoarele comunicări:
Suplica d-lui Th. Burada prin care supune la cunoştinţă că, su*· 

mele adunate cu condicile de milă sunt în regulă, şi roagă să se 
încuviinţeze continuarea colectei cu condici de milă, precum s’a 
hotărît de Sf. Sinod dela începutul acestei afaceri.

— Idem a tânărului Petre Voinea, din comuna Proviţa de sus, 
jud. Prahova elev în clasa VJI-a a Seminarului Central, prin care 
arată că luând cunoştinţă cum că Sf. Sinod ar fi dispus ca în in
teresul cerinţelor religioase pastorale ale poporului din Cadrilater, 
să hotărască hirotonia în preoţi şi diaconi în afară de prevederile 
legei, declară că şi dânsul e gata a cere hirotonia. în diacon sau 
preot· în unul din oraşele din Cadrilater, după ce va îndeplini şi 
celelalte cerinţe canoniceşti, adică căsătoria.
' — Telegrama d-lui Eugeniu E. Vinkler din Buzău, prin care. 
roagă a se unifică sărbătorile în folosul bisericii şi al ordînei în stat.

— Acestea se trimit la Comisiunea de petiţiuni.
_ Siiplica d-lui Ştefan Dinulescu, doctor în teologie, prin care su
pune la cunoştinţa Sf. 'Sinod, că fiind numit membru redactor la 
revista „ Biserica Ortodoxă Română", roagă a se dispune să i se. 
primească articole de publicat de către Comitetul revistei.
. — Se trimite la Comisiunea pentru revistă, etc.

. — Suplica P. S. Sofronie Episcopul Râmnicului, cu care depune 
20 exemplare «Calendarul Bisericesc Ortodox» pe lunile Octom
brie, Noembrie şi Decembrie anul 1913, spre a se distribui P. P. 
S. S. Membri şi Bibliotecă.· Se ia act şi se vor distribui.

— Suplică d-lui Ştefan Dinulescu, prin care roagă a se inter
veni să i se deâ suplinirea catedrei vacante de Exegeşa Noului 
Testament dela facultatea de teologie din Bucureşti.

I· P . S . Mitropolit Primat. Eu cred câ acesta ar fi Bun pro- 
*®s?r’ „cac‘ are ma* multe scrieri. Afară de aceasta a fost profesor 
şi încă este profesor pe la şcoale particulare şi seminarii şi am
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auzit că este bun. Decât numai, eu doresc ca toţi profesorii de 
seminarii să fie clerici hirotonisiţi.

D -n u l M inistru al Cultelor. E faţă bisericească?
Voci. Nu.
D -n u l M inistru al Cultelor. Eu aşi dori acolo numai feţe bi

sericeşti!
Se decide ca petiţionarul să se adreseze Onor. Minister al 

Cultelor şi Instrucţiunei
Se comunică adresa Ministerului Cultelor— Cassa Bisericii— prin 

care răspunde la ardesa No. 234/913, relativ la numirea Comisiu
nei pentru examinarea diriginţilor de coruri vocale la bisericile din 
Capitală, comunicând că din partea Ministerului se va delega per
soana ce se va crede de cuviinţă, atuhci când se va puteâ plăti.

1. P. S. M itropolit Primat. Prea Sfinţiţi Membri, corurile vocale 
de pe la biserici sunt conduse unele mai bme iar altele mai rău, 
şi eu primesc dese reclamaţiuni în privinţa aceasta. Mi se spune, 
că. prin unele biserici se cântă cântări ca cele lumeşti ca'bucăţile 
teatrale, aşâ încât este neâpărată nevoe să se facă un control.

Pe de altă parte, este vacant acum postul de dirijor de cor Ia 
Sf. Mitropolie, căci bătrânul titular s’a retras la pensie. Acela care 
îl înlocueşte este bun, dar mai mulţi dintre dirijorii de cor mi-au 
-cerut acest post, spunându-mi fiecare că el este cel mai bun De 
aceia am ajuns la părerea, că trebue sâ publicăm concurs, ca să 
putem aveâ un d.rijor de cor din cei mai buni, căci acest post 
este cel mai bine plătit din Capitală.

■Deci, aşâ fiind, doream ca din comisiune să facă parte şi o per
soană specialistă, pe care ar crede de cuviinţă Orror. Minister să o 
delege, cum ar fi bunăoară un profesor de muzică dela Conser
vator ori seminariu.

P. S. Arh. Antim  Botoşeneanu, citeşte următorul raport al Co- 
-misiunei privitor la cererea Pâr. Gr. Popescu-Breasta din Craiova, 
de a fi autorizat sâ tipărească un album biblic:

înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La Comişiunea pentru cercetarea cărţilor de învăţământ religios, 
s’a primit petiţiunea P. C. Icon. Grigorie Popescu-Breasta profesor 
în  Craiova, însoţită de vre-o 60 tablouri religioase, precum şi de
o broşură explicativă întitulată „ Das katholische Kirchenjahr in 
Bildern". Aceste tablouri Sf. Sa le-a trimis în urma dispozi- 
ţiunei luată de I'. P. S. Voastră, în sesiunea de primăvară a Sf. 
Sinod, a anului 19l£. Dorinţa părintelui suplicant, de a se servi 
de chipuri religioase în predarea studiului religiunei, este lăuda
bilă, căci ştiut este, cât de mult influenţează asupra sufletului co
piilor şi tinerilor privirea imaginilor sfinte. Dar prin tablourile ce 
înaintează Sf. Sinod nu poate să ajungă la scopul ce urmăreşte, 
căci ele deşi sunt lucrări de artă, insă nu^corespund spiritului bi
sericii noastre ortodoxe.
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Cercetând cu deamănuntul aceste tablouri, am constatat că în 
mare parte ele cuprind subiecte din ciclul sărbătorilor catolice, că. 
poartă în sine caracterul exclusiv al Bisericii Catolice, că chiar 
aureolele sfinţilor sunt cu totul altfel făcute, că în fine multe din 
figurile sfinţilor au un aspect prea profan şi deci nu impun evla
vie privindu-Ie; Pe lângă aceasta, unele tablouri reprezintă chipuri 
de sfinţi carii nu se serbează în biserica noastră creştină ortodoxă,, 
cum 'este acela al Sf. Francisc.

Intru cât învăţământul religios ce se predă în şcoalele noastre 
primare şi secundare, este singura catihizare ce se face tineretului 
nostru, este bine ca imaginile religioase ce se vor întrebuinţâ în 
predarea lui, să fie în adevăratul spirit ortodox şi să nu fie deo
sebite de icoanele care sunt prin casele creştinilor ortodoxi.

Deci, cu acest prilej, ne permitem a propune- Sf. Sinod, cu tot 
respectul, ca să numească din sânul său o comisiune competenţă 
care să se ocupe cu alcătuirea unui „Album Biblic" în spiritul 
Ortodox, care să se imprime fie în streinătate, fie în ţară şi să fie 
utilizat Jn  toate şcoalele noastre primare şi secundare. In genul’ 
acesta avem ca pildă albumurile biblice ale lui Cari Schnorr şi 
Gustav Dore.

Acestea având a le supune la cunoştinţa Sf. Sinod, Vă rugăm 
I. P. S. Stăpâne, să binevoiţi a dispune ca să se înapoieze supli-r 
cantului tablourile cu broşura.

Primiţi, Vă rugăm, I. P. S. Stăpâne, asigurarea adâncului nostru 
respect şi devotament. . I

f  Antim P. Botoşeneanu, f  Teofil M. {Ploeşteanu, f  V arto- 
lontei Bacaoanul.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Nu cunosc tablourile istorice 
religioase prezentate de Păr. Breasta, profesor la Craiova. Că au 
sau nu cevâ din caracterul Bisericii Catolice, aceasta este o ches- 
tiune._ Eu mă opresc asupra coricluziunilor raportului, prin care 
se propune să se alcătuiască un album în spiritul bisericei noastre, 
ca mijloc instructiv pentru învăţământul religios.

Sf, Sinod încă din 1906 a alcătuit un atare album. A ales ta
blourile religioase biblice, care să servească dascălilor de religie 
ca mijloace de intuiţiune pentru învăţământul religios.

Am făcut şi eu parte din acea comisiune. Comisiunea şi-a de
pus lucrările.

P. S. Arh. Antim Botoşeneanu. I. P. S. Stăpâne, ceeace cerem 
prin acest raport este de o mare importanţă.

Zilnic mi se cer de mulţi asemenea tablouri, biblice şi răspun
sul meu nu poate fi decât negativ.

Ştiu că librăria Socec, a editat asemenea tablouri, dar acum nu 
mai are. Pe când eram la Craiova mi s’a trimis, însă întrebând 
mai târziu de asemenea tablouri, mi s’a spus că nu se mai găsesc. 
Şi chiar la şcoala ortodoxă dela Iaşi, care mâine îşi începe eursu- 
nle, mi s’au cerut mereu asemenea tablouri şi eu nu am de unde 
să le dau.



125

In cât repet încă odată respectuos rugămintea, ca, cât mai cu
rând, să se institue o comisiune care să se ocupe cu această che
stiune, căci este de mare importanţă.

I .  P . S. M itropolit Prim at, preşedinte. Sf. Sinod s’a ocupat de 
aceasta, sunt acum vre-o 5—6 ani, când a ales care să fie icoa
nele din Biblie, ce trebue să alcătuiască un asemenea album. Ele 
sunt in număr mare, sunt bine alese, ş’au înaintat Ministerului de 
Culte şi acesta le-a aprobat spre inprimare, mi se pare. In cât noi 
vom îndeplini votul Sf. Sinod.

—  Se pune la vot concluziile raportului şi se primesc.
1. P. S. M itropolitul Prim at preşedinte. Revenim şi intrăm ia

răşi în discuţiunea chestiunei preoţilor din Dobrogea.
P. S. Theodosie are cuvântul.
P . S. Episcop Theodosie al Romanului. I. P. S. Stăpâne, la ra

portul pe care l-am citit, comisiunea nu are să mai adaoge altceva, 
decât să roage pe d-nul Ministru al Cultelor să vină în Corpurile 
Legiuitoare cu o lege interpretativă, modificând articolul acela din 
lege, care opreşte hirotonia absolvenţilor cu 4 clase de seminar. 
Aceasta să se facă numai acum, odată pentru totdeauna, având 
în vedere marea lipsă de preoţi, sperând că pe viitor seminariile 
vor da contingente suficiente de viitori preoţi.

Domnule Ministru, avem în ţară peste 300 de parohii vacante. 
Oamenii reclamă în fiecare zi, să le dăm preoţi, că n’are cine să 
le boteze copiii şi. să le slujească morţii. Natural că nu se întâm 
plă cazuri dese, dar se întâmplă.

Am în Vrancea 20 de parohii şi din acestea numai 7 sunt o- 
cupate, iar 13 sunt vacante şi aceste parohii se ţin lanţ, una de 
alta în cât este de înţeles, că se pot întâmplă şi asemenea cazuri.

Oamenii nu se mai duc la biserică, în cât au să se sălbăticea
scă cu desăvârşire.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei a spus că trimite călugări prin 
aceste parohii, însă eu nu am decât o singură mănăstire în E- 
parha mea, mănăstirea Bogdana şi aceia are numai 3 călugări cu 
superiorul. Ce pot dar face? Pot să împlinesc necesităţile la 44 
parohii? Evident că nu.

De aceea nu rămâne decât să se modifice legea, hotărându-se 
ca să se primească şi aceşti seminarişti cu 4 clase, ca preoţi. Ei 
au o pregătire pentru vocaţiunea preoţească, au învăţat 4 clase şi 
mai cu seamă, că în Consistoriul Superior Bisericesc din cauza a- 
cestei lipse de preoţi, s’a hotărît mi se pare, şi hirotonia acelora 
din clasa VI. Aceştia însă nu sunt încă absolvenţi. Şi dacă la ne- 
voe se pot hirotoni aceştia, la nevoe se pot hirotoni şi cei cu 4 
clase.

De aceea, Comisiunea având în vedere lipsa cea mare de preoţi, 
pentru ca poporul să nu ajungă a se sălbătici, a fost de părere 
ca să se admită pentru Dobrogea, hirotonia seminariştilor cu 4 
clase, rugându-se Domnul Ministru, să modifice acel articol din 
lege.
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Noi Comişiunea am făcut propunerea aceasta, rămânând ca Sf. 

Sinod să o admită sau nu.
1. P . S. M itropolit Primat. Pentru Dobrogea eu aş fide  părere 

să ne folosim de elementele cele bune de acolo, căci sunt câţiva 
cari au făcut facultatea de teologie la Bucureşti, precum am mai 

zis şi altă dată.
Afară de aceasta, sâ facem publicaţiuni în ţară, chemând pe pre

oţii cei mai destoinici, care să se ducâ în Dobrogea, iar locurile 
lor de aci să le complectăm, căci alţminterea se compromite reli- 

giunea ţărei. Cum să le complectăm ? Să căutăm mijlocul să con
strângem pe tinerii absolvenţi ai seminariilor şi ai facultăţei de te
ologie, pentru care statul a cheltuit milioane, să se facă preoţi, 
iar de nu, să înapoieze statului banii pe cari i-a cheltuit cu în
treţinerea şi învăţătura lor.

Trebue sâ luăm pe lângă altele şi această măsură, ca să nu se 
piardă religiunea ţărei. Nu trebue să facem apel la preoţii fără cu- 
noştiinţe, dar trebue să aibă cel puţin cunoştinţele necesare. Po
porul nu vrea filosofi, dar poporul vrea preoţi. El se mulţumeşte 
şi numai cu preotul care slujeşte bine şi frumos cele ale preoţiei.

In cât eu rămân tot la ideia, ca în Dobrogea să trimitem ele
mentele cele mai alese, iar pentru rest să luăm măsuri, ca aceia 
cari învaţă pe cheltuiala Statului, să devină preoţi, iar de nu, cum 
am mai zis, să plătească Statului cheltufala făcută cu ei.

I . P. S. M itropolit al Moldovei. Domnule' Ministru, chestiunea 
ridicată, merită toată atenţiunea, nu numai din partea Sf. Sinod, 
dar şi din partea Guvernului. E vorba de preoţii noştri, şi când 
vorbim de ei, vorbim de luminătorii cei mai vechi ai poporului 
român.

Preoţii sunt în adevăr şi slujbaşi ai Statului.
Ori cât de mari ar fi nevoile, fie chiar aşâ cum le-a descris P. 

S. Episcop al Romanului, spunând că avem 500 parohii vacante 
în ţară..;

V o c i : Mai multe. ■·- CÎ* ·
I .  P . S. M itropolit a l M oldovei. Mă înscriu în contra afirmărei 

că ar fi 500 vacante. Nu am la îndemână date statistice, dar eu 
cred că nu sunt mai mult de 200 parohii vacante în toată ţara. 

Dar dacă vreţi, să admitem că vor fl 500 de parohii vacante. Oare 
se cade să facem o călcare de lege?

In legea actuală pentru organizarea seminariilor şi în legea cle
rului de mir se zice că, pentru a fi cineva hirotonit preot, trebue 
să aibă pentru sate diploma de absolvent a 8 clase seminariale, 
iar pentru oraş, licenţiat sau doctor în Teologie.

Textul legei e clar. Putem noi să dăm un vot contra legei Sta
tului? Nu putem şi eu nu’l voi dâ.

Dar ce trebue sâ facem ?
Suntem în faţa unor nevoi, trebue să dăm poporului preoţi. - 
Care ar fi calea? ·
Cea dintâi ar fi aceasta care s’a anunţat dejâ. Avem o mulţime·
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de teologi şi seminarişti cu diplomă, cari stau în Bucureşti şi alte 
oraşe mari ale ţărei, partea Munteniei. Statul are dreptul să ceară 
dela ei să .se ţină de angajamentul luat, că au să ceară preoţia 
când vor fi chemaţi pentru interesele poporului. Neţinându-se de 
acest angajament, Statul are dreptul să ceară a fi despăgubit.

In Bucureşti nu numai că nu sunt vacanţe de preoţi, dar ştiu 
că unde se face vacanţă de preot, sunt câte 15— 20 de candidaţi, 
pentru ocuparea acelui Ioc. Şi atunci întreb: cum s’ar puteâ duce 
d. Ministru al Cultelor în Parlamentul ţărei să spună, că avem 
nevoe de preoţi, când se vor ridicâ voci, cari să spună: cum a- 
veţi nevoe, când pentru un loc în Bucureşti sunt 20 άέ candidaţi?!

Un elev din şcoala militară când se face ofiţeri se duce Ia re
gimentul unde vrea el, sau se duce acolo unde e trimis de Mi
nisterul de război şi unde e interesul armatei?

Tot aşâ şi cu seminariştii precum şi aceia ai Facultăţei de Teo
logie, cu toţi trebue să intre în hirotonie de preoţi, că'ci aşa e in
teresul ţărei.

Aceasta e una din căile ce trebue urmată pentru a se da popo
rului nostru preoţi luminaţi.

Pentru Cadrilater s’a emis părerea, în şedinţele Consistoriului 
Superior Bisericesc; ca în mod excepţional, să se poată admite şi 
seminariştii cari sunt în clasa 7-a şi 8-a.

Seminariştii din clasa 7-a şi 8-a sunt mult mai bine pregătiţi 
decât elevii cu 4 clase, de acum 25 ani.

Se mai poate ca noi, în anul 1913, după 25 de ani dela înfiin
ţarea Facultăţei de Teologie şi aproape după 100 de ani dela în 
fiinţarea seminarului din Bucureşti şi cel din Iaşi mai vechiu, să 
avem preoţi aproape agramatoşi şi să’i trimitem în poporul nostru, 
spre a’l călăuzi în viaţa intelectuală şi socială?

Nu cred ca Domnul Ministru să primească o asemenea propu
nere, transformând-o în lege, câci ştiu că nu poate fi în sentimentul 
d-rsale. Ştiut, e că toate instituţiunile de Stat trebuesc să se ridice 
necontenit în îmbunătăţiri culturale.

S’a comunicat la Biurou cererea unui seminarist din clasa Vll-a 
a Seminarului Central din Bucureşti'. E  nepotul meu pe care l-am 
povăţuit să se facă preot pentru Cadrilater. A primit el şi sunt 

mulţi cari ar dori să fie admişi.
P. S. Episcop a l . Argeşului. 1. P. S. Stăpâne, sâ vorbeşte că 

sunt candidaţi de preoţie şi printre absolvenţii cu 8 clase de se
minar şi printre licenţiaţii în Teologie. Şi eu zic că sunt.

Dar pentrucă la Bucureşti se prezintă 15 candidaţi pentru un 
loc, iar la ţară niciunul, aceasta nu se poate să ne facă pe noi 
să zicem, ca sunt candidaţi de preoţie.

S’a zis că pot fi constrânşi să intre în preoţie. Dar, vă asigur, 
că chiar cu numărul lor tot nu putem face nimic, căci sunt o m u l
ţime da parohii vacante.

In şedinţa trecută s’a declarat că sunt 320 şi eu am spus, că 

uumai în Eparhia Argeşului sunt peste 150 de sate iară preot,
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afară de parohii. Şi aceasta am s’o dovedesc cu acte. Dar mai am 
în eparhia Argeşului încă 39 'de preoţi bătrâni, pe cari îi ţin pa
rohi, nu pentrucă mai fac ceva — abia dacă mai pot să spove
dească—căci atunci când le-am cercetat bisericile lor respective au 
fost aduşi unii pe targă ca să’i văz.

Vă întreb atunci, Prea Sfinţiţilor, au ţăranii preoţi
Şi în vizitile mele canonice, ţăranii se aşează în genunchi de o 

parte şi de alta a drumului şi’mi cer preoţi. Şi mi-au spus unii:
7 zile am ţinut un mort în casă, căci nu aveâ cine’l sluji. Şi nu 
se duceâ pe acolo preotul, căci erau 23 de kilometri dela reşedinţa 
preotului până acolo. Şi au să moară bătrânii aceştia, şi cu cine 
îi înlocuim ?

I. P . S. M itropolit al Moldovei. Dar cu aceia cari au fost până 
acum cârciumari sau perceptori sau alte ocupaţii cari le-au între
prins pentru nevoile vieţei ?

P. S. Episcop a l Argeşului. Eu nu. susţin raportul, dar spun 
că n'avem preoţi.

Ce fac eu cu creştinii cari mereu îmi cer plângând preoţi ? Mai 
mă pot duce eu pe acolo, dacă nu le dau preoţi?

Rog dar Onor. Guvern şi Prea Sfinţiţi Membri ai Sf. Sinod, să 
ne unim în păreri şi să susţinem din răsputeri să se înfiinţeze 
şcoalele, care ne trebuesc nouă şi care ne vor fi de mare folos. 
Şi chiar dacă vom aveâ ceea ce nu cred— un uumăr mai mare 
decât acela de care vom aveâ nevoe, de seminarişti ieşiţi din se- 
minariile Eparhiale, sunt comune de 7 sate cu un singur învăţă
tor. Şi ştiu că d-nul Ministru al Cultelor şi toţi d-nii Miniştri do
resc să aibă în fiecare sat câte o şcoală şi eu aş zice şi două. 
Şi atunci hirotonisi-vom noi preoţi învăţători cu titlul de preoţi a- 
jutători, cari să fie avansaţi pentru meritele lor la parohie.

Pentru aceasta, sunt pentru reînfiinţarea seminariilor Eparhiale 
acolo unde nu există.

Respectiv de aceasta am comunicat şi în Consistoriul Superior 
Bisericesc, că sarcina nu va fi mai mare pentru stat înfiinţându-le, 
întru cât vom desfiinţa cele 4 clase inferioare ale seminariilor.

In ce priveşte localurile de şcoală, iarăşi sunt, sunt cele vechi. 
N’ar fi mare greutate să se vină daci cu un proiect de lege, în- 

fiinţându-se aceste seminarii, satisfacându-se prin aceasta şi do
rinţa acelor 500 000 de cari vorbeâ I. P. S. Mitropolit al Moldo
vei, cari într’un gând şi într’un suflet au plecat pentru ţară.

Chiar în ziua mobilizărei m ’am dus la Cerbureni: tată, fiu, gi
nere mergeau la răsboi, iar nevestele şi copiii duceau caii şi boii 
la richiziţie. Cine a fâcut cea mai mare jertfă? Tot ţăranul.

Reînfiinţarea tuturor seminariilor ar fi cea mai mare operă, pe 
care Domnul Ministru al Cultelor ar săvârşio în Ministeriatul d-sale, 
dacă ar binevoi să asculte rugăciunea noastră fierbinte.

Intru cât priveşte concluzia raportului alcătuit de P. S. Episcop 
al Romanului, este adevărat, mare lipsă de preoţi avem, dar nu 
putem sâ călcăm legea. Printr’un vot al Sf. Sinod nu se poate 
călca legea.
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P. S. Episcop a l Romanului. înalt Prea Sfinţite Stăpâne, două 
soluţii se prezintă în locul aceleia propuse de comişiunea de pe
tiţiuni :

Una este aceea propusă de I. P. S. Preşedinte, ca să se con
strângă seminariştii absolvenţi a 8 clase de seminar precum şi l i 
cenţiaţii în Teologie, să se hirotonisească, iar în cazul în care nu 
s’ar hirotonisi, să înapoieze statului sumele pe care statul le-a 
cheltuit cu ei. Să-mi daţi voie să nu găsesc practică această soluţie.

Oricare din aceşti seminarişti, având o situaţie mai bună, nu 
are să se ducă la ţară pentru 70—80 de franci. N’are să facă a- 
ceasta. Au sâ recurgă atunci la supterfugii, spunând bunăoară: 
nu  sunt vrednic de a fi preot, am făcut un păcat în contra canoa
nelor bisericeşti.

Atunci ce avem să facem ?
I . P. S. M itropolit Prim at. Atunci trebue să plătească educaţia 

bisericească de care s’au făcut nevrednici.
P  S. E piscop a l Romanului. Dar cum sâ’i apuci de plată, dacă 

el este oprit de canoane să se facă preot? Nu e vina lui, are sâ 

zică. (
In cât, să-mi daţi voie, cu tot respectul, nu pol găsi această 

soluţiune practică.
Soluţia propusă de P. S. Callist este foarte bună, dar cere pentru 

realizarea ei, un timp de 4 ani. Ia acest timp câte parohii nu ră

mân vacante!
Dar astăzi avem peste 300 şi P. S. Episcop al Argeşului spunea, 

că se poate să fie şi o mie; câte nu vor fi vacante peste 4 ani?
Nu trebue până atunci sâ luăm nici o dispoziţiune, ca să venim 

în ajutorul credinţei noastre, pe care suntem datori să o păzim?
De aceia aşi ruga încă odată pe d-nul Ministru să vină cu un 

proiect de lege, prin care să dea voie acum, odatâ pentru tot
deauna, să poată fi hirotoniţi aceşti seminarişti cu 4 clase ca preoţi. 
Ei sunt formăţi pentru aceasta, au făcut 4 clase şi sunt buni bi- 
sericaş . Şi vă rog să credeţi, că avem seminarişti cu 4 clase, cari 
bat pe cei cu 7 clase, ca bisericaşi şi chiar ca purtare.

De ce dar atunci să pretindem astăzi, când avem absolută ne
voie de preoţi, să fie numai decât absolvenţi al seminariului ? 
Trebue numai decât să venim în ajutorul oamenilor, căci altfel 

se sălbăticesc cu desăvârşire.
De aceia, în rezumat:
Soluţiile propuse în locul aceleia pe care a propus-o comişiunea, 

nu rezolvă chestiunea ce ne frământă pe n o i; una, aceia a 1. P. 
S. Mitropolit Primat, nu este practică, iar aceia propusă de P. S. 
Episcop al Argeşului, o găsesc că este bună, dar cere mult timp 
până să ajungem la rezultat şi nouă ne trebue numai decât preoţi.

P. S. Episcop S ofronie al R âm n icn lu i-N ou l S everin . I. P. S. 
Stăpâne, vreau să dau câteva lămuriri, ca membru al comisiunei, 
relativ la cuvântarea I. P. S. Mitropolit al Moldovei, care zicea că 
noi cerem Sf. Sinod să dea un vot împotriva legilor Statului.
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Noi nu am cerut ca Sf. Sinod să dea acest vot, dar ̂ suntem 
de părere ca Sf. Sinod să roage pe d. Ministru să vină cu un 
proiect de lege prin care să dea voie acestor seminarişti cu 4 clase, 

să fie hirotonisiţi preoţi, ca şi la 1859, când s’a-oprit şcoala de 
catiheţi. Tot aşâ atunci simţindu-se lipsa de preoţi, s’a revenit a- 
supra legei şi au fost admişi şi catiheţii la hirotonie. Aceşti se
minarişti să fi fost 900 la aplicarea legei, iar de atunci până acum 
să fi mai rămas 400. Aceştia ar fi foarte bine veniţi acum, când 
prin unele locuri, precum ştim cu pozitivitate, sfânta cuminicătură 
se dă de către cântăreţi sau paracliseri muribunzilor, se slujesc 
pomeni, se botează la ziua ajunului Botezului Domnului tot de 
către aceştia, căci ar umple un mare gol. Restricţiunea pe care o 
puneţi înstreinează pe credincioşi de la sfânta lor credinţă strămo-

• şească.
Ei au fost şi sunt cântăreţi, şi după vorbele Apostolului: „mai 

bine mai mulţi părinţi decât dascăli întru Hristos". In cât sunt 
buni şi aceştia; au o atâta căldură a credinţei, că vorbesc de Bi
serică totdeauna cu lacrămi în ochi, cunosc o mulţime din ei. Dar 
mai buni sunt călugării, mai multă carte ştiu aceştia, cari nu cu
nosc decât psaltirea şi ceaslovul şi încolo nimic alt?

D -l C  D isescu M inistrul Cultelor. Ei pot fi opriţi.
P. S. Episcop a l Romanului. După lege sunt opriţi
P. S. Episcop Sofronie al Râm nicului-Noul-Severin. Sunt nu

mai suplinitori, numirea lor nu se face decât în mod provizoriu.
De aceia, să rugăm pe domnul Ministru, să vină cu un articol 

modificător, pentru această singură dată, prin care să se primească 
la hirotonisire aceia, cari, au rămas în loc în urma legei dela 1893. 
Legea aceasta a fos'. făcută de civili, cari n’au fost preoţi şi cari nu 
cunosc necesităţile poporului, în cât legea a fost şi este o lege rea.

Cei ce au făcut legea au tratat pe credincioşii din ţara româ
nească, în felul cum au văzut domniile lor că tratau preoţii din 
Bucovina, unde au făcut dânşii studiile, pe credincioşii bisericii 
lor. Apoi ‘ ă ne ierte, că nu se loveşte una cu alta.

Nu se făceâ preot decât la 3 vacanţe de parohii unul.
Străbunii noştri n'au trăit aşâ. La Râmnic de te duci ceasuri 

întregi, nu dai de preoţi decât foarte rar. In cât opiniunea comi
siunei erte. să rugăm pe d-nul Ministru să vină cu un proiect de 
lege, prin care să se modifice acel articol din lege, prirnindu-se la 
hirotonisire şi aceşti absolvenţi cu 4 clase de seminar, numai pentru 
această una şi singura dată.

P . S. Episcop a l A rgeşu lu i. La Orleşti sunt 1000 de enoriaşi 
fără preot.

D -l C. D isescu , M inistrul C u ltelor: Cum s:a întâmplat aceasta?
P. S. Episcop al Argeşului. P. S. Episcop Ghenadie Enăceanu, 

priveâ altfel legea clerului. P. S. Sa a făcut bisericile de câte 400 
de familii parohii, iar bisericile de câte 250— 300 de familii le-a 
făcut filiale, şi când s’a pus lgeea în aplicare, nu s’a mai zis preoţi 
ajutători şi preoţi parohi, ci preoţi parohi şi preoţi supranumerari.
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Când a murit preotul supranumerar nu a mai făcut pe altul în 
loc, în cât a rămas la dispoziţia preotului paroh 650— 800 de fa
milii.

Dela 1893— 1911 au mai crescut şi eu am găsit parohia de care 
vorbesc compusă din 1150 de familii, iar pe preotul de acolo l-am 
găsit îngenunchiat în Cancelarie, să’l isbăvim că nu mai poate face 
nimic.

Aşa că eu cred, după cele ce am văzut din experienţă, că ar 
mai trebui în Eparhia Râmnicului cel puţin 200 de parohii, căci 
nu  poate mai multe servi un preot. Şi el este om.

La munte trebue să umble călare, nu poate să umble pe jos, 
la munte 7— 8 kilometrii, căci are dealuri de urcat şi văi de sco- 
borît. Şi să mai serveşti şi la 7 biserici. Aceasta nu se poate. Nu 
se mai face Liturghia decât în ziua de Crăciun şi de Paşte, căci 
în celelalte zile ale săptămânei sunt botezuri, cununii, morţi şi alte 
servicii religioase. Credeţi că dacă ei ar fi mulţumiţi şă ia venituri 
pentru alergătura aceasta, nu ar alergă? Decât nu pot să prididească.

D -n u l C. Dissescu, M inistrul Cultelor. Altădată nu erâ criza 
aceasta de preoţi, cum este acum ?

P. S. Episcop al Argeşului. N’a fost. La 1894 erau 5000 de 
preoţi, ori astăzi să fie o mie şi ceva, să fie 1500.

Mi se pare că sunt în ţară aproape 5500 de biserici parohiale 
şi filiale. Acestea erau ce aveam de spus cu privire la comuna 
Orleşti, unde sunt 1000 de familii cu un singur preot.

Mi se pare însă, că s’a făcut parohie. Şi notaţi, aceasta este o 
comună condensată, nu împrăştiată ca la.munte.

I. P . S. M itropolit Prim at, preşedinte. P. S. Episcop Sofronie, 
veniţi cu o soluţiune practică.

P . S.. E piscop Sofronie, al Râmnicului. Soluţiunea este aceasta: 
să se facă la legea clerului un artipol adiţional, îndulcind condi
ţiile de hirotonisire, aşa în cât să poată intră în cler seminariştii 
rămaşi nehirotonisiţi în urma legei dela 1893.

I. P . S. M itropolit Prim at, preşedinte. Dar până la lege ce facem ?
I. P . S. M itropolit a l Moldovei. Vă declar de acum că m ă în 

scriu în contra acestui proiect de lege, dacă va veni la Senat.
I . P. S. M itropolit Primat. Eu m’am declaret dejâ contra unei 

asemenea dispoziţtuni încă de atunci când am susţinut câ în Do
brogea trebue să trimitem numai tot ce avem mai bun, iar la lo
curile vacante din ţară, nici nu poate fi vorba de aceşti semina
rişti, ci toată sarcina cade numai asupra celor cu Teologia şi cu 
Seminarul complect, cari sunt datori a se preoţi, pentru care ca
rieră au fost anume crescuţi de ţară şi de societate.

D -nul C. Dissescu, M inistru al Cultelor. Am ascultat cu aten
ţiune foarte încordată tot ce s’a vorbit, pentrucă chestiunea aceasta 
m-a isbit şi pe mine şi m-a interesat de mult timp. Sunt vre-o 
15 ani de când a început criza aceasta. Şi am simţit-o când ve
neau la mine fii de săteni, doritori de a ti preoţi, cari voiau şi 
nu se puteau face.
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Graţie unor legături în localitate, fiind la picioarele Episcopiei, 
mulţi veneau să-mi vorbească de lucrul acesta. Şi mărturisesc, că 
nu înţelegeam de ce se pun -aceste obstacole la preoţie. Mi s’a 
explicat pe urmă şi am văzut preocuparea.

Preocuparea este bună, este de ordin intelectual, decât orice 
preocupare nu trebue să piardă din vedere necesităţile practice.

Trebue să fii şi om de gândire şi om de acţiune, ca să taci 
faţă trebuinţelor.

Şi am văzut un lucru că, deşi incontestabil, nivelul intelectual şi 
ştiinţific al obrazelor bisericeşti—nu vorbesc de partea superioară 
arhierească, unde şi mai mult se simte progresul— este mai ridi
cat, graţie şi timpului care fatal aduce progresul, şi şcoalelor şi 
metodelor de învăţământ, cu toate acestea un fel de criză biseri
cească există.

Şi vă mărturisesc, eu aş fi un partizan al trecutului bisericesc, 
ca exterior. Parcă erâ în trecut o atmosferă mistică şi bisericească 
mai puternică decât astăzi.

Mi se pare că sunt două cauzele, cari au contribuit ca starea su
fletească a acestei organizaţiuni bisericeşti să se altereze.

întâia cauză:
Aşi numi-o prejudiciul titlului. ·
Doamne fereşte, nu eu sunt protivnicul şcoalei şi învăţăturei, 

mai cu seamă câ prin şcoală şi învăţătură am putut să contribuim 
la munca pentru lucrarea comună, mai departe. Ii apreoiez toate 
binefacerile. Nu este însă mai puţin adevărat că există prejudiciul 
titlului., Şi prejudiciul titlului aduce şi ■ un fel de proletariat literar 
adică o abundenţă de oameni cari au învăţătură, nu o au prea în
tinsă^ dar o au.

Şi în setea noastră de învăţătură, acum 15—20 de ani; a fost 
foarte puternic sentimentul aceasta: nu ne trebuesc preoţi mulţi, 
mai bine mai puţini, dar cu 7 clase, se ziceâ pe atunci. Şi din 
nenorocire am văzut licenţiaţi în Teologie, cari au făcut parte din 
acel focar care a fost o turburare în biserică, ceeace ar contrazice 
ideia de adineaurea.

A mai venit şi altceva: spiritul.mercantil şi economic.
De unde altă dată, aproape fără excepţiune şe duceau în bise

rică numai aceia cari simţeau tragere de inimă pentru ea, astăzi 
preoţia a deVenit o situaţie economică. Aceasta este un mare rău.

Şi eu am simţit din cele ce am văzut pe Ia ţară şi auzit pe kt 
Minister, că cele mai multe cereri de parohii se bazează pe proiec
tarea unei căsătorii. Se combină un proiect de căsătorie, care în 
sine este lăudabil şi'ţi vine greu să’l împiedici, cu parohia. In cât 
parohia face parte din zestre.

Cele mai multe din aceste combinaţiuni se fac între un actual 
preot, care vrea să’şi căsătorească fiica cu unul care vreâ să se 
facă preot şi să ocupe parohia.

Se Întâmplă în biserică ceiace se întâmplă şi în viaţa noastră 
ceastălaltă, bântue arivizmul. AriVizmul acesta bântue în toate 
părţile.
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• Acum, este adevărat, că aceet arivizm găseşte uu obstacol în 
greutatea condiţiunilor. Şi dacă nu mă înşel, I. P. S. Mitropolit al 
Moldovei este dintre aceia cari au sporit greutatea condiţiunilor, 
făcând apel la titlu şi sprijinind această idee ca să fie biserici mai 
puţine, dar să fie servite de preoţi mai buni, mai cu multă învă
ţătură. In tot cazul afirm, că fericitul întru Dumnezeu, Ghenadie 
Enăceanu, şi fostul Mitropolit Athanasie erau foarte mult partizani 
ai acestei idei. Şi cum ştiu că a fost o comunitate de idei, bazată 
pe o prietenie comună, poate 'Bă s’a mărit acest curent.

Ştiu că a existat ideia aceasta, să se ceară 7 ani de studiu, 
căci este mai de preferat să avem biserici mai puţine cu preoţi 
mai buni, decât preoţi mai mulţi, cari nu sunt buni, şi s’a reuşit pe 
jumătate, căci pe de o parte s’a luat prejudiciul titlului, după cum 
am arătat, iar 'pe de altă parte, absolvenţii de seminari nu s’au 
hirotonit decât în parte, foarte mulţi rămânând în viaţa civilă. Şi 
atunci am căzut în neajunsul de astăzi.

Eu nu cred că răul este atât de mare, dar nu este mai puţin 
adevărat că răul există.

Ce să facem atunci? Care este soluţiunea practică?
Au trecut aproape neobservate cuvintele pe care le-a spus P. S. 

Episcop de Roman şi cari m’au impresionat. Aveţi mare dreptate.
Mai întâi în Cadrilater să ne mulţumim de ce este acolo şi să 

nu începem cu ce este îndepărtat. întâi de toate nu avem oameni 
cari să ştie bulgăreşte şi decât să lăsăm pe oameni fără biserică, 
mai bine să lăsăm acolo pe aceia cu cari s’au obicinuit.

Nu aş vrea să se întâmple cu preoţii, ceeace s’a întâmplat cu 
revizorii şcolari, cari cred că odată trecută Dunărea au dreptul să 
se poarte cu toată rigoarea, să închidă numai decât şcoalele. Tre
bue să iei pe oameni cu binişorul, căd nu pot ei să renunţe la 
trecut aşa repede, Şi noi, sper, tot încetul cu încetul, avem să 
împlântăm adevăratul triumf al bisericii noastre, nu cu rigori. Ce 
să facem? Trebue să’i păstrăm. In cât chestiunea aceasta nu se 
pune de urgenţă pentru Cadrilater. Dar în tot cazul, nu cred că 
este bine să trimitem acolo elementele cele mai slabe. N’aşi voi 
să trecem dincolo dintr’aceia care au întrerupt firul.

Dar ce facem la noi?
Mă rog: în cele 4 clase ale seminarului are el baza învăţăturei—  

cum zicea Clement din Alexandria— dumnezeeşti, nu lumeşti; Are 
temeiul învăţăturei religioase? Atunci să ne mulţumim şi cu ace
ştia şi să’i trimitem prin locurile vacante.

Ziceaţi să punem călugări ?
P. S. Sofronie, Episcopul Râm nicului-Noul-Severiu. Dar nu  sunt!
P. S. Theodosie, Episcopul Romanului. Γη Eparhia mea n-am 

călugări!
D -nul C. Dissescu, M inistrul Cultelor. Cum nu sunt? Sâ vă 

spun, un lucru: am văzut că de multe ori sunt doamne care în
temeiază câte o biserică şi vin la mine, spunându-mi: roagă pe P. 
S. Ghenadie dela Căldurăşani, să-mi dea un călugăr pentru bi
serică !



134 ŞEDINŢELE

Ştiindu-ma ca mă duc adesea «la Sfântul locaş al Mănăstire? 
Cemica, fie pentru odihnă fie şi pentru studii, lumea crede că am 
şi putere de a dispune de cuvioşii părinţi din Mănăstiri.

Şi mi se spuneâ că şi dela Sf. Mitropolie se dau călugări.
I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Provizoriu am dat, dar 

ca să trăiască la sate nu!

D-nul C. Dissescu, Ministrul Cultelor. In sfârşit, dacă în mod 
provizoriu vrem să dăm călugări, de ce sâ nu dăm şi dintre se
minarişti cu 4 clase?

1. P. S. Mitropolit al Moldovei. Luaţi pe cei din clasa 7-a şi a 
8-a a seminariilor.

D -nul C. Dissescu, Ministrul Cultelor. Să-i luăm, pe cât se 
poate, pentrucă iarăşi nu-i putem luâ cu sila. Unii din ei se duc, 
după cum se ştie. pe la Facultatea de Drept, căci vor să se facă 
advocaţi, ca să câştige mai mult. Ce vreţi, este patima de câştig! 
Şi apoi mulţi dintre aceştia n’au nici vârsta.

De ce nu ne-am mulţumi atunci din cauza lipsei, şi cu cei cu
4 clase, însă cari n'au întrerupt aşâ de mult seminariul; de pildă 
să punem numai pe aceia cari nu au ieşit de mai mult de 3— 4 ani.

1. P. S. Mitropolit al Moldovei. Nu avem de aceia.

D -nul C. Dissescu, Ministrul Cultelor. Aceştia în niciun caz nu 
sunt de părere să’i facem preoţi.

Vedeţi, este foarte grea chestia aceasta. Stai pe gânduri şi te 
paralizează!

Va să zică convenim ca pe călugări să’i facem provizoriu.
Acum, cum mai împlinim noi golurile?
P. S. Episcop al Romanului. Dar eu de unde am călugări!

D -nul C. Dissescu, Ministrul Cultelor. Dacă iai pe studenţii din 
Facultatea de Teologie, nu mai .pot să-şi urmeze cursurile.

P. S. Episcop al Romanului. Dar nici n’au să voiască să se 
ducă la ţară pentru 80 de franci pe lună. căci în curând are să 
aibă titlul de licenţiat şi are să capete 150 lei.

D -nul C. Dissescu, Ministrul Cultelor. Atunci să’i luăm pe a- 
ceia cu 7 clase!

P. S. Episcop al Romanului. Dar câţi sunt?

D -nul C. Dissescu, Ministrul Cultelor. Tot s’a câştigat ceva.
1. P._ S. Mitropolit Primat, preşedinte. In Consistoriul Superior 

Bisericesc, unde s'a discutat această chestiune foarte serios, s’a 
luat hotărârea aceasta, ca să poată fi hirotoniţi preoţi, seminariştii 
cu 7 clase.

P. S. Episcop al Argeşului. Dar aceasta să se facă numai vre
melnic, avându-se în’ vedere marea lipsă de preoţi.

D-nul C. Dissescu, Ministrul Cultelor. Dar pentru aceasta este 
trebuinţă de lege.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Neapărat că da.
In lege se spune, că seminariştii cu diplomă de absolvire şi li

cenţiaţi în teologie, cari nu se fac preoţi, sunt obligaţi să restitue
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statului sumele ce au fost cheltuite cu ei. Ori această dispoziţiune
a legei nu a fost aplicată până acum ?

I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Trebue aplicată, şi pentru 
aceia eu am cerut-o aci repetat.

P. S. Episcop al Argeşului. Nu s’a aplicat legea şi de aceia nu 
intră mulţi seminarişti în preoţie.

P. S. Episcop al Romanului. Nu se poate aplica această dis
poziţiune. Nu se duc la ţară pentru 70 de lei lunar, căci cu aceştia
nu pot trăi. Ei au alte ocupaţiuni, cu ajutorul cărora câştigă mai
mult, şi nu se duc pentru 70 lei la ţară.
' : Şi la urma urmelor, când vor fi constrânşi să plătească statului 
sumele cheltuite, vor spune: de ce să plătesc ? Eu vreau să mă 
fac preot dar canoanele mă opresc. Nu sunt vrednic după canoane 
să mă fac preot. Dacă vreţi să mă fac preot faceţi-mă, însă după 
canoane nu sunt vrednic să intru în preoţie.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Faţă de cele spuse de P. S. 
Episcop al Romanului, în, privinţa motivelor ce s’ar puteâ aduce de 
către tinerii cari nu ar voi să intre în preoţie, vream să spun ceva.

Sunt unul din foştii bursieri seminarişti trimişi în judecată la 
1875, ca să plătesc statului cheltuelile făcute cu mine în Semi
narul Central. Am foj-t dat în judecată de stat la Tribunalul Pra
hova, şi am declarat că mă voi preoţi când voi găsi loc.

D -nul C. Dissescu, Ministrul Cultelor: Mai avem câteva zile 
până lă închiderea sesiunei de toamnă a Sf. Sinod. Eu v-aşi rugă 
să-mi înaintaţi concluziunile. Să reluaţi studiul şi cu ocazia aceasta 
să înaintaţi şi o statistică, ca să ştiu pe ce bază să lucrez şi a- 
tunci să luăm o hotărâre. Vom reluă prin urmare chestiunea peste 

,3 zile.
P . S. Episcop al Argeşului. Ce fel de statistică?
D -nu l C. Dissescu, Ministrul Cultelor. De câte parohii vacante 

sunt şi care este numărul seminariştilor cu 4 clase, cari vor să 
intre în cler.

P. S. Episcop al Romanului. Sunt fericit în sufletul meu că 
Excelenţa Voastră vă uniţi cu părerea mea, căci se simte nevoe 
de cler.

1. P. S. M itropolitu l Moldovei. Sunt de părere ca Administraţia 
Cassei Bisericii sâ ceară de urgenţă tuturor Chiriarhiilor numărul 
de parohii vacante urbane şi rurale. Şi în acelaş timp, să se în 
trebe şi la seminariile statului, câţi elevi sunt în clasa VU-a şi 
câţi sunt în clasa VIII-a, în acest an şcolar 1913 — 1914.

Ar fi bine să se facă întrebarea elevilor din clasa 7 şi 8-a dacâ 
doresc să fie hirotoniţi înainte de obţinerea diplomei, dacă vor 
avea vârsta, şi atunci vom aveâ toate elementele trebuitoare.

D -nuk C. Dissescu, Ministrul Cultelor. Şi par’că ar trebui slăbit 
curentul acesta de rezistenţă la hirotonie, să’i facem mai cu în 
lesnire.

I . P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. In cât acest raport ră
mâne în suspensiune, după cum se vede. *
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D-nul- Ministru al Cultelor părăseşte sala de şedinţă, fiind che

mat la Minister.
—  Şedinţa se suspendă.
La Redeschidere:
P. S. Episcop al Romanului, raportorul comisiunei de petiţiuni, 

citeşte următorul raport privitor la suplica d-lui M. Teodorian- 
Carada:

înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La comisiunea de petiţiuni s’a primit suplica d-lui M. Teodo- 
rian-Carada, dată înalt Prea Sfinţiei Voastre, prin care numitul 
cere a-i se restitui o scrisoare ce i s’ar fi adresat lui de fostul 
Mitropolit Primat D. D. Athanasie Mironescu; şi care scrisoare s'ar 
fi găsind lipită la acta procesului judecat de Sf. Sinod, în 1911, 
sub cuvânt câ acea scrisoare îi aparţine, şi deci ca proprietate a 
sa, nimeni nu are dreptul a o posedă, decât numai el singur.

Comisiunea Sfântului Sinod însă,
Având în vedere că nu d-nul Teodorian-Carada a depus la biu- 

roul Sf. Sinod acea scrisoare, ci fostul Episcop Gherasim Safirin, 
singurul în drept a o şi reclama, este de părere ca Sf. Sinod să 
treacă la ordinea zilei.

Această opiniune subsemnatul raportor, cu cel mai profund re
spect o supune aprobărei Sf. Sinod.

Raportor, f  Theodosie Episcopul Romanului.

— Se pune la vot concluziunile raportului şi se aprobă.
Aceiaş P. S. Raportor citeşte următorul raport privitor la tun-’

derea în monahism a fraţilor Ion Mohora şi Alex. Dinca din Sf. 
Mănăstire Tismana:

Înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La comisiunea de petiţiuni s’au primit cu rezoluţiile înalt Prea 
Sfinţiei Voastre No 208 şi 210 din 18 Octombrie curent, dosarele 
No. 53 şi 89 înaintate de Sf. Episcopie a Râmnicului şi Noului 
Severin pentru tunderea în monahism a fraţilor loan V. Mohora 
din comuna· Barcea jud. Tecuciu şi Alexandru C. Dincă din co
muna Cernica-Tânganu jud. Ilfov, ambii petrecători în Sf. Mănăs
tire Tismana.

Comisiunea, studiind actele din dosare, a văzut că numiţii nici 
n’au atins încă vârsta de 21 de ani, cerută de lege pentru majo
rat, şi nici nu şi-au îndeplinit toate datoriile către ţară, spre a 
puteâ fi primiţi în monahism, căci unul (Alex. C. Dincă) este nă
scut la 1896 Decembrie 20, iar celălalt (I. V. Mohora^ născut ia 
1895, Iunie în 25.

Pe baza acestora, comisiunea opinează, de a se respinge cererea 
de călugărire a numiţilor.
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Subsemnatul raportor cu ce) mai profund respect, supune spre 
aprobarea Sf. Sinod această opiniune.

Raportor, f  T h e o d o s ie  Episcopul Romanului, f  N icodem  E p i
scopul Huşilor.

P. S. Episcop Sofronie, al Râmnicnlui-Noul-Severin. Cer cu
vântul.

Sunt membru în comisiunea de petiţiuni, însă opinia mea a ră
mas în minoritate, căci eu sunt de părere să primim în călugărie 
pe aceşti tineri, cari n’au 21 de ani şi cari fac slujba şi ascultarea 
la Mănăstirea Tismana. Dacă am cere vârsta de 25 ani, mănăs
tirile au să rămână pustii Şi aţi văzut de ce mare folos sunt că
lugării acum, când n’avem preoţi în de ajuns, ca să trimitem la 
mobilizare ?

In cât eu aş rugâ Sf. Sinod să îngădue a se primi aceşti tineri 
în călugărie.

Pot să fie luaţi în armată şi fac serviciul de sanitari foarte bine. 
Unde am avut mulţi să dăm serviciului sanitar, ei sunt foarte su
puşi şi ascultători.

I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Dar cu armata ce se face?
P. S. Episcop Sofronie, al Râmnicului: Se pot duce la servi

ciul sanitar. In cât rog să se admită părerea mea.
P. S. Episcop al Romanului. I. P. S. Mitropolit al Moldovei, 

atunci când a fost în discuţiurie chestiunea seminariştilor cu 4 
clase, a spus că nu trebue să călcăm legile ţărei. Acelaş lucru îl 
spun şi eu acum: nu se poate primi părerea P. S. Episcop al 
Râmnicului, pentru că se calcă legile ţărei, care spun că fiecare 
tânăr trebue să facă serviciul militar.

P. S. Episcop Sofronie, al Râmnicului. Dar vor tace armata! 
Am mai spus odată aceasta.

P. S. Episcop al Romanului. Iată ce s’a întâmplat la Roman. 
Pe timpul fostului Episcop s'a primit tineri de aceştia, cari au fost 
în urmă la armată, unde au fost tunşi, iar eu nu am mai putut 
atunci să’i primesc. In cât să nu ne expunem la lucrul acesta.

Călcăm şi legea şi este chiar şi împotriva bunului simţ să pri
mim călugări aşa de tineri, de 16— 17 ani.

In cât eu roe să primiţi opinia majorităţei comisiunei de peti
ţiuni a Sfântului Sinod.

1. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Noi trebue să păzim le
gile ţărei. Să prezinte actul de scutire de armată şi atunci îi vom 
primi. Altminterea nu’i vom putea primi decât dela vârsta de 25 
ani în sus, aşa în cât să fim în conformitate cu legea.

—  Se pun la vot concluziile raportului şi se admit.
Acelaş P. S. Raportor citeşte rapoartele pentru tunderea în mo

nahism a fraţilor: Barbu Preotu Ghiga din Sf. Mănăstire Tismana, 
loan Cilibiu tot din Sf. Mănăstire Tismana şi Dimitrie Şoitu din 
Sf. Mănăstire Cozia.

—  Punându-se Ia vot concluziunile rapoartelor care sunt pentru
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admiterea tunderei în schima monahala a acestor fraţi, Sfântul 

Sinod le aprobă.
—  Raportul privitor la formularul de anuar, se amână până la 

venirea P. S. Episcop Nicodem, care a studiat această chestiune, 
spre a da lămuriri.

P. S. Arhiereu Valerian Râmniceanu. raportor, citeşte - urmă
torul raport privitor la Calendarul Bisericesc Ortodox, lucrat de 
P. S. Sofronie Ep scopul Râmnicului:

Înalt Prea Sfinţite Stăpâne,
Comişiunea aceasta a primit în cercetare calendarul eclesiastic 

al sf. noastre Biserici Ortodoxe, compus şi regulat de Prea Sfinţia 
Sa Episcopul Râmnicului Noul Severin.

Prea Sfinţia Sa precum în toţi anii, aşâ şi pentru anul viitor 
1914, s’a îngrijit să se facă calendarul necesar, care slujeşte bise- 
ricaşilor noştri a se puteâ orientâ în ştiinţa calendaristică.

Comişiunea Sf. Sinod s’a ocupat şi a cercetat această lucrare, 
care, în cât priveşte înscrierile sfinţilor în zilele ordinare, a Dumi
nicilor, a Sfintelor Sărbători mari Împărăteşti, a imagin lor Sfinţilor 
şi a diferitelor tablouri religioase, nu lasă nimic de dorit, mai mult 
aduc laudă Prea Sfinţiei Sale, pentru amănunte interesante ce a 
observat în lucrarea sa.

Dar comişiunea a observat lipsa unor şciinţi cerute cu interes 
de toţi credincioşii, cari sunt: o hronologie a evenimentelor mari 
a bisericei, care în calendarele profane este foarte îngrijită cu in
serarea tuturor faptelor mari a istoriei; apoi a unui compt ecle
siastic, care în calendarele noastre vechi erâ foarte îngrijit, unde 
se puneâ în relief toate trebuinţele bisericeşti şi calendaristice, pre
cum crugul soarelui, crugul lunei, mâna anului, litera pascaliei etc.

Comişiunea a mai observat din petiţiunea P. S. Episcop că a 
pus sub tipar şi un calendar de perete care nu este aprobat de 
Sf Sinod şi ca atare nu se va puteâ cunoaşte că are sancţiunea 
Sf. Sinod.

Totuşi comişiunea crede că se poate autoriză imprimarea ca
lendarului, dacă Prea Sfinţia Sa va complectă ediţia prezentată cu 
cele ce-i lipsesc.

Acest rezultat se supune cu respect Sf. Sinod de subscrisul ra
portor, spre a decide cele ce va găsi de cuviinţă.

Raportor, f  Arhiereul Valerian Râmniceanu

. . .  j f  Meletie Constănfeanu 
Membru j ^ Evg henie Pitişteanu

P. S. Episcop Sofronie, al Râmuicului-Noul-Severin. înalt Prea 
Sfinţite Stăpâne, nu văd ce aşi mai puteâ adăogâ Ic calendar, ca 
să fie complect. Se găseşte în el crugul Soarelui, crugul Lunei, 
numele tuturor Sfinţilor după Minei, totul este pus.
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^In ceeace priveşte chronologia calendaristică bisericească, înce
pând dela facerea lumei şi până la noi, nu o pot face pentrucă 
este prea costisitoare. Nu o pot tipări mai mult de 2 coaie de ti
par. Şi aceasta o fac pe cheltuiala mea, pentrucă aşâ fac de 15 
ani. Şi de aceia şi scot calendarul în broşuri separate, pentrucă 
îmi convine mai bine din punct de vedere material. Când a tipărit 
Casa Bisericii, a făcut-o, însă mă ţin strict de calendaristica pur 
bisericească. Acum 2— 3 ani Cassa Bisericii şi-a luat angajamentul 
să tipărească calendarul în broşuri, dar nu l-a tipărit. In cât eu 
am făcut atât cât mi-a fost materialmente cu putinţă.

P . S. E piscop  Calist, a l Argeşului. I. P. S. Stăpâne, eu credeam 
.că acest calendar îl tipăreşte Casa Bisericii, dar cum aud, îl tipă
reşte P. S. Sofronie cu cheltuiala sa proprie. Apoi, atunci nu pu
tem să-i punem sarcini şi eu mă mir că P: S. Sa mai vine la Sf. 
Sinod să ceară aprobarea. Toată lumea poate să facă calendare, 
şi cu atât mai mult când eşti Episcop, ai toată priceperea să faci 
un calendar bisericesc.

I .  P. S. M itropolit P rim at, preşedinte. Eu sunt în contra tipă- 
rirei pe numele Si. Sind a unui calendar, care nu este complect. 
Ori să facem un calendar bisericesc în toată întinderea lui, cuprin
zând toată materia, cât este trebuinţă, dupre cum a mai fost ori 
de nu, să nu se scoată pe numele Si. Sinod. Astăzi se scoate ceva 
din el, mâine se va mai scoate altceva, în cât are sâ rămână nu
mai cu numele de calendar, iar în realitate sâ nu fie calendar.

Aşâ dar, calendarul prezentat nefiind complect, eu sunt contra 
a ieşi pe numele Sf. Sinod.

1. P. S  M itropolit a l Moldovei. Cred câ se cuvine să aducem 
mulţumirile noastre P. S. Episcop al Râmnicului. Să .crem unui 
om sacrificii, atât cât el poate să le facă.

P. S. Sofronie este autorul calendarului; P. S. Sa a plătit tiparul
şi tirajul. A pus prin urmare, alcâtuindu-1 şi muncă şi bani. Nu
putem să’i cerem mai mult decât poate să facă. Noi trebue să'i 
cerem *să facă ceeace este pentru folosul imediat al omului. înţeleg 
ca Sf. Sinod sâ nu dea voe, atunci când este o schimbare de ca

lendar.
P. S. Sa nu întâia oară prezintă lumei creştine calendarul său, 

ci de acum 15 ani şi a fost aprobat.
In cât eu rog Sf. Sinod să aprobe această lucrare, căci nu avem 

nici un drept să pretindem unui om să facă sacrificii mai mult 
decât poate. In cât socotesc, că noi nu numai că trebue să apro
băm această lucrare, dar, din potrivă, suntem datori să’i fim re

cunoscători.
I . P . S. M itropolit Prim at. Eu nu mă uit decât la interesele

Bisericii şi caut să ife apăr.
Calendarul Bisericei Române Orthodoxe a fost totdeauna com

plect şi apăreâ în câte un volum pe an.
Sfântul Sinod ca să împiedice calendarele, care făceau de râs 

cultul orthodox, s’a hotărât să tipărească calendarul său propriu



140 ŞEDINŢELE

şi atunci a însărcinat pe P. S. Sofronie să alcătuiască acest ca
lendar, scoţându-1 în câte un volum întreg pe fiecare an, dupre 
cum se şi vede apărut pe un număr de «jni, osebit de foaia vo
lantă pentru perete.

Acum văd, că se tipăreşte în broşuri separate, aşa că nu mai 
are forma de calendar.

Sf. Sinod nu poate să aprobe o lucrare ce nu s'a făcut potrivit 
hotărârei luate de mai înainte, în această privinţă.

P. S. Arhiereu Valerian Râmniceanu. In fiecare calendar se 
pune întâi contul ecleziastic şi chronologia.

P. S. Episcop al Romanului. Ceiace a observat I. P. S. Mitro
polit Primat este cu multă dreptate.

Când un calendar se tipăreşte în numele Sf. Sinod şi când o 
deciziune asupra felului de a se alcătui acest calendar este luată 
de Sf. Sinod, iar P. S. Sofronie nu s’a conformat acestei hotărîri, 
lucrarea aceasta urmează a nu fi aprobată. Trebue să scoată ca
lendarul într’o singură broşură, cu toate elementele unui calendar, 
cum se obicinueşte.

Dacă P. S. Sa cere· binecuvântarea St. .Sinod, aşâ trebue să facă, 
căci acest calendar are să apară cu binecuvântarea Sf. Sinod şi 
n’are sa fie aşâ cum trebue să fie un atare calendar.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Sfântul Sinod nu este ţinut a 
se ocupâ de date calendaristice; Sf. Sinod este ţinut a se ocupa 
de doctrină.

Cum credeţi că P. S. Sa ca membru al Sf. Sinod, nu are. aceiaşi 
răspundere, pe care o avem noi toţi? Credeţi că P. S. Sa nu ştie 
că are răspundere faţă de o publicaţie pe care a tipărit-o cu bi
necuvântarea Sf. Sinod. : / . /  i

P. S. Episcop al Argeşului. Dar nici nu e nevoe de aprobare.
I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Este vorba numai de binecu

vântare, că a trecut pe aci.
Şi nu este aci vorba de doctrină, aşâ în cât să fim cu ochii 

mari deschişi, este vorba de un calendar.
. Eu vă spun: mie mi-ar fi foarte greu să refuz această lUcrare 

a unui P. S. membru al Sf. Sinod, mai ales când o face de 15 ani.
P. S. Episcop al Romanului. In principiu aşa este!
I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Oare P. S. Sa nu ştie ce răs

pundere are când a făcut o lucrare şi a semnat-o?
Dar de ce a adus-o aci în Sf. Sinod? Pentrucă vrea să ne facă 

cinstea nouă, colegilor săi din Sf. Sinod, să ne prezinte această 
lucrare pentrn ca să luăm cunoştinţă de ea.

De aceia sunt de părere tă  se aprobe acest calendar bisericesc.
<— Se pune la vot concluziile raportului şi se resping.
I. F. S. Mitropolit al Moldovei. Acum cer să se pună la vot 

aprobarea calendarului lucrat de P. S.' Sofronie, Episcop al Râm
nicului şi Noului Severin, aşa precum este tipărit.

—  Se pune la vot această propunere şi se admite cu 5 voturi 
contra 3.
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— Se suspendă şedinţa.
La redeschidere:

pftl. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Şedinţa este redeschisă.
La ordinea zilei sunt rapoarte.

P. S. Episcop Sofronie, al Râmnicului Noul Severin, citeşte ra
portul privitor la călugărirea surorilor: Catrina I. I. Covrig, Eufro
sina I. Carabella, Maria C. Chivăran, Elena R. Bălăşanu şi Gher
ghina Puşcă din Sf. Mănăstire Suzana, jud. Prahova.

P. 5. Episcop al Argeşului. Nu am cerut cuvântul ca să vor
besc .în contra cOncluziunilor raportului, ci numai pentru ca să ' 
rog pe P. S. raportor să nu mai zică: stăreţia le recomandă Sf. 
Sinod, căci stăreţia le recomandă Chiriarhului, iar Chiriarhul Sf. 
Sinod

— Se pun la vot concluziunile raportului, care sunt pentru ad
miterea tunderei în schima monahală a acestor surori, şi Sf. Sinod 
le aprobă.

Acelaşi P. S. Raportor citeşte rapoartele privitoare la călugărirea 
fraţilor: Ilie loniţă Toma, Lazăr Stănescu, lancu Georgescu, Gheor
ghe Mitu şi Marin Culea din Sf. Mănăstire Cernica jud. Ilfov, 
precum şi a surorilor: Maria lonescu, Elena S. Popica şi Eufro
sina lliescu din Sfânta Mânăstre Ţigăneşti jud. Ilfov, şi punân- 
du-se la vot concluziunile acestor 2 rapoarte, care sunt pentru 
admiterea tunderei în schima monahală a acestor fraţi şi surori,
Sf. Sinod le aprobă.

A celaşi P. S. Raportor citeşte următorul raport:

înalt. Prea  Sfinţite Stăpâne,
La comişiunea de petiţiuni a Sf. Sinod s’au trimis adresele S t 

Mitropolii a Moldovei şi Sucevei N-rile: 4358, 4(359, 4360, 4361 
şi 4406/913: cu care se înaintează dossarele N-rile: 133/911, 
123/912 şi 134/912, 105 şi 104/912 şi 106/9 i 2, în care se află 
actele fraţilor şi surorilor ce cer tunderea în monahism :

1. Fratele Teodor Pavel petrecător în Sfânta Mănăstire Durau 
■din jud. Neamţu.

2 şi 3 Fratele Ion Crăciun din Sf. Mănăstire Neamţu care a fost 
tuns în schima monahală fiind greu bolnav şi sora Eugenia Vi- 
draşcu din Sf. Mânăstire Văratecul, asemenea din cauză de boală 
grea a fost tunsă în monahism, unuia i s’a dat numele de loil, 
iar alteia de Evghenia, cerând a fi recunoscute aceste călugări.

4. Fratele loan Gradinaru dela Mănăstirea Cetăţuia din jud. laşi. 
5. şi 6, surorile' Aglaia Mascan şi Maria Hristea amândouă petre- 
cătoare în Sf. Mânăstire Agafton din jud. Botoşani şi Ana Ghe- 
novici dela Agapia; mijlocind a fi recunoscute tunderea celor doi 
din cauză de boală şi aprobarea celorlalţi fraţi şi surori a fi că
lugăriţi.

Comişiunea din examinarea actelor aflate în dosare ale numi
ţilor fraţi şi surori arătaţi mai sus, văzând că sunt îndeplinite toate 
formalităţile cerute de regulamentul Sfântului Sinod relativ la dis
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ciplina monahală, este de părere să se aprobe călugărirea fraţilor: 

Teodor Pavel dela Durău, loan Grădinara dela Cetâţuia şi a su
rorilor Aglaia Mascan şi Maria Hristea dela Agafton şi Ana Ghe- 
novici dela Agapia; şi să se recunoască Călugăririle efectuate din 
cauză de boală grea a fratelui loan Crăciun dela Durău, cărura i 
s'a* dat numele de loil şi a surorei Eugenia Vidraşcu dela Văra- 
tecul, dându-i-se numele de Evghenia, şi supune cazul la chib
zuinţă Sfântului Sinod, spre a hotărî cele de cădere.

Raportor: f  Sofronie Episcopul Râmnicului Noului Severin, 
f  Theodosie Episcopul Romanului, f  Nicodem Episcopul H uşilor.

—  Se pune la vot concluziunile raportului şi se admit.
A celaşi P. S. Raportor citeşte două rapoarte privitoare la că

lugărirea surorilor: Eutrosina Niţă Puşpan, Ioana Pr. Dumitrache 
Popescu şi Sia N. Anghelescu din Sf. Mănăstire Viforâta jud. Dâm- 
boviţa şi a fraţilor: loan Ghimpeţeanu, Nae Dumitrescu, Ştefan 
N. Dumitrescu din Sf. Mănăstire Roboaia jud. Argeş; Dimitrie 
Ţăranu din Sf. Mănăstire Turnu; Şerban Istrate Bratu din Sf. 
Mănăstire Stănişoara şi a surorilor: Maria Itu V. Pârău, Maria 
Hristea Nica, Maria Niţă Bucur Roşea şi Paraschiva loan Giurgiu 
din Sf. Mănăstire Văleni judeţul Argeş.

— Punându-se la vot concluziunile acestor rapoarte care sunt 
pentru admiterea tunderei în schima monahală a acestor fraţi şi 
surori, Sf. Sinod le aprobă.

P . S. A rhiereu Evghenie Pitişteanu citeşte raportul privitor la 
dezideratele cântăreţilor bisericeşti.

P. S. Episcop a l Argeşului. Nu ştiiu dacă putem să ne rostim 
asupra acestui raport, întru cât suntem în minoritate.

V o c i : aşa este!
P. S. Episcop a l Argeşului. Şi aşa fiind lucrurile, pentrucă che

stiunea este importantă, să o discutăm în şedinţa viitoare, Luni.
—  Se amână discuţiunea acestui raport pentru şedinţa viitoare.
—  Se declară şedinţa intimă.
La redeschidere:
I. P. S. M itropolit Primat, preşedinte. Orele fiind înaintate şi 

ne mai fiind nici în număr, ridic şedinţa şi anunţ şedinţa viitoare 
pentru Luni 28 Octombrie ora 9 a. m. *

—  Şedinţa se ridică la ora 7 p. ni.

Preşedinte, f  K o n o n  M i t r o p o l i t  P r i m a t

Secretar, N ifon  Episcop al D unărei de jo s .



SF. SINOD 143

Şedinţa dela 28 Octombrie 1913.

Şedinţa se deschide la ora 91/* a. m. sub preşedenţia 1. P. S. 
Mitropolit Primat D. D. Konon.

Se citeşte apelul nominal. Prezenţi 11, în concediu 4.
Se citeşte sumarul şedinţei precedente.

1. P . S. M itropolit Prim at, preşedinte. Aşi aveâ cevâ de ob-. 
servat asupra sumarului.

A fost vorba de condicile de milostenie date comitetului pentru 
zidirea Bisericei din Ierusalim.

Chestiunea aceasta este cam încurcată. Sf. Sinod a dat voe să 
se strângă bani cu asemenea condici; însă comitetul nu le-a adus 
nici până acum înapoi, ca să putem cercetă ce sume s'au încasat 
cu aceste condici. Aşâ că noi, până în prezent, nu putem şti nici 
câte exemplare din aceste condici au circulat şi nici câţi bani s’au 
adunat cu ele, afară de sumele ce voluntar le-au depus Comitetul 
prezentând numai chitanţele lor la Sf. Sinod.

Din această cauză Sf. Sinod a trecut la ordinea zilei, atunci 
când pentru ultima dată se ceruse din nou alte condici.

Acei membrii din comitet neîncetat însă vin la mine şi’mi cer 
să dau voe să continue acele condici, în cât eu aşi vrea să cu
nosc în această privinţă opinia Sf. Sinod.

Al doilea, comitetul acela a fost compus din δ persoane, una 
din ele, nu· ştiu bine, s’a retrâs, a demisionat, s’au ce s’a întâm
plat, însă în locul ei s’a adaos alte trei persoane, între care şi un 
P. S. Membru al Sf. Sinod. Eu sunt pentru adaosul persoanei pe 
care o cunosc, dar pentru celelalte nu.

Şi eu aşi vreâ să întreb Sf. Sinod: pot eu să adaog membri 
noi, întemeindu-mă pe faptul, că şi ei între ei, au numit membri 
noi, fără regulă, sau să rămână comisiunea aşa precum se găseşte?

Dar lucrul dela Ierusalim merge prea încet şi socotesc câ ar 
fi nevoe de adaos membri mai energici.

De aceea aceste două întrebări pun Sf. Sinod:
1. Putem da mai departe aprobare condicelor acestora de milo

stenie sau nu ?
2. Numindu-se de către comitet membri noi în sânul său, vom 

puteâ numi şi noi alţii sau nu ?

I. P. S. M itropolit al Moldovei. Mai înainte însă de a se răs
punde la aceste chestiuni, trebueşte pus la vot sumarul.

—  Se pune la vot sumarul şi se aprobă.

P. S. A rhiereu Meletie Constanţeanu. S’a citit în şedinţa pre
cedentă o petiţiune, prin care d-nul Mariu Teodorian Carada, ce- 
reâ să’i se înapoieze scrisoarea pe care a încredinţat-o fostului 
P. S. Episcop Safirin al Romanului.

Eu aşi întrebă Sf. Sinod: nu s’ar puteâ fotografia scrisoarea 
aceia şi înapoia d-lui Carada originalul cerut?

Eu aşi fi de părere să se fotografieze şi să se înapoieze.
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1. P. S. M itropolit Primat, preşedinte. Să vă spun eu cum stau 

lucrurile.
D-nul Carada mi-a dat o petiţie, mai zilele trecute, prin care 

cerea să-i-se deâ acea scrisoare cu orice preţ, căci este proprie
tatea d-sale. A trecut o zi la mijloc şi a venit la mine în persoană. 
Când mă gândeam că nu vom aveâ ce vorbi. Dar d-lui mi-a re
petat cererea verbal, că vreâ să-i-se înapoieze scrisoarea. Şi eu 
i-am răspuns: bine, dar d-ta prin petiţiunea dată ameninţi pe Sf. 
Sinod, ca să-ţi deâ cu orice chip scrisoarea. Se poate una ca a- 
ceas:a! Să ameninţi o instituţie publică aşa de înaltă compusă din 
mai mulţi membri şi pentru ce această ameninţare?

Pentru o scrisoare pe care a depus-o fostul Episcop Safirin, în 
privinţa căreia Sf. Sinod a luat hotărârea să se păstreze împreună 
cu toate scrisorile legată într'un volum care va rămâne la dosar, 
căci este istoric procesul acesta, ne mai întâmplându-se vreodată?

Totuşi d. Carada inzistă să-i-se deâ înapoi scrisoarea. Şi atunci 
i-am zis: mai bine să dăm o copie ori o fo togra fie  sau litografie 
de pe ea. Şi d-lui mi-a declarat că aceasta ar primi-o, să deâ Sf. 
Sinod o fotografie, ca să aibă în actele lui, care să rămână fami
liei şi să-i-se declare de către Cancelaria Sfântului Sinod, că scri
soarea originală este păstrată la dosarul respectiv.

Şi atunci am căzut de acord.
De aceia, aşâ stând lucrurile, comisiunea la care va fi venit a- 

ceastă din urmă petiţie a d-lui Carada, va binevoi să. opinieze a 
i se da ori o copie, ori o fotografie sau o litografie întocmai şi 
să i se facă adresă, arătând pentru ce nu se poate da dela dosar 
acea scrisoare, pe care scrisoare d-lui ar puteâ să o declare ca. 
dăruită Sf. Sinod, iar d-sa va răspunde că dărueşte acea scrisoarea 
Sfântului Sinod.

Deci am conchis că trebue să’i dăm o copie sau fotografie, iar
d-sa dăruind originalul nu va mai avea nici o pretenţie.

P. S. N ifon Episcopul Dunărei de Jos. înalt Prea Sfinţite Stă
pâne, este foarte bine, că aţi hotărât în felul acesta, ca să se ter
mine odată cu această afacere, căci după cum vedeam, avea de 
gând să ne cheme înaintea justiţiei. In cât iar se începea din nou 
scandalul.

Soluţia la care aţi ajuns este foarte bună, şi pentru aceasta vă 
aduc omagiile mele respectuoase. Să dăm deci o fotografie. Acesta 
este mijlocul ca să evităm orice neplăceri, căci ne puteâ chemă 
în judecată. Eu am consultat oameni de legi şi mi-au spus, că 
d-sa are dreptul de proprietate asupra ei şi o poate cere, şi mai 
cu seamă, că acela în contra căruia a fost adusă a fost achitat şi 
nu poate fi oprită- ca corp de delict. Prin urmare în nici un caz. 
nu puteam reţine acea scrisoare.

Aduc dar I. P. S. Mitropolit Primat respectuoasele mele omagii 
şi mulţumiri, că în chipul acesta, nu avern să mai fim din nou 
turburaţi.

— Se citeşte următoarele comunicări.
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—  Telegrama P. S. Episcop al Buzăului, prin care roagă a i se 
acordă un concediu de cinci zile. Se acordă concediul cerut.

—  Suplica studenţilor Facultăţei de Teologie, cu care înaintează 
un memoriu relativ la chestia dacă ar fi bine sau nu să se deâ 
drept seminariştilor de 4 clase ca să fie hirotoniţi preoţi la parohii 
rurale vacante. Se citeşte în întregime memoriul înaintat.

—  Idem a d-lui M. Teodorian-Carada, prin care roagă pe Sf. 
Sinod a-i restitui scrisoarea depusă în procesul judecat de Sf. Si
nod în anul 1911,

—  Idem a d-lui Costache Cucuzel din Botoşani, prin care roagă 
a se admite ca la înmormântarea persoanelor medaliate cu „Răs
plata Muncei pentru Biserică" cl. I-a, să oficieze 12 preoţi, iar la 
cei cari au avut medalia cl. Il-a, să oficieze 6 preoţi etc.

—  Idem a d-lui Traian R. Iconaru din comuna Conţeşti, jud. 
Muscel, absolvent a 5 clase seminariale, prin care roagă a i se 
admite să fie hirotonit preot pentru biserica din com. Conţeşti jud. 
Muscel, care n’are preot.

—  Idem a d-lui Const. D. Davidescu din comuna Sudiţii, jud. 
Ialomiţa, absolvent a 4 clase seminariale, prin care roagă a i se 
admite să fie hirotonit preot.

— Idem a d-lui loan N. Bucurescu, învăţător în comuna Breaza 
jud. Buzău, absolvent al seminariului de gr. I, prin care roagă a 
i se admite sâ fie hirotonit preot pentru Cadrilater.

—  Acestea se trimit la comişiunea de petiţiuni.
—  Idem a d-lui C. Cernăianu, prin care roagă a se hotărî dacă 

cartea întitulată «Mica Biblie» poate fi citită de credincioşi, fără a
i se scoate erorile şi prefaţa jignitoare la adresa Sf. Sinod-.

—  Idem a d-lor St. Dumitrescu, Gh. Danii şi Eliazar Albulescu, 
prin care roagă a se rosti Sf. Sinod, dacă cartea întitulată „Mica 
Biblie" cu icoane, este publicată cu aprobarea Sf. Sinod.

— Acestea se trimit la comişiunea pentru Biblie.
—  Idem a preotului Anastase Popovici, fost paroh al parohiei 

Galata din jud. laşi, prin care roagă a i se da voie să servească
- cele ale preoţiei. Se trimite I. P. S. Kiriarh Eparhiot.

Nota prezentată de i. P. S. Mitropolit Primat, arătând că în E- 
parhia Sf. Mitropolii a Ungro-Vlahiei se află 50 de parohii rurale 
vacante şi două locuri de Diaconi; şi câţi elevi se află în cl Vll-a 
şi a VIII-a a Seminariului Central şi Nifon.

1. P. S. M itropolit al M oldovei zice: urmând pilda 1. P. S. Pre
şedinte depun şi eu la Biurou o telegramă primită din partea Can
celariei Mitropoliei Moldovei, prin care se constată, cum că în cu
prinsul Mitropoliei Moldovei sunt 27 de locuri vacante de preoţi 
rurali şi un singur loc de preot urban, la Hârlău şi că, la Semi
narul Veniamin din Iaşi sunt 74 elevi în clasa yil-a şi a VIil-a şi 
anume: în clasa VII-a 38, iar în clasa VII l-a 36, şi dintre aceştia 
47 au vârsta de 20 de am.

Cu această ocaziune, pentrucă în şedinţa trecută s'a vorbit foarte 
mult asupra chestiunei acoperirei golurilor de parohii urbane şi ru-

6
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rale, care sunt în ţară şi în urma cenerei seminariştilor de înainte de 
1893, am crezut de cuviinţă şi de datorie chiar, să vin cu o pro
punere scrisă, in Sf. Sinod.

Aceasta cu atât mai mult, cu cât d-nuUMinistru a' provocat-o.
Propunerea aceasta este, conform regulamentului, semnată de

5 membri ai Sf. Sinod şi vă rog să binevoiţi a-mi acorda. voea 
■să o citesc:

PROPUNERE.

In urma discuţiunilor urmate in Consistoriul Superior Bisericesc 
şi în Sf. Sinod, privitoare la lipsa de preoţi;

Având în vedere că prin legea din, 1893, reducându-se semina- 
riile Eparhiale, s’au împuţinat numărul candidaţilor' de preoţie, mai 
ales pentru sate;

Considerând că mai multe parohii rurale sunt neocupate, aşa 
că un mare număr de comune, sate şi cătune, sunt azi fără preoţi 
şi sătenii rămân neîndestulaţi la cererile şi nevoile religioase, care 
nu sufăr amânare, ca:' botezul copiilor, căsătoriile, împărtăşitul 
celor bolnavi şi înmormântarea celor morţi;

Având în vedere că poporul român a fost deprins să aibă preotul 
satului, care, la vreme să’i facă slujbele religioase şi în multe îm
prejurări să’l conducă pe calea vieţei;

Considerând că lipsa de preoţi devenind tot mai mare, poporul 
a început a se depărtâ de obiceiurile strămoşeşti şi a se deprinde 
cu obiceiuri străine şi cu învăţături primejdioase ordinei de stat 
şi ale_vieţei creştine; *·

Considerând că deşi după anul 1893, s’au mai înfiinţat două 
semiriarii-Galaţi şi Râmnicu Vâlcei—totuşi, până acum nu dau ab
solvenţi seminarişti, cari să aibă dreptul a fi hirotoniţi preoţi ~  
nici pentru sate;

Având în vedere că promoţiile celor două seminarii ale statu
lui— Bucureşti şi Iaşi—dau· un mic număr de seminarişti, care, să 
candideze pentru parohiile dela sate; şi că mulţi din ei trec la 
Facultatea de Teologie, ca la vreme să poată fi preoţi de oraş, 
unde au mai multe înlesniri pentru nevoile .vieţei;

Considerând că sătenii au început a se desnădăjdui d’a mai 
vedeâ preoţi în satele lor şi mulţi au ajuns la convingerea că 
Statul şi Biserica nu ţin seamă de nevoile lor religioase;

Având în vedere că licenţiaţii în Teologie, studenţii teologi sol
venţi şi externi,, precum şi seminariştii cu diploma de capacitate 
n’ar fi destui pentru ocuparea locurilor vacante de preoţi, mai ales 
acum când e nevoe şi pentru bisericile din Cadrilaterul (dobrogean);

Pentru aceste motive şi în interesul îndestulărei cerinţelor reli
gioase şi educative ale poporului mai ales celui dela ţară, propu
nem cele ce urmează:

a). Guvernul prin Ministrul Cultelor să. oblige pe toţi absolvenţii 
seminarişti cu diplomă şi licenţiaţii în Teologie, să ceară a fi hi
rotoniţi preoţi pentru parohiile vacante, sau unde vor fi chiemaţi.
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In caz de refuz, conform art. 38 din legea Clerului Mirean, să fie 
obligaţi a restitui statului suma cheltuită cu întreţinerea lor.

b) Să se admită hirotonia în preoţi din seminariştii din clasa 
Vil-a şi a VIII-a din acest an şcolar 1913— 1914, cari vor avea 
vârsta de 20 ani împliniţi, fiind numiţi provizoriu parohi şi după
2 ani pentru cei din clasa VHI-a şi trei ani pentru cei din clasa 
Vil-a, dela hirotonie, să fle obligaţi a face un examen de diferenţa 
materiilor religioase şi pastorale, rămase neascultate în cursul se- 
minarial, după care apoi, sa fie numiţi parohi titulari cu toate 
drepturile şi privilegiile.
- c ) Jn nici un caz, nu se vor admite la hirotonie în diaconi sau 
preoţi, seminariştii cu mai puţine clase şi nici cei cu absolvirea 
seminarului de gradul I-iu, cărora prin legea din 1893 li s’au oprit 
intrarea în clerul român.

d) Pentru îndestularea cerinţelor religioase ale poporului prin 
preoţi, care e ,în folosul ţărei a fi atâţia cât trebue, propunem ca 
onor guvern prin Ministrul Cultelor să înfiinţeze seminarii potrivit 
al. Ill de sub art. 36 din legea Clerului Mirean, şi să îmbunătă
ţească poziţia materială a preoţimei, potrivit cerinţelor şi nevoilor 
timpului, fără care nu ne putem aşteptă la intrarea în preoţie a 
candidaţilor bine pregătiţi.

’ f  Pinten Mitropolitul Moldovei, f  Teofil M. Ploeşteanu, f  Va
lerian Râmniceanu, f  Antim Boţoşeneanu, f  Evghenie Piteşteanu.

Această propunere semnată de 5 membri,, o depun pe biuroul 
Sf. Sinod. ’

Şi acum, să-mi daţi voe să vă dau puţine explicaţiuni.
Chestiunea lipsei de preoţi în ţară devine din ce în ce mai mult 

discutată, pentrucă este lipsită Biserica de preoţi şi locuitorii de 
slujbaşii bisericeşti

Propunerea ca seminariştii cari au terminat cursurile seminariale 
înainte de 18 93 ^  deci înainte de existenţa legei de organizare a 
Bisericei noastre—să fie hirotoniţi preoţi, a dat motiv la discuţiuni, 
cari au durat 3—4 şedinţe ale acestui Sf. Corp.

Am discutat cu toţii şi am făcut şi propuneri.
Domnul Ministru al Cultelor a fost împreună cu noi, la discu- 

ţiune şi d-sa, de acord cu noi, a găsit că este nevoea şi timpul 
-să facem îndestularea poporului român de preoţi.

Este dar, aceasta o chestiune asupra căreia nu mai este de di- 
■scutat. Nevoe de preoţi este în ţara românească.

Sunt vacanţe care nu s'ar putea ocupă, dacă am continuă cu 
recrutarea }candidaţilor de preoţie, conform cu legea existentă, adică 
cerând diploma de licenţiat sau doctor pentru parohiile urbane şi 
diploma de capacitate a 'seminarului pentru parohiile rurale. Nu 
putem să ne aşteptăm la complectarea acestor locuri, pentrucă, 
<lupă datdle statistioe pe care le avem acum aci, atât dela Semi
narul Cenţral, cât şi Seminarul Nifon şi Seminarul Veniamin din 
Iaşi, vedem că nu sunt candidaţi suficienţi, chiar dacă ar intră
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toţi în cler. Şi mai avem de primit date statistice dela câteva Epi

scopii, care n’au depus aceste date.
Mai avem un număr de candidaţi, studenţi dela Facultatea de 

Teologie, dintre cad unii au venit şi la^mine şi cari declară— după 
cum se vede şi în memoriul ce adresează Sf. Sinod— că sunt gata 
de a intră în cler, dar doresc să aibă o situaţie mai bună, potrivit 
nevoilor vremei.

Pentru întâmpinarea acestei lipse de preoţi, am făcut propunerea 
pe care avui cinstea de a o vă citi şi explicaţiuni multe asupra ei 
nu cred că este nevoe să dau, întru cât nu facem decât să înle
snim, pe o cale pe care credem că este cu putinţă de urmat, în
destularea poporului cu preoţi. Căci nu poate fi o cale alta, decât 
a ne mărgini la dispoziţiunile legei existente, peste care nu putem 
trece.

Şi un singur deziderat facem noi propunătorii şi anume: ca 
elevii seminarişti din clasa Vll-a şi a VlII-a, anul şcolar 1913— 914, 
cari au vârsta de 20 ani— aceasta e partea canonică— să poată fi 
hirotoniţi ca preoţi.

Şi nu este vorba să'i trimitem în Cadrilater — acolo să trimitem 
tot ce avem mai bun— dar de parohiile vacante din ţară.

Şi, pentru ca să nu ne indapârtăm dela spiritul legei, care vrea 
ca aceşti preoţi rurali să posede cunoştinţele a 8 clase de seminar, 
am prevăzut, ca aceşti tineri să fie numiţi provizorii, iar după 2 
ani dela hirotonie, pentru cei din clasa VIil-a şi după 3 ani, pen
tru cei din clasa VIf- a, să se prezinte la un examen de diferenţă, 
spre a se vedeâ dacă au cunoştinţele materiei religioase ce se 
predă în clasele Vll-a şi VlII-a, în deosebi ştiinţele pastorale, mo
rala şi dogmatica. Şi numai în urma acestui examen, dacă îl vor 
depune cu succes, vor fi numiţi definitivi.

Jn felul acesta nu călcăm nici legea şi nici nu ocupăm locurile 
cu nişte elemente care nu pot să progreseze la mai mult decât au 
ajuns, cum s’ar întâmplă cu elevii cari au absolvit 4 clase de se
minar acum 25— 30 de ani, cari astăzi sunt tot aşâ de bătrâni ca 
şi noi şi dela cari nu ne putem aşteptă să se poată pune în cu
rent cu cerinţele timpului.

Astăzi trăesc în mijlocul poporului nostru o mulţime de necre
dincioşi, sau în orice caz, trăesc mulţi dintre aceia cari nu cred 
la iei cu noi, şi cum are să poată luptă cu aceştia nişte asemenea 
preoţi. Vin oamenii să ceară lămuriri şi ei nu au sâ fie în stare 
să le deâ.

In cât credem că această propunere merită să fie luată în con- 
sideraţiune de Sf. Sinod, să fie discutată, şi, dacă se găseşte câ 
ea răspunde nevoiei ce ne preocupă pe .toţi, să fie adoptată.

P. S. Episcop al Rom anului. înalt Prea Sfinţite Stăpâne, când 
am venit aci în Sf. Sinod cu raportul pentru admiterea la hirotonie 
a seminariştilor cu 4 clase, am făcut-o numai pe baza unei cereri 
făcută de unii din foştii seminarişti cu 4 clase, cari cereau să fie- 
hirotoniţi preoţi in Cadrilater, la necesităţile ce Statul le va aveâ-
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Comisiunea s’a gândit atunci, că ar fi să ne întoarcem îndărăt, 
•dacă admitem pe seminariştii cu 4 clase; atunci când avem semi
narişti cu 7 şi 8 clase; dar ne-am gândit în acelaşi timp la nevoile 
cele mari ale poporului nostru.

Licenţiaţii ştim că nu prea dau zor la preoţie decât pe aci prin 
Capitală sau prin laşi.

La mine, în Eparhia Romanului este adevărat, că am un Stoc 
bunişor de licenţiaţi. Mai cu seamă în Putna sunt 20 şi mai bine.
In toată Eparhia sunt aproape 30. Dar aceasta este ceva excep
ţional, căci sunt pe acolo podgorii şi au proprietăţi, în cât se duc 
şi la ţară, deşi sunt licenţiaţi în Teologie.

I . 'P .  S. M itropolit al Moldovei. Şi doctori în Teologie.
P. S. E piscop al Argeşului. Şi la Argeş sunt!
P. S. Episcop al Romanului. Da, chiar la mine, revizorul epar

hial este doctor în Teologie. Şi mă felicit de aceasta. Dar nu e 
mai puţin adevărat, că am vre-o 30 de parohii vacante. După ştiin
ţele ce le am până acuma dela Protoierei, ar fi 23 parohii vacante, 
însă doi protoierei nu mi-au dat încă ştiinţe, în cât cred că se 
poate ridicâ la 30 numărul parohiilor vacante în Eparhia Roma
nului. Numai în Vrancea sunt 12 parohii în şir, care se ţin lanţ, 
una de alta.

Ce puteâ atunci comisiunea să facă,· văzând lipsa aceasta de 
-preoţi, decât să roage pe Sf. Sinod, ca seminariştii aceştia cu 4 clase, 
să fie hirotoniţi preoţi. Pentrucă, la urma urmelor, oricât am zice, 
ei au o pregătire, aşâ zicând pentru preoţie. Slavă Dom nului! Sunt 
seminarişti cu 4 clase, cari fac cinste Bisericei, fără să aibă pre

tenţii mari.
Şi atunci ne-am zi?, că s'ar puteâ admite.
Ne-am întrebat însă dacă s’ar puteâ face acest lucru, căci se 

calcă legea şi atunci ne-am adus aminte că s’au întâmplat ase
menea cazuri de care ne putem folosi ca de precedente.

Când s’a pus în aplicare legea seminariilor de gr. I, s’au luat 
mâSuri să nu se mai hirotonească grămătici; au trecut însă numai 
4 ani şi a trebuit să şe revină. Şi mi-aduc aminte cum fostul E- 
piscop al Huşilor s’a dus în Vrancea, după rugămintea Episcopului 
de Roman, şi a hirotonisit preoţi de aceştia, timp de 2— 3 săptă

m âni într’una.
Prin urmare avem precedente.
De altfel logica şi bunul simţ ne aratâ, că nu avem alt ce să 

facem.
Eu aşi vreâ să fie trimişi la ţară numai licenţiaţi în Teologie, 

dar dacă nu se poate! In cât din două rele trebue să alegem unul.
_In ceiace priveşte propunerea I. P. S. Mitropolit al Moldovei nu 

am nimic de zis, dar doresc în acelaşi timp să ajungem la un 
rezultat practic.

Atrag atenţiunea însă, că şi prin această propunere se calcă 
legea, căci iei seminarişti cu 7 şi 8 clase necomplecte şi'i faci 
preoţi, în timp ce legea cere să fi absolvit seminarul.
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Apoi dacă este aci o călcare a legei, de ce să nu fie şi dincolo?
Dar dacă luăm călugări şi ii trimitem la ţară, nu este o călcare 

de lege?
In legea clerului se spune clar, că nu pot fi călugării preoţi pe 

la biserici, ci niimai preoţii de mir. Şi aşâ şi este bine, căci nu 
este dat călugărului să trăiască în lume, unde are de a face cu 
femei, bărbaţi, copii, bătrâni, tineri şi poate să devieze dela dato
riile lui monahale.

• I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Şi cu toate acestea lu
mea îi cere ca mai înlesnitori şi puţin pretenţioşi.

P. S. Episcop al Romanului. Da! Şi eu dacă aşi aveâ i-aşi tri
mite, căci n’avem ce face, dar nu’i am,

In cât călcăm legea unde ne convine şi dincoace nu vrem să 
o călcăm, mai ales când d-nul Ministru recunoaşte, că în adevăr 
.necesităţile de preoţi sunt mari şi voeşte să facă ceva, să vină cu 
un articol interpretativ, ca să rezolve chestia aceasta, hotărând ca 
acum, odată pentru totdeauna, să fie hirotoniţi şi cei cu 4 clase, 
ce nu sunt încă hirotoniţi; şi în urma propunerei, şi cei cu 7 şi
8 clase de seminar, căci cu aceşti din urmă nu cred că avem să 
complectăm locurile vacante.

In cât n’am nimic de zis în contra propunerei I. P. S. Mitropolit 
al Moldovei, dar rămân în acelaşi timp şi la părerea comisiunei.

In acelaşi timp aşi avea de obiectat, că, dacă se pune la vot 
propunerea 1. P. S Mitropolit al Moidovei, se trece peste votul pe 
care l-a dat Sf. Sinod în şedinţa precedentă, hotărând ca comi- 
siunea să vină cu uu nou raport, după ce va fi adunat datele 
Statistice necesare.

Dacă s’ar votâ propunerea aceasta, s’ar anulă votul dat de Sf. 
Sinod şi cred că n’ar fi bine.

Acestea am avut de spus ca raportor în această chestiune.

I. P. S. M itropolit al Moldovei. Pentrucă avem cinstea să avem 
pe d-nul Ministru al Cultelor cu noi, îmi veţi da voe, să citesc 
din nou propunerea făcută.

(I. P. S. Sa citeşte din nou propunerea),
Aceasta este propunerea asupra căreia şi P. S. Episcop al Ro

manului a apus, că nu are nimic de obiectat.

D-nul C. Dissescu, M inistru a l Cultelor. Dar în această propu
nere se combate părerea susţinută de P. S. Episcop de Roman. 
In cazul acesta vă retrageţi părerea?

P. S. Episcop al Romanului. Eu am spus, că propunerea acea
sta anulează votul dat de Sf. Sinod, în urma căruia comişiunea 
trebuiâ să adune mai întâi datele statistice şi apoi să vină. cu 
raportul.

In cât rămâne la aprecierea Sf. Sinod.

D -nul Ministru al Cultelor. Să le conexăm!
1. P. S. Mitropolit al Moldovei. Datele statistice au sosit şi ru

găm pe P. S. Nifon secretarul Sf. Sinod să le citească.
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(P. S. Nifon citeşte dalele statistice sosite, privitoare la num ăru l 
parohiilor vacante şi a elevilor din clasa' VII şi a VilI-a).

D -nul C. D issescu, M inistrul Cultelor. Dar aceşti tineri sem ina

rişti vor vrea să’şi lase studiile şi să se facă preoţi ? Poate că vor 

să continue mai departe studiile şi să se ducă la Facultate. A tunci 

ce facem? li hirotonim vrând, nevrând, sau de bună voie? De bună 
voie însă se poate să refuze.

D upă arătările ststistice pare că am avea numărul, fară să mai 

fie nevoe şi de cei cu 4 clase.

P . S. Episcop al Romanului. Am declarat că sunt pentru această 

propunere, dar la absolută nevoe să primim şi pe cealaltă.

D -n u l C. Dissescu, M inistrul Cultelor. Deocamdată să o punem  

în  aplicare pe aceasia şi la urmă vom vedeâ.
P . S. A rhiereu  Antim  Boţoşeneanu. Chestiunea care se discută 

este foarte importantă prin ea însăşi şi prin faptul mai ales, că a 

ocupat şedinţele Sf. Sinod în mai multe rânduri.
In adevăr, cu toţii recunoaştem marea lipsă de preoţi, dar ca să 

facem faţă momentan acestei lipse, ne găsim, putem să zicem, în 

imposibilitate. »
Ca să admitem părerea P. S. Episcop al Romanului, de a se 

prim i la hirotonie vechii absolvenţi ai seminarului cu 4 clase, sau 

seminarişti de gr. I, aceasta ar însemnă a ne da îndărăt cu 30 de 

ani. Aceasta ar fi tot ca şi cum s’ar admite şi cei de clasa 4-a 

primară.
Poporul este, în adevăr, foarte alarmat din cauza lipsei de preoţi 

şi aceasă alarmare se datoreşte faptului, că erâ obicinuit să vadă 
mulţi preoţi după un mort. urau vremuri când erau în câte o co
mună cât 4 — 5— 6 preoţi şi poate tot câte atâţia diaconi. Ba încă, 
dacă se întâmplă unui creştin să mănânce sau să beâ mai mult, 
dădea fuga la preot. Şi lucrurile acestea se maf petrec şi astăzi.

Este însă bine, ca poporul să se deprindă şi cu preoţi mai pu
ţini dar la înălţimea lor, purtându-se cu demnitate.

Erâ puţin pretenţios poporul înainte, se mulţumea cu preoţii 
cari nu ştiau decât psaltirea şi ceaslovul, dar astăzi lucrurile se 
petrec altfel.

Sunt atâtea curente nesănătoase de necredinţă, avem atâtea secte.
Ei bine, ar putea un preot numai cu 4 clase primare sau chiar 

seminariale să ţină piept unor asemenea curente-?

Este cu neputinţă!
Pentrucă lucrurile se prezintă altfel în ziua de astăzi, şi noi tre

bue sa dăm apostoli bine pregătiţi, ca să poată să ţină piept ace
stor curente.

In al doilea rând: oacă noi am primi să se hirotonisească se
minariştii cu 4 clase, cari au rămas în urmă, căci sunt cel puţin 
20 de ani de când n’au mai pus mâna pe carte şi au avut în acest 
timp ociipaţiuni ca cârciumari, notari, picheri şi altele* absolut dia
metral opuse carierei preoţeşti, dacă i-am hirotonisi pe aceştia nu 
am da un vot de blam celor două instituţii ale noastre, semina-
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riile pe care le avem cu curs superi01; şi Facultăţei noastre de 
Teologie?

Nu ar intră un desgust în sufletele acelora cari învaţă, când 
aud de un asemenea lucru? Vor zice: dar de ce mai învăţăm 
atunci ?

Că nu se fac mulţi preoţi este adevărat; dar poate că au mo
tivele lor, pe care unii teologi le-au arătat în memoriul lor.

In adevăr situaţia unui preot nu este aşa de vrednică de invidiat.
Revin acum să rriă ocup de mijloacele cu care am puteâ face 

faţă lucrurilor.
Socotesc că propunerea făcută de I. P. S. Mitropolit al Moldovei 

este foarte bine venită şi că nu poate fi altceva mai bun, decât 
să luăm pe aceşti seminarişti din cl. Vll-a şi a. VlII-a, pe acei cari 
îndeplinesc condiţiile canonice, bun înţeles, şi să'i hirotonim. A- 
ceştia sunt mult mai buni ca vechii seminarişti cu 4 clase; de 
acum 20—30 de ani.

In felul acesta evităm de a aruncă discredit asupra absolvenţilor 
seminariilor noastre superioare.

Trebue să lecunoaştem, că dacă sunt-câteva excepţii rele, ma
joritatea absolvenţilor seminariilor noastre s’au distins şi se disting 
foarte mult. Am avut prilejul să constat lucrul acesta în timp de 
14 ani cât am făcut parte din clerul de mir şi am văzut că stră
lucesc! De asemenea şi absolvenţii· Facultăţei de Teologie.

Că sunt şi excepţiuni!... Dar din ele nu putem trage o regulă 
generală, zicând c i nu fac nimic. Muncesc necontenit şi unii mun
cesc în tăcere, în cât c,ând ar cercetă cin3va activitatea lor, ar ră
mâne pe deplin mulţămit.

Şi eu am avut ocazia să cunosc mulţi absolvenţi de clasa Vll-a 
şi a VlII-a şi absolvenţi ai Facultăţei de Teologie, cari au dat şi. 
dau roade foarte bune în parohia lor.

De aceia m’am ridicat să susţin propunerea I. P. S. Mitropolit 
al Moldovei, ca cea mai potrivită.

A admite din nou hirotonia seminariştilor cu 4 clase, ar însemnă 
să ne batem joc de Biserica noastră.

Departe de mine ideia de a desconsideră meritoşii preoţi, cari 
nu sunt decât absolvenţi a 4 clase.

Sunt dintre ei, în adevăr, foarte mulţi buni, cari sunt, pot să 
zic, la înălţimea celor cu 7 şi 8 clase seminariale şi cu teologia.

Acestea le-am avut de zis.
P. S. Nifon, Episcopul Dunărei de Jos. Inali Prea Sfinţite Stă

pâne, lipsa de preoţi se simte de aproape 10 ani, în urmă. Această 
lipsă provine şi din cauza, că s’au dat mai multe sate sub con
ducerea unei parohii, ceiace a fost o greşală. S’a avut în vedere 
organizaţia bisericească din satele orthodoxe vecine, unde sunt alte 
obiceiuri şi altă situaţie topografică. La noi s’a văzut că cu sistemul 
acesta nu merge şi că este absolută nevoe să fie câte un preot în 
fiecare parohie, cum şi la bisericile filiale care aparţin acelei pa
rohii, ca asttel să fie preot în fiecare sat.
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Satul fănă preot este ca turma fără păstor. Oricine vine, face 
ravagii într’însul, ravagii care nu Sunt în folosul statului şi al 
neamului. Deocamd ită atacurile sunt îndreptate împotriva religiei, 
dar mai târziu se vor îndreptă şi în contra statului şi neamului.

Mulţi ne invidiază pământul blagoslovit pe care ni l-a dat Dum 
nezeu, din care am puteâ .zice că curge lapte şi miere; mulţi au 
căutat în trecut să ni-1 cucerească, astăzi însă se încearcă să ni-1 
cucerească pe de o parte economiceşte, iar pe de altă parte su
fleteşte !

In cât profit de prezenţa d-lui Ministru al Cultelor, spre a ne 
sfătui ce trebue să facem acum.

Eu găsesc că cel mai practic lucru ar fi, pentru împlinirea ace
stor goluri, ca Onor. Guvern să prevadă în budget o sumă mai 
mare pentru trebuinţele Bisericei, căci finanţele statului sunt destul 
de prospere. Şi atunci, fără să facem preoţi nişte copilandri din 
cl. Vll-a şi VMI-a a seminariilor, se vor găsi destui seminarişti şi 
licenţiaţi în Teologie, cari văzând o perspectivă mai bună, vor 
intră în preoţie.

I. P. S. M itropolit al Moldovei. Se ştie câţi teologi sunt.
P. S. Episcop al D unărei de Jos. Eu nu combat propunerea 

I. P. S. Voastre, ci vorbesc din alt punct de vedere, în mod ge
neric.

Vin şi eu în contact cu licenţiaţii în Teologie cari îmi spun : 
am făcut studii în facultatea de aici şi în străinătate, puneţi-ne la 
muncă! Noi însă, după cum sunt lucrurile astăzi, nu putem decât 
să ne apucăm să facem politică, pentru ca venind partidul nostru 
la putere să ne cfeâ câte un post de defensor eclesiastic plătit cu 
600 lei lunar, iar nu cu 200 lei cât are un preot paroh, sumă cu 
care nu poate trăi astăzi cineva, care a trecut printr’o şcoală su
perioară.

Un Licenţiat în Drept, în Litere, în Ştiinţe, intră într’un biurou 
ori capătă o catedră şi poate câştigă 4— 500 lei lunar. încep cu o 
leafă mai mică, dar aiung curând la situaţii foarte frumoase.

De aceia mulţi părăsesc cariera, pentru care au fost pregătiţi şi 
-se duc de îmbrăţişează alte cariere, care le oferă perspective mai 
frumoase.

Acest proces se petrece nu numai în Biserică, dar în toate ra

murile de activitate publică.
Citeam bunăoară, că, în consiliul comunal, unul din membri s’a 

ridicat şi a spus, că ar trebui să se îngrijească mai mult de cu
răţenia oraşului, iar d-nul primar, cu foarte multă dreptate a ră
spuns : nu am cu cine face curăţenie, căci, deşi am făcut nume
roase apeluri, nu vin oamenii, cari să se angajeze ca măturători, 
pentrucă suma pe care le-o poate oferi comuna 50— 60 lei lunar,' 
ie  pare prea mică!

De asemensa prin diferite oraşe, nu se mai găsesc sergenţi de 
stradă, fiind prea puţin plătiţi.

Traiul este astăzi foarte scump, iar mijloacele de câştig sunt
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riiie pe care le avem cu curs superior şi Facultăţei noastre de 
Teologie?

Nu ar intră un desgust în sufletele acelora cari învaţă, când 

aud de un asemenea lucru? Vor zice: dar de ce mai învăţăm 
atunci ?

Că nu se fac mulţi preoţi este adevărat; dar poate că au mo

tivele lor, pe care unii teologi le-au arătat în memoriul lor.
In adevăr situaţia unui preot nu este aşa de vrednică de invidiat.

Revin acum să mă ocup de mijloacele cu care am puteâ face 
faţă lucrurilor.

Socotesc că propunerea făcută de 1. P. S. Mitropolit al Moldovei 
este foarte bine venită şi că nu poate fi altceva mai bun, decât 

să luăm pe aceşti seminarişti din cl. Vil-a şi a. VlII-a, pe acei cari 
îndeplinesc condiţiile canonice, bun înţeles, şi să’i hirotonim. A- 
ceştia sunt mult mai buni ca vechii seminarişti cu 4 clase; de 
acum 20— 30 de ani.

In felul acesta evităm de a aruncă discredit asupra absolvenţilor 
seminariilor noastre superioare.

Trebue să îecunoaştem, că dacă sunt câteva excepţii rele, ma
joritatea absolvenţilor seminariilor noastre s’au distins şi se disting 
foarte mult. Am avut prilejul sâ constat lucrul acesta în timp de 

14 ani cât am făcut parte din clerul de mir şi am văzut că stră
lucesc ! De asemenea şi absolvenţii· Facultăţei de Teologie.

Câ sunt şi excepţiuni!... Dar din ele nu putem trage o regulă 
generală, zicând c i nu fac nimic. Muncesc necontenit şi unii mun
cesc în tăcere, în cât c£nd ar cercetă cin2va activitatea lor, ar ră
mâne pe deplin mulţămit.

Şi eu am avut ocazia să cunosc mulţi absolvenţi de clasa Vll-a 
şi a VllI-a şi absolvenţi ai Facultăţei de Teologie, cari au dat şi. 
dau roade foarte bune în parohia lor.

De aceia m’am ridicat să susţin propunerea I. P. S. Mitropolit 
al Moldovei, ca cea mai potrivită.

A admite din nou hirotonia seminariştilor cu 4 clase, ar însemnă 
să ne batem joc de Biserica noastră.

Departe de mine ideia de a desconsideră meritoşii preoţi, cari 
nu sunt .decât absolvenţi a 4 clase.

Sunt dintre ei, în adevăr, foarte mulţi buni, cari sunt, pot să 
zic, la înălţimea celor cu 7 şi 8 clase seminariale şi cu teologia.

Acestea le-am avut de zis.
P. S . N ifon, E piscopul D unărei de Jos. Înalt Prea Sfinţite Stă

pâne, lipsa de preoţi se simte de aproape 10 ani, în urmă. Această 
lipsă provine şi din cauza, că s’au dat mai multe sate sub con
ducerea unei parohii, ceiace a fost o greşală. S’a avut în vedere 

organizaţia bisericească din satele orthodoxe vecine, unde sunt alte 
obiceiuri şi altă situaţie topografică. La noi s’a văzut că cu sistemul 
acesta nu merge şi că este absolută nevoe să fie câte un preot în 
fiecare parohie, cum şi la bisericile filiale care aparţin acelei pa
rohii, ca asttel să fie preot în fiecare sat.
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Satul fană preot este ca turma fără păstor. Oricine vine, face 

ravagii într’însul, ravagii care nu Sunt în folosul statului şi al 

neamului. Deocamd ită atacurile sunt îndreptate împotriva religiei, 

dar mai tâ ^ iu  se vor îndreptă şi în contra statului şi neamului.

Mulţi ne invidiază pământul blagoslovit pe care ni l-a dat Dum
nezeu, din care am puteâ .zice că curge lapte şi miere; mulţi au 

căutat în trecut să ni-1 cucerească, astăzi însă se încearcă să ni-1 
cucerească pe de o parte economiceşte, iar pe de altă parte su

fleteşte !
In cât profit de prezenţa d-lui Ministru al Cultelor, spre a ne 

sfătui ce trebue să facem acum.
Eu găsesc că cel mai practic lucru ar fi, pentru împlinirea ace

stor goluri, ca Onor. Guvern să prevadă în budget o sumă mai 
mare pentru trebuinţele Bisericei, căci finanţele statului sunt destul 

de prospere. Şi atunci, fără să facem preoţi nişte copilandri din 
cl. Vll-a şi V:il-a a seminariilor, se vor găsi destui seminarişti şi 

licenţiaţi în Teologie, cari văzând o perspectivă mai bună, vor 

intră în preoţie.
I. P . S. M itropolit a l M oldovei. Se ştie câţi teologi sunt.

P. S. E p iscop  a l D un ărei de Jos. Eu nu combat propunerea 
I. P. S. Voastre, ci vorbesc din alt punct de vedere, în mod ge

neric.
Vin şi eu în contact cu licenţiaţii în Teologie cari îmi spun: 

am făcut studii în facultatea de aici şi în străinătate, puneţi-ne la 
m uncă! Noi însă, după cum sunt lucrurile astăzi, nu putem decât 

să ne apucăm să facem politică, pentru ca venind partidul nostru 
la putere să ne cfeâ câte un post de defensor eclesiastic plătit cu 
600 lei lunar, iar nu cu 200 lei cât are un preot paroh, sumă cu 
care nu poate trăi astăzi cineva, care a trecut printr’o şcoală su

perioară.
Un Licenţiat în Drept, în Litere, în Ştiinţe, intră într’un biurou 

ori capătă o catedră şi poate câştigă 4— 500 le: lunar. Încep cu o 
leafă mai mică, dar ajung curând la situaţii foarte frumoase.

De aceia mulţi părăsesc cariera, pentru care au fost pregătiţi şi 
-se duc de îmbrăţişează alte cariere, care le oferă perspective mai 

frumoase.
Acest proces se petrece nu numai în Biserică, dar în toate ra

murile de activitate publică.
Citeam bunăoară, că, în consiliul comunal, unul din membri s’a 

ridicat şi a spus, că ar trebui să se îngrijească mai mult de cu
răţenia oraşului, iar d-nul primar, cu foarte multă dreptate a ră
spuns: nu am cu cine face curăţenie, căci, deşi am făcut nume
roase apeluri, nu vin oamenii, cari să se angajez.: ca măturători, 
pentrucă suma pe care le-o poate oferi comuna 50— 60 lei lunar,' 
-le pare prea mică!

De asemenea prin diferite oraşe, nu se mai găsesc sergenţi de 
stradă, fiind prea puţin plătiţi.

Traiul este astăzi foarte scump, iar mijloacele de câştig sunt
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anevoioase şi de aceia asistăm la această criză de personal, acolo 

unde lefurile sunt prea mici.*
De aceia rog pe d-nul Ministru, respectiv pe Guvernul nostru, 

ca la alcătuirea noului budget să se gândească a ho lan o sumă 
mai mare pentru trebuinţele Bisericei, ca să putem plăti mai bine 
pe preoţii seminarişti şi teologi, căci numai în felul acesta cred că 
se vor umple foarte multe parohii vacante, daca nu toate.

Ce se mai întâmplă?
Primăriile de oraşe, comune urbane nereşedinţe de judeţ, n’au 

sumele trebuincioase; cu care să plătească pe licenţiaţii în Teo
logie. In Ostrov este un preot licenţiat şi comuna n’are cu ce’l , 
plăti. De asemenea şi în alte oraşe: Mangalia, Zimnicea, Găeşti şi 
altele, acelaşi lucru se petrece.

Trimiteţi un om pregătit cu studii universitare, înconjurat de 
familie, îi impui o anumită activitate bisericească şi extrabisericească, 
cercuri culturale şi câte şi mai câte, şi nu'l poţi plăti nici măcar 
atât cât prevede legea!

înainte de a filosofâ, omul trebue să trăiască!
In cât, în petiţiunea aceea a licenţiaţilor în Teologie, alcătuită 

într’un stil cam ireverenţios faţă de Sf. Sinod, ei au, în bună 
parte dreptate.

De aceea, întrebarea ce o pun este, ce ne facem acum, faţă de 
această mare lipsă de preoţi? Pe cine trimitem în Cadrilater?

Ne trebuesc acolo preoţi cari să ştie limba bulgară; acolo trebue 
sâ fie inimă curată de român, om prudent, cu experienţă, care să 
ştie cum să procedeze. Cu băieţaşi, tineri cari abia au eşit de sub 
cheia pedagogului dela seminar, cărora de abia' le dai drumul în 
societare, nu poţi face nimic. Trebuesc acolo oameni cu adâncă 
chibzuinţă.

Dacă s ar fi admis propunerea mea,—să mă ierte d-nul Ministru— 
de a se alipi Cadrilaterul Ia Eparhia Dunărei de Jos, aş fi trimis 
acolo preoţi buni, deşi numai cu 4 clase, care ştiu perfect limba 
bulgară, adică români cari ştiu bulgăreşte, iar nu bulgari cari să 
ştie româneşte.

De aceea socotesc, că propunerea I. P. S. Mitropolit al Moldovei 
este admirabilă din punct de vedere al viitorului, care trebue să 
ne preocupe pe toţi, dar şi propunerea P. S. Episcop al Romanului 
are o parte bună, că răspunde unei nevoi mai urgente.

Insă punctul principal asupra căruia trebue să medităm serios, 
este Cadrilaterul. Pe cine trimitem acolo? Dacă se va da licenţia
ţilor în Teologie 400 lei lunar, .aveţi să vedeţi atunci, cât de mulţi 
se vor duce în Cadrilater.

Ştiţi bine că astăzi abia mai găsim protopopi! Este posibil ca 
un protopop căruia îi este impus să facă zece inspecţiuni, căci 
altfel-Ministerul nu’i dă salariul, să tr iască cu 200 lei lunar?!
Este cu putinţă ca revizorul Bisericesc şi protopopul, care trebuesc 
să aibă trăsuri, ca să nu se ducă la împricinaţi să ceară plată 
pentru trăsură, este cu putinţă ca un asemenea slujbaş, să facă
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inspecţiuni, să ţină Cancelarie, să facă toate serviciile aproape 
gratuit ?

Dar revizorul eclesiastic care trebue să facă pe procuror în Con- 
sistoriul Eparhial, trebue să facă inspecţiuni protopopilor, are mai 
mult ca 150 de lei lunar?! Mai este posibilă această stare de lucruri?

Protopopii n’au cancelarii şi sunt nevoiţi, ca, prin bunăvoinţa 
d-lui Prefect, să se instaleze intr’o mansardă a localului prefecturei 
şi să se folosească de dactilografii prefecturei. Şi aceasta numai 
dacă d-nul prefect binevoeşte, căci fiecare prefect are vederile lui.

In cât trebue să ne gândim şi la o reşedinţă pentru protopopi, 
unde să’şi aibă cancelaria.

Sunt atâtea şi atâtea de făcut.
Cu cât este plătit sub-protoieru!! Cu cincizeci de lei lunar!
întreb: care din licenţiaţii celorlalte facultăţi ale noastre, ocupă 

vre-o funcţiune aşâ de prost plătită?!
Iată adevărata cauză câ teologii nu mai vin la preoţie.
Elementele bune se duc în armată, în carieri didactice, în biu- 

rocraţie şi ori unde au perspective de înaintare.
Cunosc şi greutăţile guvernului: suntem prea m ulţi!
Suntem mulţi, dar trebue să’i cultivăm şi pe aceştia mulţi, cari 

.fac atâtea sacrificii pentru folosul Statului şi neamului nostru.
Să nu se uite niciodată aceste două coloane de granit, pe care 

se reazimă Statul şi care trebuesc să stea neclintite: biserica şi 
armata. Una apără viaţa, averea şi onoarea cetăţenilor, cealaltă îi 
păţeşte sufletul şt mângâie inima.

Aceste două instituţii au rădăcini adânci în sufletul Românilor.
Când se aprindeau focuri pe dealuri şi se trăgeau clopotele la 

biserici, lăsau Românii noştri tot ce le erâ mai scump şi se duceau 
sâ’şi apere ţara. Cum au făcut şi acum, de a rămas uimită o lume.

Dar tot aşâ a învăţat el din moşi-strămoşi şi altceva, adică: să 
trăiască şi să moară creştineşte!

Nu este pentru el o nelegiuire mai mare decât să trăiască ne
botezat „ca păgânii" şi să’şi îngroape morţii neslujiţi, „ca pe câini“ 
cum zice el —  ţăranul.

Şi de aceea să nu ne rnirăm, că fără învăţător pot să steâ ori 
cât, fără preot nu ! Faceţi şi din învăţător un al doilea preot, şi 
veţi fi făcut o operă mare!

De aceea trebue să ne îngrijească fojirte mult lipsa de preoţi.
Şi nu putem aveâ preoţi, până ce nu’i vom plăti cum se cuvine.
Diaconul dela Tulcea nici acum nu’i plătit!
In Tulcea este o catedrală monumentală şi nici un teolog nu 

vreâ să vină acolo! Şi acel pe care îl am, pleacă! De aceea m ’am 
rugat de cei în drept, ca să’l pună şi spplinitor la catedra de re
ligie, ca să poată trăi în acel oraş izolat lama.

Ca să mai pot să ţin pe preoţi, am curăţat cancelariile de civili 
şi i-am înlocuit cu preoţi, ca să le pot da câte cevâ în plus.

Se poate ca în oraşul Galaţi, unde chiriile sunt scumpe, traiul 
în genere scump, să trăiască un diacon cu 126 lei pe lună?
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Eu ţin, cu această ocaziune, să mulţumesc d-lui Ministru al 
Cultelor că m’a ajutat şi s’a gândit să recompenseze pe aceşti 
preoţi dându-le câte o medalie ca răsplată pentru osteneala lor.

De aceea zic: partea principală este sporirea numai decât a sa
lariilor, în noul budget, potrivit gradului de sţudiu.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Acest punct e cuprins in propunere.
P. S. Episcop al Dunărei de jos. Pentru ca sâ ajungem repede 

la o soluţie practică, aş fi de părere să punem !a vot mai întâi 
propunerea P. S. Episcop al Romanului, căci nu mai ne este de 
îngăduit să amânăm rezolvarea acestei chestiuni.

D -nul C. Dissescu, Ministrul Cultelor: Propunerea I. P. S. Mi
tropolit al Moldovei rezolvă totul.

I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Cred că este bine să 
pun la vot propunerea P. S. Episcop al Romanului, şi în urmă să 
luăm în consideraţiune propunerea I. P. S. Mitropolit al Moldovei.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Punându-se la vot propunerea 
ce am făcut şi admiţându-se, se rezolvă, cred, şi chestiunea cealaltă.

D-nul C. Dissescu, Ministrul Cultelor. înalt Prea Sfinţite Preşe
dinte, este foarte meritoriu pentru P. S. Episcop al Romanului, că 
a adus în discuţiunea Sf. Sinod această chestiune, care şi-a găsit 
o soluţie şi s'a lămurit

In sine, .această propunere, de a se hirotoni preoţi, acei cari au 
numai 4 alase de seminar, n’ar însemnă, cum ziceâ, P. S. Arhiereu 
Antim Botoşeneanu, o batjocorire a bisericei.

Aceasta, desigur, este o figură ce de multe ori întrebuinţam, un 
argument dus peste puterile lui, întrebuinţat numai pentru a servi 
o teză. Sunt sigur, că aceasta aţi înţeles, probă că altădată...

P. S. Arhiereu Antim Botoşeneanu: Am zis pentru timpul de acum.
D -nul Ministru al Cultelor. Ce înţelegeâ acum P. S. Episcop 

al Romanului să facă prin această propunere? Să găsească personal 
bisericesc şi a declarat, că îl mulţumeşte propunerea I. P. S. Mi
tropolit al Moldovei, întru cât, după datele statistice, s'ar puteâ 
satisface nevoile bisericii.

Atunci, să luăm deocamdată această măsură.
De ce să punem la vot o propunere care este mai specială, iar 

nu aceea a I. P. S". Mitropolit al Moldovei, care are Un caracter 
mai general.

S'ar puteâ ca părerea specială să nu întrunească voturi şi n’aşi 
dori sâ ajungem la o respingere, pe când în realitate părerea sa 
în principiu a triumfat.

Să votăm prin urmare această propunere şi mai târziu, dacă va 
fi' nevoe, vom luâ şi alte măsuri.

Am luat în acelaşi timp act de dorinţa P. S. Episcop al Dunărei 
de Jos, că ar trebui ca lefurile preoţilor să fie mărite, dar ştiţi că 
am încercat şi de rândul trecut la alcătuirea budgetelor şi n'am 
putut să izbutesc.
_ — Se pune la vot propunerea I. P. S. Mitropolit al Moldovei 

Ş* se admite.
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— D-nul Ministru părăseşte sala de şedinţe.
Şedinţa se suspendă.
La redeschidere:
I. P. S. M itropolit Primat, preşedinte. Şedinţa este redeschisă. 

P. S. Arhiereu Valerian Râmniceaiju are cuvântul spre a ceti un 
raport.

P. S. Arhiereu Valerian Râmniceanu citeşte următorul raport 
privitor la cererea d-lui D-r. Dinulescu S t de a se publică şi ar
ticolele d-sale în revistă:

Inall Prea Sfinţite Stăpâne,

La această comisiune s’a recomandat spre cercetare petiţiunea 
d-lui D-r. în Teologie şi Filosofie Ştefan Dinulescu care este şi 
licenţiat în Drept.

Petiţionarul arată, că fiind ales şi recomandat de Sf. Sinod ca. 
membru în comitetul redactor al revistei «Biserica Orthodoxă Ro
mână», a fost apoi numit de Onor. Minister de Culte în această 
îndatorire. Drept care cere a se publică în revistă şi producţiile 
sale literare şi religioase, — spre a fi cunoscute ca şi a celorlalţi 
membri, cari beneficiază singuri de salariile date pentru revistă.

Comisiunea găseşte că cererea este dreaptă şi poate fi admisi
bilă, întru cât se cere un lucru legal, ca fiind redactor, cum se- 
arată prin numirea sa, este bine şi drept să se facă loc în revistă 
şi lucrărilor sale.

Sf. Sinod în şedinţa din 26 Mai 1906 şi 12 Mai 1912, a ales şi 
mărginit No. membrilor comitetului redactor până la zece. Din a- 
cest No. unul a demisionat şi altul a decedat; va să zică: d-nul 
Dinulescu se află în oarecare largeţă, în toate privirile, —  dar Sf. 
Sinod are la dispoziţie numai partea morală, adică a alegerei în 
comitet persoane capabile şi competente, cari să facă onoare ace
stei înalte instituţiuni şi servicii bune Bisericii.

Şi dacă d-nul petiţionar are vre-o nemulţumire, comisiunea este 
de opinie .a se recomandă comitetului redecto'r, de a primi şi in
sera în revistă şi articolele sale; iar în cât priveşte pentru salar, 
a se mijloci la Onor. Minister, care poate împăca pe toţi, având 
la dispoziţie budgetul revistei şi la neajuns— legea cumulului, care 
mărgineşte pe un ftincţionar a aveâ- prea multe funcţiuni salariate 
în dauna altora cari n’au nici una. cum e d. Dinulescu.

Revista Sf. Sinod nu mai este o afacere particulară ca în trecut, 
fiind ea luată de Minister, şi funcţionarii ei plăiiţi de Stat. Statul 
trebue să fie ca un părinte nepărtinitor pentru toţi fiii săi, şi prin 
urmare d-nul Ministru poate aduce pace şi mulţumire între toţi 
cari lucrează în interesul public.

Comisiunea făcând aprecierile propuse, are un deziderat care ar 
fi folositor prestigiului bisericei şi revistei, adică d-nul Ministru să 
adopte ca regulă generală, a nu numi pe nimeni în comitetul re
dactor al Bisericei Orthodoxe Române, până nu se va hirotoni cu 
harul .preoţiei.



Acestea cu respect se supun aprecierei Sf. Sinod, spre a decide 

cele ce va găsi drept şi de cuviinţă.

Raportor: f  Arhiereul Valerian Râmniceanu, f  A rh iereul 
Evghenie Piteşteanu.

P. S. Nifon, Episcopul Dunărei de Jos. înalt Prea Sfinţite Stă
pâne, împărtăşesc din toată inima concluziile raportului, care sunt 

foarte bune.
P. S. Arhiereu Valerian Râmniceanu vechiu membru al Sf. Si

nod şi muncitor destoinic, ştie bine să aprofundeze chestiunile.
In legătură cu chestiunea ridicată acum, ca membru modest al 

Sf. Sinod, vă mărturisesc, că sunt mâhnit în sufletul meu, că la 
această revistă sunt numai mireni. La o revistă care poartă titlul 
de revistă a Sf. Sinod, trebue neapărat să fie cel puţin un membru 
al Sf. Sinod.

1. P. S. Mitropolit Primai, preşedinte. De o jumătate de an am 
recomandat unul şi nu mi-a venit nici confirmarea nici respingerea.

P. S. Episcop al Dunărei de Jos. De aceea eu rog pe I. P. S. 
Mitropolit Primat sâ nu înceteze de a recomandă numâi din mem
brii Sf. Sinod. Vă rog să credeţi, câ dacă nu se admite aceasta, 
stăruesc să înceteze această revistă, care nu este a Sf. Sinod* dacă 
el n’are acolo nici un reprezentant.

Şi împărtăşesc din toată inima părerea P. S. Raportor, ca şi toţi 
ceilalţi membri, dacă voesc să mănânce din mierea şi laptele ace
stei instituţiuni, sâ vină să îmbrace această rasa!

Împărtăşesc din toată inima de asemenea şi ideia de a se aplicâ 
legea cumulului, ca nu unii să aibă prea mult, iar alţii nimic.

Şi eu am fost profesor definitiv şi am avut o situaţie'splendidă, 
pe care nu o mai am astăzi şi am lăsat tot, numai ca să-mi fac 
datoria de păstor, căci pe piatra bisericei am crescut şi acestei 
instituţii trebue să’i închin munca şi restul zilelor mele.

De aceea eu aşi rugâ ca votându-se concluziile raportului, I. P. 
S. Mitropolit Primat să binevoiască, dacâ găseşte de cuviinţă, să 
repete necontenit, din partea biuroului, cererea, ca cel puţin un 
membru din St. Sinod, votat de el, ca Arhiereu, sâ fie la această 
revistă, altfel revista să înceteze.

P. S. Episcop al Argeşului. Eu zic: majoritatea!
1. P. 5. Mitropolit al M oldovei: Eu zic toţi.
1. P. S. M itropolit Primat, preşedinte. P.P. S.S. Membri, animat 

de aceste idei, pe care le discutăm, eu am fost în contra trecerei 
revistei Sf. Sinod în alte mâini, căci am ştiut că, întocmai ca şi 
Tipografia se va abate dela scopurile ei şi nu va mai fi a noastră.

După demisia P. S. Calistrat, am recomandat pe P. S. Teofil, 
pentru care am văzut că sunt toţi membrii Sf. Sinod.

A trecut o lună, două, trei; am întrebat atunci cum se face că 
această revistă, care poartă numele de revista Sf. Sinod, să se 
conducă numai de mireni? Şi Casa Bisericii nu mi-a răspuns ni
mic. Am cerut să se numească un membru al Sf. Sinod în locul
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vacant şi nu am primit nici un răspuns, aceea ce m’a impresionat 
rău, când ştiam ca la Casa Bisericii avem ca administrator pe în
suşi un membru al Sf. Sinod, dela carele eram în drept a aşteptâ 
mai bune servicii pentru biserică, iar nu o indiferenţă neexplicabilă.

Este nevoe ca cel puţin preşedintele revistei noastre, să fie un 
membru al Sf. Sinod, şi ar fi de preferat ca chiar toţi membrii 
dela această revistă să fie îmbrăcaţi în rasă bisericească.

Până la acea dată, voi repetâ cererea şi voi aşteptâ rezultatul 
asupra căruia nu’mi pot face iluziuni prea mari..

—  Se pun la vot concluziile raportului şi se primesc.
P. S. A rhiereu  Evghekie Piteşteanu raportor citeşte următorul 

raport privitor la doleanţele cântăreţilor:

în a lt P rea  Sfinţite Stăpâne,
La comisiunea de muzică bisericească s'a primit dezideratele 

cântăreţilor'bisericeşti formulate în congresul ce aceştia l-au ţinut 
anul trecut în Iaşi în zilele de 21— 23 August.

Aceste deziderate se cuprind în următoarele încheieri: .
a ) Să se introducă în programul şcoalelor de cântăreţi compta- 

bilitatea simplă şi practica unei meserii.
b) Să se reglementeze conferinţele cântăreţilor pe judeţe, odată 

pe an.
c ) Să se rezolve fără întârziere chestia salariilor cântăreţilor.
d) Să se statornicească gradaţiunea din zece în zece ani pentru 

salariile cântăreţilor.
e ) Să fie reduşi anii de pensie pentru cântăreţi la 60.
f )  Şi să se aplice art. 3 2 5  din legea clerului cu privire la cân

tăreţi, la venitul ce li se cuvine din Biserică.
Comisiunea luând în cercetare aceste deziderate, are onoarea a 

supune la cunoştinţa" Sf. Sinod cele ce urmează.
1. Cu privire la introducerea în programul şcoalelor de cântă

reţi a studiului contabilităţei, este de părere câ aceasta nu s’ar 
puteâ face decât cu modificarea regulamentului votat de S f  Sinod, 
sancţionat şi publicat în Monitorul Oficial, iar pentru practicarea 
unei meserii pe lângă şcoalele de cântăreţi, aceasta este prevăzută 
în actualul regulament. Se poate însă ca după dispoziţiunea P.P.
S.S. Chiriarhi, practicarea unei meserii la şcoalele de cântăreţi să 
se facă potrivit locului şi împrejurărilor.

2 . Regulamentarea conferinţelor ţinute pe judeţ odată pe an, din 
partea cântăreţilor s’ar puteâ face cu binecuvântarea şi suprave
gherea fiecărui Prea Sfinţit Cbiriarh într’o lună şi zilele hotărite 
din care ar reeşi o mai de aproape cunoaştere a cântăreţilor din 
fiecare Eparhie şi din consfătuirea cărora n’ar puteâ rezulta decât 
folos pentru dânşii, în ceeace priveşte profesiunea lor.

3 . Pentru rezolvarea chestiunei salariului cântăreţilor, cu adevărat 
se simte o mare nevoe de stăruinţe, întrucât cu leafa ce o au 
acum cântăreţii, atât urbani cât şi rurali, nu’şi pot face faţă chiar 
nevoilor zilnice, fntr’adevăr, în anul 1906, pentru cântăreţii rurali



160

absolvenţi ai şcoalelor s'a fixat 15 lei lunar (patru lei în plus peste 

cei ce i aveau) şi 30 lei lunar pentru seminariştii absolvenţi a patru 

clase înainte de anul 1893; dar până în prezent aceasta nu s’a 

pus în aplicare.
Cât pentru cântăreţii de ocaşe, salariul actual de 50 lei lunar 

este insuficient şi înainte de legea din 1894 cântăreţii urbani erau 
salariaţi cu 180 lei lunar. Deci cererea cântăreţilor de astăzi, n’ar 

fi în scopul unei sporiri de salariu, ci pentru restabilirea unui 

drept din trecut.
Pentru aceste motive comisiunea asupra acestui punct opinează 

a se face stăruitoare mijlocire din partea I. P. S. preşedinte al Sf. 
Sinod către organele competente, spre a îndulci prin un spor de 
salariu poziţiunea materială a tuturor cântăreţilor rurali şi urbani 
din întreaga ţară.

4. Ca un colorar al salariului se prezintă cererea cântăreţilor 
bisericeşti pentru gradaţiunea din 10 în 10 ani şi despre aceasta 
comisiunea iarăşi crede de cuviinţă, ca să se facă amintire la Onor. 
Minister al Cultelor când se va mijloci sporirea de salarii.

5. In ceeace priveşte însă aplicarea art. 325 din lege, cântăreţii 
prin dezideratul lor mărturisesc că nu este îndestul de explicit 
pentru dânşii şi roagă pe Sf. Sinod sâ binevoiască a precizâ, dacă 
se cuvine cântăreţilor a patra parte din liturghii şi din venitul 
dela mir.

Comisiunea având în vedere art. 45 din legea clerului mirean 
şi art. 325 din regulamentul aceleiaşi legi, care sună aşa: „deo
sebit de lefurile fixate prin prezenta lege, preoţii şi diaconii se vor 
„bucură de veniturile epitrahilului, oprit fiind a cere plată mai 
„mare, decât cea fixată prin regulamentul de aplicare a legei“.

Considerând că taxele prevăzute în acest regulament sunt fixate 
pentru ierurghii cum botez, cununii, aghiazmă, parastas, înmor
mântări etc. neamintind ceva despre aşa numitele liturghii cari se 
dau la Sf. Proscomidie preotului, nici despre modestul obol pe 
care’l depun creştinii când preotul îi mirueşte;

Comisiunea crede că acestea sunt prinoase date de către cre
dincioşi preotului pentru pomenirea lor la sf. jertfă şi socoteşte 
că ultimul aliniat al art. 325 din regulamentul pentru punerea în 
aplicare a legei clerului este destul de lămurit, întru cât stabileşte 
ca să se deâ cântăreţilor 1/4 (a patra parte) numai din taxele pre

văzute la ierurghiile citate mai sus.
Cu toate că este bine ştiut cum la unele biserici fără enorii 

preoţii neavând alt mijloc de a mângâiâ pe cântăreţi şi paracliseri, 
dau cu bunăvoinţă 1/4 din ceeace se adună în zilele de sărbători 
Ia leturghii şi miruit. Dar pentru a se îndulci aceşti ajutători ai 
preotului la slujbele bisericeşti, comisiunea este de părere chiar 
după cererea cântăreţilor şi paracliserilor, să se institue o cutie la 
Iconostas cu inscripţiunea: „pentru  cân tă reţi" în care creştinii ar 
puteâ aruncă din bunăvoinţă ceeace ar voi să deâ cântăreţilor şi 
paracliserilor drept mulţumire şi încurajare..
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Acestea cu profund respect comişiunea le supune Sf. S inod, 

prin subscrisul raportor, spre deliberare.

Raportor, f  Arhiereul Evghenie Piteşteanu

, .  . .. | f  Nifon Episcopul Dunărei de Jos
em ru | y. j) i0nisie Episcopul Buzăului

P. S. Arhiereu Antim Botoşeneanu: înalt Prea Sfinţite Stăpâne, 

sunt oarecum obligat să iau cuvântul în această chestiune, căci 
precum se ştie, am fost însărcinat de 1. P. S. Mitropolit al Mol
dovei să prezidez congresul acestor cântăreţi.

Cererile lor sunt foarte drepte. Câ nu s’au realizat, nu suntem 

noi de vină, ci aceia cari au chiseaua cu bani.
Eu vreau însă să mă refer numai la un punct, anume la ce

rerea cântăreţilor de a Ii se da a patra parte din tot ceeace vine în 

biserică.
Au tot dreptul să ceară lucrul acesta.
Şi o spun şi din experienţă, că preoţii trebue să dea cântăre

ţilor a patra parte din tot ce vine în biserică, ca venit al Epitra-
hilului, căci niciun serviciu bisericesc în biserică nu ’l face preotul 

fără cântăreţ
Chiar paraclisul dacă l-ar face. trebue să fie de faţă şi cântăreţii 

şi paracliserul, in cât se cade să li se deâ şi lor a patra parte.
Din ceeace dâ creştinul la liturghie este iarăşi drept să se deâ a 

patra parte; din ceeace dă credinciosul la mir de asemenea, fiindcă 
au luat parte la tot serviciul din biserică.

Cu totul altfel stă chestiunea pentru serviciile care se fac de 
preot numai în enorie, cum e spovedania ş. a. atunci preotul nu  

este obligat să mai deâ.
In cât eu susţin, câ este bine să se deâ cântăreţilor a patra

parte din tot ce vine în biserică.
In ceeace priveşte înfiinţarea în biserică a unei cutii pentru cân

tăreţi, aceasta ar însemnă să se reînfiinţeze vechile discuri, cu care 
cântăreţii umblau din credincios în credincios, ca să li se dea cevâ. 
Cel puţin în Oltenia şi în Moldova ştiu că s’au desfiinţat.

In cât sunt de părere, că ar fi bine să li se deâ a patra parte, 
din tot ceeace vine in Biserică.

P. S. Arhiereu Evghenie Piteşteanu. I. P. S. Stăpâne, Prea S fin 
ţitul Arhiereu Antim Botoşeneanu nu este în cunoştinţa chestiunei 
ce se discută.

Regulamentul, la art. 325, prevede taxa anume de 2 lei, 1 leu
0,50 bani pentru preot asistat de dascăl şi paracliscr la servicii 
afară din Biserică la cununii, botezuri etc.

Nu prevede însă a patra parte din veniturile cari constituesc 
ofrandele, dreptul pur al epitrahilului* Aşâ zisa Liturghie, care se 
dă la Proscom die, pentru pomenire. Nu prevede nici a patra parte 
din venitul dela miruit, care revine direct preotului.

7
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Dacă Sf. Sinod însă hotărăşte să se deâ şi a patra parte din 
aceste venituri, comisiunea nu are nimic de zis. Comisiunea s'a 

mărginit la prevederile regulamentului, art. 326 al. 1, unde se 

spune că numai a patra parte din veniturile ierurghiilor sunt da

torite cântăreţilor şi paracliserilor. 0
Sunt multe Biserici principale, ca Doamna Bălaşa, Creţulescu, 

Sf. Spiridon, unde cântăreţii nu se pot bucurâ de aceste mici ve

nituri, căci nu se săvârşesc acolo botezuri, etc. Dar preoţii pentru 
a îndulci pe aceşti ajutători ai lor, din bună voinţă, cu duhovni
ceasca îngăduială dau din dreptul lor a patra parte.

/. P . S. M itropolit P rim at , preşedinte. Nu dau totdeauna după 
cât am aflat.

P . S. A rh iereu  Evghenie Piteşteanu. Nu depinde decât de P.P.
S.S. Chiriarhi să pună regulamentul în aplicare.

Cât priveşte înfiinţarea cutiei, comisiunea având în vedere că 
înşişi cântăreţii şi paracliserii în desideratele lor au cerut să se 
aşeze la iconostas, noi găsind aceasta cu cale, am introdus-o în 
raport, spre aprobare.

P . S. A rh iereu  A ntim  Botoşeneanu. înalt Prea Sfinţite Stăpâne, 
ştiu foarte bine, că aşâ se practică în biserică, că preotul dă cân- 

v  tăreţilor din tot ceeace vine în biserică.

Din miruit se dă atunci când se serveşte serviciul liturgic.
Este foarte drept şi se practică de mult acest lucru, ca din ser

viciul liturgic şi dela miruit să se deâ a patra parte cântăreţilor 
şi paracliserilor. Aşâ am practicat şi eu ca preot paroh.

Chiar din sărindare dam a patra parte căci este drept.
P. S. A rh iereu  Evghenie Piteşteanie. Regulamentul nu prevede. 

P. S. A rh iereu  A ntim  Botoşeneanu. Regulamentul acesta este 
iacut tot de civili.

P . S. A rh iereu  Evghenie P iteşteanu: Cu care civili voiţi să vă 
războiţi ?

Aceasta priveşte guvernul!

P. S. E p iscop  a l  D u n ă rei d e Jos. înalt Prea Sfinţite Stăpâne, 
toţi au recunoscut şi au spus şi aci şi în Senatul ţărei că perso
nalul bisericesc şi în special cântăreţii sunt foarte rău plătiţi.

Merită deci, într’adevăr să li şe amelioreze soarta, pentrucă 

avem să ajungem să nu mai avem cine cântâ în biserică, pentru 
că perspectiva funefiunei de cântăreţ nu o doreşte nimeni, afară 

de cei cari ocupă un asemenea post. Şi de aceea trebue să căutăm 
ca măcar pe accştia să’i putem ţine.

Ei nu pot trăi numai cu ceeace li se dă de către biserică şi au 
şi alte ocupaţiuni. Eu cunosc parte din ei, cari, ca să se poată
întreţine, împart citaţii de pe la Tribunal în oraş.

Eu, ca membru în comisiunea pentru cântări, sunt de perfect
acord cu concluziile raportului, luate în limitele legei existente,
peste care nu putem trece.

Şi noi dorim ca preotul să le deâ până şi din sărindare, dar 
atunci se saţ>ă o prăpastie între preoţi şi cântăreţi.
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Preotul va fi vecinic.spionat cât a luat dela liturghie, cât a luat 

dela sărindar şi vecinic vor fi certuri, care nu sunt spre binele 
Bisericii.

Dacă ar fi o înţelegere de bună voie, fireşte că nu zic că ar fi rău.

De asemenea mă unesc cu părerea de a se pune o cutie, căci 
se mai îndulceşte situaţia acestor nenorociţi.

Vin în biserică cu atâtea chete, pentru diferite societăţi; de ce 
nu s’ar pune o cutie şi „pentru cântăreţi?" Cine va binevoi va 

da, în cât nu se turbură nici serviciul bisericesc
De aceea eu aprob concluziunile raportului, căci sunt făcute pe 

temei legal şi sunt pentru admiterea unei cutii, căci dacă se pun 
cutii pentru alte scopuri, de ce nu s’ar pune una şi pentru aceşti 
necăjiţi slujbaşi ai Bisericii, fâră cari preoţii nu pot sluji în biserică.

I . P . S. M itropolit P rim a t, preşed in te. Prea Sfinţiţi Părinţi, che
stiunea cântăreţilor bisericeşti mă preocupă pe mine de multă vreme.

Am făcut pentru aceştia o şcoală specială în Huşi, pe care am 
repetat-o şi aici la Sf. Mitropolie, în care şcoală, pe lângă întreg 
cursul cântărilor orientale dimpreună cu cele corale posibile, le-am 
mai adaos şi alte câteva obiecte auxiliare ori necesare în viaţă, şi 
astfel dobândeau şi alte noţiuni şi învăţau şi câte o meserie. A- 
ceast i am făcut-o în scopul, ca cântăreţii bisericeşti să fie elemente 
mai culte ale Statului alăturea cu preotul şi învăţătorul şi să poată 
exercita şi câte o meserie, ca sâ mai câştige ceva în localitatea lor.

M ’am îngrijit totdeauna de soarta lor găsind-o prea sărăcăcioasă.
Acum câţiva ani, când erâ Ministru al Cultelor d. Vlădescu am 

căutat să’l înduplec să ridice salariul acestor cântăreţi măcar la 

20 lei lunar
Şi atunci d. Ministru Vlădescu calculând, mi-a arătat că sunt 

peste 6000 cântăreţi în ţară şi dacă Ii s’ar da numai câte un  leu 
în plus, sunt 6000 ele lei în plus, dacă li s’ar da câte 2 lei, s’ar 
face 12.000 lei în plus chekuială in budgetul Statului. Şi aşâ mai 
departe. Şi m-a întrebat: de unde să luăm suma aceea, care ar 

trece peste 100.000 de franci.
Şi la urma urmelor, după multă discuţie am convenit să se 

adaoge câte δ lei, începând a câte 1 franc pe lună: însă când a 
fost să se pună în practică, schimbându-se guvernul, a rămas 
numai cu acel franc anexat & cei 10 anteriori. Şi de atunci, t e- 
cându-se în lege, âu rămas cântăreţii numai cu 11 franci lunar.

In cât chestiunea aceasta, care trebue să ne intereseze pe toţi, 
este foarte grea, căci nu se poate să rămânem fără cântăreţi în 
Biserică, şi dacă nu avem cu ce s ă i plătim mai omeneşte, n u ’i 
vom aveâ, precum astăzi nu avem pe alocurea preoţi şi diaconi 
trebuitori.

De aceea este bine şi necesar, ca preotul sâ deâ şi el ceva cân
tăreţilor, el neputând oficiâ singur şi are nevoe de ajutorul cân
tăreţului, însă întru cât priveşte veniturile dela liturghii şi sărin

dare, core se dau preotului personal, eu nu sunt de părere să se 
deâ o parte anumită lor. Liturghiile sunt personale ale preotului.
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căci creştinul gândindu-se la clerici zice: am încredere în Duhov
nicul cutare, mă duc să mă mărturisesc lui, îmi place cum po
meneşte preotul cutare, mă duc să dau liturghie lui. In cât acest 
fel de venituri fiind personale ale preotului, nu putem obligă pe 
preot să deâ ceva din ele, nefiind însă împiedicat de a da de bună 
voie colegilor săi de serviciu precum este cântăreţul etc.

Afară de aceasta eu nici nu  văd cum s’ar puteâ controlâ preotul.
Cântăreţul îl va pândi necuviincios, va vedea că a luat ceva şi’l 

va întrebă: părinte cât ai luat dela sărindar? Iar preoţi îi va ră
spunde un franc, iar în realitate poate că a luat 10.

Prin urmare nu’l poţi controlâ şi se face şi scandal.
De aceea sunt de părere a se primi concluziile raportului, aşâ 

cum ni s’au prezentat.
—  Se pun la vot concluziile raportului şi se primesc.
P. S. Arhiereu Antim Botoşeneanu citeşte raportul privitor la 

lucrarea d-lui N. DobrescU.
P. $. Episcop Calist al Argeşţilui. înalt Prea Sfinţite Stăpâne, 

ştiu că de mult s’a prezentat spre aprobare Sf. Sinod o Istorie 
Bisericească de către d-nul Dobrescu, că s’au făcut anume corec
tări, de care însă d-1 Dobrescu n’a ţinut seamă, zicând că nu l-a 
lăsat consiliul permanent să le introducă.

Văd însă, că P. S. Raportor zice că de astă .dată d-1 Dobrescu 
a ţinut seama.

1. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Eu ştiu că acest domn 
Dobrescu, profesor la Facultatea de Teologie, a făcut o lucrare a 

. istoriei bisericeşti în mai multe volume. Volumul I a fost aprobat 
acum doi ani, mi se pare.

A venit apoi cu partea Il-a.
Această parte a fost corectată $le P. S. Arhiereu Vartolomei cu 

cerneală roşie, ca sâ se vadă bine, însă ea a fost tipărită fără a 
se introduce modificările făcute.

Acum vine şi ne cere şă aprobăm partea Ill-a.
Şi în particular mi s’a anunţat oarecari ameniţări, că în cazul 

în care nu vom aprobă cartea, ne va chemâ în judecata conten
ciosului pentrucă’i facem pagube. Iar eu ani zis: aceasta este in
diferent, noi trebue să veghem ca lucrările Sf. Sinod să se pe
treacă în regulă.

Acum, dacă noi aprobăm volumul acesta al treilea, aceasta ar 
însemnă că am aprobat şi voi. al II-lea, care s’a tipărit fără în
dreptările făcute de comişiunea Sf. Sinod, prin urmare contra 
voinţei Sf. Sinod.

P. S. Arhiereu Antim Botoşeneanu. D-sa declară că s’a conformat.
1. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Despre aceasta eu nu 

am cunoştinţă, dar sunt de părere, ca‘comişiunea să facă un studiu 
mai amănunţit asupra acestei chestiuni şi să refereze adevărul în 
raportul său.

P. S. Nifon Episcopul Dunărei de J o s : înalt Prea Sfinţite Stă
pâne, ce va fi făcut în trecut d-nul Dobrescu nu.’mi amintesc, în
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cât nu pot să mă pronunţ decât asupra lucrărei ce a fost dată 
in cercetarea comisiunei.

Comisiunea a verificat-o, a cerut să. se facă anume rectificări, 
autorul declară, că le-a făcut, comisiunea le-a verificat şi a con
statat că modificările cerute s’au introdus, în cât nu rămâne decât 
să o aprobăm.

Anul şcolar a început, cartea urmează să fie inprimată de Casa 
Şcoalelor, în cât sunt de părere să se aprobe concluziile raportului 
numai decât.

P, S. Calist .Episcopul Argeşului: Şi atunci, în asemenea caz,
•ce rost mai avem noi sa verificăm asemenea cărţi? Sa se ducă 
la consiliul permanent!

P . S. Arhiereu Evghenie Piteşteanu. Unde este întâmpinarea 
d-lui Dobrescu?

I .  P . Ş. Mitropolit al Moldovei. Cer cuvântul.
1. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Aveţi cuvântul!
1. P . S. Mitropolit al Moldovei. Domnul Dobrescu,'profesor de

istoria bisericească la Facultatea de Teologie din Bucureşti, a fost
invitat de Casa şcoalelor să alcătuiască un manual de Istoria Bi
sericei Române pentru seminarii.

Domnul Dobrescu, în urma însărcinărei ce i s’a dat de către 
Casa Şcoalelor, a făcut lucrarea şi astfel ne-a îmbogăţit literatura 
bisericească.

Am citii acest studiu şi am găsit că e o lucrare bună.
Sunt poaţe unul dintre cei dintâi care împreună cu I. P. S. Mi

tropolit Primat de azi şi alţi colegi cari am ascultat în 1882 primul 
curs de istorie bisericească Română, predat de către unul din cei 
mai mari profesori, la Cernăuţi, Onoratul Eusebiu Popovici la Fa
cultatea de Teologie.

P. S. .Episcop al Argeşului. Dar nu este vorba de istoria bise
ricei Roiftâneci de o istorie generală bisericească.

I . P. S. Mitropolit al Moldovei. In deosebi a fost însărcinat 
pentru istoria bisericei Române.

In orice caz, domnul Dobrescu e bun istoric şi dacă comisiunea 
S f Sinod a avut oarecare dorinţe de exprimat în privinţa chestiu
nilor de doctrină, se poate să aibă dreptate.

Să ştie însă că într’un curs de istorie bisericească nu se stabi
lesc doctrine. 'c i ăe înregistrează numai fapte. Să istoriseşte bu
năoară de diferite erezii, dar nu ea îndrumează doctrina. Aceasta 
este o altă disciplină teologică principală : dogmatica.

Eu njLi *iftă unesc cu părerea ca această lucrare să fie respinsă, 
căci d-nul Dobrescu în interesul operei sale chiar, nu a putut să 
n u  ţină socoteală de cerinţele făcute de Sf. Sinod. Aceasta nu o 
pot admite pentru un profesor de Teologie

Sf. Sinod să primească aceasta lucrare, întru cât în ea nu se 
face decât o verificare istorică.

P. *Ş. Episcop al Argeşului_ Eu, păcatele mele, n ’am sâ discut 
ştiinţa sau neştiinţa d-lui profesor Dobrescu, dar dacă d-sa are
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atâta ştiinţă şi dacă opera d-sale, istoria bisericească— nu are nevoe 
de votul Sf. Sinod, ce caută cu ea aci?

I- P . S. Mitropolit Primat, preşedinte. Aşâ este drept.
F. S. Episcop al Argeşului. Dacă Sf. Sinod priveşte istoria bi

sericească ca o înşirare de fapte, apoi să deâ un vot, ca cărţile de 
istorie bisericească să nu mai vină pe la Sf. Sinod.

De ce mai vin aci atunci?
A venit la Sf. Sinod, comisiunea a cercetat lucrarea şi şi-a făcut 

observaţiunile ei şi eu cred că comisiunea a avut dreptate. Comi
siunea nu ştiâ că pe domnul Dobrescu nu poate să’l verifice ni
meni ! Şi l-a verifi.at, făcând oarecari observaţi uni.

Dacă acele observaţiuni nu'şi aveau raţiunea de a fi, puteâ d-sa 
să scrie în notă: nu'mi iau răspunderea observaţiunilor acestora, 
cari nu sunt ale mele, sunt ale Sf. Sinod.

Să se citească întâmpinarea domnului Dobrescu, în care spune, 
că nu a putut introduce modificările cerute, întru cât a fost oprit 
de consiliul permanent, ca să vedem, mai avem noi dreptul să 
aprobăm sau dezaprobăm cartea d-lui Dobrescu?

Dacă n’avem acest drept, să nu mai pierdem timpul în zadar.
P. S. Arhiereu Antim Boţoşeneanu. Înalt Prea Sfinţite Stăpâne, 

sunt de părere să se amâne discuţiunea «cestui raport, până ce 
va veni Prea Sfinţitul Arhiereu Vartolomei, spre a da lămuriri.

I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Prin urmare chestiunea 
aceasta rămâne în suspensiune.

Orele fiind înaintate, ridic şedinţa şi anunţ pe cea viitoare pentru 
Miercuri 30 Octombrie oră 9 a. m.

— Şedinţa se ridică la orele 12.

Preşedinte, f  K onon M itropo lit P rim a t

Secretar, Nifon Episcop al Dunărei de jos►

Şedinţa dela 3Q Octomvrie 1913.

Şedinţa se deschide la orele 91/* a. m. sub preşedenţia J. P. S_ 
Mitropolit Primat D. D. Konon.

Se citeşte apelul nominal. Prezenţi 14, în concediu 1.
Se citeşte sumarul şedinţei precedente.
P. S. Evghenie Piteşteanu. Cer cuvântul imediat după comunicări.
P. S. Episcop al Dunărei de Jos. Cer cuvântul asupra sumarului.

1. P S. Mitropolit Primat, preşedinte. P. S. Nifon, Episcop al 
Dunărei de Jos are cuvântul asupra sumarului.

P. S. Episcop al Dunărei de Jos. 1. P. S. Stăpâne, ştiu că ,în 
deşbaterile amănunţite ce se vor publică în revista Sf. Sinqd se 
va pune tot ce s’a vorbit şi s’a lucrat în sesiunea Sf. Sinod, ţi
neam însă să fac o mică rectificare, căci s’a fâcut o mică scăpare
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<3e vedere în sumar. Şi anume: am cerut, cu ocazia citirei. unui 
raport, ca la revista Sf. Sinod, care poartă titlul de revistă a Sf. 
Sinod şi se publică şi se distribue în numele Sf. Sinod, să fie cei 
puţin un membru al Şf. Sinod.

' Din comitetul acestei reviste nu face parte niciunul din membri 
Sf. Sinod. A fost P. S. Calistrat, şi-a dat demisia şi a fost înlocuit 
tot cu un laic. Ţin să se noteze această rectificare; nu este vorba 
-aci.de. persoane,, ci de prestigiul Sf. Sinod.

' Dacă. nu vor să primească nici un membru al Sf. Sinod la a- 
•ceastă revistă, atunci să înceteze de a’i da numele de revistă a 
Sf. Sinod.

.l.-P . S. M itropolit P rim it, preşedinte: eu am recomandat pentru 
revistă dintre membrii Sf. Sinod pe P. S. Arhiereu Teofil, am stă
ruit, însă n’am primit nici un răspuns.

Şi eu sunt de părere, că dacă nu le place persoana, să se re
comande un alt membru al Sf. Sinod, însă este neapărat nevoe, 
ca acolo să fie. ca prezident uri membru al Sf. Sinod, altfel n ’are 
niciun sens,, ca revista să poarte numele Sf. Sinod, şi să fie con
dusă numai de persoane laice.

P.JS. A rhiereu .Meletie Constănfeanu. I. P. S. Stăpâne, s’a primit 
la Direcţiunea Tipografiei Cărţilor Bisericeşti o adresă a Cassei 
Bisericii, prin care se arată, că articolele ce se vor dâ la Revista 
Biserica Orthodoxă Română să se plătească cu articolul şi să fie 
făcute de cei. cari sunt clerici hirotoniţi.

—  Se pune la vot s'umarul cu rectificarea cerută, şi se admite.
— Se citesc .următoarele comunicări:

•Adresa Ministerului Cultelor— C. B.—cu care înaintează tablou
rile pe judeţe, cuprinzând parohiile vacante şi bisericile filiale fără 
preoţi, din ţară, cum şi un tablou de numărul elevilor din clasele 
VII Vili dela seminarii. Se trimite la comişiunea de petiţiuni.

Idem a aceluiaş Minister prin care comunică, că proprietatea 
terenului din Ierusalim este legal trecută Casei Bisericii, în virtu
tea art 102 alin. 2 din regulamentul Casei Bisericii, care prevede 
ca legatele şi donaţiunile făcute unei instituţiuni religioase inexisr 
tente, se acceptă de Cassa Bisericii. Se ia act.

;P.~S. Arhiereu Calistrat Bârlădeanu, dărueşte pentru biblioteca 
Sf. Sinod un număr de cărţi legate şi în broşuri, arătând că mai 
târziu va da un catalog de numele autorilor şi numărul volumelor.

' Se1 ia act cu mulţămire.
Protoiereul jud. Teleorman raportează că în acel judeţ sunt 13 

parohii vacante de preoţi şi 18 sate care au biserici şi n’au preoţi.

Idem al jud. Muscel raportează că în acel judeţ se află 2 pa
rohii vacante’ şi 26 biserici filiale fără preoţi.

idem al jud. Vlaşca raportează că în acel judeţ se află 28 că
tune cu biserici fără preoţi.

Idem al jud. Ialomiţa raportează câ în accl judeţ se află 30 sate 
cu  biserici fără preoţi şi 9 parohii vacante.
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— Se trimit la comisiunea de petiţiuni, spre a se avea în ve
dere la facerea tabloului.

Suplica preotului I. Brătescu, din corn. Ulieşti jud. Dâmboviţa, 
căruia i s’a ridicat caterisirea de către Sf. Sinod în anul trecut, 
prin care roagă a i se lămuri situaţia, spre a i se da voe să ser
vească Sf. Liturghie şi Sf. Taine, exprimându-şi dorinţa de a fi 
trimis ca preot în Cadrilater.

Suplicile a treisprezece seminarişti de gradul l-iu, prin care roagă 
a li se da drept la hirotonie pentru bisericile rurale vacante de 
preoţi;

Se trimit la comisiunea de petiţiuni.
1. P. S. Mitropolii Primat, preşedinte. In şedinţa de ieri am 

vorbit de comisiunea însărcinată cu ridicarea bisericii romane din 
Ierusalim şi v’am întrebat: pot să eliberez eu cerutele condici de 
milostenie fără să fi prezentat socotelile dela celelalte, sau nu ?

Voci. Să se dea.
I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Atunci voi da.
In al doilea loc, am vorbit despre complectarea comisiunei cu 

membri mai activi şi iarăşi nu v'aţi pronunţat. Am putere eu să 
numesc acolo membri, cari să activeze lucrarea, căci merge cam 
greu?

I . P. S. Mitropolit al Moldovei. Nimeni altul n’ar fi în măsură 
să cunoască şi nevoile şi gândul nostru al tuturor.

Fiind vorba de o biserică care se lucrează cu blagoslovenia Sf. 
Sinod, socot că e bine, ca I. P. S. Voastră,1 când veţi fi sesizaţi 
pentru complectarea locurilor acestea vacante, să binevoiţi a fi de 
acord şi cu toţi ceilalţi membri ai Sf. Sinod, căci socotesc că este 
bine să fim consultaţi.

1. P. S. M itropolit Primat, preşedinte. Condicele pot fi prezen
tate -la orice Chiriarhie.

P. S. Arhiereu Evghenie Piteşteanu, raportorul comisiunej pen
tru revizuirea textului Bibliei, citeşte următorul raport privitor la 
lucrarea „M ica Biblie" cu icoane:-

înalt P rea  Sfinţite Stăpâne,

La comisiunea pentru revizuirea şi retipărirea Bibliei, s'a trimis 
în cercetare o suplică înregistrată la No. 266 din 28 Octombrie 
1913, în alăturare cu un imprimat, privitor la cartea întitulată 
*Mica Biblie», dată la iveală anul acesta, de sub tipar, sub îngri
jirea şi osteneala mai multor clerici şi laici teologi din ţară.

In menţionata suplică, sub iscălitura d-lui C. Cernăianu, avocat 
din capitală, se aduc grave învinuiri în ce priveşte erorile şi păr
ţile jignitoare la adresa Sf. Sinod, cerând cu stăruinţă, pentru li
niştea credincioşilor, ca Sf. Sinod să-şi spună cuvântul său asupra 
acestei cărţi, care a apărut fără aprobare şi binecuvântarea Sa, 
aflânau-se în ea mulţime de erori.

Intr adevăr, flecare din membrii Sf. Sinod, încă din sesiunea 
trecută, a primit câte un exemplar din lucrarea întitulată *M ica
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B i b l i e  cu icoane» «la îndemâna tuturor creştinilor», alcătuită de 
P . S . E p i s c o p  al H uşilor, Λ i c o d im , în colaborare cu A r h i n t .  I .  
S c r i b a n  directorul Seminarului Central şi I c o n .  P .  S a v i n  directorul 
Seminarului Veni'amin din Iaşi şi tipărită de o asociaţiune biblică 
din care mai fac parte şi al{i clerici şi teologi laici.

In acea sesiune, timpul n’a permis ca vre-unul din P.P. S.S. 
Membri ai Sfântului Sinod să cerceteze mai de aproape lucrarea 
pe care autorii nu îngrijiseră mai din vreme să «ceară binecuvân
tarea, examinarea şi aprobarea Sf. Sinod, pe care se cuveneâ s’o 
tipărească pe poarta cărţei „Micei Biblii", atât pentru o încredere 
mai mare a cetitorilor, cât şi pentru consideraţiunea care se da- 
toreşte Sfântului Sinod, mai ales din partea unor clerici, începând 
cu noi înşine. In timpul verei însă, nu numai noi (Comisiunea), 
dar fiecare dintre P.P. S.S. Membri ai Slântului Sinod, au avut 
prilejul să cunoască în amănunţimi, prin cercetare critică, amintita 
lucrare · A l i c a  B i b l i e  cu icoane».

Comisiunea Biblică a Sf. Sinod, luând acum din nou în cerce
tare cartea de care ne este vorba, vede cu nedumerire, cu sur
prindere şi cu durere, cum încă dela început, din cuprinsul pre
feţei acestei cărţi, se spun lucruri care nu corespund adevărului, 
atingând deadreptul autoritatea şi demnitatea Sf. Sinod. Mergând 
mai departe, s’a întâlnit în cuprinsul lucrărei, erori care nu pot fi 
trecute cu vederea, întru cât sunt contrarii textului Sf. Scripturi 
şi cuprind învăţături greşite, condamnate de Biserică.

împrejurările în care suntem ţinuţi, ca membri ai Comisiunei 
Biblice a Sf. Sinod, să ne ocupăm de această carte, răspândită de 
altfel în toată ţara, sunt cu atât mai delicate, cu cât chiar în pu
blic, a început a se comentă cu mare aprindere faptul acesta. Ba 
chiar presa, prin foaia anexată ia suplica domnului C e r n ă i a m i , a 
început să facă sgomot defavorabil prestigiului Sf. Sinod şi faptul 
se discută cu mirare, trăgându-se tot felul de concluziuni, de care 
nu se poate a nu ţine seamă.

Acestea zise în preliminariu, sâ facem acum o amănunţită exa
minare şi dare de seamă asupra cărţei.

Observaţiuni asupra cărţei intitulată « M ica Biblie cu ic o a n e».

I.

De curând a apărut această carte „la îndemâna tutu’or creşti
nilor", tipărită în Bucureşti, Tipog. Gutemberg, Str. Doamnei No. 
20, anul 1913.

Pe a doua poartă a acestei cărţi, se află următoarele : „Mica 
Biblie" etc. „alcătuire de N icodim  Episcopul H u şilor , Arhim. 1. 
Scriban directorul Seminarului Central, Economul Pavel Savin, 
directorul Seminarului Veniamin. Textul după ediţiunile româneşti 
şi ruseşti ale Bibliei, iar împărţirea şi icoanele după Destunis, Dore, 
Ecker, Schnor, Crampon, Roggenbauch, Fleischmann. T ipărită de
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Asociaţiunea Biblică compusă din: Nicodim Episcopul Huşilor, 
Arhim. luliu Scriban, Econ. Pavel Savin, Dr. D. Boroianu, Ecoh.
1. Grigoriu, d-nul Gabriel Pârvu, Econ. C . Nazarie, Ec. I. Gotcu,. 
Protos. F. Balamaci, Econ. Ludovic Cosma, d-nul I. Mihăilescu“.

Asupra porţei l-a şi a Il-a e de notat: 1) Titlul cărţei *M ica  
Biblie» 2) «cu icoane», 3) alcătuitorii, 4) textele şi 5) «asocia
ţiunea biblică».

1) Asupra punctului I, observăm că, titlul cărţei nu corespunde 
cu cuprinsul, căci are părţi care nu sunt luate din Biblie ex. Pro- 
rocul Isaia, p. 148, Dărâmarea Ierusalimului şi robia Babilonică 
p. 152; Prorocul Iezechil pag. 154— 155, Daniil şi tovărăşii săi» 
pag. 156., idem toate chestiunile tratate ca istorie sfântă nu ca 
Biblie dela pag. 157— 183. Idem întreg Noul Testament. Deci titlul 
cărţei e nepotrivit. Mai propriu ar fi Istoria Sfântă prescurtată.

2) Asupra punctului al II-lea, observăm că în cartea numită 
„Mica Biblie" nu sunt icoane, ci tablouri şi figuri. Alcătuitorii nu 
fac deosebire între icoane, tablouri şi figuri ? Se pot numi icoane 
figurile dela p. 18, Muntele Ararat; pag. 20, Ruinele turnului Ba
bei; p. 22, ruinele oraşului U r ; pag. 27, Râşniţa la Arabi; pag» 
30, Asin; p. 32, Cămilă; 34, Berbec din Mamvri; 42, Caravană; 
46, Grâu de Egipt şi Lanţ Egiptean; 48, Han în Orient; 55, Mu
mie în sicriul său; 64, Lăcustă; 67, Căruţă Egipteană; 69, Pre
peliţă şi Finic; 82, Rodie; 85, Pustiul Cades; 102, Idolul Dagon; 
115, Harpă, Chitară, Nai, Ţimbale; 118, Catâr; 138, Urs; 141. 
Rechin; 168, Mormântul lui Cirus;.203 Năpârcă; 259, Roşcov, 
etc., etc. ?

3) Asupra punctului al III-lea: »alcătuitor iii» Observăm că orice
merit sau demerit, şi răspunderea tuturor abaterilor cuprinse în 
carte, se va purtă desigur de alcătuitoti. .

4) Asupra punctului al IV-lea, observăm că textul nu corespunde 
cu ediţiile Bibliei româneşti după Septuaginta, ci se aseamănă cu 
cea a Societâţei Britanice, iar cât pentru Icoane, e un neadevăr 
a fi numite astfel figurile ca cele de mai sus cuprinse în carte.

5) Asupra punctului al V-lea, avem de observat că, Asociaţiunea 
Biblică şi-a luat o sarcină prea mare şi cu grea răspundere.

JI.

După porţi, urmează prefaţa «Micei Biblii*, care constă din două 
file, semnată .ostenitorii".

In prefaţă se arată nevoia ce se simţeâ de o astfel de carte. 
„Că ostenitorii aveau de gând să o scoată (Mica Biblie) dela 1907“. 
„Că în toate ţările Sf. Scriptură, a fost cea dintâi unealtă, prin 
„care s’a ţântit spre îndreptarea inimilor. Că răposatul inginer 
„Alimănişteanu a dăruit suma de cinci mii de franci (cui?) pen- 
„truca îndată să se înceapă întreprinderea de a pune în mâinile 
„tuturor cărţile sfinte, pe un preţ cât şe poate de mic. Dar în co
respondenţa sa cu unii din noi (zic ostenitorii) Alimănişteanu
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„declară că preoţii trebue să înceapă lucrul acesta, şi de această 
„părere eram şi noi", (ostenitorii).

Apoi, după ce arată (ostenitorii) că dela 1907 până acum nu 
s'a făcut nimic, cităm textual: „că Sfântul Sinod s'a pus de câtăvâ 
„vreme pe lucrul unei revizuiri întregi a Cărţei Sfinte. Dar până 
„acum obştea creştinească nu ştie de loc până unde au ajuns lu
crările, şi având în vedere (ostenitorii) că aceasta este o lucrare 
„lungă şi grea, putem bănui câ şi de acum înainte, vom mai aveâ 
„de aşteptat (textual din prefaţă).

„Că pe ostenitori i-a prins anul 1907, având fiecare planuri... 
„schimbând unul către altul gândurile noastre, ne-am oprit la 
„planul..... să facem toate chipurile şi să dăm în lumina tiparu
l u i  o Biblie scurtată..... că vremea nu iartă întârzierea şi noi
„datori suntem să tipărim această carte.... rămânând ca mai pe 
„urmă cineva să se îndeletnicească cu tipărirea întregei Sfintei 
S cripturi.

„Şi după ce ne-am chibzuit şi înţeles asupra planului.... ne-am 
„zis,· că e bine să facem cartea bună de întrebuinţat şi în şcoale.... 
„Atunci ^m pus la urmă şi programa studiului religiunei în licee
„şi seminarii..... după care am mai pus şi chestiunile prevăzute în
„program, dar care nu se află în Sf. Scriptură.....  pentru ca nimic
„să nu lipsească, din ceeace trebuie unei cărţi şcolare. Totul apoi
„am căutat să’l presărăm cu numeroase chipuri şi icoane.... ; am
„voit ca din mai multe părţi să venim spre cetitor şi să'l câştigăm 
„din deosebite laturi, către cartea împărăţiei lui Dumnezeu" (Tex
tual din prefaţă).

„Cu aceste gânduri noi (ostenitorii) o trimetem în lume, să’şi 
„facă lucrul ei.... al vi, nu al nostru*...

„Şi fiindcă au lucrat (ostenitorii) şi în vremea ce cartea erâ 
„dată Ia tipar, pentru a nu pierde nici un minut şi a isprăvi cât 
„mai iute, arată şi operele pe care le-au mai folosit... pentru ca 
„tot cel ce a lucrat şi i-a ajutat, să’şi aibă numele şi pinstea lui 
„pomenită". Aci urmează numirile operilor consultate.

Apoi ostenitorii adaogă „că au trebuit să mai caute şi prin alte 
„cărţi care scriu despre vremurile vechi ale neamului evreesc. Dar 
„au socotit de prisos să mai pomenească de ele aci (ca să’şi aibă 
„numele şi cinstea pomenite, vezi mai sus), deoarece nu au vrut 
„să facă 0 carte pentru oamenii învăţaţi, în care să fie arătat 
„totul, ci pentru marea obşte creştinească a Românilor, care nici 
„nu se uită la acestea şi nici nu înţelege ce e cu ele. Apoi oste- 
„r.itorii declară: că dacă vor izbândi cu această lucrare, se vor 
„porni să lucreze şi altele precum: credinţa bisericei n oastre  la  
„ îndam âna a tot creştinul şi vieţuirea creştinească... pentru atâta 
„ puzderie de lume care nu are nici o îndrum are şi n ici o  în vă - 
„/«re »(!!), Ostenitorii cred în fine, că le va ajutâ Dumnezsu să le 
„facă şi pe acestea ... dorind să vaza crescându-le ceata (!) care lu 
crează cu singurele ei puteri şi tară nici un ajutor de nicăeri (!).
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A.

Observafii critice.

Asupra acestei pretenţioase prefeţe, sunt multe de observat. Mai 
întâi, ostenitorii «Micti Biblii», cu o mare îndrăzneală, îşi permit 
să blameze pe Sf. Sinod, zicând că, „Aşezământul Casei Bisericii, 
j,a dat încă de acum câţiva ani, câtavâ zeci de mii de lei şi că a 
„pus astfel la îndamâna Sf. Sinod mijloacele băneşti pentru a in- 
„cepe tipărirea Sf. Scripturi. Că Sfântul Sinod s’a pus de câtăvâ 
„vreme pe lucrul unei revizuiri întregi a Cărţei Sfinte. Dar până 
„acum obştea creştinească, nu ştie de loc până unde au ajuns 
„lucrările şi având în vedere că aceasta este o lucrare lungă şi 
„grea, putem bănui că şi de acum înainte, vom mai aveâ de a- 
„şteptat". Afirmaţie ce este cu totul neadevărată.

Căci încă din anul 1908 Sf. Sinod, a hotărît, înalt Prea Sfin
ţite Stăpâne, revizuirea şi retipărirea Bibliei şi aşâ au lucrat întâi 
toţi membrii Sfântului Sinod Cartea I şi H-a a lui Moisi (Facerea 
şi Eşirea). Apoi pentrucă totalitatea P.P. S.S. Membri nu puteau 
continuă lucrarea întru cât cei mai mulţi sunt reţinuţi cu afacerile 
Eparhiale, s'a hotărît a se alege o comisiune permanentă din sânul 
Sf. Sinod, compusă din mai mulţi membri, cari să revizuiască 
textul Bibliei sub preşedenţia I. P. S. Mitropolit Primat.

Evenimentele jalnice care au venit în timp să zdruncine şi să 
turbure pacea Bisericei, desigur că au stavilat şi continuarea lu- 
crărei biblice, prin retragerea unora din membrii comisiunei şi prin 
decedarea altora. Oricum, comişiunea şi-a făcut datoria. Dovadă 
că în prezent revizuirea textului biblic a ajuns până la Cartea lui 
Tovit adică aproape de sfârşitul V, T.; iar cu tipărirea se află a- 
junsă în ultima coală la cap. 33—34' din Proorocul lezechiil.

Sub preşedenţia I. P. S. Mitropolit Primat D. D. Konon, comi- 
siunea având ca secretar şi pe Prea Cucernicul Director al Can
celariei Sf. Sinod, P. C. Econom Ovtdiu Musceleanu, vechiu pro
fesor de religiune, lucrează cu sârguinţă, după norma textului 
hotărît în Biserica Ortodoxă, adică Septuaginta, apoi după toate 
ediţiunile în româneşte, dintre care, în prima linie, cea din vremea 
lui Şerban Cantacuzen, textul Evraic, Vulgata, şi comentariile 
celor mai autorizaţi exegeţi, ţinând socoteală vers cu vers de sen
sul istoric, literar şi exegetic. Bine înţeles, că astfel lucrarea merge 
cu cumpăt şi nici decum pripit, căutând a se da şi o limbă curat 
bisericească în text.

Se ştie, că dintre toate bisericile ortodoxe, numai Biserica noa
stră Ortodoxă Română, are cărţile de ritual cum şi Sfânta Scrip
tură, în limba cu totul pe înţelesul poporului. Celelalte Biserici 
Omodoxe au în cărţile de ritual, ca şi în Sf. Scriptură a V. şi N. 
Testament, o limbă clasică (Elina şi Slavona) pe care de altfel, 
după cum mărturisesc credincioşii popoarelor (Grec, Rus, Sârb, 
Bulgar) ei le înţeleg în Biserică. Şi se ştie iarăşi, cum poporul
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Grec anii trecuţi  ̂s’a revoltat la ideia şi propunerea Sinodului din 
Atena, de a se înlocui textul clasic al Sfintei Scripturi, cu o tra
ducere în limba vulgară.

Dar dacă noi Românii nu avem altă limbă mai veche în Bise
rică, nu însemnează că n’am posedă cel mai frumos clasicism în 
limba bisericească- Acest clasicism la noi, reese din traducerea 
exactă a Bibliei pe româneşte după textul Septuagintei, cu formele 
sintactice neinversate, cu păstrarea evraismelor şi a elenismetor pe 
care le-a observat cei 70, Sfinţii Apostoli, Sfinţii Evanghelişti şi 
Sf. Părinţi. (Biblia Bucureşti 1688, idem Blaj 1795, idem Peter
sburg 1819).

O ilustraţiune: Evraism ul dsla Evanghelistul loan, cap. II v. 3 
şi 4 : „C e este mie şi ţie femeie, încă n’avenit ceasul meu* nu 
poate fi dat în traducere independentă de text, adică mai pe ro
mâneşte, cum cutează a’l da alcătuitorii M icei Biblii zicând: „Lasă 
mamă, de ce să ne neliniştim de asta“ (!). Prin aceasta pierdem 
clasicizmul limbei noastre bisericeşti. Apoi Mântuitorul niciodată 
nu s’a adresat Sf. Fecioare, cu termenul „m a m ă "  ci s’a adresat 
zicându’i «femee», şi aceasta după tâlcuirea tuturor Sf. Părinţi, întru 
cât vorbiâ după natura sa cea Dumnezeiască, cum bunăoară şi de 
pe Cruce îi zice: «Femee, iată fiul tău» (loan 19. 26).

B.

1) Zecile de mii de lei, despre care alcătuitorii vorbesc în pre
faţa M icei Biblii, neapărat că, deşi nu s’ar fi dat. au a se da, însă 
nu membrilor Sf. Sinod, ci pentru necesitatea materială, în scopul 
de a se tipări Biblia întreagă,— ca ediţie a Sf. Sinod. Dacă se acordă 
câte o modestă diurnă ostenitorilor comisiunei, aceasta se poate 
întemeia tocmai pe cuvintele Sf. Scripturi, care glăsuesc astfel: 
«Vrednic este lucrătorul de plata sa» şi «dacă am semănat noi 
«vouă cele duhovniceşti, au mare lucru este a seceră noi ale voa- 
«stre cele trupeşti, dacă au alţii parte de puterea voastră (credin- 
«cioşii), pentru ce nu mai bine noi».

iată dar, cum în prefaţa lor, ostenitori; „Micei Biblii", tratează 
pe Sf. Sinod care este autoritatea cea mai înaltă bisericească în 
Regatul României. Când se ştie, că orice carte bisericească de mai 
înainte, apăreâ numai cu binecuvântarea Chiriarhului locului, iar 
acum aceasta o face Sf. Sinod, pe lângă care, ei însă au trecut 
alăturea.

2) In prefaţă mai observăm cum ostenitorii făgăduesc că se pre
gătesc a publică şi alte cărţi; precum: „Credinţa Bisericii noastre* 
la îndămâna a tot creştinul şi „Vieţuirea creştinească" şi chiar 
Sfânta Scriptură întreagă, fără să pomenească cevâ despre învoirea 
sau autorizarea Sfântului Sinod, ca şi cum ei înşişi sunt Sf. S i
nod. O îndrăzneală şi o lipsă de bună cuviinţă, mai mare ca a- 
ceasta, nici că se poate.

3) Observăm că ostenitorii „Micei Biblii" recomandă opera d-lor,
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că au lăcut-o sâ fie bună şi pentru şcoale—  licee şi seminarii—  

nu  numai pentru obştea creştinească. Dar opera d-lor cuprinde 

erezii şi neadevăruri, contrare textului adevărat al Sf. Scripturi, 

osebit de numeroasele greşeli de tipar, după cum vom dovedi mai 

la vale, şi deci întrebăm, cum va puteâ să fie bună pentru şcoale, 

o carte care cuprinde erezii şi neadevăruri, contrare testului ade

vărat al Sf. Scripturi?

4) Observăm, că din prefaţă nu se vede, nici din porţi, nici din 

tot cuprinsul cărţe·, că această carte întitu atâ „M ica  B ib lie“ ar 
aveâ aprobarea Sl. Sinod, singurul în drept a aprobă imprimarea 

textelor Cărţilor Sfinte. Nicăiri nu se spune că s’a tipărit cu b - 
necuvântarea şi aprobarea Sf. Sinod şi fiindcă nicăiri nu se spune 

aceasta, oricine este îndreptăţit să vadă deci, că n'are această a- 
probare şi prin urmare Sf. Sinod nu este responsabil de greşalele 
imprimate acolo. Aceasta este evident ca lumina zilei. Iată deci, ce 

rău exemplu dau ostenitorii «Micei Biblii» acelor şcolari pe care 
ei sunt chemaţi şi au pretenţia să le deâ educaţiune şi instrucţiune 
morală. Aci îşi au foarte bine locul cuvintele Mântuitorului din 
Sf. Evanghelie: „Vai lumei de smintele, că trebue să vie sminte- 
„lele, dar vai omului aceluia, prin care vine sminteala" (Mat 18. 7).

Dacă o carte de însemnătatea Bibliei, se publică în aşâ mod, 
cu abateri, de clerici şi profesori teologi, fără încuviinţarea Sf. Si
nod, ce putem să ne aşteptăm dela neguţătorii ordinari cari spe

culează totul? Ce se poate zice despre o carte pusă la îndâmâna 
a tot- creştinul şi pretinsă bună pentru şcoale, când ea parodiază 
prin publicare, cea mai de seamă carte a religiunei şi a Bisericei 
noastre, fără ştirea şi încuviinţarea Sf. Sinod? Dacă astăzi, în vir
tutea libertăţei presei, pe care se vede că s’au întemeiat ostenitorii 
M icei Biblii, publică o asemenea carte, cu erezii, după cum se 

va vedeâ mai la vale, şi cu neadevăruri contrare textului Sf. Scrip
turi, iar Sf. Sinod tace, tolerează şi nu iâ nici o măsură, mâine 
desigur, vor publică ostenitorii M icei Biblii tot fără ştirea şi apro
barea Sf. Sinod şi alte cărţi privitoare la credinţă, după cum chiar 
fagăduesc în prefaţa cărţei, ba nădăjduim, că vor binevoi să pu
blice şi cărţile de ritual şi Pravila şi Pidalionul etc. etc.

Am afirmat mai sus, că M ica Biblie cu icoane, cuprinde erezii 
şi neadevăruri, contrare textului Sf. Scripturi, deosebit de alte scă
deri care fac ca această carte, să fie nu numai nefolositoare, dar 

chiar vătămătoare credinţei şi moralei. Vom arătă aci câtevâ probe, 
indicând pagina şi rândul atât din cartea lor cât şi din Biblia a- 

devărată citând textul, capitolul şi versetul.

E rezii in „M ica  Biblie“ .

Voim să dovedim că în cartea acum în discuţiune *M ica B iblie·, 
se cuprind erezii. Să vedem:

1) Relativ |a D ogm a Eternităfei lui Dum nezeu cel f ă r ă  de în
ceput şi fă r ă  sfârşit, nemutat şi neschimbat.
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La pag. 83 r. 2 din cartea M ica B iblie cetim: „pe' viaţa mea 

zice Dom nul"; iar în Biblie, la Cartea Numerri, cap. 14 v. 21, se 

zice: „viu sunt eu şi viu este numele meu". A pune în graiul lui 

Dumnezeu cel vecinic, că se jură ca oamenii, „pe viaţa mea", este 

o adevărată erezie şi o falşificare a textului biblic. Să nesocoteşte 

inspiraţia Sf. Duh şi constitue erezie la doctrina despre eternitatea 
lui Dumnezeu cel viu în veci, fără început şi fără sfârşit şi care 

nu şi-a primit când-vâ viaţa în timp.

2) Relativ la D ogm a nepăcătuirei R ăscu m p ărătoru lu i ca  M esia .

In M ica  Biblie la pag. 258 r. 5 cetim: „Iisus se îndreptăţeşte". 

Noi însă ştim şi credem, că Mântuitorul Iisus Hristos este Fiul 
lui Dumnezeu, cel fără de păcat. Deci, cum s’ar puteâ să zicem 
că Fiul lui Dumnezeu fiind fără de păcat, se îndreptăţeşte? Numai 

cine păcătueşte are nevoe de îndreptare.

3) Relativ la D ogm a In vierei D om nului a treia zi după Scripturi.

La pag. 3^1 r. 2 şi 3 în M ica Biblie se zice: „Iisus a înviat a 

treia zi, în revărsatu l z o r i l o r De unde au luat, sau pe ce s’au 
întemeiat alcătuitorii M icei Biblii, ca să precizeze că Domnul a 
înviat „in  revărsatul zorilor“ ?  Sfinţii patru Evangheliştii zic: «iar 
sâm bătă târziu* (Matei 28, 1) şi «foarte de dimineaţă, într’una a 
sâmbetelor şi căutând au văzut piatra prăvălită» (Marcu J6, 2-4); 
„iar într’una din sâmbete, la m ânecare adâncă, au venit la mor- 
„mânt, aducând mirezmele cele ce gătise, şi au aflat piatra răstur- 
„nată de pe mormânt" (Luca 24, 1-2); «iar într’una din sâmbete, 
„a venit la mormânt Maria Magdalina, de dimineaţă, în că  in tu n erec  
„fiind , şi a văzut piatra luată de pe mormânt" (loan 20 1). Apoi 
„când Evangheliştii zic: „iar sâmbătă târziu... şi foarte de dimi- 
„neâţă... la mânecare adâncă.... încă intunerec fiind, când au venit 
„femeile mironosiţe la mormânt şi când înviase Domnul", se poate 
privi ca erezie «revărsatul zorilor» din M ica  B iblie întru cât este
o abatere dela textul adevărat al Sfintei Evanghelii. Cu privire la 
învierea Domnului avem şi Canonul 89 al Sinodului v 1-lea Ecu
menic (pag. 201 Pidalion, tâlcu ; precum şi pag. 380— 382 tot din 

Pidalion).

N eadevăruri contrare textului S f  Scripturi.

1) In M ica Biblie, la pag. 73, r. 12 şi 13, fiind vorba despre 
viţelul de aur, la Muntele Sinai, se zice: „şi au fost omorîţi în 
ziua aceea, 23.000“ ; iar în Sf. Scriptură, Cartea Eşirea, cap. 32, v. 
28, găsim: „şi au făcut fiii lui Levi, după cum le-a poruncit lor Moisi 
şi au căzut din norod în ziua aceea ca la tre i m ii de oameni". 
Deci, ce zic alcătuitorii M icei Biblii, totuna e douzeci şi trei de 
mii cu trei mii ? Este sau nu un neadevăr acesta în M ica  B ib lie  ?

2) In M ica Biblie la pag. 109, r. 25 şi 26, fiind vorba de vic

toriile lui Saul şi David, cetim : «Saul a biruit o mie, iar David a
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biruit zece mii»; pe când în Sf. Scriptură, Cartea I-a a împăra
ţilor, cap. «18, v. 7, se spune: «şi cântau femeile şi ziceau, bătut-a 
Saul cu miile şi David cu zecile de mii». Deci se poate oare sus
ţine că o mie este egal cu miile şi zece mii egal cu zecile de mii? 

Evident că nu-
3) In M ica  Biblie, p. 17, r. 25—27, fiind vorba de Potop cetim: 

„şi a dat drumul unui corb, ca să vadă de a scăzut ap i ; acesta 
însă a zburat şi s’a întors»; iar în Sf. Scriptură, Cartea Facerei, 
cap. 8, v, 7, se zice «şi a trimes corbul să vadă de a scăzut apa,
şi ieşind nu s’a mai întors...........». Deci, ce zic alcătuitorii M icei
B ib lii: s’a întors ori nu s’a întors corbul lui Noe? Cine are drep
tate, unde este adevărul?

4) In M ica Biblie, p. 26, r. 27, fiin vorba de cei trei îngeri la 
Avraam, se zice: „şi vă veţi odihni sub aceşti copaci*4 şi la p. 27, 
r. 5 şi 6 iarăşi: «Avraam a stat lângă ei sub copaci»; dar în Sf. 
Scriptură, Cartea Facerei, cap. 18, v. 4, se vorbeşte la singular 
zicându-se: „şi vă odihniţi sub copaciu" şi la cap. 18, v. 8, zice: 
«iar el stâ lângă ei sub copaciu». Acesta este stejarul Mamvri, un 
singur copac. Deci, tot una este un copac cu mai mulţi copaci?

5) In M ica Biblie la p. 27, r. 11, fiind vorba despre cei trei că
lători pe cari i-a ospătat Avraam la stejarul Mamvri găsim ur
mătoarele: „cei trei călători nu erau alţii decât Domnul cu „doi 
îngeri". Afirmaţiune contrară Dogmaticei Bisericei Ortodoxe care 
statorniceşte, că atunci şi acolo trebue să înţelegem prin cei trei 
bărbaţi pe Dumnezeu în trei ipostase.

D ogm a  A ră t a r  ei unuia D um nezeu in trei Ipostase.

Pentru arătarea lui Dumnezeu, unul în trei Ipostase, in Vechiu 
Testament avem următoarele probe:

„Când Te-ai arătat lui Avraam de demult în trei Ipostasuri, şi 

„singuratic cu firea Dumnezeirei, cu închipuire ai arătat ad everirea  
„ Teologhiei şi cu credinţă Te lăudăm pre tine Dumnezeule Cel 
„însuţi Stăpânitor în trei sori*1. (Troicinicul glas I, oda 3 Octoih).

• Şi
„Nemernic fiind Avraam s’a învrednicit cu închipuire a primi pe 

„Domnul, Unul în tre i Ipostasu ri, pre Cel mai presus de fiiinţâ, 

„d a r  în ch ip u iri bărbăteşti41. (Octoih, troicinicul glas 3, oda 6).

Şi
„Patriarhului Avraam când te-ai arătat in chip bărbătesc Uninte 

„ în treită  ai arătat neschimbarea Bunătăţei Tale şi a Domniei". 

(Octoih Troicinic glas 4, oda 3).

Ψ
„Ca sa descoperi luminat trei Ipostasuri ale unei Domnii de 

„demult Te-ai arătat Dumnezeul meu în chip de oa m en i lui A- 

„vraam celui ce lăudă a ta Stăpânie una". (Troicinicul glas 5, 
oda 8).

Şi
*Şi tăinuitor de Sfinţenie fiind Avraam, cu sfinţită închipuire
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„de demult a primit bucurându-se pe Făcătorul tuturor, pe D um 

n e ze u  şi Dom nul in  tr e i  Ip o s ta su r i ş i  o  S lăpân ie  a celor trei 

„Ipostase a cunoscut". (Troicinic glas 8, oda l).

6) In M ica  B iblie p. 23 r. 25 şi 27, fiind vorba despre desrobirea 

lu i Lot, cetim: „A adunat slugile sale de casă, trei sute optspre

zece , c a r e  e ra u  în  s ta re  de a  p u rtă  a r m e 11;  dar în Sf. Scriptură 

„Cartea Facere', cap. 14 v. 14 cetim: „şi auzind Avraam că s ’a 

„luat în robie L ot , feciorul fratelui său, a numărat slugile sale 
„cele de casă tfei sute optsprezece şi a alergat după ei până  la 

„D an “. De unde au adăogat alcătuitorii Micei Biblii, cuvintele care 

•erau în stare de a purta arme"? E  permis să schimbăm şi să 
adăogăm cum vrem textul Sf. Scripturi ? Noi ştim că nu  este per- 

mis acest lucru.
7) In M ica  Biblie la p. 29 r. 3— 6, fiind vorba despre scăparea 

ş i fuga lui Lot, cetim : „Iar femeia lui Lot, uitându-se înapoi, s’a 
prefăcut în stâ n că  de sare"; pe când în Sf. Sciptură, Cartea Fa- 

cerei cap. 19 v. 26 cetim: „şi s’a uitat femeia hii înapoi şi s'a 
tăcut stâ lp  de sare“. Tot una este stânca cu stâlpul? LJnde este 
adevărul?

8) In M ica  B iblie p. 29 r. 12 şi 13, fiind vorba de pierderea 
Sodomei, se zice: „Şi a văzut ridicându-se dela pământ fum des“, 
pe când în Sf. Scriptură, Car'.ea Facerei cap. 19 v. 28 cetim: „şi 
a văzut şi iată se suiâ pară de foc din pământ, ca o văpae de 

cuptor". Deci, tot una este „fum des", cu „pară de foc ca o vă
pae de cuptor" ?

9) In M ica  B iblie la p. 37 r. 11— 13, fiind vorba despre făgă
duinţa lui Avraam, găsim: „Aceştia vor fi mulţi ca nisipul p ăm ân 
tului şi p r in  unul d intr ’m şii se vor binecuvântâ toate neamurile1* ; 
dar în Sf. Scriptură, Cartea Facerei cap. 28 v. 14 cetim : „şi va 
fi sămânţa ta ca nisipul pământului şi se va lăţi spre mare şi 
spre miază zi şi spre miază noapte şi spre răsărit, şi se vor b i
necuvântâ întru tine toate neamurile pământului şi întru săm ânţa  
taM. Deci, tot una este „prin unul dintr’inşii“ cu „întru tine şi 
întru sămânţa ta“ ? Observăm câ această schimbare de text, în 
M ica  Biblie, nu este de o uşoară însemnătate, întru cât este vorba 
de Binecuvântarea lui Dumnezeu asupra lui Avraam cu privire de 
Răscumpărătorul Lumei.

10) In M ica  B iblie la p. 73 r. 23 fiind vorba de judecată cetim: 
„Dar în ziua râfuelelor, eu voi pedepsi păcatul lor“ ; pe când în 
Sf.. Scriptură, Cartea Eşirei, cap. 33 v. 19 se zice: „şi voiu m ilu i 
pe cine voiu milui şi nu mă voiu îndură de cine nu m ă voiu în 
dură". Se poate oare zice că Dumnezeu se răfueşte cu oam enii ? 
Dumnezeu judecă şi pedepseşte sau se milostiveşte, dar nici de- 
cum că' se  ră fu eşte  cu oam en ii ca  n eguţătorii.

11) In M ica  Biblie, la p. 84 r. 26 şi 27, fiind vorba despre în- 
frunzirea toiagului lui Aaron, cetim: «Toiagul lui Aaron odrăslise, 
dăduse frunze şi fiori şi aveâ pe ramuri m ig d a le  c o a p te · ;  pe 
când în Sf. Scriptură, Cartea Numerii cap. 17 v. 8 se zice: -şi
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iată odrăslise toiagul lui Aaron pentru casa lui Levi şi a făcut
odraslă şi a înflorit flori şi a făcut nuci*. Deci, vine întrebare,
nuci cu migdale coapte tot una este? Dacă toiagul lui Aaron a 
făcut nuci, desigur că erâ din lemn de nuc, iar dacă a făcut mig
dale, a fost din lemn de migdal. Unde este adevărul?

1 2 ) In M ica Biblie la p. 8 6  r. 2 1 ,  fiind vorba despre ntană,
cetim: «Şi această hrană ticăloasă, ne pricinueşte greaţă»; dar în 
Sf. Scriptură, Cartea Numerii cap. 21 v. 5 se zice: · «şi sufletul 
nostru s'a urît cu această pâine «deşartă». Se poate oare vorbi 
despre mana pe care Dumnezeu a dat-o Evreilor în pustie, ca o

. hrană cerească minunată, că erâ hrana ticăloasă şi greţoasă? Re
lativ la această expresiune necuviincioasă pentru hrana cea cerească 
şi minunată, dată de Dumnezeu Evreilor în pustie, observăm că 
numai alcătuitorii Micei Biblii au fost în stare s’o califice aşâ, pe 
când noi credem că este o lipsă de cuviinţă şi o urîtă abatere 
dela text

13) In M ica Biblie la p. 104 r. 10 şi 11, fiind vorba despre 
aflarea asinelor de către Saul, cetim: «Intr’o zi prăpădindu-se vi
şinele tatălui său, Saul s’a dus...*; pe când în Sf. Scriptură, Cartea
I a Împăraţilor, cap. 9 v. 3, este scris: «şi au perit asinele lui 
Chis tatălui său şi a zis Chis· către Saul fiul său...» A se prăpădi 
nu e tot una cu a peri, pentrucă noi vedem în acelaş cap. 9 v. 
20, că asinele s’au aflat, deci nu s’au prăpădit, căci dacă s’ar fi 
prăpădit nu s’ar mai fi găsit.

14. In M ica Biblie la p. 106 r. 12, fiind vorba de Ungerea lui 
David, cetim: «Chiamă-1 deci la o Cină Sfântă* pe când în Sf. 
Scriptură, Cartea 1 a Împăraţilor, cap. 1 6  v. 3 se zice: «şi vei 
chiemâ pe Iesse şi pe fiii lui la je r t fă · . Credem că nu e tot una 
Cina Sfântă cu jertfa, pentrucă Cina Sfântă una este, pe care a 
facut-o Domnul cu ucenicii Săi, numită «Cina cea de Taină», când 
a aşezat Taina Sfintei Împărtăşiri, iar jertfele V. Testament sunt 
mai multe şi de mai multe feluri.

15) In M ica  Biblie la p. 118 r. 30 şi 31, fiind vorba de moartea 
lui Avesalom, cetim: «A înfipt în inima lui Avesalom 3 lănci» ; 
pe când în Sf. Scriptură, cartea 11-a a Împăraţilor cap. 18 v. 14, 
găsim: «şi a luat ioav trei săgeţi în mâna sa şi le-a înfipt în 
inima lui Avesalom». Deci, credem că nu este tot una lancea cu 
săgeata. De vreme ce lancea se poartă cu mâna, iar săgeata se 
aruncă din arc.

16) In M ica Biblie la p 208 r. 29, fiind vorba despre minunea 
Mântuitorului dela Cana Galileei, cetim: «Lasă mamă de ce să fim 
neliniştiţi de asta»; pe când în Sf. Evanghelie (loan c. 2 v. 4) se 
zice: «ce este mie şi ţie femee încă n’a venit ceasul meu». Credem 
că evraismul acesta, păstrat de traducătorii Sf. Evanghelii nu este 
tot una. cu «lasă mamă».

17) In Mica Biblie Ia p. 44 r. 21, fiind vorba despre visele ce
lor 2 dregători puşi în temniţă de Faraon, găsim: „O viţă de vie 
cu trei ramuri" şi la r. 25; „cele trei ramuri înseamnă trei zile-.
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In Biblie la Cartea Facerei cap. 40 v. 10, se spune: „şi în vie 
erau trei viţe . . . "  şi la v. 12 zice: cele trei viţe, trei zile sunt". 
Noi ştim că ramuri se găsesc la pomi şi arbori, p l când la viţa 
de vie sunt numai coarde.

18) In M ica Biblie la p. 44 r. 34 şi p. 45 r. 1, fiind vorba de 
visul pâinarului lui Faraon, găsim: „Şi paserile veneau şi mâncau 
din panere", In Biblie, Cartea Facerei cap. 40 v. 17, afiăm : „şi 
paserile cerului mâncau cele ce erau în coşul cel de deasupra". 
Cele trei coşuri, fiind suprapuse unul peste altul, paserile nu pu
teau să mănânce din câteşi treele, ci numai din cel de deasupra, 
după cum zice Sf. Scriptură.

19) In M ica Biblie la p. 45 r. 2 şi 3, fiind vorba de pedeapsa 
pâinarului lui Faraon, cetim: „După trei zile, Faraon va porunci 
să ţi se taie capul şi să fii spânzurat în p a r i11. In Sf. Scriptură, 
Cartea Facerei cap. 40 v. 19, aflăm: „încă trei zile şi va luâ Fa
raon capul tău dela tine şi te va spânzură p re lem n11. Până acum 
nu s’a văzut cum se poate cinevâ spânzura în pari. Se ştie că 
Vlad Ţepeş pedepsea cu punerea în ţeapă, dar a fi cinevâ spân
zurat în par, este lucru neauzit la Români.

20) In M ica Biblie la p. 55 r. 16 şi 17, fiind vorba de moartea 
iui IOSIF, se zice: „Şi a murit IOSIF în vrâsta de 110 ani, şi a 
fost îmbălsămat şi pus într’o raclă  minunată11. In Sf. Scriptură, 
Cartea Facerei C. 50 v. 26 găsim: „şi a murit Iosif, fiind de o 
sută zece ani şi l-au îngropat pe el în mormânt în Egipet". De 
unde au'luat alcătuitorii Micei Biblii că l-au îmbălsămat şi l-au 
pus pre Iosif într’o raclă minunată ? Aceasta nu este o abatere 
nepermisă şi o falşi fi care a textului biblic?

21) In M ica Biblie la p. 68 r. 19 şi 20, fiind vorba despre în
dulcirea apei amare din Mera, se zice: „Iar Domnul i-a arătat 
un so i de lem n11. In Sf. Scriptură, Cartea Eşirei, cap. 15 v. 25, se 
spune: „şi i-au arătat Iu» Domnul un lemn şi l-a băgat în apă şi 
s ’a îndulcit apa", carele preînchipuiâ minunea crucei Domnului.

22) In M ica Biblie la p. 70, r. 22 şi 23, fiind vorba despre fă
găduinţa lui Dumnezeu dată poporului evreu, dacă va fi ascultător 
lui Dumnezeu va fi poporul său cel ales, cetim: „veţi fi poporul 
meu cei m ai ales dintre toate neamurile-. In Sf. Scriptură, Cartea 
Eşirei cap 19 v. 5 aflăm: „veţi fi mie popor ales din toate nea
murile*'. Tot una este popor ales cu poporul cel mai ales? Au 
mai fost şi alte popoare alese de Dumnezeu, ca sâ poată aveâ loc 
superlativul cel mai ales? Biblia zice că numai unul a fost poporul 
cel ales de Dumnezeu.

23) In M ica Biblie la p. 71 r. 21 fiind vorba de cele 10 po
runci, se spune: „Să nu faci desfrânare". In Biblie cap. 20 v. 14
Cartea Eşirei, se zice: „să nu prea curveşti". E permis să schim
băm textul Bibliei, mai cu seamă când e vorba de poruncile (De
calogul) date de Dumnezeu?

24) In M ica Biblie pag. 81 r. 10, fiind vorba de ziua cea mare
a  pocăinţei găsim: „Ea eră însoţită de post negru*. In Biblie,
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Cartea Leviticu, cap. 23 v. 27 zice: „în ziua a 10 a lunei ace

steia, a şaptea* zi de curăţenie chemată sfântă va fi vouă, întru 
care veţi smeri sufletele voastre, şi veţi aduce ardere de tot Dom

nului". De unde au luat alcătuitorii Micei Biblii posul negru? 
Creştinii ortodoxi n’au posturi negre şi posturi albe. Astfel de po
sturi vor fi având creştinii altor confesiuni, dar la ortodoxi nu se 
află posturi albe şi negre.

25) In M ica  Biblie la pag. 102 r. 19 fiind vorba de vestea pe 
care o primi Heli de pe câmpul de luptă cu Filistenii, găsim: 
„îndată fu trimisă o şta fetă  la Şilo, care zise către H elieu. In Bi
blie, Cartea I a împăraţilor, cap. 4 v. 12, aflăm: „Şi a alergat un
bărbat Ieminean din tabără..... “ Ştafeta termen de poştă veche, e
vorbă care poate fi întrebuinţată în vorbirea ordinară, dar nici 
decum potrivită cu textul Bibliei.

' 26) In M ica Biblie, la pag. 102 r. 36 şi 37, fiind vorba de îna
poierea Chivotului de către Filisteni, se zice: „Şi aleseră doi boi 
nehw ăţaţi, îi înjugară la carul cu sicriul sfânt şi le dete drumul;
boii însă........ “ In Biblie, Cartea 1 a împăraţilor, cap. 6 v. 7— 12
zice: „deci acum apucaţi-vă şi faceţi un car nou şi să înjugaţi
două vaci etc....  şi au îndreptat vacile pe calea care merge spre
Vetsatntsu. Tot una este doi boi neînvăţaţi cu două vaci?

27) In Mica Biblie, la pag. 112 r. 8 şi 9, fiind vorba de pri
gonirea lui David de către Saul, se zice: „De ce mă prigoneşte 
Domnul meu ca pe o păturniche în pustiu ?“ In Biblie, Cartea I 
a Împăraţilor, cap. 26 v. 18, găsim: „pentruce goneşte Domnul 
meu pe robul său? Ce am greşit? Şi ce nedreptate s’a aflat întru 
mine? De unde au luat alcătuitorii Micei B iblii: „ca pe o pătur- 
niclie in pustie“ ?  In Sf. Scriptură, la acelaşi capitol v. 20 se zice: 
„Că a ieşit împăratul lui Israil să caute sufletul meu, precum se
goneşte corbul de noapte în munţi..." Tot una e corbul de noapte
cu potârnichea?

28) In Mica Biblie, la pag. 120 r. 7 aflăm: „Iată ce mi-a su
flat Domnul". Nu ştim de unde au luat alcătuitorii această expre- 
siune, căci în Sf. Scriptură nu se găseşte la acelaş loc, ba este 
nepotrivită şi chiar necuvincioasă.

29) In Mica Biblie, la pag 126 r. 27 se spune: „Doi heruvimi 
de lemn de măslin". In Sf. Scriptură, Cartea III a împăraţilor, cap.
6 v. 22 aflăm : „Şi a făcut în altar doi heruvimi de lemn de chi
paros. Tot una e măslinul cu chiparosul?

30) In Mica Biblie, la pag. 135 r. 5 se zipe, fiind vorba de
proorocul llie: „Şi căutând Ilie, a văzut lângă el o azimă «coaptă 
în vatră». Insă, în Sf. Scriptură, Cartea IlI-a a împăraţilor cap. 19
v. 6, se spune: „şi a căutat llie şi iată lângă căpătâiul său o a-
zimă de orz .şi un urcior cu apâ“. De iinde au luat alcătuitorii 
cuvintele: „coaptă în vatră4*, căci în Sf. Scriptură nu se găsesc?

31) In Mica Biblie. Ia pag. 139 r. 34, fiind vorba de proorocul 
Eli&ei, găsim: „Dă-le lor un talant şi două haine b u n e Insă, în
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Biblie, Cartea IV-a a împăraţilor, cap. 5 v. 22, se spune: „Deci 
dă-le lor un talant de argint şi două rânduri de haine".

32) In M ica  Biblie, la pag. 198 r. 4— 8 se zice: „Şi tu Betleeme, 
pământul lui Iuda, nici decum nu eşti mai mic între voevodatele  
Iudei". Insă în Sf. Scriptură, Evanghelia*Matei, cap. 2 v. 6, aflăm: 
„Şi tu Vitleeme, pământul Iudei, nici decum nu eşti mai mic între 
d om n ii Iudei, că dintru tine va ieşi povăţuitor, care va paşte pe 

poporul meu Israil".
33) In M ica Biblie, la pag. 239 r. 3 zice: «Vindecarea unui 

surdo-mut*, iar mai jos la r. δ şi 6 aflăm : «Şi au adus Ia dânsul 
un surd gângav». -

Pe lângă alte multe abateri, de felui celor înşirate până aci, de 
la textul Septuagintei, M ica  Biblie, are şi greşeli de tipar care 
schimbă sensul; cum la p. 46 r. 34, p. .103 r. 26, p. 178 r. 20, 
p. 197 r. 18, p. 24 r. 16, p. 131 r. 3, p. 218 r. 17, p, 255 r. 22, 
p 277 r. 8, p. 281 r. 7, p. 285· r. 13, p. 296 r. 7, etc. etc.

Apoi numirile persoanelor, localităţilor, cărţilor Sf. Scripturi, nu 
sunt date după textul Septuagintei, ex.: Putifar, în loc de Pentefri 
p. 43 (Facerea 39. 1), Helie în loc de .li p. 101 (împăraţi 1. 9 
sequens). Avinadab în loc de Aminadav p. 103 r. 4 (I Împăraţi 7.
1— 2), Betleemleanul în loc de Vitleemiteanul, pag. 107 r. 13 (I 
împăraţi 16. 18), Abner în Ioc Avenir pag 112 r. 3 (1 împăraţi 
26. 9), Betsaba în loc de Versavia pag. 116 r. 6 (II împăraţi 11.
3), Nabot în loc de Navute pag. 136 r. 21 şi 23 (III împăraţi 20

10), etc. etc.
Dar M ica Biblie are şi poezii; pag. 56.
Modele de icoane sunt cu totul contrare stilului Iconografiei 

Bisericei Ortodoxe, cu deosebire la pag. 14, 55, 208, 231, 236 etc.; 
plus că alcătuitorii vorbesc despre sfeşnicul cu şapte lumânări în 
loc de şapte lumini p. 76. In sfârşit, s’ar puteâ înmulţi numărul 
exemplelor de felul celor arătate, spre a dovedi greşalele ce se 
găsesc în Cartea întitulată M ica Biblie, dar socotim că prin cele 
de mai sus, suntem lămuriţi asupra faptului cum că această carte 
se prezintă într’un chip cu totul neprielnic pentru învăţătura şi 
edificarea credincioşilor.

D ovedire că Sfântul Sinod a lucrat dela anul 1908 p â n ă  
în prezent la revizuirea textului Bibliei.

In cartea numitâ „MICA BIBLIE", se găseşte la pagina IV pre
faţă, următoarele: „2£ drept că  aşezământul Casei B iseric ii a dat, 
„ încă de acum câţiva ani, câtevă zeci de mit de lei ş i  că  a  p u s  
„a stfel la  îndemâna Sfântului Sinod m ijloacele băneşti pentru  a  
„începe tipărirea Sfintei Scripturi. E  drept, de asem enea , că  ş i  
„ Sfântul Sinod s’a pus de câtăvâ vrem e pe lucrul unei rev izu ir i  
„în tregi a Cărţei Sfinte. D a r până acum  obştea creştin ească  nu  
„ştie  de loc până unde au ajuns lucrările, şi având în vedere c ă  
„ aceasta e o lucrare lungă şi g rea , putem  bănui că  şi de a cu m
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„înain te vom mai aveâ de aşteptat. D eci nici până acum  nu avem  
„ Cartea Sfântă şi suntem tot atât de lipsiţi ca şi in 1907u.

Pentru stabilirea adevărului istoric însă, combatem aceste a -  
serţiuni nedrepte cu urm ătoarele :

Asupra acestui punct se înşeală alcătuitorii cu dela sine putere, 
aşa zisei Bibliei mici, că Sfântul Sinod având grijă de aceasta, qu 
mulţi ani înapoi a început şi au continuat cu lucrările Biblice, şi 
anum e:

Mai întâi la anul 1910 sesiunea de Primăvară fiind vorba de 
imprimatul Bibliei în ediţie populară, P. S. Konon Episcopul Hu
şilor pe atuncea, au propus ca Biblia întreagă, revizuită şi texturi 
alese în formă de christomatee sâ se publice în fascicole broşate, 
fiecare cuprinzând câte una sau câte două din cărţile biblice, ca 
să· aibă aceeaş mărime şi să se împartă aproape gratis în popor. 
Iar această Biblie, prescurtată sau christomatee, au propus-o* pen
trucă în Biblie ca într'un monument străvechi se cuprind şi lu
cruri, care pentru oamenii poporului, nepregătiţi a cugetă mai a- 
dânc, adeseori pot fi neînţelese sau şi vătămătoare. Dar tot atunci, 
P· S. Pimen Episcopul Dunărei de Jos, luând cuvântul, a fost de 
altă  ̂părere, ca adică: Biblia întreagă, aşâ cum este, să fie revă
zută şi să se tipărească într’un singur volum portativ. De unde, 
născându-se mari şi însemnate discuţiuni asupra amândoror din 
aceste metoade, chestiunea s'a amânat spre studiere mai profundă, 
pentru una din sesiunile viitoare. (Vază-se desbaterile cu şedinţele 
Sfântului Sinod dela 20 Maiu 1910 în Rev.).

II

Mai înainte şi anume Ia anul 1903 în sesiunea de Toamnă a 
Sfântului Sinod propunându-se imprimarea Bibliei populare şi 
născându-se discuţii asupra fondului cu care s'ar puteâ imprimă, 
tot P. S. Konon voind să înlesnească reducerea lucrului, au pro
pus imprimarea numai a Noului Testament deocamdată, în zece 
mii de exemplare (ediţie populară), care s’au admis cu unanimi
tate de către Sfanţul Sinod; iar Domnul Ministru al Cultelor fiind 
răposatul Spiru H a r e i ,' uninduse cu Sfântul Sinod, au oferit în-, 
treg fondul necesar pentru această ediţie, ca o parte din „Biblie", 
şi aşâ s'au imprimat „Noul Testament" într’o ediţie frumoasă 
portativă şi foarte eftină (1 leu bucata), pentru răspândit în popor, 
aflându-se încă însemnate depozite ia Tipografia Cărţilor Biseri
ceşti (Vază-se şi pentru aceasta, desbaterile Sfântului Sinod.

I I I

Iar tot ca continuare la vechea ideie a.revizuirei şi tipărirei Bi
bliei Româneşti, Sfântul Sinod şi anume în sesiunea de Toamnă
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anul 1908 a luat hotărîrea ca să înceapă revizuirea textului in- 
tregei Biblii româneşti. Au ales pentru aceasta, o comisiune anu
mită, compusă din mai toţi membrii Sfântului Sinod, care comi
siune s'a constituit şi întrunit chiar în localul Sfântului Sinod. 
Unde, după săvârşirea cuvenitului serviciu religios, prin sfinţirea 
apei, cu rugăciunile cuvenite, s’a şi început lucrarea şi anum e: 
a format mai întâiu Biblioteca texturilor necesare, compuse din 
toate ediţiile Bibliei Româneşti, precum : Şerban, Bob, Petersbuurζ ,  
Şaguna, Buzău şi Paremierele Româneşti. Idem texturile : S eptua- 
ginta, Vulgata, Evraica, şi diferite comentarii şi dicţionare renu
mite, pentru ajutat şi lămurit locurile biblice care ar fi mai greu 
de înţeles. După care, au şi urmat un număr de 19 şedinţe în 
şir. S’a revizuit întreaga Carte a Facerei şi din a doua Carte 
mai mult de jumătate, urmând a se continuă pe sesiunea viitoare. 
(Vade-se pentru aceasta a). Desbaierile Sfântului Sinnd în sesiunea 
de mai sus arătată b). Dosarul proceselor-verbale încheiate după 
fiecare şedinţă, cuprinzând rând pe rând toate părţile din text re
vizuite).

Care revizuire, cu ajutorul textelor de mai sus, continuându-se 
treptat în flecare sesiune şi în curând punându-se sub tipar, la 
Tipografia Cărţilor Bisericeşti, comisiunea de revizuire, a ajuns 
până către sfârşitul Vechiului Testament, urmând a se continuă 
cu cartea lui Tovit. iar Tipografia a ajuns cu imprimatul până la 
proorocul Iezechiil, adică aproape tot ce este revizuit până acum. 
Alcătuitorii deci, mai înainte de a fi avansat neadevărurile de mai 
sus, la adresa Sfântului Sinod, trebuiau să fi studiat mai bine a- 
ceastă chestiune, ca să nu se fi expus aşâ de uşor unei desminţiri 
documentată şi bine meritată ca cea de mai sus şi să se convingă 
că nu ei sunt iniţiatorii şi continuatorii acestei mari lucrări, dar 
numai Sfântul Sinod către carele sunt datori a fi cu un respect 
mai mare, mai ales ca clerici şi ca persoane în funcţiunile însem
nate pe unde se găsesc, după citatele din prefaţa lor.

Pentru a se vedeâ din datele oficiale şi mai de aproape cum şi 
cu ce mare îngrijire a procedat Sf. Sinod la revizuirea Bibliei, 
dăm după acte următoarele* detalii:

Datele oficiale la revizuirea Bibliei

I. Ministerul Cultelor— Casa Bisericei —  prin adresa No. 25350 
din August 1908, comunică Sf. Sinod că în bugetul pe anul fi
nanciar în curs, fiind prevăzută o sumă de zece m ii lei, cu care 
să se îr.ceapă retipărirea Bibliei, roagă a se decide de Sf. Sinod 
de urmare, după care ediţie să se facă retipărirea, după cea de 
Buzău, după cea de Sibiu, ediţia Şaguna, sau după altă ediţie. 
S’a comunicat în şedinţa din 12 Octombrie 1908 şi în şedinţa din 
20 Octombrie 1908.—Se decide a se trimite la o comisiune, care 
se va alege.

Asupra acestei chestiuni s'a discutat şi în şedinţa din 23 Oc-
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tombrie 1908 şi s’a admis propunerea făcută de I. P. S. Mitropolit 
al Moldovei. D. D. Dr. Partenie, a cărei concluzie este: „ca mem- 
„brii Sf. Sinod să iâ fiecare câte un număr de capitole spre a le 
„revizui şi la Ianuarie, anul viitor 1909, să ne întrunim în Sf. Si- 
„nod, spre a luâ cunoştinţă de rezultatul lucrărei fiecăruia din 
„P.P. S.S. Membri şi admiţându-1 sâ se înainteze Onor. Minister 
„spre a se dâ la tipar". Propunerea a fost semnată de P.P. S.S. 
Episcopi Atanasie al Râmnicului, Gerasimu Safirin al Romanului, 
Dionisie al Buzeului, Konon al Huşilor, Gherasim al Argeşului, 
Pimen al Dunărei-de-Jos şi P.P. S.S. Arhierei Valerian Râmniceanu, 
Calistrai Bârlădeanu, Meletie Gălăţeanu, Nifon Ploeşteanu şi Ghe
nadie Bâcăoanul. Punându-se la vot, Sf. Sinod a admis această 
propunere, care se va înainta în copie la Onor. Minister, spre cele 
de cuviinţă. (Vezi revista, anul 1908/909, p. 870-873). Propunerea 
s'a înaintat .Ministerului Cultelor— Cassa Bisericei—prin adresa Sf. 
Sinod No. 192 din 24 Octombrie 1908.

La această adresă a Sf. Sinod cu No. 192/908, Ministerul Cul
telor— Administraţia Cassei Bisericei—a răspuns prin adresa No. 
33593 din 14 Noembrie 1908, (înreg. la No 251/908) următoarele: 
„La adresa I. P. S. Voastre No. 192 din a c., avem onoare a ră
spunde, că luăm act de propunerea Sf. Sinod, însă fiindcă lu
c r a r e a  cere timp prea  îndelungat, în felul cum Sf. Sinod crede 
„nemerit să se facă, amânăm retipărirea până la alte dispoziţiuni. 
(ss) Haret.

II. Sf. Sinod prin adresa No. 233/908 roagă pe Onor. Minister 
al Cultelor —  Casa Bisericii — să admită convocarea Sf. Sinod în 
sesiune extraordinară, spre a se ocupă cu revizuirea textului Bi
bliei după vechilc ediţii româneşti, Septuaginta şi alte ediţii. La 
această adresă. Ministerul a răspuns prin adresa No. 10083 din 
15 Aprilie 1909 următoarele: „cu privire la adresa I. P. S. Voa- 
„stre No. 233/908,' avem onoare a răspunde că nu este de nevoe, 
„credem, să se convoace Sf. Sinod în sesiune extraordinară, ră
m ânând  ca chestiunea revizuirei Bibliei să se voteze de Sf. Sinod 
„în sesiunea sa din Mai a. c.“ (Această adresă s’a înregistrat la 
No. 22/909 şi s’a comunicat în şedinţa Sf. Sinod din 1 Mai 1909). 
(Vezi Rev. pe 1909/10 p. 255).

Deşi Ministerul n'a admis convocarea Sf. Sinod în sesiune extra
ordinară, totuşi aproape întreg Sf. Sinod a lucrat în localul său 
dela 24 Noemvrie până la 20 Decemvrie 1908 şi au revizuit Car
tea Facerei şi a Eşirei (80 capitole). Lucrarea însă a căzui pradă 
focului întâmplat la localul Sf. Sinod în luna Aprilie 1909 şi eu 
greutate s'a putut (după notele scrise pe exemplarele scăpate de 
foc) bine reconstitui lucrarea revizuită de Sf. Sinod în Noemvrie 
şi Decemvrie 1908 în 19 şedinţe ţinute în localul Sf. Sinod.

111). In şedinţa Sf. Sinod din 15 Mai 1909 (Vezi Revista «Bis. · 
Ort. Română» pe 1909/910 p. 860-861) s’a arătat câ Sf. Sinod 
lucrează la revizuirea textului Bibliei, după ediţia de Bucureşti din 
1688 făcută de Şerban Cantacuzin, cea de Buzău, cea de Peter-



sburg, cea de Sibiu şi. Blaj, textul grec, evraic, Vulgata şi altele 
etc. Despre aceasta s’a comunicat Onor. Minister prin adresa No. 
134 din 26 Mai 1909.

In şedinţa :>f. Sinod din 21 Octomvrie 1909, I. P. S. Mitropolit 
„Primat Athanasie, roagă pe Sf. Sinod a’şi da avizul cu privire 
„la continuarea lucrărei de revizuirea Bibliei, spre a se puteâ ti
p ă r i cât se va putea mai curând", „P. S. Episcop al Argeşului 
„Gherasim Timu.ş, zice: Că Sf. Sinod s'a ocupat cu această che
stiune şi în sesiunea trecută în ceeace priveşte alegerea textelor 
„şi revizuirea şi s’a hotărît ca să se facă revizuirea după textul 
„Septuagintei, avându-se în vedere toate ediţiunile din limba ro
m ân ă , care s'au făcut până acum. Ediţiunea, care se va tipări in 
„urma acestei revizuiri va fi ediţiunea Oficială a Sf. Sinod şi va 
„servi şi pentru Biserică şi pentru cărţile didactice religioase şi 
„pentru credincioşi. Sf. Sinod a revizuit, încă din iarna trecută, 
„80 capitole şi acum pentru continuarea lucrărei crede că ar fi 
„bine să se aleagă o Comisiune din 7 Membri, în care să fie I.I. 
„P.P. S.S. Mitropoliţi, doi P.P, S.S. Episcopi şi trei P.P. S.S. Ar- 
„hierei...

„P. S. Episcop al Huşilor Konon zice câ P. S. Sa doreşte a se 
„continuă cu revizuirea Bibliei de către Comişiunea care se va 
„alege tot in localul Sf. Sinod, deoarece aci se găseşte tot ce este 
„necesar, precum: bănci, căldură, şi ar trebui să se deâ numai 
„un scriitor, care să transcrie cuvintele revizuite, procesele vcr- 
„bale de şedinţă şi alteleV.

„S’a primit propunerea P. S. Episcop al Argeşului, proclamân- 
„du-se aleşi în această Comisiune I.I. P.P. S.S. Mitropoliţi (Atha- 
„nasie şi Pimen), P.P. S.S. Episcopi al Argeşului şi al Dunărei 
„de jos (Gherasim Timuş şi Nifon) şi P.P. S.S. Arhierei Meletie 
„Constănţeanu, Sofronie Craioveanu şi Teodosie Ploeşteanu". (Rev. 
Bis. Ort. pe 1909/910 p. 905-906). Despre alegerea aceasta in Co- 
„misiunea Biblică s’a făcut cunoscut P.P. S.S. Membri aleşi prin 
„adresele No. 205— 211 din 28 Octomvrie 1909.

Prin adresa Sf. Sinod No. 231 din 17 Noemvrie 1909, s'a cerut 
Academiei Române să dea Sf. Sinod pentru revizuirea Bibliei câte 
un exemplar din textele vechi ale Bibliei şi anume s’a cerut: edi
ţia dela Bălgrad (1648) Pateu dela Orâştie, cea de Bucureşti (1688), 
cea de B laj (1795) şi cea de Sibiu.

Academia Română a trimis cu adresa No. Ill 6020 din 19 No
emvrie 1909 (înreg. la No. 274/909) câte un exemplar numai din 
Noul Testament (Bâlgrad 1648) Biblia Bucureşti (1688) şi Biblia, 
Blaj (1795). Această adresă a Academiei s’a comunicat Sf. Sinod 

.în  şedinţa din 19 Decemvrie 1909 şi prin adresa Sf. Sinod No. 
326 din 21 Decemvrie 1909 s’a adus mulţumiri Academiei pentru 
exemplarele trimise Sf. Sinod.

In şedinţa Sf. Sinod din 13 Ianuarie 1910 s’a ales în Comisiu- 
nea Bibliei P. S. Episcop al Romanului Gerasimu Saffirin, în lo
cul P. S. Episcop al Dunărei de jos Nifon, dupâ ^propunerea de

-  T pal· - ' 8F. SINOD_______________________185



186 ŞEDINŢELE

retragere a P. S. Sale, iar ceilalţi membri au rămas aceiaşi. Des
pre această alegere şi schimbare s'a comunicat membrilor Comi

siunei prin adresele No. 5— 11 din 15 Ianuarie 1910.

Comisiunea Bibliei, prin rap. No. 121 din 20 Mai 1910, a îna
intat 61 procese verbale făcute la 61 şedinţe ţinute dela 16 No- 

emvrie 1909 până la 12 Aprilie 1910, în care continuând, s’au 
revizuit dela cap. 31 Eşirea până la cap. 25 din Cartea IV-a a 

împăraţilor. Şedinţele acestea s’au ţinut în Palatul Sf. Mitropolii; 
raportor a fost P. S. Arhiereu Sofronie Craioveanu.

Sf. Sinod în şedinţa din 20 Mai 1910 a luat act de lucrarea 
Comisiunei şi a decis ca să continue mai departe aceiaşi .Comi

siune, iar procesele verbale împreună cu raportul Comisiur.ei în 
copie s’au înaintat Onor. Minister-Cassa Bisericii cu adresa No. 
175 din 4 Iunie 1910. Discuţiunile importante,.la care au luat 
parte I. P. S. Mitropolit al Moldovei, Pimen, P. S. Episcop al Hu
şilor Konon, I. P. S. Mitropolit Primat Athanasie şi Domnul Mi
nistru Haret se afiâ publicate în revista «Biserica Ortodoxă» pe 
an. 1910/911 p. 433— 137.

• P. S. Episcop al Huşilor Konon, zice că revizuirea şi impri- 
«matul Sf. Scripturi (Biblia V. şi N. Testament, este cea mai în- 
«semnată lucrare din toate imprimatele cărţilor bisericeşti făcute 
«de Sf. Sinod până ‘acuma».

«Este adevărat că textul N. Testament s’a regulat odată, când 
«Sf. Srnod a fost admis ca text oficial, textul N. Testament im- 
«primat Ia Sf Mănăstire Neamţu în anul 1818, după care apoi 
«se copiase şi în Biblia de Petersburg, iar mai anii trecuţi, după 
«propunerea P. S. Sale s'au admis şi s’au publicat în zece mii de 
«exemplare şi este o coincidenţă minunată că tot D-nut Ministru 
«Haret s’a obligat atuncea şi după ideia propunătorului s’a im- 
«primat în 10.000 exemplare ca să fie ajungător pentru şcoli, bi- 
«bliotecile parohiale şi familii. Aşâ că cu ocaziunea revizuirei V. 
«Testament, N. Testament aşâ imprimat este un câştig pentru mai 
«curânda terminare a Bibliei aflătoare în curs de revizuire.

«P. S. Sa crede că şi mai departe să continue cu lucrările tot 
«aceiaşi comisiune ca şi până acum, pentru ca să avem o unitate 
«de stil în text, şi de vederi, asupra aranjamentului general. Con- 
«chide ca să rugăm deci pe actualii membri ai Comisiunei ca 
«să’şi continue lucrarea în linişte. Iar dacă va simţi necesitate, Sf. 
«Sinod îi poate autoriză ca să’şi cheme între dânşii şi pe alţi 

«membri ajutători.
«Totodată P. S. Sa crede 'că este bine a se începe imprimatul 

«lucrărei cât mai curând, publicându-se întâiaşi dată Pentateuhul 
«după care să urmeze celelalte. Hârtia însă, pentru imprimat să 
«fie hârtie de pânză, fiindcă este mai trainică, iar în ce priveşte 
«formalul cărţei şi dacă trebue să fie într’un volum sau mai multe, 
«este bine să se lase la chibzuinţă comisiunei de revizuire.

«P. S. Sa însă crede că ediţia oficială, cel mai potrivit ar fi, să 
«eoristee ori dintr’un singur codice, precum este prima ediţie din
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«1688, ori, la caz că s'ar părea prea voluminos, să fie împărţit 

«numai în două volume, adică: Vechiul Testament deoparte şi 
«Noul Testament de altă parte, tot în acelăş format, iar după a- 

«cest codice oficial, într’o ediţiune posterioară să se imprime în- 
«tr’un format mai mic şi mai portativ, împărţit după cărţile ce 
«conţine Biblia, unindu-le pe cele mai mari câte una sau două, 

«pentru asemănarea mărimei volumurilor. Şi această ediţie popu- 
«lară să se distribue pretutindenea cu un preţ foarte redus, iar 
«pe unele locuri chiar şi gratuită.

«Totodată P. S. Sa este de părere ca imprimatul Pentateuhului 
«să se înceapă cât mai curând, dacă Domnul Ministru şi Tipo- 
«grafia Cărţilor Bisericeşti ar fi pregătiţi pentru aceasta, dupre cum 
sperăm».

Ministerul Cultelor— Cassa Bisericei— prin adresa No. 24708 diij
1910. (înreg. la No. 163 din 6 Septemvrie 1910) răspunde la a- 
dresa No.’ 175/910 că a luat înţelegere cu P. S. Director al Tip. 
Cărţilor Bisericeşti pentru ca tipărirea Bibliei să înceapă cât mai 

curând.
Prin adresele Sf. Sinod No. 186— 192 din 28 Septemvrie 1910 

se face poftire P.P. S.S. Membri ai Comisiunei Biblice (1.1. P.P.
S.S. Mitropoliţi, P.P. S.S. Episcopi: al Romanului şi Argeşului ş 
P.P. S.S. Arhierei Meletie, Sofronie şi Teodosie) ca să reîn eapâ 
continuarea Iucrărei Vineri 1 Octomvrie ora 9 dimineaţa în Pala

tul Sf. Mitropolii.
Prin adresele No. 246— 252 din 29 Octomvrie 1910 se comu

nică membrilor comisiunei Biblice că Sf. Sinod în şedinţa din 29 
Oct. 1910 a ales pe P. S. Arhiereu Evghenie Piteşteanu, in locul 
P. S. Gerasimu Saffirinu al Romanului, retras.

V. Prin adresa Sf. Sinod No. 1 din 10 Ianuarie ,1911 s'a comu
nicat Ministerului, că Comisiunea Biblică în şedinţa sa din 10 Ia 
nuarie a. c. a primit propunerea I. P. S. Mitropolit al Moldovei, 
D. D. Dr. Pimen, membru al comisiunei, ca s i se facă şi o ediţie  
p opu lară  a Bibliei; formată din bucăţi pe care le va alege Comi
siunea, idee care consună cu propunerea P. S. Konon Episcop al 
Huşilor, în sensuj de Biblie populară sau după cărţile canonice, 
sau în formă de cristomatee biblică.

Prin raportul Comisiunei (înreg. la No. 104 din 23 Mai 1911) 
s’au înaintat Sf. Sinod în şedinţa din 23 Mai 1911, 59 procese- 
verbale pentru 59 şedinţe ţinute dela 1 Oct. 1910 până la 1 Aprilie
1911, în care s’au revizuit cărţile: Paralipomenele, Cartea Esdra, 
Neemia, Estir, Iov, Psalmii, Proverbele lui Solomon, tcclesiastul, 
Cântarea Cântărilor,- Isaia, iar din cartea Proorocului Ieremia până 
la cap. 29.

Cu adresa Sf. Sinod No. 144 din 10 Iunie 19} 1 s’au înaintat 
Onor. Minister procesele-verbale in copie, spre cele de cuviinţă.

Prin adresele Sf. Sinod No. 221— 225 din 4 Noemvrie 1911 se 
comunică P.P. S.S. Arhierei Valerian Râmniceanu. Calistrat Bâr
lădeanu, Meletie Constanţeanu, Sofronie Craioveanu şi Teodosie
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Ploeşteanu, că Sf. Sinod, în şedinţa din 2 Noemvrie 1911, i-au 
ales membri în comisiunea Bibliei, din care se retrăsese unii P.P.
S.S. Membri ca prea mult ocupaţi cu ale Eparhiei.

VI. Sf. Sinod în şedinţa din 1 Martie 1912 a ales pe P. S. Ar
hiereu Evghenie Piteşteanu, membru în Comisiunea Bibliei în lo
cul P. S. Teodosie care a fost ales Episcop al Romanului. Despre 
aceasta s'a comunicat P. S. Arhiereu Evghenie Piteşteanu prin 
adresa No. 26 din 2 Martie 1912.

Comisiunea Biblică prin rap. No. 98 din 22 Mai 1912 înain
tează 38 procese-verbale pentru 38 şedinţe ţinute dela 11 Noem- 

•vrie 1911 până la 19 Aprilie 1912, in care timp s’au revizuit dela 
cap. 29 Ieremia până la finitul cărţei c.' 52, idem Cartea Plânge
rilor proorocului Ieremia, Cartea Proorocului lezechiil c. 1 — 48 şi 
întreaga Carte a proorocului Daniil.

Cu. adresa Sf. Sinod No. 122 din 24 Mai 1912 s’au înaintat 
Onor. Minister, procesele-verbale cu arătarea lucrărilor făcute.

Sf. Sinod în şedinţa din 24 Mai 1913, în vederea raportului 
Comisiunei înreg. la No. 90/913, a ales în locul P. S Sofronie, 
care a fost ales Episcop al Râmnicului, pe P. S. Arhiereu Teofil 
Ploeşteanu şi prin adresele No. 102— 107 din 27 Mai 1913 se 
comunică P.P. S.S. Membri ai Comisiunei despre alegerea P. S. 
Arhiereu Teofil Ploeşteanu şi că Comisiunea va lucra sub preşe
dinţia I. P. S. Mitropolit Primat D. D. Dr. Konon.

Prin adresa No. 169 din 8 Iunie 1913 se comunică membrilor 
Comisiunei a se întruni în Palatul Sf. Mitropolii în ziua de 10 
Iunie la ora 9 dimineaţa, spre a reîncepe şi continuă lucrarea de 
revizuire a Bibliei.

Dela 10 Iunie până la 30 Septemvrie 1913 sau ţinut 19 şedinţe, 
în care s’au revizuit cei 12 Prooroci mici. In total s'au ţinut 196 
şedinţe.

Lucrarea s’a oprit Ia Cartea lui Tovit, de unde se va continua 
tot în această toamnă.

Pentru aceste temeinice consideraţiuni, Comisiunea este de pă
rere, înalt Prea Sfinţite Stăpâne, ca lucrarea întitulată „M ica  Biblie, 
cu ic o a n e în  vederea următoarelor motive:

Având în vedere că această lucrare nu are în primul rând, a- 
probarea Şi binecuvântarea Sfântului Sinod, întru cât nici nu au 
cerut-o alcătuitorii;

Având în vedere, că în prefaţa acestei cărţi, se atinge deadrep- 
tul demnitatea şi autoritatea Sfântului Sinod;

Considerând că în cuprinsul lucrărei, după cum s’a arătat mai 
sus. se găsesc erori, care nu pot fi trecute cu vederea de către 
Sfântul Sinod, fiind contrare textului Sfintei Scripturi;

Coşiderând că, această lucrare are într’însa învăţături greşite 
condamnate de Biserică:



Ca această carte, întitulată „Mica Biblie cu icoane1*, sâ fie con
damnată, retrasă din circulaţiune, şi oprită de a fi răspândită prin 
şcoale şi în popor, oprindu-se a se publică şi cele mai făgăduite 
de alcătuitorii acesteea, fiind de datoria şi activitatea numai a 
Sfântului Sinod,

Acestea Comişiunea Sf. Sinod, prin subscrisul raportor le supune 
acum Sf. Sinod spre deliberare.

Raportor: f  Arhiereu Evghenie Piteşteanu.

I Arhiereu Valerian Râmniceanu  
Membrii ; . Arhiereu Calistrat Bârlădeanu  

l Arhiereu Meletie Constanfeanu

—  După cetirea raportului, intră în sala de şedinţe Domnul Mi- 

τι istru al Cultelor.
P. S. Episcop al H uşilor. I. P. S. Stăpâne şi P.P. S.S. membri 

ai Sf. Sinod, sunt într'adevăr. surprins şi nu ştiu ce să răspund.
Aci se desfăşoară un proces în contra mea şi eu ştiu,’ câ un 

proces în contra unui Episcop se deschide cu o anumită procedură.
I. F. S. M itropolit Primat, preşedinte. Nu este nici un proces 

până acum.
P. S. A rhiereu Evghenie Piteşteanu. Este un raport al com i

siunei pentru revizuirea textului Bibliei, cu privire la cărţulia care 
a-apărut intitulată „Mita Biblie“ şi care nu are aprobarea Sf. Sinod.

P. S. Episcop al H uşilor. După cât văd, s’au introdus aci două 
cereri în şedinţa când eram bolnav, din care una provine dela un 
domn Cernăianu, ale cărui cereri au fost totdeauna respinse de 
Sf. Sinod şi acum văd cu mirare, că a fost primită.

I. P. S. M itropolit Prim at, preşedinte. După constituţiune fie
care are dreptul de a petiţionâ şi deci orice petiţiune trebue să fie 
primită, dacă e timbrată.

P. S. Episcop a l H uşilor. Da, dar se judecă calitatea aceluia 
care a scris-o.

Cealaltă petiţiune este a unui adventist, iarăş calitate pe care 
Sf. Sinod este în drept să o discute, căci nu poate primi dela un 
necredincios jalbă contra unui episcop.

Ţinta acelor două jalbe este lucrarea întitulată „Mica Biblie", 
publicată de mine împreună cu alţi ostenitori.

Intr’un pamflet, care se numeşte «România'Creştină» şi ale cărui 
calităţi toţi membrii Sf. Sinod le ştiu a apărut o critică asupra 
acestei lucrări.

Dacă mă credeţi, fac mărturisire sinceră, am văzut acel pamflet 
dar nu l-am citit, ştiind că este Scris între alţii şi de un preot 
caterisit de Sf. Sinod şi cu rea credinţă.

I . P. S. M itropolit Prim at, preşedinte. Primindu-se la Sf. Sinod
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irei rânduri de petiţiuni contra P. S. Nicodim al Huşilor, la două 
nu s’au dat curs, înmânândui-se personal pentru a şi aplana afa
cerile şi anume, una a câteva sute de Bârlâdeni apărând pe preotul 

paroh Patriciu, îndepărtat dela biserica lui şi alta cu piese .dela 
Tribunal, relativ la purtarea preotului Ghiga din Huşi. Iar acesteia 
a treia petiţiune (două) li s’a dat cursul, pentrucă erâ în joc dem
nitatea Sf. Sinod, necuviincios criticată în prefaţa cărţuliei de care 
e vorba.

P. S. Episcop al H uşilor. Foarte frumos, dacă’i daţi atenţie!' 
Sf. Sinod cu toate acestea a primit cererea aceea şi a îndreptat-o 
la comisiunea biblică şi nu la cea de petiţiuni; comisiunea a venit 
cu raportul acesta. N’am cunoscut nici cuprinsul petiţiunilor şi de 
abia acum am auzit cuprinsul raportului.

Cum pot dar, să răspund pe nepregătitele la un raport atât de 
amănunţit? Să’mi daţi voe sâ mă apăr şi deci şi timpul, necesar 
ca sâ’mi fac apărarea. Eu n’am timpul material şi nici isvoarele 
necesare ca sâ’mi lac apărarea aici în şedinţa Sf. Sinod.

Raportul este de câteva coaie şi nu pot ţineâ minte pe dasupra. 
întregul lui cuprins.

Rog deci, să’mi daţi o copie după el.
Acum ţin numai sâ spulber cea mai gravă acuzaţiune, care mi 

se aduce şi anume că în prefaţă eu aş insultă Sf. Sinod.
Am protestat când am auzit citindu-se pasajul şi Drotestez şi 

acuma şi declar, că nu mi-a trecut prin minte să ating autoritatea 

Sf. Sinod, care este scumpă şi sfântă pentru mine.

Mi se pare că sunt şi eu membru al Sf. Sinod şi trebue să mă 
respect măcar pe mine, dacă nu şi pe ceilalţi.

P . S. A rhiereu  Evghenie Piteşteanu. Dar prefaţa aceia este o 
polemică întreagă! Vorbiţi de zecimi de mii de lei pe care i-ar fi
luat Sf. Sinod! Vorbiţi că aţi fâcut cartea pentru o pusderie de
lume care n ’are nici o îndrumare religioasă, ca şi cum ceilalţi 
P.P.'S.S. Kiiiarhi n ’ar purtă nici o grijă pastorală de turma lor 
duhovnicească! Acesta este- text de prefaţă?!

P . S. E piscop  a l H uşilor. Să citesc pasagiul şi fac judecători 
pe toţi membri Sf. Sinod şi pe d-nul Ministru să spună, dacă 
reese din text, luat aşa cum sună el şi fără gândul de răstălmă
cire, vre-o umbră de acuzaţiune la adresa Sf. Sinod.

Am expus cum stă situaţia cu cărţile noastre religioase şi că 
nu sunt destul de răspândite. Acesta este un adevăr. Şi aţi venit 
cu toţii într’o şedinţă precedentă şi aţi recunoscut aceasta. Şi nu ’i 
vinovat Sf. Sinod; sunt vinovate împrejurările. Nici P.P. S.S. Voa
stre n’aţi acuzat pe nimeni, nici noi cei cu „Mica B iblie"; am a- 
cuzat împrejurările în care ne-am găsit.

Sâ citesc dar pasagiul din prefaţă:
„Este drept că Aşezământul Casei Bisericii a dat încă de acum

„10 ani câteva zeci de mii de lei şi că astfel a pus la îndemâna
„Sf. Sinod mijloace băneşti pentru a începe tipărirea"...

Aceşti bani sunt deci pentru tipăritură, nu pentru mâncâtură:.



tiparul costă bani, hârtia costă bani. Prin urmare până aci nu este 
nici o insultă.

Este drept de asemenea câ Sf. Sinod....  (citit)

P . S. S o fron ie  Episcopul Râmnicului. Protestez! Aceste bânueli 
nu ’ţi erâ iertat să faci, ca membru al Sf. Sinod.

P . S. E piscop  a l H uşilor. Eu nu acuz pe nimeni, spun că lu
crarea este grea şi lungă şi că oricare ar fi forţele noastre, nu se 

poate termină într’un timp scurt.
Văd dar că aici este o pornire... .
I .  P . S. M itropolit Prim ai, preşedinte. Nu este nici o pornire, 

dar este judecarea datorită asupra unei cărţi făcută în neregulă 
s i respingerea ei. ca fiind de natură a lovi în prestigiul Sf. Sinod 
prin răspândirea ei cu o prefaţă de ocară şi idei false printre şco
lari cu deosebire, falsificând şi multe texturi din versetele biblice 
şi dându’i un titlu fals „cu icoane" pe când mai toate acestea nu 
sunt decât simple tablouri şi figuri de obiecte, de localităţi etc.

Nu trebue poporul speculat nici indus în erori religioase. El 
cunoaşte că icoane sunt numai acele expuse în biserica şi află
toare în casa creştinilor, dar figurile profane nu se pot numi 

icoane.
P . S. Episcop a l H uşilor. Unde este acuzaţiunea ce ziceţi câ 

aduc Sf. Sinod?
Pentrucă am spus că s’au pus la dispoziţia Sf. Sinod mijloace 

de către guvern pentru tipărire? Dar este aceasta o acuzaţiune pe 

care o aduc cuivâ?
Am spus că lucrarea este grea şi lungă şi nu se poate face în 

scurt timp. Căci eu ştiu că Biserica Rusă a tradus Sf. Scriptură 
după Biblia originală Ebraică şi după Septuaginta şi s’a lucrat 25 
-de ani la această traducere, deşi Sf. Sinod a încredinţat această 
lucrare celor 4 Academii! Apoi lucrarea a fost revăzută şi publi

cată de Sf. Sinod.
Dacă acolo cu toate aceste ajutoare a trebuit atâta timp, de ce 

nu putem spune că şi lucrarea noastră cu privire la Biblie va 

cere timp?
lată dar că n ’am acuzat pe nimeni.
/. P . S. M itropolit Prim at, preşedinte. Oricine citeşte acea pre

faţă osebit de titlul greşit şi de versetele eronate, vede de departe, 
oă exprimându-vă cu termeni dubioşi în prefaţă, aţi căutat (cu 
sau fără conştiinţă) să loviţi în prestigiul Sf. Sinod: acuzându’l 
■că au luat bani şi că n’au iăcut nimic şi afirmând chiar acuma, 
că „banii sunt daţi pentru tipăritură iar nu pentru mâncâtură“.

N’aveaţi decât să vă fi dus la Comisiunea Biblică şi să vă con
vingeţi, că Vechiul Testament este dejâ aproape terminat, iară 
Noul Testament încă mai din’nainte au apărut în zece mii de 
exemplare cu aprobarea Sf. Sinod.

Dacă susţineţi că prefaţa nu conţine neadevăruri şi ocări, atunci 
pentru ce aţi declarat acolea, în auzul tuturor, că v’o retrageţi şi 
apoi aţi dat vina pe un Arhimandrit şi apoi pe un profesor?

____________________________SF. SINOD 191
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trei rânduri de petiţiuni contra P. S. Nicodim al Huşilor, la două. 
nu s’au dat curs, inmânândui-se personal pentru a’şi aplana afa
cerile şi anume, una a câteva sute de Bârlădeni apărând pe preotul 
paroh Patriciu, îndepărtat dela biserica lui şi alta cu piese .dela 
Tribunal, relativ la purtarea preotului Ghiga din Huşi. Iar acesteia 
a treia petiţiune (două) li s'a dat cursul, pentrucă erâ în joc dem
nitatea Sf. Sinod, necuviincios criticată în prefaţa cărţuliei de care 
e vorba.

P. S. Episcop al Huşilor. Foarte frumos, dacă’i daţi atenţie t 
Sf. Sinod cu toate acestea a primit cererea aceea şi a îndreptat-o 
la comişiunea biblică şi nu la cea de petiţiuni; comişiunea a venit 
cu raportul acesta. N'am cunoscut nici cuprinsul petiţiunilor şi de 
abia acum am auzit cuprinsul raportului.

Cum pot dar, să răspund pe nepregătitele la un raport atât de 
amănunţit? Să’mi daţi voe sâ mă apăr şi deci şi timpul, necesar 
ca sâ'mi fac apărarea. Eu n’am timpul material şi nici isvoarele 
necesare ca sâ’mi lac apărarea aici in şedinţa Sf. Sinod.

Raportul este de câteva coaie şi nu pot ţineâ minte pe dasupra. 
întregul lui cuprins.

Rog deci, să’mi daţi o copie după el.
Acum ţin numai sâ spulber cea mai gravă acuzaţiune, care mi 

se aduce şi anume că în prefaţă eu aş insultâ Sf. Sinod.
Am protestat când am auzit citindu-se pasajul şi orOtestez şi 

acuma şi declar, că nu mi-a trecut prin minte să ating autoritatea 
Sf. Sinod, care este scumpă şi sfântă pentru mine.

Mi se pare că sunt şi eu membru al Sf. Sinod şi trebue să mă. 
respect măcar pe mine, dacă nu şi pe ceilalţi.

P. S. Arhiereu Evghenie Piteşteanu. Dar prefaţa aceia este o 
polemică întreagă! Vorbiţi de zecimi de mii de lei pe care i-ar fi 
luat Sf. Sinod! Vorbiţi că aţi făcut cartea pentru o pusderie de 
lume care n ’are nici o îndrumare religioasă, ca şi cum ceilalţi 
P.P. S.S. Kiiiarhi n ’ar purlâ nici o grijă pastorală de turma lor 
duhovnicească! Acesta este· text de prefaţă?!

P. S. Episcop al Huşilor. Sâ citesc pasagiul şi fac judecători 
pe toţi membri Sf. Sinod şi pe d-nul Ministru să spună, dacă. 
reese din text, luat aşa cum sună el şi fără gândul de răstălmă
cire, vre-o umbră de acuzaţiune la adresa Sf. Sinod.

Am expus cum stă situaţia cu cărţile noastre religioase şi că 
nu sunt destul de răspândite. Acesta este un adevăr. Şi aţi venit 
cu toţii într’o şedinţă precedentă şi aţi1 recunoscut aceasta. Şi nu’i 
vinovat Sf. Sinod; sunt vinovate împrejurările. Nici P.P. S.S. Voa
stre n’aţi acuzat pe nimeni, nici noi cei cu „Mica Biblie"; am a- 
cuzat împrejurările în care ne-am găsit.

Să citesc dar pasagiul din prefaţă:
„Este drept că Aşezământul Casei Biscricii a dat încă de acum 

„10 ani câteva zeci de mii de lei şi că astfel a pus la îndemâna- 
„Sf. Sinod mijloace băneşti pentru a începe tipărirea"...

Aceşti bani sunt deci pentru tipăritură, nu pentru mâncătură
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tiparul costă bani, hârtia costă bani. Prin urmare până aci nu este 
nici o insultă.

Este drept de asemenea că Sf. Sinod....  (citit)

P . S. S ofronie Episcopul Râmnicului. Protestez! Aceste bănueli 
n u ’ţi erâ iertat să faci, ca membru al Sf. Sinod.

P. S. Episcop al H uşilor. Eu nu acuz pe nimeni, spun că lu
crarea este grea şi lungă şi că oricare ar fi forţele noastre, nu se 
poate termină tntr’un timp scurt.

Văd dar că aici este o pornire... .
I .  P . S. M itropolit Primat, preşedinte. Nu este nici o pornire, 

•dar este judecarea datorită asupra unei cărţi făcută în neregulă 
şi respingerea ei. ca fiind de natură a lovi în prestigiul Sf. Sinod 
prin răspândirea ei cu o prefaţă de ocară şi idei false printre şco
lari cu deosebire, falsificând şi multe texturi din versetele biblice 
şi dându’i un titlu fals „cu icoane" pe când mai toate acestea nu 
sunt decât simple tablouri şi figuri de obiecte, de localităţi etc.

Nu trebue poporul speculat nici indus în erori religioase. El 
cunoaşte că icoane sunt numai acele expuse în biserica şi află
toare în casa creştinilor, dar figurile profane nu se pot numi 
icoane.

P. S. Episcop a l Huşilor. Unde este acuzaţiunea ce ziceţi că 

aduc Sf. Sinod ?
Perttrucă am spus că s'au pus la dispoziţia Sf. Sinod mijloace 

de către guvern pentru tipărire? Dar este aceasta o acuzaţiune pe 
care o aduc cuivâ?

Am spus că lucrarea este grea şi lungă şi nu se poate face în 
scurt timp. Căci eu ştiu că Biserica Rusă a tradus Sf. Scriptură 
d,upă Biblia originală Ebraică şi după Septuaginta şi s’a lucrat 25 
•de ani la această traducere, deşi Sf. Sinod a încredinţat această 
lucrare celor 4 Academii! Apoi lucrarea ş. fost revăzută şi publi
cată de Sf. Sinod.

Dacă acolo cu toate aceste ajutoare a trebuit atâta timp, de ce 
nu putem spune că şi lucrarea noastră cu privire la Biblie va 

cere timp?
lată dar că n'am acuzat pe nimeni.
I. P . S. M itropolit Primat, preşedinte. Oricine citeşte acea pre

faţă osebit de titlul greşit şi de versetele eronate, vede de departe, 
-că exprimându-vă cu termeni dubioşi în prefaţă, aţi căutat (cu 
sau fără conştiinţă) să loviţi în prestigiul Sf. S inod: acuzându'l 
■că au luat bani şi că-n’au făcut r.imic şi afirmând chiar acuma, 
că „banii sunt daţi pentru tipăritură iar nu pentru mâncătură“.

N’aveaţi decât să vă fi dus la Comisiunea Biblică şi să vă con
vingeţi, că Vechiul Testament este dejâ aproape terminat, iară 
Noul Testament încă mai din’nainte au apărut în zece mii de 
exemplare cu aprobarea Sf. Sinod.

Dacă susţineţi că prefaţa nu conţine neadevăruri şi ocări, atunci 
pentru ce aţi declarat acolea, în auzul tuturor, că v’o retrageţi şi 
apoi aţi dat vina pe un Arhimandrit şi apoi pe un profesor?
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Iar in cât priveşte acuzarea nedreaptă, că Sf. Sinod ar fi tre
buit să recomande lucrarea la' o altă comisiune decât cea Biblică,, 
apoi şi aci sunteţi în necunoştinţă, de oarece Sf. Sinod având co- 
misiuni pentru diferite lucrări, are şi o anumită comisiune anume· 
Biblică, care continuu se ocupă de revizuirea şi de definitiva sta
bilire a textului Bibliei Româneşti. Deci numai la această comi
siune trebuia trimisă cartea ce conţine în ea material biblic şi nu 
la alta, precum cu dreptate a lucrat Sf. Sinod. Trsbue P. S. 
Voastră să nu alergaţi ia supterfugii nepotrivite, dar să cruţaţi 
demnitatea Sf. Sinod, al căruia aţi devenit membru, şi carele nu 
au greşit cu nimic. Iar dacă nu Sf. Sinod ci Tipografiei sale s’au 
dat ceva mijloace în numerar, acestea au fost puţine, şi cu ele= 
s.au cumpărat literile nouă, hârtia şi alt material necesar, cu care- 
lucru nu are de a face Sf. Sinod, necuviincios pus la bănuială 
de către un membru al său.

Voci: închiderea discuţiei.
P. S. Arhiereu Antim Botoşeneanu: Cer cuvântul.
P. S. Episcop al Râmnicului Noul Severin Sofronie: Sunt de 

părere ca acest raport să fie publicat în întregime în revista «Bi
serica Orthodoxă Română» ca să se ştie câ Sf. Sinod condamnă, 
această carte.

1. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte: Văzând că P. S. Epi
scop de Huşi în răspunsul dat se face a nu înţelege marea grer 
şală ce au făcut-o în precuvântarea sa, acuzând cu nedreptate- 
pe Sf. Sinod din care şi însuşi decurând face parte, uită că toate 
cărţile religioase se revizuesc numai de către Sf. Sinod, prfecum. 
toate cărţile cultului, toate cărţile didactice de cuprins religios, cu 
care s’au conformat. însuşi distinşii profesori dela Facultatea Teo
logică şi chiar P.P. S.S. Membri ca P. S. Sofronie, Evghenie,. 
Callist şi alţii, iar la cele respinse nu au făcut nimeni atâta caz. 
necuviincios, ci le-au primit îndărăpt, le-au corectat şi prezentân- 
du-le din nou, au fost aprobate, aceea ce P. S. Nicodim nu au 
făcut după datorie,. fiind cartea de un material curat religios. Aşâ ■ 
că nu se poate p icepe de cinevâ, decât că aceasta ar fi făcut-o 
cu intenţiUnea numai de provocare, aceea ce nu se poate trece 
cu vederea.

Deci la cererea tuturor, pun la vot concluziile raportului, admi- 
ţându-se totdeodata şi publicarea în.întregime a raportului în re
vista Sfântului Sinod.

—: Se pun la vot: 1. Concluziile raportului şi se primesc.
2. Se hotărăşte publicarea în revista Sf. Sinod a raportului Co

misiunei Biblice.
P. S. Episcop Iheodosie al Romanului, citeşte următorul raport 

referitor la petiţiunea preoţilor din capitală, prin care exprimă mai 
multe deziderate:

Înalt Prea Sfinţite Stăpâne,
La comisiunea de petiţiuni s’a trimis de către I; P. S. Voastră»
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cu rezoluţia No. 193 din 12 Octombrie curent, suplica un număr 
de 6 preoţi licenţiaţi din capitală, printre cari doi sunt şi membri 
ai Consistoriului Bisericesc Superior, prin care numiţii arată, că 
deşi prin legea clerului mirean dela 1893 cum şi prin diferitele 
modificări făcute după aceea, s’a legiuit ca preoţilor cu studii 
universitare să li se deâ putinţa de a’şi pune în serviciul Bisericii 
şi al neamului cunoştinţele câştigate, totuşi prevederile legei, în 
mare parte, n’au fost îndeplinite până acum.

Pe temeiul acestora, nupiiţii prin suplica menţionată, au for
mulat mai multe propuneri pentru îndeplinirea prevederilor din 
legea clerului mirean, rugându-se de a fi puse în desbaterea Con
sistoriului Superior Bisericesc în sesiunea de toamnă a anului 
curent.

Suplica aceasta cu propunerile din ea, fiind supusă deliberărei 
Consistoriului Superior, acesta, în şedinţa dela 7 Octombrie, a 
aprobat-o în unanimitate.

Propunerile exprimate de petiţinoari sunt:
1. Preoţii licenţiaţi sau seminarişti, sâ fie obligaţi a înfiinţa prin 

parohiile lor şcoale de adulţi, atât pentru cei în vârstă, cât şi 
pentru copiii ce nu vor aveâ loc în şcoală.

2. Preoţii şi diaconii licenţiaţi în Teologie, sau şi cei cu seminar, 
să fie îndatoraţi a predă religia în şcoalele publice primare, urbane 
şi rurale, iar în ajunul sărbătorilor mari _ şi în fiecare sâmbătă 
seara, să ţină elevilor sfătuiri catihetice asupra datoriilor lor mo
rale şi religioase.

3. Pentru buna funcţionare a învăţămânţului religios în aceste 
şcoale este nevoie de un control serios, nu numai din partea Mi
nisterului, ci şi din partea Chiriarhului respectiv, şi deci Protoie- 
reul judeţului să fie obligat de a exercită asemenea control.

4. Pentru o mai spornică activitate a preoţilor, să se desemneze 
dintre preoţii şi diaconii cei mai destoinici, conferenţiari, cari să 
meargă pe la cercurile culturale şi pe la conferinţele pastorale, cu 
îndatorire de a da îndrumările necesare preoţilor, spre a desvoltă 
mai cu‘ succes datoriile lor pastorale şi educătoare faţă de poporul 
încredinţat lor spre păstorie.

5. Art 43 alin. 2 din legea clerului mirean, unde se vorbeşte de 
înaintarea pe loc a preoţilor, să se modifice în sensul, ca preoţii 
sa fie înaintaţi pe loc, după o activitate de 3 ani, în urma unui 
concurs.

6. Tot acest articol să se modifice şi în privinţa gradaţiunei, 
stabilindu-se şi pentru preoţi, ca şi pentru profesori şi învăţători 
4 gradaţii dini 5 în 5 ani, sporindu-se gradaţia în trecerea timpului 
până' la 60α/ο· Asemenea şi anii de pensiune să fie ca la toţi sluj
başii Statului, la vârsta de 57 ani, iar nu la 70, cum cere legea 
în vigoare, ceeace este nedrept, de oarece prea puţini dintre dânşii 
pot să se învrednicească a atinge vârsta de 70 ani.

7. Pedepsele aplicate preoţilor şi diaconilor, afară de caterisiri,
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să se prescrie după trecere de 5 ani, dacă însă în acest timp rî’au 
mai suferit altă pedeapsă, şi

8 Preoţilor bătrâni, adică acelora cu curs catihetic şi cu se
minar de .gr. I. fiindu-le imposibil de a trăi cu salariile ce le pri
mesc acum, să li se sporească salariile în marginile posibilului. 
Asemenea şi cântăreţilor bisericeşti sâ li-se sporească salariile, 
căci e ridicol de a plăti un cântăreţ cu 11 lei pe lună la ţară, şi 
50 lei Ia oraş, când ştiut este că cu asemenea lefuri, de multe 
ori nu poate aveâ cinevâ un argat sau slugă în casă, necum un 
cântăreţ bisericesc, care are oarecare studii făcute.

Acestea sunt propunerile numiţilor preoţi, care au fost votate 
în unanimitate de Consistoriul Superior Bisericesc, iar acum I. P. 
S. Voastră prin rezoluţia No. 193 le-aţi trimis comisiunei de pe
tiţiuni, spre a’şi da părerea.

Comisiunea studiind cu toată băgarea de seamă suplica men
ţionată, primeşte de bune toate aceste propuneri, fiindcă prin în
făptuirea lor se tinde la îndrumarea preoţilor, pe o cale mai spor
nică, ceeace şi aşteaptă fiecare cu nerăbdare sâ se realizeze, afară 
de propunerea dela punctul 3 din suplică, unde se vorbeşte de 
protoierei ca să fie recrutaţi în urma unui concurs şi declaraţi de 
inamovibili, pe care o respinge pe următoarele consideraţiuni:

a) Protoiereul este reprezentantul Chiriarhului în judeţ şi deci* 
mai înainte de orice, trebue să se bu-ure de deplina încredere a 
Chiriarhului său, ceeace desigur câ nu .i-o poate da chiar cel mai 
strălucit concurs ce l-ar susţineâ. b) Protoiereul fiind o persoană 
administrativă, de necesitate trebue a aveâ şi oarecare rutină în 
ale administraţiei, şi deci trebue a fi luat cu preferinţă dintre preoţii 
cari dejâ au trecut.prin diferite grade ierarhice şi c) Numirea unui 
protoiereu nu poate fi făcută pe viaţă, ci numai întru atâta întru 
cât se bucură de încrederea Chiriarhului său şi deci inamovibili
tatea nu se poate admite aici, fără a nu se ştirbi din prerogati
vele Episcopale acordate de canoane.

Cu aceste rezerve, Comisiunea Sf. Sinod, vine prin subscrisul 
raportor, de a supune aprobărei Sf. Sinod această opiniune. .

Raportor: f  Theodosie Episcopul Romanului, f  Nicodem Epi
scopul Huşilor, f  Sofronie Episcopul Râmnicului Noului Severin.

P. S  Episcop al Dunărei de Jos : I. P. S. Stăpâne, împărtăşesc
în totul şi dezideratele preoţime», precum şi concluziile la care a
ajuns P. Ş. Raportor.

De atâtea ori s’a discutat în diferite şedinţe al Sf. Sinod şi ale 
Consistoriului Şuperior Bisericesc despre oarecare îmbunătăţiri, cari 
trebuesc făcute pentru personalul bisericesc, căci elle sunt drepte.

In privinţa numirei protoiereilor prin concurs, nu împărtăşesc 
părerea P. S. Raportor. Postul de protoiereu este un post de îh-
credere al Chiriarhului. Dacă acest post se va pune ia' concurs,
va reuşi cel mai cult, dar în acelaşi timp nj> şi cel mai bun ad
ministrator bisericesc.
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, Şi profitând de faptul că. d-nul Ministru al Cultelor este aci, 
aşi propune: ca, dupâ cum membrii Spiritualului Consistoriu se 
schimbă din 3 în .3 ani, şi acei cari îşi fac datoria în conştiinţă 
li se prelungeşte mandatul, tot aşa să fie pentru postul de pro- 
toiereu.

Avem o sumă de preoţi licenţiaţi în Teologie, cari toţi râvnesc 
să treacă prin filiera aceasta şi toţi au trebuinţă sâ înveţe admi
nistraţia bisericească.

Eu aşi fi dar de părere, să se numească protoiereii pe 3 ani, şi 
dacă Chiriarhul îi confirmă mandatul de încredere, va fi reconfir
mat pe încă alţi 3 ani şi aşa mai departe.

Astfel încăt toţi să treacă prin filiera aceasta şi să nu mai avem 
ca astăzi atâtea nemulţumiri care clocotesc, dar nu ies la iveală.

De altminterea sunt pentru concluziile raportului care sunt foarte 
legitime şi drepte.

I . P. S. Mitropolit*al Moldovei. Desigur că P. S. Episcop al 
Dunărei de Jos, motivat de concluziile raportului ce s’a cetit, voeşte 
să fie de altă părere decât de părerea comună, care e .azi în Statul 
nostru,, ca slujbaşii ţărei şi ai bisericii să fie cât mai mult stabili.

Pentru îndrumarea cât mai bună a -afacerilor publice, s’a admis 
principiul stabilităţei funcţionarilor Statului. Cu atât mai mult 
administraţia bisericească, ar trebui şi trebue să fie scutită de 
schimbări.

Declar, fiind faţă şi domnul Ministru, că după mine, schimbă
rile care tind a se face în administraţia bisericească odată cu 
schimbarea unui regim. politic, nu folosesc de loc nici bisericii 
nicuStatului. Nu e bine a se scRimbâ slujbaşii bisericeşti admi
nistrativi. Înţeleg aceasta în politica înaltă de Stat. Acolo tegimul 
se schimbă la vreme, mai cu seamă într'un Stat constituţional, 
dar nici aceia nu e de folos. '

Dacă ar fi să se admită ca protopopii să fie schimbaţi din 5 
în 5 ani, precum s’ar propune, am aveâ candidaţi fără număr în 
tabere politice, la ocuparea postului de protopop şi nimeni nu ar 
aveâ devotamentul de a face ca din administraţia protopopească, 
să reiasă un folos pentru Stat şi biserică.

Activitatea unui protopop nu trebue să se mărginească numai 
la o inspecţie de formă, ca să vadă dacă biserica din sat e sau 
nu în stare bună. Eu înţeleg ca el să facă educaţia preoţilor din 
judeţul lui, iar preoţii educaţia poporului.

Şi cu £ât mai mult timp ar fi- în acest post, cu atâta ar cu
noaşte mai bine toate metehnele preoţilor şi poporului judeţului 
pe care îl administrează bisericeşte.

In Bucovina şi Transilvanii sunt protopopi cari stau în această 
slujbă viaţa întreagă. De ce n’ar fi şi la noi.

Cu cât cinevâ e mai mult timp protopop, cu atâta ştie a se 
ocupă mai bine de sarcinile de ordin educativ ale poporului nostru.

Să nu mai lăsăm în mintea preoţimei ideia care i-ar preocupă,
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că din 5 în 5 ani să fac alegerile de protopop. Ei au altceva de 
făcut.

Am văzut cum unii, cari vor să ocupe un asemenea post, fă
când intrigi, se duc la oamenii poliţiei, spre a’i ajută să fie pro
topopi şi în urmă plătesc scump acest serviciu mai totdeauna spre 
paguba bisericii şi a demnitâţei preoţeşti. Să ne ferească Dumne
zeu. Aceasta ar fi o adevărată nenorocire pentru biserică şi ţară.

—  Se pun la vot concluziile raportului şi se admit.
D-nul C. Dissescu Ministrul Cultelor: Să’mi daţi voe să vă în

trerup şirul lucrărilor, căci nu pot aveâ plăcerea să stau aci până 
la sfârşit.

Aveam să vă adresez o rugăciune.
Intre chestiunile la care am cerut să'mi răspundeţi, a fost şi 

aceia privitoare la fabricarea lumânărilor de ceară. ·
Pentrucă mâine se va închide sesiunea de toamnă a Sf. Sinod, 

vă rog să’mi spuneţi : voiţi să’i dau drumul cum este, sau aveţi 
ceva modificări de făcut?

V’aşi rugâ, de asemenea, să suspendaţi şedinţa, pentru câteva 
minute, căci aşi aveâ de făcut o comunicare intimă într’o chestiune. 
de ordin administrativ „ ' ' * 1

—  Şedinţa se suspendă.
La Redeschidere:
1. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte: Şedinţa este redeschisă.
P. S. Episcop Sofronie al Râmnicului Noul Severin citeşte 

următorul raport privitor la petiţia d-lui Th. Burada:

înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La comisiunea de petiţiuni a Sf. Sinod, s'a trimis întâmpinarea 
d-lui Th. Burada, Preşedintele Comitetului pentru zidirea unei bi
serici orthodoxe române la Ierusalim, înreg. sub No. 251/913, prin 
care declară că, cu privire la fondurile adunate cu condicele de 
milă, totul e in regulă, şi cu sumele adunate s’a cumpărat locul 
pe care se va clădi biserica, iar actele le-a depus lă Cassa Bisericii:

Comisiunea în urma discuţiilor urmate în Sf. Sinod în şedinţele 
precedente ale sesiunei acesteia, în ceeace priveşte condicile de 
strângerea milelor pentru clădirea bisericei româneşti din Ierusalim, 
e de părere a se trece la ordinea zilei asupra acestei chestiuni şi 
supune cazul la chibzuinţă Sf. Sinod, spre a hotărî cele de cădere.

Raportor: f  Sofronie Episcopul Râmnicului Noului Severin, 
f  Nicodem Episcopul Huşilor, f  Theodosie Episcopul Romanului.

P. S. Episcop al Dunărei de J os: I. P. S. Stăpâne, cum a spus 
în şedinţa precedentă I. P.- S. Mitropolit al Moldovei, condici tre
bue să se deâ.

In- ceeace priveşte socotelile, sunt de părere ca Biuroul Sf. Si
nod, să facă adresă la Casa Bisericii, ca sâ ia aceste socoteli,
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căci are oameni speciali, comptabili, şi nouă să ne prezinte numai 
rezultatul cercetărilor.

.—  Se pun la vot concluziile raportului şi se primesc.
P. S. Arhiereu Teofil Ploeşteanu, citeşte următorul raport pri

vitor la lucrarea „Noul Testament Prescurtat“ făcută de P. S. So
fronie, Episcop al Râmnicului:

Înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

Comisiunea pentru cercetarea lucrărilor religioase şi cărţilor di
dactice, are deosebitul respect să vă supună la.cunoştinţă că lu
crarea P. S. Episcop de Râmnic Noul Severin D. D. Sofronie Vul- 
pescu întitulată „Noul Testament prescurtat“ care ni s'a trimis 
-dejâ imprimată, e .bine întocmită, îndeplinind prin aşezarea-texte
lor sfinte după chestiuni, uri gol în literatura noastră bisericească.

Sfântul Sinod deci îi poate da cuvenita aprobare, comisiunea 
ţinând să mulţămească cu smerenie Prea Sfinţitului autor, pentru 
aşa de meritoase îndeletniciri.

Binevoiţi, Înalt Prea Sfinţite Stăpâne, a primi smeritele noastre 
metanii de supuşi servi în Domnul.

. f  Arhiereul Vartolomei Bacaoauul. 
f  Arhiereul Teofil M. Ploeşteanu.

P. S. Episcop al Romanului. înalt Prea Sfinţite Stăpâne, cred 
că se 'face o mare greşalâ, vorbindu-se de Noul Testament p re 
scurtat.

Prescurtarea aceasta cred că este o mare greşală, zic, căci Noul 
( Testament trebue să fie imprimat pe întregul lui, iar nu prescurtat; 
Vdupă cum trebiie sâ fie şi Vechiul Testament sau Biblia.

Dacă vrem să punem la îndemâna băeţiior de şcoală Biblia 
prescurtată, să găsim alt mijloc.

Mi-aduC aminte din copilăria mea, că tatăl meu aveâ în casă o 
Biblie de Petersburg pe care o citeam cu toţii şi ήύ se mai scan- 
dalizâ nimeni de părţile acelea care se cred a fi scandaloase.

Biblia‘trebue să fie întreagă, grecum şi Noul Testament şi cred 
că se face o greşală de neiertat când se ciuntesc aceste texte, mai 
ales de către un membru al Sf. Sinod.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Sunt stăpânit de o mare du
rere sufletească.

Se vorbeşte!despre „Biblia Mică" de curând tipărită. N’am fost 
aci. N’am luat1 parte la şedinţă, deşi venisem la Sinod. Mă retră- 
■seşem în o cameră alături de această sală, unde am primit şi 
vorbit cu câţivâ preoţi sosiţi din Bucovina în interesul unor afa
ceri bisericeşti d’acolo, care stau în legătură cu Mitropolia Mol
dovei. Nu ştiu ce hotărâre aţi luat Credeam că am să fiu şi eu 
întrebat.'

Aţi discutat de «Mica Biblie».
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Pentru noi şi ţara noastră, mai cu seamă în vremurile acestea 
e nevoe de linişte.

Vin la chestia Bibliei.
P. S. Episcop al Romanului spunea că nu e iertat să ciuntim 

Biblia.
Să mă ierte P. Ş. Sa; dar nu e vorba de ciuntirea Bibliei. Aici· 

e vorba de un diminutiv, care arată că e numai o parte din Biblie.
P. S. Episcop al Romanului. Atunci şă nu poarte titlul de 

Biblie!
1. P. S. Mitropolit al Moldovei. Nu e vorba de falsificare, ci 

de un diminutiv al ei. Din Biblie poţi să scoţi bucăţi de citit 
pentru diferite vârste, diferite culturi ş i' diferite împrejurări ale 
vieţei.

Biblia e o grădină bogată şi dintr’o aşa grădină adun florile 
care’mi convin şi fac buchetul care’mi place!

Cine mă poate opri, mai ales câ voi să fac un. bine.
In alte limbi, sunt broşuri mici, în care se cuprind bucăţi alese 

din Biblie.
Dar la noi, nu 'e Biblia de Buzău îmgărţită în 5 volume ?
Dar oare nu ştiţi că în Biblie sunt bucăţi care nu tuturor creş

tinilor le e dat să citească? Sunt părţi pe care copiii nu le pot 
citi. Da, sunt în Biblie aşa părţi.

Lăsaţi ca împărtăşirea sau propoveduirea cuvântului lui Dum
nezeu să se facă cât mai larg, cât mai mult şi cât mai des, fărâ 
a’l falsifica. Aceasta e o datorie a noastră. P. S. Episcop al Râm- ■ 
nicului a tipărit unele bucăţi din Noul Testament. Bine a făcut. 
Lăsaţi să se împrăştie cuvântul Domnului.

Tipăritul în bucăţi nu aduce nici o jignire Bibliei.
Nu tuturor creştinilor le dă mâna să cumpere. sau să, umble cu· 

Biblia întreagă. Nu toţi copiii dela şcoală pot să o poarte în ghioz
dan. Va aveâ un copil dorinţa sâ citească o parte, va luâ broşura 
sau .cartea aceia şi apoi alta.

Şi dacâ s'âr restrânge într’o broşură numai părţi din Biblie pri
vitoare Ia viafa de păstor, credeţi că va fi rău ? Doamne fereşte.

Băeatul, păstor sau păzitor de vite, va luâ în traista lui Mica 
Biblie şi va citi din ea lângă oiţele lui pe o vale verde sau pe o 
muche de deal, şi mult îi va folosi.

Să ne bucurăm de aceasta, iar nu să împiedicăm sub diferite 
forme.

Afacerea despre „Biblia Mică" n'o împărtăşesc cum aţi rezolvat-o.
P. 5. Episcop al Râmnicului Noul Severin Sofronie. înalt Prea 

Sfinţite Stăpâne, ziceâ chiar P. S. Episcop al Romanului, că pot 
să fie extrase bucăţi din Noul Testament, dar să nu se pună ca 
titlul „Noul Testament". Dar lucrarea aceasta poartă ca titlu: 
■„Noul Testament Prescurtat" adică părţi alese, etc.

—  Se pun la vot concluziile raportului şi şe primesc.
P. S. Arhiereu Teofil Ploeşteanu citeşte următorul raport pri

vitor la lucrarea d-lor Mihălcescu şi Dobrescu:
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înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

-  Comisiunea pentru cercetarea manualelor religioase şi didactice, 
are deosebitul respect să vă supună la cunoştinţă că d-nii autori 
J. Mihălcesu şi N. Dobrescu şi-au îndreptat manuscrisul întitulat 

Istoria Bisericei Creştine pentru clasa V-a secundară» în sensul 
-hotărît la timp de către Sf. Sinod.

Pentru aceasta, comisiunea vă roagă să binevoiţi a.li se aprobă 
lucrarea.

Binevoiţi, înalt Prea Sfinţite Stăpâne, a primi smerita noastră 
-metanie de supuşi servi în Domnul.

f  Arhiereul Teofil Ploeşteanu, f  Arhiereul Vartolomei Bacaoa- 
tnulf f  Arhiereul Anthim P. Botoşeneanu.

Se pun la vot concluziile raportului şi se aprobă
Acelaş P. S. Raportor, citeşte următorul raport, privitor la ma

nualul de »Istoria Bisericească dela 1054 şi până astăzi “ al dom
nului :N. Dobrescu:

Înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

Comisiunea pentru cercetarea lucrărilor religioase şi didactice, 
are deosebitul respsct să vă supună la cunoştinţă, că d. N. Do
brescu, autorul manuscrisului întitulat „Istoria Bisericească, dela 
1054 pană astăzi" a făcut îndreptarea hotărâtă la timp de Sf. Si

nod pentru- manuscrisul d-sale.
Pentru aceasta comisiunea vă roagă să binevoiţi a i se da cu

venita aprobare, încunoştiinţându-se despre aceasta Onor. Casa 
■Şcoalelor,· care s’a însărcinat cu imprimarea numitului manuscris, 
după cum se vede din adresa către Sf. Sinod a acestei instituţiuni.

Binevoiţi, înalt Prea Sfinţite Stăpâne, a primi smeritele noastre 
.metanii de supuşi servi în Domnul.

f  Arhiereul Teofil M. Ploeşteanu, f  Arhiereul Vartolomei B a- 
xaoanul, Arhiereul Antim Botoşeneanu.

P. S. Episcop dl Argeşului. înalt Prea Sfinţite Stăpâne, eu ce
rusem amânarea discuţiunei acestui raport, până ce se va găsi 
■suplica pe care d-nul Dobrescu a trimis-o Biuroului Sf. Sinod, 
arătând pentiu ce n’a făcut îndreptările cerute de Sf. Sinod, aşâ 
încât să aşteptăm până va veni şi actul acela doveditor.

P. S. Episcop al Dunărei de Jos. înalt Prea ■ Sfinţite Stăpâne, 
este recunoscut, că d-nul Dobrescu, profesor de Istoria Bisericească 
Ia Facultatea noastră de Teologie, a făcut în străinătate studii 
spşciale pentru Istoria Bisericească. -

Casa Şcoalelor l-a însărcinat cu elaborarea uniii text de Istoria 
Bisericii Române şi vrea să tipărească acest manual. Ei bine, a- 
tunci de ‘ce să facem piedici?
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S’a trimis acest manual în studiul comisiunei respective a Sf. 
Sinod. S’au găsit oarecare mici—să zice—greşeli; d-nul Dobrescu 
le-a îndreptat, a depus din nou manuscrisul şi ne cere aprobarea.

De ce dar, nu am aprobă această lucrare?
Nu trebue să săpăm prăpastie şi mai mare între Sf. Sinod şi 

Facultatea de Teologie. Trebue să avem şi oarecare încredere în 
profesorii noştri dela Teologie, cari sunt oameni cu studii super 
rioare, din,a căror mâini ies viitorii preoţi şi chiar vlădici; de 
aceia zic, să ni’i apropiem, iar nu să’i repudiem.

In toate ţările Facultatea de Teologie lucrează alături cu biserica.
In cât, rog, chiar pentru armonia ce trebue să existe între Sf. 

Sinod şi Facultatea de Teologie, sa binevoiţi a ap.robâ acest ma
nual, ca fiind meritoriu, iar autorul lin profesor competinte.

1. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte De oarece acest domo 
profesor Dobrescu ne-au comunicat -în scris că n’a introdus rec
tificările cerute de Sf. Sinod, pentrucă nu i-au fost primite de 
Consiliul Permanent, aşi fi de părere să se ducă acolo să ceară 
aprobarea volumului următor, sâ nu mai vină la noi, pentru con
tinuarea volumurilor sale, ca să nu mai pună pe Sf. Sinod în 
poziţiuni nepotrivite când aleargă şi pe la alte autorităţi, care în 
materii privitoare la biserică nu âr puteâ aveâ nici un rol.

Dacă vreţi însă cu orice. chip. să se voteze, nu aşi fi cu totul 
în contra, dacă rectificările sunt introduse, dar socotesc că lucrul 
nu este tocmai regulat, după ce mai înainte a umblat şi pe la 
Consiliul Permanent etc.

P. iS. Arhiereu Teofil Ploeşteanu. Domnul Dobrescu a înaintat 
Sf. Sinod această lucrare, asupra căreia s’a făcut raportul. Comi- 
siuhea a cerut să se facă oarecare modificări pe care d-nul Do
brescu le-a şi introdus în manual, în cât urmează să se aprobe.

Această lucrare de Istorie Bisericească se ocupă de cele petre
cute în timpul dela 1054 .încoace. Aceia de care a vorbit P. S- 
Episcop al Argeşului este o altă lucrare, despre care acest raport, 
.nu se pronunţă.

I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. După discuţiunile urmate 
şi pe răspunderea comisiunei, care a examinat lucrarea mai de 
aproape, eu pun'la vot concluziile raportului. Se admit concluziile 
raportului. .

P. S. Episcop al Romanului. înalt Prea Sfinţite Stăpâne, vă rog 
să binevoiţi a’mi acorda un concediu pentru ziua de mâine de 
oarece fiind forţat de împrejurări, nu pot veni.
... -— Se pune la vot concediul derut şi se admite.

P. S. Arhiereu Antim Boţoşeneanu raportor, citeşte următorul 
raport privitor la manuscrisul întitulat- „viaţa viitoare":

înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

Comisiunea pentru cercetarea cărţilor religioase şi didactice, 
primind spre revizuire manuscriptul preotului C. Gibescu, întitulat
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^viaţa viitoare" şi constatând că este vorba numai de o conferinţă, 
iar nu de o lucrare desvoltată asupra acestei chestiuni aşâ de 
importantă, crede de cuviinţă, ca să se înapoieze autorului, puin- 
du-i-se în vedere, ca să se adreseze P. S. Chiriarh respectiv, care 
poate să'i deâ binecuvântarea pentru tipărirea acestei conferinţe, 
conformându-se suplicantul corectărilor făcute în text.

Primiţi, vă rugăm, înalt Prea Sfinţite Stăpâne, încredinţarea a- 
dâncului nostru respect şi devotament.

f  Arhiereul Anthim P. Botoşeneanu, f  Arhiereul leofil M. 
Ploeşteanu.

---Se pun la vot concluziile raportului şi se aprobă,
I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte: Orele fiind înaintate, 

ridic şedinţa şi anunţ pe cea viitoare pentru ziua de mâine Joi 
31 Octombrie ora 9 dimineaţa.
- — Ş.edinţa se ridică la ora 12 a. m.

Preşedinte, f  K o n o n  M itro p o lit  P r im a t

Secretar, f  Nifon Episcop al Dunărei de Jos.

Şedinţa dela 31 Octombrie 1913.

- Şedinţa se deschide la ora 9l/2 a. m. sub preşedenţia I. P. S. 
Mitropolit Primat. D. D. Konon.

Se citeşte apelul nominal. Prezenţi 1-3, în concediu 2.
Se citeşte sumarul şedinţei precedenţe şi se aprobă.
Se citeşte următoarele comunicări:
Adresa Ministerului Cultelor—Casa Bisericii prin care comunică, 

că întru cât priveşte fabricaţiunea lumânărilor de ceară la mona- 
stiri s’a alcătuit un proect de lege în acel sens, în urma căruia 
se vor determină şi monastirile care vor fi însărcinate cu astfel 
de fabricaţiune. Se ia act.

Petiţiunile a 12 Seminarişti de gradul I prin care roagă a li se 
acordă să fie hirotoniţi preoţi la parohiile, rurale vacante.

P. S. Arhiereu Meletie Constănţeanu. P. S. Arhiereu Evghenie 
roagă a i,se acordă concediu pentru ziua de astăzi.

— Se pune la vot concediul şi se admite.
P. S. Episcop Sofronie citeşte următorul raport privitor la re- 

gularea situaţiei preotului loân Brătescu din com. Ulieşti jud. 
Dâmboviţa:

Indii Prea Sfinţite Stăpâne,
La comişiunea de petiţiuni s’a trimis suplica preotului I. Bră

tescu, din comuna -Ulieşti jud. Dâmboviţa, prin care cere a i se
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lamuri situaţiunea, conform hotărârei dată în şedinţa dela 31 Maiu

1912, când i s’a ridicat caterisirea. :-
Comisiunea având în vedere, că numitul preot a fost graţiat de 

Sf. Sinod, după cum el însuşi arată şi odată chestia lui fiind re- 
zolvită, prin votul dat în şedinţa din 31 Maiu 1912, este.de pă
rere a se lăsă la aprecierea şi clemenţa Înalt Prea Sfinţitului. Chi- 
riarh respectiv, care în vederea lipsei de preoţi la multe parohii 
rurale, va puteâ a'l numi la o parohie vacantă, spre a îndeplini 
nevoile religioase ale creştinilor.

Aceasta fiind Opiniunea comisiunei, cu respect se supune deli- 
berărei Sf. Sinod, prin subscrisul raportor.

Raportor: f  Sofronie Episcop al Râmnicului f  Iheodosie Epi
scop al Romanului f  Nicodim Episcop al Huşilor

— Se pun la vot concluz unile raportului şi se primesc 
Acelaşi P. S. Raportor, citeşte următorul raport privitor la a- 

dresa Ministerului de Culte, prin care se comunică numărul pa-· 
rohiilor. vacante:·

Înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La comisiunea de petiţiuni s’a trimis adresa Ministerului Cul
telor C. B. No. 36161/913 însoţită de tablourile, pe judeţe, cu
prinzând parohiile vacante şi bisericile filiale fără preoţi, din ţară. 
Asemenea s’a trimis măi multe telegrame privitoare la aceiaşi 
chestiune, înaintate de Protoerei; precum şi un număr de 21 su
plici prin care seminarişti de gradul l-iu roagă pe Sf. Sinod a le 
acordă dreptul la hirotonie, pentru parohiile vacante rurale, din 
ţară şi din Quadrilater.

Comisiunea cercetând toate aceste acte, a constatat:
1. Că în Eparhia Sf. Mitropolii a Ungro-Vlahiei se află vacante 

în total 50 parohii şi 2 locuri de diaconi.
Că în Seminarul Central din Bucureşti se află în clasa VII, 34 

elevi şi în clasa VIII, 35, iar în Seminarul Nifon Mitropolitul 36 
elevi în clasa VII şi 36 în clasa VIII.

In Sfânta Mitropolie a Moldovei se află; 27 parohii rurale va
cante şi una urbană—la Hârlău. Elevi în Seminarul din Iaşi se 
găsesc în clasa VII, 38 şi în clasa VIII, 36, care au atins vârsta 
de 20 ani.

2. Din tablourile trimise de Onor. Minister se constată că se
află în toată ţara parohii vacante urbane 5, ou 62 filiale;.Iar ru
rale 244 parohii cu 2182 filiale! \

^  Tot din tablourile trimise de Minister *C Bisericii se constată, 
că s£ află în Seminarul Central din Bucureşti în clasa VII, 34 
elevi şi în clasa VIU, 35; iar în Seminarul de Iaşi în clasa VII, 
38 şi in clasa VIU, 36.

Comisiunea având în vedere, că Sf. Sinod a-admis propunerea
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făcută de I. P. S. Mitropolitul Moldovei, de a se ocupă locurile 
vacante atât la parohiile din ţară cât şi din Quadrilater cu licen
ţiaţi în Teologie şi absolvenţi ai Seminarului complect, iar în caz 
că nu s’ar complecta cu aceştia toate vacanţele, sâ se poată hi
rotoni şi elevi din clasa Vil şi VIII-a ai Seminariilor. Astfel fiind, 
cererile seminariştilor de gradul întâiu rămân în suspensiune.

Comisiunea aşâ dar supune deliberărei Sf. Sinod opiniunea sa 
de a se interveni către domnul Ministru de Culte, cu rugăminte 
de a luâ măsurile necesare pentru admiterea la hirotonie a semi
nariştilor din clasa VII şi a VIII şi a obligă pe absolvenţii de mai 
înainte ai Seminariilor, cum şi ai Facultăţei de Theologie să ceară 
dela Prea Sfinţiţii Chiriarhi hirotonia lor pentru bisericile vacante 
din ţară şl· din· Quadrilater.

Iar cei cari nu vor voi să se hirotonisească să fie obligaţi a 
restitui Statului, cheltuelile făcute cu ei, în Seminar şi Facultate. 
Aceasta fiind opiniunea comisiunei cu respect o supune Sf. Sinod 
prin subscrisul raportor.

Raportor: f  Sofronie al Râmnicului, f  Theodosie al R om anu
lui, f  Nicodem al Huşilor.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Regret că nu este aci d-1 Mi
nistru al Cultelor; căci ar fi de folos să asculte discuţiunea pri
vitoare la lipsa de preoţi în ţara noastră, mai ales că d-sa ca 
reprezentant al guvernului are sarcina bugetară şi a plăţei sala
riilor preoţilor, precum şi buna întreţinere a cultului şi bisericei.

Dar, lipsa d-sale, nu trebue să ne împiedice să dăm acestei 
chestiuni însemnătatea cuvenită.

Prima oară e când toţi membrii Sf. Sinod iau cunoştinţă exactă 
de numărul parohiilor vacante, urbane şi-rurale, din întreaga ţară.

In discuţiuhile urmate în şedinţele Sf. Sinod precum şi în ale 
CorasiştQri'iâtoM Superior, nu numai în sesiunea, aceasta, ci şi în 
alte sesiuni s'a pus în evidenţă lipsa de preoţi— dar niciodată nici 
Sf. Sinod,' nici Consistoriul Bisericesc Superior nu s’au servit de 
date statistice a numărului de parohii vacante.

Astăzi lucru este cert şi cunoscut. In ţara românească sunt va
cante 244 parohii rurale şi 5 parohii urbane, prin urmare avem 
în totul 249 de parohii fără preoţi în toată ţ%ra.

Datele acestea sunt importante căci, noi nu putem luâ ca normă 
de discuţie decât parohia, căci parohia e mica celulă de organi
zaţie parohială care compun eparhiile din biserica românească.

După cum, în chestiunile de ordin administrativ, comuna este 
celula cea mai mică în organizaţia Statului Român, tot aşâ în 
ceeace priveşte chestiunea de administraţie bisericească, parohia 
e celula1 cea mai mică.

Acum ştim câ avem 249 de parohii rurale şi urbane vacante, 
de ele să ne ocupăm, iar nu de bisericii· filiale; căci, noi nu 
putem discută decât pe temeiul legilor în Stat.
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Dacă noi am cere ca pe numele celor 2182 de biserici filiale 
din ţară să fie sfinţiţi preoţi, căci nu trebue sâ uităm că aceşti 
2182 de preoţi trebuesc plătiţi şi personalul deservent la acele bi

serici filiale.
Şi atunci se pune întrebarea: Statul are putinţa să plătească 

acum 2182 de preoţi? Şi Sf. Sinod, poate să decidă sfinţirea lor 
până ce nu se va şti că vor fi plătiţi ?

Până nu vom aveâ o declaraţiune, nu putem să discutăm pe 
baza legei, care se ocupă numai· de parohie.

Pentru parohii întinse se prevede în lege şi preoţi ajutori, cari 
sunt atmişi de lege, fiind in acelaşi timp şi învăţători — în satele 
în care vor servi şi ca preoţi ajutori.

P. S. Episcop al Romanului. Trebue atunci să ai într’un cătun, 
neapărat şi şcoală şi biserică.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Ar fi un ideal ca să avem în 
cătune şi sate, şcoli şi biserici şi preoţii să fie preoţi şi învăţători..

Avem vacante 249 de parohii, rurale şi urbane, vacante în toatâ 
ţara, afară de Cadrilater, despre care nu avem nici o cunoştinţă 
şi deci nu putem discută decât după ce delegatul nostru ne va 
înştiinţa ce e acolo.

Aceste 249 de parohii vacante, să ne preocupe.
Propunerea ce am făcut, şi pe care Sf. Sinod a primit-o, aşâ 

cum am alcătuit’o răspunde la nevoile, pe care biserica le are 
astăzi, din cauza lipsei de preoţi.

Din socotelele făcute asupra numărului elevilor din cele două 
clase a Vll-a şi a VllI-a, ale tuturor Seminariilor, reese că'ar 'fi 
210 elevi.

Dacă numai 150 din aceşti seminarişti, vor aveâ vârsta de 20 
de ani împliniţi ar fi 150 de candidaţi la preoţie recrutaţi în anul 
acesta curent 1913—1914.

Afară de aceşti 150, noi trebue să comptăm pe un număr a- 
proape, cred, de 50 elevi seminarişti, cari au eşit acum din clasa 
Vlil-a, la sfârşitul anului şcolar trecut.

Pe cât ştiu, la Facultatea de Theologie^ sunt numai 9;— 10 lo
curi goale ca bursieri sau solvenţi, să admitem câ se duc 15 din 
aceşti 50 şi ne mai rămâne atunci 35.

Vom aveâ prin urmare: 150-f-35=l85, numai în ceeace pri
veşte pe candidaţii #cu diplomă de seminar.

Ne mai trebuesc atunci 70 de candidaţi. Zilele trecute au fost 
le mine câţiva studenţi teologi, desigur câ au fost şi la Preasfin
ţiile Voaste. Ei mi-au declarat câ colegii lor studenţi în teologie, 
cei care au obţinut titlul academic, aşteaptă să se facă o situaţie 
mai bună şi intră în cler.

Va să zică teologii noştri au dorinţa de a intră în cler, dar 
ceeace i-a împiedicat şi’i împiedică e modesta situaţie materială, 
pe care o au preoţii în ţara românească mai ales la sate.

Să admit că şi de acolo am aveâ 50 de candidaţi şi atunci ar 
mai fi 20 de locuri, pe cari nu le-am puteâ ocupă cu preoţi noi.
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Apoi, totdeauna se va simţi o mică lipsă de preoţi, pentrucă 
preoţia nu e numai o pregătire culturală, ci se obţine prin împăr
tăşirea darului hirotoniei. Şi deci nu putem aveâ la îndemână un 
stoc de preoţi hirotoniţi, ca imediat ce unul încetează din viaţă 
să luăm altul, spunându’i: parohia cutare este vacantă, d-ta ai 
să te duci preot acolo! Aceasta nu se poate şi fireşte va fi câ
teva vacanţe.

Douăzeci de vacauţe vor fi perpetuu în biserica noastră, chiar 
de am aveâ seminarii destule.

Ce este de făcut?
Socot că propunerea noastră a fost bine chibzuită.

Cererile seminariştilor cu 4 clase, pe care legea din 1893 le-a 
interzis, nu pot fi satisfăcute. Sunt de părere să se comunice gu
vernului propunerea, adică admiterea în mod excepţional a ele
vilor seminarişti cu 7 şi 8 clase şi în acelaş timp cu toţi să in- 
zistăm, ca în viitoarea sesiune a corpurilor legiuitoare să se îm 
bunătăţească poziţia materială a clerului.

Propunerea votată satisface, pe cât e posibil, nevoile Bisericei 
române de a aveâ preoţi rurali la îndemână. Am zis.

I. P. S. M itropolit Primat. Prea Sfinţiţi Membri, în socoteala 
făcută de I. P. S. Mitropolit al Moldovei, după datele oficiale, eu 
cred că nu intră toate Eparhiile din ţară, căci mi se pare că din 
unele locuri nu s’a comunicat numărul parohiilor vacante. Aşâ 
n’am auzit vorbindu-se de date din Eparhia H u şilor . Şî eu §tiu 
că atunci când am plecat de acolo, în iarna lui 1912, am lăsat 
30 de parohii vacante, iar pe urmă am auzit că s’au făcut va
cante peste 40 de parohii numai în aceşti doi ani, căci, fireşte 
dela votarea legei în 1893 şi până acum toţi preoţii tineri pe a- 
tuncea au prea înaintat în vârstă şi dar sunt preoţi bătrâni şi se 
trec mai repede.

Dela Eparhia Râmnicului iarăşi nu ni s’au comunicat ştiri de 
num irul vacanţelor; dela aceea a Buzăului iarăşi, în cât cred, 
că daca ni se vor comunică toate vacanţele vom aveâ un număr 
aproape îndoit decât cel arătat până acum. In cât eu cred că nu
mărul total al parohiilor vacante din ţara noastră este mult mai 
mare decât acela care s’a spus. Trebue să aşteptăm restul rapor
turilor necesare.

Despre Dobrogea Nouă iarăşi nu ni s’a raportat nimic şi acolo- 
va fi desigur nevoie iarăşi de un număr rfiare.

Nu putem precizâ, prin anticipaţie, despre ■ numărul vacanţelor 
parohiale, căci reprezentantul nostru nu a avut timpul să ne ra
porteze complect.

in cât toată greutatea este, cum să le complectăm pe toate.
In .ceeace priveşte complectarea locurilor din cuprinsul ţărei se 

pot luâ măsuri mai pe urmă, dar în ceeace priveşte Dobrogea 
Nouă* acum chiar ni se cere preoţi culţi şi buni patrioţi, preoţi 
aleşi. Este o greşală să se trimeată în Dobrogea preoţi cu o cui-
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tură prea elementară, sau să se trirneată tineri, cari nu au încă 
cunoştinţa practică a cultului bisericesc.

Ar fi bine, pentru aceasta ca guvernul să publice concurs prin
tre toţi preoţii din ţară, cari vor să se ducă în Dobrogea şi să 
se aleagă aceia, cari au o activitate pastorală din cele mai fru
moase, şi. care au.şi mai mare titlu; şi de oarece ei îşi schimbă 
poziţiuhea pe care au avut’o până acum, trebue să li se facă în
lesniri îndoindu-li-se şi întreindu-li-se salariul.

In felul acesta lucrând, eu cred că, vom căpătă pentru Dobro
gea clerul cel mai bun. In ceeace priveşte apoi restul parohiilor 
rămase vacante în ţară, adică atât cele de până acum constatat 
vacante, cât şi pentru cele ce vor mai deveni vacante prin stră
mutarea parohilor de aci în Dobrogea, eu cred că însuşi Mini
sterul ne va da ajutor, ca să se ia măsuri spre a se complecta 
prin tineri, cari ies din Seminarii.

In cât chestiunea cea mai gravă este, cum să complectăm lo
curile de preoţi din Dobrogea deocamdată?

îmi pare bine că a venit.. în discuţiune chestiunea aceasta a 
lipsei de preoţi, într’un mod atât de frumos, ca să se ştie de ţară 
ce greutate avem noi Chiriarliii ca să găsim preoţii ceruţi.

In jurul oraşelor mari ca Bucureşti, Iaşi şi altele, se grămădeşte 
toată lumea. Părăsind tinerii seminarişti locurile de prin Eparhii 
şi venind aci, nu se mai întorc înapoi,_ neavând în restul ţărei'le
gături familiare, care să’i atragă. Şi rămânând în capitală, au ajuns 
că sunt pline cancelariile primăriei, prefecturii şi altor autorităţi, 
cu seminarişti şi teologi, cari nu vor să se ducă aiurea, de au 
ajuns unii şi cenuşeri pe la poliţie.

Şi de aceea eu am mijlocit la direcţiile Seminariilor din Eparhia 
mea să se primească cu preferinţă băeţi de prin Eparhiile care 
sunt mai depărtate şi mai ales de unde nu sunt Seminarii; pen
trucă aceştia terminând Seminarul Central, să fie nevoiţi sâ meargă 
la familia «lor şi P. S. Chiriarh respectiv îi va aveâ la îndemână, 
putând îndeplini lipsurile locale.

Deci, pe lângă că trebue să luăm măsuri ca să nu se eonpen- 
treze toţi absolvenţii şcoalelor bisericeşti numai pe aci, iar în alte 
părţi să fie lipsă atât- de simţită, noi trebue să mai luăm măsuri 
ca pe viitor sâ nu se mai întâmpine această lipsă, înfiinţându-se 
toate seminariile Eparhiale, după cum totdeauna am reclamat-o 
eu. In cât mie îmi pâre, că această chestiune va fi bine îndrumată 
pentru viitor, dacă cu’ajutorul Ministerului de Culte şi Şcoli se 
vor luâ măsurile nepesare.

1. P. S. Mitropolit al Moldovei. Vreau să complectez o părere 
care s’a emis.

Nu aş vreâ ca Sf. Sinod să rămână cu impresia, că tabela cu 
numărul parohiilor vacante nu ar fi complectă. Au sosit date sta
tistice din toată ţâra, în cât ea e absolut complectă.

P. S. Episcop Sofronie al Râmnicului Noul Severin. I. P- S. 
Stăpâne, aveam de adăugat următoarele:
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Avem în întreaga ţară 5 parohii . urbane vacante şi 62 filiale. 
Acestea sunt lesne de suplinit, căci uşor poate preotul dela o pa
rohie servi şi la parohia vacantă alăturată.

Dar la ţară lucrul acesta nu se poate. Sunt 2182 de biserici 
filiale rurale, sunt sate întregi de'câte 200 de familii care sunt 
până astăzi fără preot.

La stabilirea parohiilor—să’mi fie iertat să o spun— s’a făcut 
mare nedreptate prin unele locuri. Mergi poştii întregi şi se nu
meşte. parohia cutare,'cu 5—6 sate!

Când zicem 2182 biserici filiale, zicem 2182 de sate!
In cât să nu neglijem partea aceasta, căci este de mare impor

tanţă.
Trebue să avem mare grijă de sate, căci acolo năpădesc tot 

felul de necredincioşi..

I . P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Am fost şi sunt de pă
rere că împărţirea parohiilor este rea. Cunosc în părţile Huşilor 
parohii, cars au până la 9 sate, mai ales dealungul Prutului, căci 
la facerea tabloului actual s’a avut în vedere numai numărul lo
cuitorilor şi nu s’a ţinut seamă de depărtarea dintre cătune. Câ
teva familii sunt împrăştiate într’un loc, alte câteva într’altul, şi 
bietul preot ar trebui să poată sburâ, ca să poată împăcâ pe toată 
lumea.

In HuŞi erau unele parohii numai de 3 sate şi altele de 8— 9 
în cât eu am luat media, calculându-le medie de 5 sate. Şi totuşi 
la 10 parohii ai 50 de sate cu totul lipsite de preoţi.

La facerea tabloului actual, necontrolat de nimenea, ştiu că au 
făcut protoerii ce au vrut şi au împărţit parohiile în aşâ fel în 
cât au rămas sate întregi fără preoţi şi filialele condamnate să 
dispară, adese ori favorizând persoane în vătamarea interesului 
.general.

\ Mi-aduc aminte cum la Iaşi, erâ pe vremea Mitropolitului Iosif 
Naniescu, se împărţiau parohiile după preoţi, iar nu după număr 
ori întinderecel mai’ bun erâ cu parohia I, şi aşâ mai departe.

,In cât recunosc, câ este nevoie ca de urgenţă să se revină a- 
supra actualei stabiliri a cercurilor, parohiale, făcându-se o împăr
ţire mai logică.

La revizuirea care se impune a tahloului parohiilor actuale tre
bue avut ca de bază comuna pentru o parohie, iar unde .comuna 
este prea mare să fie împărţită între două sau trei parohii, egale 
între dânsele ψ. număr de enoriaşi şi ca întindere. Ţinând soco
teală la cele rurale şi de terenurile accidentale şi rărirea satelor 
întrfo localitate. Şi în fiecare judeţ trebuesc clasate în două sau 
trei clase de parohi ce vor trebui ocupate după meritul şi avan
sarea persoanelor dela o parohie mai slabă la o alta mai bună, 
ferindu-se totdeauna de întinderile prea mari, care sunt vătămă
toare şi împiedicătoare silinţelor preotului local.

Ar trebui, o repet, să se ţină seamă şi de îndinderea parohiei,
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ca preotul să’şi poată face în conştiinţă serviciul lui bisericesc' 
pretutindenea.

P. S. Episcop al Romanului. I, P. S. Stăpâne, s’a zis de către 
I. P. S. Voastră, şi cu drept cuvânt, ca împărţirea parohiilor nu 
s’a făcut în mod drept. O mărturisesc chiar eu, care am fost pro
topop al jud. Bacău în timpul acela.

Cu adevărat că parohiile acelea ar fi trebuit să se facă mai 
mici. Insă, I. P. S. Stăpâne şi P. S. Membri, n’am fost noi de vină.
Şi eu iau apărarea protopopilor din timpul acela.

Aşâ a fost cuvântul de sus.
Noi am fost chemaţi aci de către d-l Ministru de atunci d-l Take 

Ionescu, mi se pare, — director erâ răposatul Cornoiu, — cu tele
grame, în interesul aplicărei legei clerului, care erâ votată numai 
de câtva timp. Trebuia să ne întrunim în Bucureşti pentru a luâ 
înţelegere cum să se formeze parohiile. Ne-am strâns cu toţii la 
Minister şi împreună cu d-l director ne-am sfătuit cum să se facâ . 
parohiile.

Norma ce s’a hotărît a fost, ca pe cât este cu putinţă, fiecare 
comună să formeze o parohie.

Eu am să vorbesc de judeţul Bacău, căci pe celelalte nu le 
cunosc.

Judeţul Bacău este un judeţ de munte. în care comunele sunt 
foarte întinse. Unele sunt în întindere de 30 de kilometri; bu
năoară Dărmăneşti, Poiana Ursului. Şi în această comună Dăr-
măneşti sunt 5 biserici şi sunt două ape mari de trecut, care de
spart satele unul de altul. Trotuşul şi Uzul. Ei bine, din această 
comună a trebuit să se facă o singură parohie, pentrucă aşâ mi 
se dăduse indicaţiuni de către minister.

Tot aşâ şi cu alte comune: Solonţ, Brusturoasa etc.
In Entuziasmul acela care ne, cuprinsese pe noi toţi, pen

trucă vedeam că statul este hotărît să facă ceva pentru cler, ne-am* 
înţeles sâ facem parohiile cât mai mari.

Ziceam noi, cum zicea 1. P. S. Mitropolit al Moldovei, că ar * 1
puteâ îhgriji un preot de o asemenea comună, mai ales,dacă lasă 
munca câmpului. . I ~

Şi aveam în vedere uşurinţa, pe care ne-o dau chiar canoanele 
bisericeşti, care prevăd, ca bunioară, în cazul în care copilul este 
în primejdie de a muri şi preotul nu este la îndemână, moaşa 
chiar luând ţărână de jos şi pronunţând Cuvintele sacramentale: 
botează-se robul lui Dumnezeu etc., îl poate botezâ. Iar dacă co
pilul trăeşte, n’are voie preotul să mai săvârşească din nou cu
fundarea dela Taina Botezului, numai să citească ruffăqiunile.

Şi aşâ fiind ne-am zis: hai, să facem parohiile cât de mari;
Acum eu însă regret din suflet că am stăruit ca parohiile să 

se facă atât de mari. pentrucă poporul îşi pierde religiunea şi se 
sălbăticeşte cu desăvârşire.

Care .este soluţiunea. ?
Mă unesc din tot sufletul la părerea I. P. S. Mitropolit Primat
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de a se face o nouă împărţire a parohiilor şi nu numai a celor ru
rale. dar şi a celor urbane.

In ceeace priveşte acum raportul, dela sine au căzut concluziile 
lui, primindu-se propunerea I. P. S. Mitropolit al Moldovei. Aşâ
în cât, urmează că seminariştii cu 4 clase, nu vor mai puteâ fi
hirotoniţi preoţi.

P. 5. Episcop al Dunărei de Jos. I. P S. Stăpâne. Citeşti un ea 
parohiilor vacante din pâzitul de Dumnezeu regat al României tre
buie să preocupe şi pe conducătorii bisericeşti.. dar mai ales pe 
conducătorii statului.

Aceasta este o chestiune de mare importanţă şi în acelaş timp, 
foarte delicată.

Mulţămitâ Administraţiei Cassei Bisericii, care ne-a pus la dis
poziţie un tablou general de situaţiunea eclesiastica din ţara dela 
noi, ştim că sunt vacante 249 parohii rurale şi urbane în toată 
ţara şi avem 2244 sate fără preoţi. In total avem dar aproape 
2493 sate;—din acestea parohii urbane sunt numai 5— fără preoţi.

Această stare de lucruri este îngrijitoare.
Este drept, că trebue să avem în vedere parohia, însă nu este 

mai puţin adevărat, că Paştile şi alte praznice cad şi la parohie 
ca şi la filială în aceeaşi zi şi oră; iar creştinii de peste tot locul, 
doresc să prăznuiască Sărbătorile mai ales cele mai mari— aşâ cum 

au pomenit ei dela părinţii şi strămoşii lor.
Mi-a fost dat să văd, cum locuitorii de prin satele în care sunt 

biserici filiale, şi unde preotul nu poate veni în ziua de Bobotează, 
se adună cu toţii pe marginea unui lac, fac o „copcă în apă, iar 
un om bătrân din sat, cu un smoc de busuioc în mână, botează 
pe oameni, cântând: în Iordan botezându-te tu Doamne!

In Dobrogea unde satele sunt în cea mai mare parte alcătuite 
din veterani şi de Români Transilvăneni mi s’a raportat, că într’o 
noapte de Paşti într’un sat, care deşi are o biserică prea frumoasă, 
dar n’are preot, au trebuit oamenii să’şi taie singuri anafură! Au 

| trimis pe un bătrân în satul în care erâ biserica parohială cu ana
fura spre a o binecuvântâ preotul şi neputând străbate în biserică, 
s’a dus şi-a întins-o pe fereastră înăuntru, unde proscomidea preotu, 
şi s’a întors acasă mulţămit, că are Paşti binecuvântat de preot, 
şi pe care l-a, împărţit prin cătunele învecinate şi lipsite de preoţi.

lată ce se petrece în satele, cari sunt lipsite de preoţi! Şi ne 
mai prinde mirarea, că· sentimentul religios scade?

Este cu neputinţă preotului să servească o parohie compusă 
~ din mai multe sate, când mai ales acea parohie este întinsă pe 

dealuri şi este despărţită prin râuri, lacuri etc. ?
Şi să vă citez un caz: "
Lângă Brăila este o parohie, anume Stăncuţa, de care ţine vre-o 

7 cătune; preotul ca să poată să se ducă în toate aceste cătune, 
trebuie sâ iâ şi căruţă şi dubă sau luntre; căci are de tre&ut câ
teva bălţi. Până să ajungă la loc, se duce cu căruţa, când ajunge 
însă la baită, iâ duba din căruţă şi-o aşează pe baltă; iar căruţa
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o desface şi-o pune pe dubă; iar când soseşte la malul lacului, 

atunci trebue să se pue duba in căruţă! Mai merge 3— 4 kilo

metri şi dă de alt lac, încât trebue să repete aceeaşi operaţiune de 

câteva o r i! Nici un preot nu mai vrea să meargă la acea parohie.

Şi în Eparhia mea am 93 de sate fără preoţi; iar satele sunt 

prea depărtate unele de altele!
De aceea zic că propunerea I. P. S. Mitropolit Primat cu privire 

la o împărţire din nou a parohiilor este foarte bine venită.
Şi eu socotesc, că ar fi bine ca să trimeată la aceste biserici 

filiale preoţi ajutori luaţi chiar dintre cei cu 4 clase de seminar.

Trebue însă ca şi guvernul să iâ măsuri, să îmbunătăţească 
situaţia materială a preoţilor; căci altminterea rămânem fără preoţi, 
ş i— cum zicea P. S. Episcop al Romanului —  se vor sălbătici oa
menii cu desăvârşire.

— Se pune la vot conclusiunile raportului şi se aprobă.
—  Se declară şedinţă intimă.
La redeschidere:

D om nul C. Dissescu, M inistru Cultelor. Înalt Prea Sfinte, Prea 
Sfinţiţi Părinţi. In urma votului de eri, s'au născut diferite discu- 
ţiuni şi s’a interpretat greşit, cred eu, votul şi adoptarea conclu
ziilor raportului în chestiune.

Vă încredinţez mai de înainte, că nu voesc să cer răsvot. Nu 
este vorba de aceasta. înainte de a mi se spune, că nu se poate, 
vă spun : nu cer acest lucru.

Iată ce voesc -să ştiu:

Este vorba de a se arătă şi pedepsi unul din autorii cărţei nu
mită Mica Biblie ca eretic? Sau este vorba de a se arătă că această 
carte, numită Mica Biblie, cuprinde într'însa greşeli de tipar şi gre
şeli de alcătuirea şi expunerea faptelor?

Vedeţi, merg mai departe: nu vreau să se facă confuzie între 
două ordine de idei. . ·

Una este chestiunea privitoare la răul obiceiu, pe care îl au 
aceia, cari sub forma pamfletelor sau a cuvântărilor, desconsideră 
pe unii din rnembriii Sf. Sinod şi pe cari îi desaprob, cum desa- 
prob pe oricine insultă sau minte prin cuvânt sau prin condeiu. 
Oricare ar fi însă vinovăţia acelora, ea nu are ce căută în faptul 
de faţă, care ne duce într’o ordine de idei deosebită,— aşâ câ nu 
putem conchide de acolo la erezii şi condamnări, pentru cele ce 
discutăm acum

Nu amestic această chestiune nici cu aceea a mânuirei fondu-' 
rilor privitoare la imprimarea Bibliei.

Şi dacă prin cuvântarea cuprinsă în prefaţa cărţei numită «Mica 
Biblie», unul dintre autorii ei, P. S. Episcop al Huşilor, a înţeles 
să desconsidere chipul distribuirei banilor, care s’a fâcut sau nu 
s’a făcut, şi să bănuiască lâncezeală în redacţiunea Bibliei, lucru 
care este dezaprobat, tot nu ’l confund cu chestiunea ereziei.

Şi chestiunea precisă şi formală pe care o pun este următoarea*
Prin votul de eri, înţelesu-s’a să se declare unul din aceşti co-
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laboratory ostenitori, cum ii se zice, că este eretic? Sau numai i 

s’a arătat, că cartea aceasta cuprinde greşeli ca cele pe cari le-am 
caracterizat adineaurea ?

I. P . S. M itropolit Prim at. Numai partea aceasta de pe urmă 

dimpreună cu prefaţa insultătoare la adresa Sf. Sinod, făcută de 
un membru al său, aceasta este în discuţie.

D -l  M im strti a l Cultelor. Nu este vorba aci de răsvot, nici de 

a  chemă la judecată pe netrebnici. Dacă vreţi, n’avem decât să'i 
chemăm şi la judecată, după amiazi reluând chestiunea.

V o c i :  Nu! Nu!

D - l  M inistru a l Cultelor. Atrag atenţiunea P. S. Voastre asupra 
împrejurărei, că pe coperta acestei cărţi stă scris numele P. S. 
Sale Episcopul Nicodem al Huşilor, numele directorului Semina

rului Veniamin din Iaşi— P. C. Econom. P Savin— acela al direc
torului Seminarului Central, şi deci dacă este erezie, ereziea este 
faptul a trei mari obraze bisericeşti. Şi mai atrag atenţiunea că 

această carte este tipărită de Asociaţia Biblică, în care figurează, 
pe lângă unii din ostenitori, cu scrisul, d-r. Boroianu, profesor 
la Facultatea de Teologie, P. C. -JDconom. Nazarie, care este de 
asemenea profesor la Facultatea de Teologie, d-l Gabriel Pârvu şi 

alţii. In cât sunt părtaşi Ia erezie şi aceştia.
Şi întrebarea mea este: e vorba aci de o erezie? Să nu ne 

ascundem de pe deget zicând, că este eretică cartea, nu sunt ere
tici acei cari au scris-o! Asta e cu neputinţă!

P . S. Episcop Sofronie, al Râm nicului N oul S everin . Nu este 
raportorul aci, ca să ne deâ lămuriri.

D -l  M inistru al Cultelor. Nu putem lăsâ chestiunea aceasta 
nelămurită, până ce va veni P. S. Raportor. Nu este interesul meu, 
aci este interesul Sf. Sinod. Eu am luat asupra mea mai mult de 
cat trebue, în această chestiune. Am multe amărăciuni în sufletul 
meu, dar, haide Doamne, înghite şi acest pahar!

De aceea rog pe P. S. Sa, fără a ne ţine un lung discurs de 
justificare, să răspundă la chestiunile puse, spre a ne lămuri ce 
a  înţeles şi dacă este hotărît, cum mi-ar fi dorinţa ca chiar însuşi 
să le rectifice.

P. S. Episcop al D unărei de Jos. Aveam de făcut o mică în 
trebare :

Rog pe P. S. Sa să învedereze, că desigur n’au lucrat toţi 
membrii prefaţa aceea. Să declare P. S. Episcop al Huşilor, că nu 
este autorul prefeţei.

D -l M inistru al Cultelor. Decât, daţi’mi voe, ce mă preocupă 
principalmente este chestiunea, dacă St. Sinod a înţeles să'l acuze 
de erezie.

V o c i: Nu! Nu!
P. S. Episcop Sofronie. Nimeni nu s’a gândit la aceasta!
D -l M inistru al Cultelor. Aceasta este chestiunea care m ă in

teresează; în ce priveşte cele cuprinse în prefaţă, aceasta este o 
altă chestiune şi dacă vreţi o vom discută pe urmă. Chestiunea
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principală este, că Sf. Sinod nu a înţeles, să declare de eretic pe 

P. S. Episcop al Huşilor.

1. P. S. M itropolit Prim at. Nu toate persoanele câte sunt citate 
acolo sunt de o potrivă autorii cărţii.

D -l C. D issescu , Ministru Cultelor. Este scrisă de toţi!
I. P. S. M itropolit Primat. Autorii sunt trei persoane, cum a 

spus însuşi P. S. Nicodem.

Aceştia au lucrat, iar ceilalţi au contribuit cu ajutoare băneşti.
Şi d-1 Boroianu, directorul Cancelariei Mitropolitane, mi-a spus, 

câ nici nu a ştiut, că este înscris pe listă şi suma nu a plătit-o, 
căci pe atuncea i-a murit un copil şi n’a putut plăti. Unii au dat 
bani şi alţii au lucrat: cei cari ău lucrat au răspunderea; cei Cari 
au dat bani, nu atâta.

P. S. Episcop al Huşilor. J. P. S. Stăpâne, P. S. Părinţi şi 
Domnule Ministru; voi atinge chestiunea numai în trăsuri generale, 
pentrucă timpul nu ne permite să facem altfel.

I. P. S. M itropolit Primat, preşedinte. Apăraţi-vă cum ştiţi, ca 
să nu afirmaţi ca mai înainte că vi se ridică dreptul de apărare;' 
liber sunteţi sâ vă apăraţi cum vă pricepeţi.

P. S. Episcop al Huşilor. A venit eri înaintea Sf. Sinod lucrarea 
aceasta numită «Mica Biblie» şi asupra ei, şi desigur şi asupra 
autorilor ei, se aduc două feluri de învinuiri.

1. Câ în prefaţă s’ar aduce insulte Sfântului Sinod şi al 2-lea câ 
în coprinsul lucrărei acesteia s’ar găsi greşeli; greşeli cu privire 
la credinţă, greşeli de redarea textelor biblice şi greşeli de tipar.

Trebue să răspund pe rând:
In ceeace priveşte prefaţa, se zice că este o parte prin care au

torii ar aduce învinuiri Sf. Sinod.
Am declarat şi eri şi declar şi astăzi, că nici prin minte nu 

mi-a trecut mie, ca şi celorlalţi ostenitori, să aducem prin aceasta 
vre-o învinuire nici Sf. Sinod, nici vre-unuia din membrii Sf. Sinod.

M’aţi întrebat cine a scris acea prefaţă. Prefaţa este scrisă de 
unul dintre noi şi anume de P. C. Arhimandrit Scriban, dar este 
cenzurată şi acceptată de noi, din cuvânt în cuvânt.

Deci declar in numele meu şi în numele celorlalţi ostenitori, că 
nu este vorba să ne fi trecut nici prin gând a aduce vre-o jignire 
Sf. Sinod, pe care îl respectăm, căci mai înainte de toate, sunt şi 
eu membru al Sf. Sinod şi trebue să mâ respect măcar pe mine, 

dacă nu pe ceilalţi.
Voiţi sâ mai citesc pasagiul incriminat?

- I. P. S. M itropolit Prim at, preşedinte. Nu mai este nevoie să’l 
cetiţi, căci este bine cunoscut tuturor.

P: Sf Episcop al H uşilor. Asupra acestei chestiuni prin urmare, 
rămâne bună declaraţia, că nu am avut nici o intenţie de-a in
sulta pe cinevâ.

Este o simplă constatare a împrejurărilor prin care a trecut la 
noi Biblia şi am spus câ în timpurile de faţă s’au luat măsuri în
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această privinţă; că şi guvernul, ca şi Sf. Sinod au intervenit: 
guvernul cu mijloace băneşti şi Sf. Sinod cu lucrul.

Şi dacă se zice acolo; „însă lucrarea fiind grea şi lungă bă
nuim că nu se va termină curând“, apoi va recunoaşte oricine că 
traducerea din nou a Bibliei şi a tipărirei ei este o lucrare foarte 
grea, şi deci o justificare, iar nu o învinuire am făcut Sf. Sinod. 
In Rusia s’a tradus Sf. Scriptură din limba ebraică şi din cea 
greacă în limba, rusească şi s’a lucrat 25 ani, luând parte la lu
crarea aceasta 4 Academii.

Prin urmare, dacâ am zis: „bănuim câ va mai trece mult timp“, 
nu înseamnă cum că am bănui că va fi lâncezeală sau neglijenţă.

D -l  C. Dissescu, M inistru Cultelor. Veniţi la justificarea gre- 
şelelor.

P. S. Nicodem Episcop al H uşilor. In ceeace priveşte partea 
greşelelor:

Nu cunosc cuprinsul raportului comisiunei, care este atât de 
amănunţit, decât din cetirea ce s’a făcut ieri aici în Sf. Sinod. Nu 
l’am avut ca să’l citesc eu însumi şi aşâ să mă pot apără la fie
care punct, în cât de o apărare temeinică asupra fiecărei învinuiri 
nu poate fi vorba, ci numai în trăsuri generale.

Ca chestiune de credinţă, în Biblia aceasta, nu este atinsă nici 
una din dogmeJe credinţei noastre. Prin urmare nu poate fi vorba 

de erezie.
Erezie este atunci, când este atinsă una din dogmele fundamen

tale ale credinţei noastre ortodoxe.
P. S. Episcop Sofronie. Ne faceţi acuma teorie asupra ereziei ?
Eu sunt de părere să se amâne discuţiunea, până ce va veni 

P. S. Raportor.
I D -l C. Dissescu, M inistrul Cultelor. Declaraţi că sunteţi dispuşi 

a Vectificâ greşelele ?
P. 5. Episcop al H uşilor. întâi de toate declar, că nu este vorba 

de greşeli dogmatice.
Dacâ sunt greşeli în expresiune şi de tipar se poate să nu le 

corectez? Şi fără să declam o nouă ediţie nu poate să apără fără 
îndreptări.

P. S. Episcop Sofronie al Râm nicului N oul Severin. Ce să 
mai corectaţi ? Toată cartea trebue retrasă, căci toată cartea este 

greşită.
P. S. Episcop al H uşilor. Am spus că nu poate fi vorba de 

greşeli dogmatice. Şi menţin. Atunci la ce trebue retrasă toată 
cartea?

D -l C. Dissescu, M inistrul Cultelor. Chestiunea principală este 
dacă lucrarea aceasta este sau nu eretică.

P. S. Arhiereu leo fil Ploeşteanu. La chestiunea pu9ă de d-1 
Ministru, trebue să se răspundă, câ nu este aci chestia de erezie.

D -l C. Dissescu, M inistru Cultelor. Atunci formulaţi o propu
nere scrisă, în acest sens.

I. P. S. M itropolit Prim at, preşedinte. Dacă ar fi chiar ches
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tiune de erezie, declaraţi că o retrageţi? Dimpreună cu mai multe 
locuri echivoace?

P. S. Episcop al H uşilor. Orice ar fi rău, declar că retrag!

P. 5. Sofronie , Episcop al Râmnicului Noul Severin. Mai bine 
să rămână chestiunea aceasta pentru după amiazi, când va veni 
şi P. S. Raportor.

P. S. Episcop al H uşilor. Am spus, -că în cartea aceasta nu 
poate fi vorba de greşeli dogmatice, sunt greşeli de tipar, atâta tot. 
Dacă vrea Sf. Sinod şi îmi pretinde, prefaţa aceasta, care este so
cotită jignitoare pentru Sf. Sinod— deşi repet, niciodată n’am avut 
această intenţiune— o scot în întregimea ei, ca să -nu se mai poată 
zice nimic.

In Privinţa pretinselor greşeli de texte, să se ştie că acelea nu 
sunt greşeli, ci variante; chiar între o traducere românească şi 
între o alta sunt diferenţe. Sf. Sinod lucrează la o revizuire a 
Bibliei. De sigur că lucrarea aceasta se va deosebi de celelalte 
traduceri româneşti.

Toate locurile semnalate ca greşite, de se va constată aceasta, 
le vom îndreptă la o nouă tipăritură— pentrucă punem înainte de 
toate mare preţ pe unitate, şi nu iubim desbinarea şi certurile.

Prin urmare: tot ce se va găsi că este greşit, îndreptăm bucuroşi.
Dar încă odată afirm: să se constate serios locurile încriminate.
Noi nu am avut intenţia să aducem vre-o jignire Sf. Sinod.
Am avut în vedere numai aceasta: să servim poporul credin

cios, pe care avem datoria să’l servim. Acestea am avut de zis.
P. S. Episcop al Argeşului. O singură întrebare vream să fac: 

când cinevâ, şi mai ales când este vorba de cinevâ cu camilafcă, 
tipăreşte o biblie, frumos este să se ocupe acolo de socoteli de 
bani ?

Tipăritu-s’a vre-odată vre-un exemplar de Biblie cu socoteli de 
bani ?

I. P. M itropolit al Moldovei. A spus că prefaţa nu este opera 
P. S. Sale.

P. S. Episcop al Argeşului. Când apărem în lume cu o lucrare 
scrisă, trebue să apărem bărbăteşte, iar nu copilăreşte!

I. P. S. M itropolit Prim at. Aşâ este! Şi lucrarea aceasta vedem 
că au dat loc la atâtea observări.

P. S. Episcop al Argeşului. Rău aţi făcut că aţi scris aşâ, căci 

iată unde aţi ajuns! *
P. S. Episcop al Romanului. Chestiunea este foarte delicată, 

căci este vorba de un Episcop, membru al Sf. Sinod.
Prefaţa este scrisă de P. S. Voastră?
P. S. Episcop al H uşilor. Nu, dar am cercetat-o şi am admis-o.
P. S. ‘Episcop al Romanului. Dar n’aţi văzut acolo vre-o in

sultă la ndresa Sf. Sinod?
P. S. Episcop al H uşilor. N u ! Nici nu văd.
P. S. Episcop al Romanului. Prin urmare P. S. Sa a fost de

bună credinţă şi nu a făcut decât sâ iscălească prefaţa.
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P . S. E piscop  al H uşilor. V’am spus că am revăzut-o, am a- 
mendat-o şi am adoptat-o!

, P . S. S o fron ie , Episcop al Râmnicului Noul Severin. Ν ’aţi gă
sit acolo vre-o insulta la adresa Sf. Sinod?

P. S. Episcop al h u şilor . Nu, şi nici nu puteâ trece aceasta 
nimănui prin minte.

P . S. Episcop al Romanului. Este trist, că această lucrare a fost 
dată în mâna băeţilor. Şi am o probă palpabilă: ajut pe un băiat, 
care este elev în Seminarul Central şi vine la mine şi îmi spune: 
sunt necăjit că n’am de unde să plătesc 10 lei Părintelui Director, 
căci mi-a dat 10 exemplare din Mica Biblie să le vând şi n ’am 
găsit cui să vând decât 5 exemplare, în cât 5 trebue să Ie plătesc. 

Cum aşâ ? Am zis eu.
Ne-a dat la fiecare băiat câte 10 exemplare ca să le vindem ; 

iar de nu să le plătim no i!
Dar cum se poate? Arhimandritul Scriban, directorul Semina

rului, se serveşte de băieţi ca să desfacă o asemenea carte?
Că nu se ating dogmele, este adevărat că nu se ating, dar sunt 

schimbări neiertate de text. Se pun în gura Mântuitorului cuvinte 

ca acestea : „lasă  m a m ă ":
Aceste cuvinte poate să le spună un copil maicei sale, dar nu 

Mântuitorul! Se pune acest fel de expresiune într’o Biblie?
In Biblie se zice: „Ce ’ţi-e ţie şi Mie femee!“

. Acelea nu sunt expresiuni de Biblie!
Prin urmare Biblia aceasta are greşeli.
Aceste greşeli însă nu sunt greşeli dogmatice şi dacă P. S. Epi

scop de Huşi îşi jâ angajamentul să Ie corecteze pe toate, nu 
avem nimic de zis.

Nu mai este motiv deci de a d scutâ mai mult această chestiune. 
Votul ce· s’a dat, nu s'a dat în sensul că P. S. Episcop al Huşilor 
ar fi eretic.

D -l C. Dissescu, M inistrul Culletor. îmi pare foarte bine, că, 
punând chestiunea lămurit, am ajuns lă o perfectă înţelegere.

Cu părere de rău însă văd, că se păstrează oarecaFe urmă de 
amestic între chestiuni, care nu sunt privitoare la dogmă şi erezie 
şi între celelalte chestiuni de cari nu trebue să ne ocupăm, che
stiuni băneşti.

Nu acestea din urmă mă preocupă pe mine.
Eu sunt doritor de a păstrâ votul Sf. Sinod, fără însă ca acesta 

să se răstălmăcească în mod greşit şi să deâ naştere la neînţelegeri.
Am întrebat: prin faptul că aţi votatΛconcluziunile raportului 

privitor la Mica Biblie, aţi înţeles să declaraţi pe P. S. Episcop al 
Huşilor de eretic? Şi în unanimitate aţi răspuns: nu!

Această decldraţiune este de natură să împiedice orice neînţe
legere şi orice neajuns pentru Sf. Sinod.

De aceea vă rog să binevoiţi să semnaţi această propunere 
dacă găsiţi de cuvinţă.

D-l Ministru citeşte următoarea propunere:
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PROPUNERE

Sfântul Sinod luând act de întrebarea domnului Miniştm al 
Cultelor şi Instrucţiei şi lămuririle justificative date de P, S. Epi
scopul Nicodem al Huşilor arătându-se gata la îndreptările indi
cate de Sf. Sinod, atât în privinţa stilului cât şi a greşelelor în 
expunerea faptelor biblice şi chiar a retrage prefaţa ofensatoare.

Dedată că păstrează votul dat ieri în această privinţă, fără a fi 
înţeles sau înţelege a’l consideră eretic pe P. S. Episcop Nicodem 
al Huşilor.

f  Konon Mitropolit Primat, f  Pimen Mitropolitul M oldovei, 
ţ  Theodosie al Romanului, f  Sofronie al Râmnicului, f  Dionisie 
al Buzăului, f  Teofil M . Ploeşteanu, f  Arh. Valerian, f  Anthim  
P. Botoşeneanu, f  Evghenie Piteşteanu, f  Meletie Constanţeanu.

D -l Ministru ai Cultelor. Vedeţi, că prin această propunere să 
păstrează votul dat de Sf. Sinod.

P. S. Sofronie Episcop al Râmnicului. Rog să se amâne pu
nerea la vot a acestei propuneri până după amiazi, când va veni 
şi P. Raportor, să ne deâ lămuriri.

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. N’am luat parte la discuţie, 
dar P. S. Raportor nu poate să cunoască mai mult decât este 
scris în raportul pe care l-a cetit

P. S. Episcop al Huşilor. Eu aş rugă Sf. Sinod să termine 
odată cu această chestiune.

I , P. S. Mitropolit Primat. Eu sunt de părere că P. S. Episcop 
de Huşi Nicodim, dacă are inimă dreaptă, să facă «mea culpa» 
înaintea Sf. Sinod, precum a făcut-o altă dată şi alţi Arhierei, când 
au venit în conflict cu Sf. Sinod, precum a fost odată 1. P. S. 
Mitropolit Calinic Miclescu, iar altă dată P. S. Calistrat Bârlădeanu. 

Suspend şedinţa pentru câtevâ minute.
—  Şedinţa se suspendă.
La redeschidere:
I . P. S. M itropolit Primat. Şedinţa este redeschisă.
In urma celor discutate rămân la părerea ca P. S. Episcop al 

Huşilor nu s’a justificat destul de bine şi să fie obligat să recti
fice toate erorile indicate în raport şi să declare „mea culpa" 
precum am mai zis-o, pentru marea turburare pe care a provo
cat-o în public. Să’şi recunoască provocarea prin „mea culpa", 
aşâ precum a făcut’o şi alţii, .la împrejurări grele.

Iar în ceeace priveşte pe directorii celor două seminarii, eu sunt 
de părere că pentru a nu se mai continuă scandalul şi speculă 
cărţii prin 'elevii seminariilor, trebue ca să fie imediat destituiţi 
ori demisionaţi amândoi. Pentrucă pe lângă alte rele, s’a vândut 
cartea impusă prin nevinovaţii elevi seminarişti, după cum s’a do
vedit aceasta şi cum nu le eră iertat a’i speculă, precum ne-au 
arătat şi P. Ş. Episcop de Roman, încasând câte 2 (doi) franci la 
atâtea mii de exemplare răspândite.
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. —  Se pune' la vot aceasta părere şi se admite.

P. S. A rhiereu Meletie Constânţeanu, citeşte următorul raport 
privitor la suplica d-lui St. Dumitrescu şi alţii:

în a lt P rea  Sfinţite Stăpâne,

La această comisiune s’a mai trimis în cercetare şi o suplică 
înreg. la No. 265 din 27 Oct. 1913 a mai multor suplicanţi în 
frunte cu un d-n anume Sţ. Dumitrescu, ofiţer în retragere, care 
în concluziune desaprobă Mica Biblie a P. S. Episcop de Huşi 
Nicodem în tovărăşie cu Arhim. I Scriban şi Icon. P. Savin.

Comisiunea Biblică a Sf Sinod1 făcându’şi de mai înainte stu
diile şi lucrarea sa cum trebuiâ asupra numitei cărţi, este de pă
rere a se trece Ia ordinea zilei.

Acestea cu profund respect comisiunea prin subscrisul raportor 
le supune Sf. Sinod spre deliberare.

Raportor: f  Arh. Evghenie Piteşteanu, f  M eletie Constânţeanu.

I . P. S. Mitropolit al Moldovei. Regulamentul Sf. Sinod este 
precis,: nu se primesc petiţiuni de ale-ereticilor, nici de ale schis
maticilor, încât nici această petiţiune venită dela cunoscuţi adven
tişti nu se poate primi.

Qum concluzia raportului e de a trece la ordinea zilei, sunt de 
părere să o votăm..

Se pune la vot concluzia raportului, şi se primeşte.
P. S. Episcop al Huşilor, citeşte următorul raport privitor la 

lucrarea d-lui Chiru Costescu:

wCpj înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La comisiunea de petiţiuni' a Sf. Sinod s’a primit referatul co
misiunei pentru cercetarea cărţilor didactice a Consistorului Bise
ricesc Superior, privitor la lucrarea d. Chiru Costescu, defensor 
eclisiastic, intitulată „colecţiuni de legi, regulamente, programe. 
etc.“ împreună cu o tablă de materie a numitei lucrări.

Comisiunea, având în vedere, că concluziile raportului amintit, 
care sunt pentru aprobarea 'lucrărei d-lui Chiru Costescu, au fost 
primite de Consistoriul Superior Bisericesc şi considerând că lu
crarea în cheşîiune este de un real folos, este de.părere ca ea să 
fie aprobată şi de Sf. Sinod.

Raportor: f  Nicodim al Huşilor, f  Sofronie al Râm nicului, 
f  Theodosie al Romanului.

— Se pune la vot concluziile raportului şi se aprobă.
Aceiaş P. S. Raportor citeşte următordl raport privitor la noul 

anuar bisericesc; trimis de Ministerul Cultelor.— Cassa Bisericii;
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Înalt Prea Sfinţite Stăpâne,
La comisiunea de petiţiuni a Sf. Sinod s’a primit adresa Onor. 

Minister al Cultelor No. 29733 a. c. împreună cu două exemplare 
din formularul privitor la întocmirea nojlui anuar bisericesc, cu 
rugămintea ca Sf. Sinod să binevoiască a’şi da părerea sa asupra 
acestui formular; iar pe de altă parte a dispune complectarea lo
curilor rămase goale, şi apoi unul din cele două exemplare să fie 
înapoiat.

Comisiunea, luând în cercetare formularul prezentat, găseşte că 
e complect ca tablă de materie. Nu se poate însă pronunţă asupra 
textului acelui anuar, întru cât. n’a fost înaintat. .

In ce priveşte complectare locurilor goale, comisiunea, neayând 
datele trebuitoare pentru complectarea lor, crede că aceasta e da
toria alcătuitorilor.

Se opinează deci că unul din anexatele formulare să fie îna
poiat Casei Bisericii spre a se tipări anuarul.

f  Nicodem al Huşilor, f  Theodosie al Romanului, f  Sofronie 
al Râmnicului.

Se pune la vot concluziile raportului şi se- aprobă.
Acelaş P. S. Raportor, citeşte următorul raport privitor Ia su- 

plicele mai multor seminarişti eu 4 clase:

Înalt Prea Sfinţite Stăpâne,

La comisiunea de petiţiuni a Sf. Sinod s’a presentat adresa No. 
31921 a. c. a Onor. Minister de Culte C. B. cu un număr de 
şase cereri ale preoţilor C. Pâuneseu—Ialomiţa, I. Apostoleanu— 
Ploeşti, C. Popescu — Târgu-Jiu şi M. Munteanu —  Transilvania, 
cari cer să fie numiţi preoţi în Dobrogea-Nouă, precum şi cere
rile mai multor seminarişti de gradul I, cari cer a fi hirotoniţi 
preoţi tot pentru Dobrogea-Nouă.

Comisiunea având în vedere, că chestiunea aceasta s’a resolvit 
dejâ de Sf. Sinod, este de părere a se trece la ordinea zilei.

ţ  Nicodem al Huşilor, f  Theodosie al Romanului f  Sofronie 
al Râmnicului.

Se pun la vot concluziunile raportului şi se aprobă. -
P. 5. Sofronie, Episcop al Râmnicului şi Noului Severin. Pro

punerea 1. P. S. Mitropolitului Primat, în privinţa destituirei celor 
doi directori de seminar, sunt de părere să se comuhice imediat 
guvernului

1. P. 5.1 Mitropolit Prim at, preşedinte. Orele fiind înaintate ridic, 
şedinţa şi anunţ şedinţa viitoare azi după amiazi la ora 3. ,

—  Şedinţa se ridică la ora 12.

Preşedinte, f  K o n o n  M i t r o p o l i t  P r i m a t

Secretar, Nifon Episcop al Dunărei de jos .
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Şedinţa dela 31 Octomvrie 1913.

Şedinţa se deschide la ora 3 p. m. şqb preşedenţia I. P. S. Mi
tropolit Primat.

Se citeşte apelul nominal. Prezenţi 11, în concediu 4.
Ia parte la şedinţă şi d-1 C. Disseşcu, Ministrul Cultelor.
Se citeşte sumarul şedinţei precedente.
D -l C. Dissescu. Ministrul Cultelor■ Eu cred că în acest sumar 

s’a Strecurat o eroare de redacţiiine,
■ Sf. Sinod nu a putut să hotărască distituirea directorilor celor 

două seminarii, pentrucă, după legile noastre organice, Sf. Sinod 
nu are atribuţiuni administrative în lumea din afară, ca să poată 
numi, sau ca să poată destitui. Poate şi are dreptul Sf. Sinod de a 
exprimă o dorinţă în acest fel, aducând-o la cunoştinţa Ministe
rului de Culte, care va luâ o hotărâre. In rezumatul desbaterilor 
Şf. Sinod se zice: „Sf. Sinod destitue pe cei doi directori ai Se- 
minariilor". Acest lucru este cu neputinţă şi de sine nu poate să 
stea. Se poate zice: «Sf. Sinod crede, că este bine, ca Ministerul 
Cultelor să destitue pe cei doi directori ai Seminariilor*. Nu poate 
decât să’şi exprime o dorinţă in acest sens.

De aceea vă rog ca propunerea şi sumarul să fie în acest sens.
I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. D-le Ministru, la afirmarea 

d-voastră de mai sus arătată, relativ de Directorii Seminariilor, eu 
tocmai cred că acestea fiind şcoli curat bisericeşti, amestecul şi 
votul Chiriarhilor cu -rtfei un chip nu poate fi înlăturat. Poate 
Statul să plătească şi este dator chiar a plăti, aşâ cum face şi cu 
Protoiereii Judeţelor, dar tot aşâ precum aceştia sunt priviţi şi D i
rectorii Seminariilor, îndoit depinzând de Kiriarhii lo r; atât ca cle
rici, cât şi ca directori ai şcoalelor crescătoare de viitori preoţi. 
Băgăm de ş&imă că de când autoritatea laică şi-a însuşit prea 
multe drepturi în Seminarii cu personalul administrativ şi didactic, 
iplu} Kiriarhilor eşte prea mărginit şi iată rezultatul îl vedeţi, că 
majoritatea tinerilor crescuţi în Seminarii nu vor să se mai facă 
preoţi» din cauză creşterii prea laicizate ce li s’a dat.

Noi credem că avem dreptul, dar dacă suntem împiedicaţi de 
a’l exercită, răspunderea nu mai poate fi a noastră.

— Se pufie la vot sumarul cu rectificarea cerută şi se aprobă.
Se intra* în ordinea zilei
Se citeşte suplica d-lui Gh. Popescu, absolvent a 4 clase de se

minar şi se trimite lă comişiunea de petiţiuni.
P ; Ş, Episcop Theodosie al Romanului. Cer cuvântul.
I. P . S. Mitropolit Primat, preşedinte. Aveţi cuvântul!
P. S. Episcop al Romanului, i. P. S. Stăpâne, la comişiunea de 

petiţiuni s’a trimis un rdemoriu al unui. fabricant de lumânări, prin 
care îşi arată părerile lui în chestiunea fabricărei lumânărilor.

Memoriul acesta a trecut pe la Consistoriul Superior Bisericesc 
şi a venit apoi la Sf. Sinod, 1. P. S. Voastră hotărând sâ fie trimis 
în studiul comisiunei.



2 2 0

Este un dosar întreg şi mărturisesc că n am avut timpul s â ! 

citesc cu deamănuntul.
P. S. Colegi din comisiune iarăşi nu au avut timp, în cât che

stiunea aceasta a rămas netranşatâ, comifiunea neputând să şi al

cătuiască raportul într’un timp aşâ de scurt.
In cât aş fi de părere, pentru câ este vorba de un dosar întreg 

de studiat, să se mai amâne rezolvarea acestei chestiuni.
D-l C. Dissescu, Ministrul Cultelor. Este neapărată nevoe ca 

acest studiu să fie terminat cât mai curând, de oarece se deschid 
Corpurile Legiuitoare şi vrem să depunem proectul de lege modi
ficator al legei pentru fabricarea lumânărilor de ceară. Dacă însă, 
aceasta nu vă este cu putinţă, atunci vă rog să înaintaţi toate 
lucrările, ce le aveţi făcute in privinţa acestei chestiuni, Cassei 
Bisericii; şi- se va ţine seamă de ele la alcătuirea proectului de 
lege, iar în Senat vom discută.

I. P. S. Mitropolit Primat, Preşedinte. Domnule Ministru, în 
memoriul alcătuit de aceşti fabricanţi se arată felul în care se fal- 
şifică lumânările de ceară şi se arată în acelaş timp, cum socotesc 
ei, că ar trebui să fie alcătuit un proect de lege, ca acest lucru 
să nu se mai întâmple. In cât aş rugâ Onor. Minister să studieze 
şi materialul acesta cuprins în memoriu, pentru a aveâ la timp o 
lege complectă, contra falşificatorilor lumânărilor de ceară curată, 
cari falşificând lumânările strică pictura bisericilor prin fumul lor 
şi strică şi sănatatea credincioşilor.

P. S. Nicodim, Episcop al Huşilor. Asupra acestei chestiuni s'a 
făcut raport de către Consistoriul Superior Bisericesc, în cât este 
mai lesnicioasă!

P. S Episcop al Romanului. Dar după lege, acest raport trebue 
ratificat de Sf. Sinod.

1. P. S Mitropolit Primat, Preşedinte. Eu aş rugâ, ca în lege 
sâ se arate şi anume cari sunt mănăstirile în cari călugării pot 
fabrică ceară curată de albine pentru bisericile monastirilor cel 
puţin.

Dacă se vor ridică protestări din partea fabricanţilor şi a negu
storilor li se va răspunde, că nu cu intenţie comercială se fabrică 
această ceară de către călugări, ci numai pentru a se feri vechile 
picturi monumentale şi frumoasele ornamente bisericeşti dela o 
totală distrugere a lor.

De altminterea, pentru a feri bisericile noastre de acest mare 
rău, încă de mult am hotărît să se introducă electricitate prin toate 
bisericile unde dispun de mijloace, pe care după stăruinţa mea, 
Οηοτ. Epitropie a Bisericei Sf. Spiridon Nou au şi introdus-o, aşa 
câ biserica, de curând reparată în interior; au căpătat o înfăţişare 
minunată, lucru ce sper că va fi imitat şi la alte biserici din ca
pitală, în necazul falsificatorilor lumânărilor de ceară curată.

D -l. Ministru al Cultelor. Dar este canonic aceasta?
1. P. S. Mitrpolit al Moldovei. Când s’au alcătuit canoanele nu 

se cunoştea electricitatea!
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D - l  Ministru al Cultelor. Căci dacă nu mă înşel, este o parte 
simbolistică aci. Se zice. să se înalţe rugăciunea mea spre tine, 
Doamne, cum se înalţă flacăra şi lumina ?

Afară de acestea, ceara, din care se fabrică lumânările, este un 
produs al albinelor, singurile vietăţi cara n’au sex. Prin urmare 
aş vreâ să mă lămuriţi!

P . 5. A rhiereii Evghenie. Lumânările trebue sâ existe; nu vor 
dispare niciodată dela altar! Vechimea primelor veacuri creştine 
şi simbolul lumânărilor întrebuinţate la cult le dă acest drept La 
Paşte şi la înmormântări, preoţii şi creştinii trebuie să aibă făclii 
de ceară în mâinile lor. Aceleaşi aşi putea zice şi pentru candele.

I. P. S. M itropolit Prim at, Preşedinte. Vor rămâne, însă în nu
măr redus. · ,

D -l  M inistru a l Cultelor. Prin urmare considerăm lumina elec
trică, ca ajutătoare!

P. S. Episcop al Romanului. Şi atunci partea simbolică există!
I . P. S. M itropolit Primat, Preşedinte. La Altar şi !a Catape

teasmă trebue să rămână lumânările de ceară curată, ca ci repre
zintă focul credinţei, numai pentru iluminatul bisericei ne vom 
servi de electricitate.

P. S. Arhiereu Teofil Ploeşteanu. De altfel lumina electrică este 
mai curată decât toate.

I. P. S. M itropolit Primat, Preşedinte. ElectrTcitatea este un 
produs al ştiinţei omeneşti celei mai înalte şi tot ce se prezintă ca 
activitate superioară a spiritului omenesc, se priveşte ca un deo

sebit dar dela Dumnezeu.
Prin urmare aşâ fiind, un produs, excelent al minţei omeneşti 

ca electricitatea atât de frumoasă şi curată nu poate profana bi
serica, ci din contră adaugă la măreţia ei spre slava lui Dumnezeu.

Şi’mi aduc aminte că acum vre-o 20 de ani, când vizitam locu
rile (însemnate din Rusia, am văzut la biserica Mare dela lavra 
Pec^rsca din Kiev un lucru minunat.

Am văzut aprinzându-se deodată o stea mare deasupra catape- 
tesmei, care în timpul Sf. Liturghii lumină în mod strălucitor în 
treaga catapeteasmă şi toată biserica.

In timpul Sf. Liturghii, când se face sfinţirea prin invocarea ve- 
nirei Sf. Duh, apăreâ deodată şi strălucea minunat o asemenea 
stea împodobită eu razele strălucitoare de lumină electrică. Şi mi-a 
plăcut mult acest lucru.

Nu ştiu dacă şi acum mai va fi existând aşâ, căci este cam 
multişor de atunci.

D -l C. Dissescu, Ministru Cultelor. I. P. S. Părinte şi P. S Pă
rinţi. Ştiţi că cetăţenii Bulgari ortodoxi aflaţi în noul teritoriu, prin 
faptul anexărei, au devenit Români. Dar cum rămâne cu partea 
religioasă? Aş vreâ deci să întreb pe Sf. Sinod cum îi consideraţi 
pe aceştia ? îi consideraţi ca omodoxi sau nu. ?

I. P. S. Mitropolit al Moldovei. îi considerăm ca omodoşi adică: 
aparţinând Bisericii noastre Ortodoxe de Stat ca şi toţi Românii.
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S f. S inod  în  u n a n im ita te : D a ! Da!
j .  P. S. M itrop olit a l M oldovei. Şi atunci putem formula urm ă

toarea propunere: *
Asupra întrebărei pusă Sfântului Sinod de d-l ministru al Cul- 

„telor şi Instrucţiunei Publice: dacă cetăţenii Bulgari ortodoxi aflaţi 

„pe noul teritoriu şi cari prin faptul anexărei sunt consideraţi ca 

„Români, «sunt omodoxi?»

S fân tu l Sinod,

„în unanimitate, a hotărât, că sunt omodoxi, ţinând de aceiaşi 

„Biserică a Statului Român".

Această propunere se pune la vot şi se votează in unanimitate. 

I . P . S. M itrop olit a l M oldovei. Domnule Ministru, la sfârşitul 

sesiunei trecute a Sf. Sinod am avut între noi, în ziua din urmă, 

în locul d-voastră— sau în orice caz în  locul d-lui Tache Ionescu, 

atunci ministru ad-interim la Culte— pe d-l C. C. Arion ministru.

Şi atunci, s’a ridicat o întrebare, pe care o făceam noi d-lui 

A rion! Care va fi situaţia Românilor din Grecia, Serbia şi Bulgaria, 

precum şi a călugărilor români din Sf. Munte, în urma tratatului 

dela Petersburg? S’a recunoscut statului român dreptul de a tri- 
mete episcop ?

Şi la această întrebare a noasră d-l ministru Arion a răspuns, 
că ii pare bine că s’a pus această întrebare; că ia cunoştinţă de 

ea şi că o va comunică guvernului.

S ’a trimis din partea Sf. Sinod, pare-mi-se şi o adresă, şi mi 
se pare, câ răspunsul încă nu s’a dat.

De aceea, întrebarea pe care o făceam, la sfârşitul lunei lui Mai, 
onoratului guvern, aceiaş întrebare aş face-o şi astăzi guvernului.

Care va fi situaţia monastirilor româneşti sau a călugărilor ro
mâni din Sf. Munte în urma schimbărilor aduse prin răsboaele 
din Balcani ?

Căci este ştiut, că autoritatea politică turciască s’a retras şi în 
locul ei a intrat autoritatea grecească a statului elin.

Schimbă-tu-s’a întru ceva situaţia pe care o aveau românii, în 
timpurile dominaţiunei turceşti, în urma răsboaelor din Balcani ? 
Sau va rămâne aceiaş?

Ştiu atât— şi aceasta o ştie toată lum ea— că la congresul Am
basadorilor din Londra, s’a prezentat un memoriu din partea Pa

triarhului dela Constantinopol, prin care se încercă a înlătură ideia 
venită din partea unei puteri ortodoxe. Rusia, ca acolo să se în
locuiască puterea administrativă Grecească printr’o putere admi
nistrativă internaţională. Şi în acel memoriu, Patriarhul din Con
stantinopol se sileşte a demonstrâ, că introducerea unei puteri 
administrative internaţionale în administraţia mănăstirilor din Sf. 
Munte ar fi în contradicţie cu spiritul de ordine şi de linişte, care 
trebue să domnească între călugării din Sf. Munte. Căci, atunci 
ar fi împărţiţi în naţionalităţi diferite, potrivit reprezentanţilor na
ţiunilor ce vor luâ parte la aceste conferinţe internaţionale.
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Şi în deosebi nouă, Românilor, ne contestă Patriarhul dreptul 

de a luâ  parte în aceste conferinţe internaţionale, căci noi ro

m ân ii—  acolo se zice guvernul român, eu înţeleg statul rom ân—  

suntem adversarii Patriarhului şi Sf. Munte, întru cât am secula
rizat averile mănăstireşti.

Socot că părerea P. triarhului din Constantinopol, neprimindu-ne 

pe noi românii de a aveâ într’un ca" dat, reprezentanţi în această 

formă de guvernământ, este nedreaptă.

Şi de aceea aş face apel la d-voastră ca ministru să reducă 

toate argumentele Patriarhului dela Constantinopol la adevărata 

lor valoare, pentru ca nu cumva, atunci când se va regulă situaţia 

Sf. Munte, noi românii să nu rămânem fără nici un drept.

D -l  C. D issescu, M inistru  Cultelor. Ce drepturi voiţi Să salvaţi ?

I .  P . S. M itropolit a l M oldovei. JQreptul de administraţie.

Să putem luâ şi noi prin călugării români parte în Chinou , a- 

dică în consiliul de administraţie al mănăstirilor din Sf. Munte, în 

rând cu toate celelalte naţiuni ortodoxe: Bulgari, Sârbi, Greci^ şi 
Ruşi. Ar fi nedrept ca, dintre ţările ortodoxe, num ai noi Rom âni 

s ă .n u  fim reprezentanţi în Chinou.
Aceasta am avut de comunicat guvernului, pe care’l rog cu *ot 

dinadinsul să pe intereseze de situaţia călugărilor rom âni şi a m ă

năstirilor din Sf. Munte unde avem atâtea amintiri strămoşeşti.
Pentru mâine Vineri e anunţată la Academia R om ână o c o m u 

nicare a d-lui Prof. N. lorga, despre Sf. Munte şi legăturile lui cu 
ţara românească, prin care va pune, de sigur şi mai m u lt în evi
denţă vechile drepturi ale României, asupra acestor mănăstiri.

Aşteptăm ca guvernul să ia măsurile ce va crede, ca dreptatea 

să se facă.
I . P . S. M itropolit P rim at, Preşedinte. Ţ iu să dau o lămurire 

în această chestiune.
In Chinotita Muntelui Atos sau Chinou sunt întruniţi reprezen

tanţii celor 12 mănăstiri mari de acolo şi Chinoul acesta ca adu
nare reprezentativă este singurul şef suprem al M untelui Athos.

El face regulamente, ia dispoziţiuni, supraveghează şi conduce 
întregul Munte Athos.

In acest Chinou iau parte numai reprezentanţii mănăstirilor mari, 
care au mai întinsă proprietatea lor, iar nu şi cele mici, sub forma 
de chilii, colibi aschitii, sihăstrii şi altele. Românii, din vechime, 
au fost proprietari mari, având acolo biserici însemnate, zidită una 
de Marele Voevod Ştefan cel Mare al Moldovei, iar altele restau
rate, înzestrate şi împodobite mai cu timpul de către Domnitorii 
şi boierii ţărilor române.

Şi sunt descrieri amănunţite de ceeace au făcut pentru acolo 
Românii în decursul secolilor.

In cât am avut proprietate, dar nu ştiu cum s’a dat altora, aşâ 
în cât astăzi Românii n ’au proprietatea lor proprie, ci mănăsirile 
(Prodromul) şi Schiturile lor sunt stabilite cu embatic pe proprie
tăţile monastirilor streine. Aşâ bunioară Piodromul este făcut pe
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pământul Lavrei celei mari a Sf. Athanasie şi sunt obligaţi să plă
tească embatic hotărât, care mai pe urmă s’a tot crescut până l’a 
îndoit şi întreit de cum a fost la început.

Şi tot aşâ şi Schitul Lacu şi altele; toate acestea sunt pe pă
mântul mănăstirilor proprii româneşti cu diferite numiri 

In cât Românii n’au proprietate şi aşâ fiind, România nu poate 
luâ parte în Chinou.

De aceia trebue să stăruim să ne lacem proprietari definitivi 
acolo, mai întâi prin răscumpărarea vechilor ctitorii româneşti şi 
al doilea prin răscumpărarea teritoriului pe care stau actualele 
noastre aşezăminte monachiceşti dela Athos.' Românii devenind 
proprietari, atunci de drept vor face pavte şi din Chinoul supra
veghetor.

Şi de aceia aş rugă onoratul guvern, ca având în vedere cum 
că staţiunea cea mai avansată a românismului spre Orient, până 
nu tocmai de mult a fost singur numai Sf. Munte Athos sau A- 
ton,sâ facă tot chipul, ca să devenim din nou proprietari mari şi 
atunci dela sine urmează să facem şi noi parte din Chinoul, care 
administrează Sfântul Munte.

Aceste lămuriri am ţinut să dau Sf. Sinod cu privire Ia proprie
tatea pe care am avut-o, pe care acum nu o mai avem şi pe care 
trebue să o avem la acest Sf. Munte, de unde prin stabilirea acolo 
şi a unui scaun Arhiercsc vom puteâ aveâ influenţa cuvenita peste 
clerul întregei Macedonii aşâ precum este ea rău şi nedrept îm
părţită astăzi.

D -l C. Dissescu, Ministrul Cultelor. Chestiunea aceasta este nu 
numai însemnată, dar şi înălţătoare.

Eu nu sunt în poziţiune să dau toate amănuntele diplomatice, 
pentrucă chestiunea aceasta nu este pe deplin stabilită; ceeace însă, 
pot să spun, este că o situaţiune mai bună putem speră şi că vre-o 
jignire este cu neputinţă când avem aşâ de bune raporturi cu a- 
cele state’

înainte de a se citi mesagiul regal de închiderea sesiunei de 
toamnă a Sf. Sinod, vă rog să puneţi la vot propunerea ce am 
fâcut în şedinţa de dimineaţă a Sf. Sinod.

Se pune la vot propunerea şi este primită de toţi P. S. membri 
prezenţ’, afară de trei: P. S. Nifon al Dunărei de Jos, P. S. Ca
list al Argeşului şi P. S. Arhiereu Calistrat Bârlădeanu.

D -l C. Dissescu, Ministru Cultelor. Am o nedumerire pe care 
v’aş rugă să o lămuriţi:

In şedinţa de azi dimineaţă au luat cuvântul asupra propunerei 
ce aţi votat şi P .S . Episcop de Argeş şi P. S. Episcop al Du
nărei de Jos; acum nu’i mai văd prezenţi în şedinţă, în cât v’aş 
rugă sâ’mi spuneţi, cum îi consideraţi ca fiind absenţi sau ca fiind 
abţinuţi ?

I. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte: Pe aceşti doi îi consi
derăm ca absenţi, de oarece n’au venit la şedinţă, iar al treilea, 
P. S. Calistrat ca prezent, dar s’a abţinut
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P. S. Episcop Sofronie, al Râmnicului Noul Severin. I. P. S. 
Stăpâne, în şedinţa de dimineaţă P. S. Episcop al Romanului ne-a 
spus, cum un băiat, pe care îl creşte P. S. Sa, elev în Seminarul 
Central, a fost obligat de P. C. Director să vândă un număr de 
10 exemplare din Mica Biblie.

Acest elev de Seminar spuneâ, că fiecărui elev din Seminar i 
s’a dat câte 10 exemplare de acestea spre a le vinde, ceeace în
seamnă, că fiind 400 de elevi seminarişti, au fost distribuite patru 
mii de asemenea exemplare.

De aceia eu aş propune, ca, pe lângă că acest raport al P. S. 
Arhiereu Evghenie Piteşteanu să fie tipărit în Revista „Biserica 
Orthodoxă Română" şi să fie tras şi în vre-o 8000 de broşuri, 
adică în atâtea exemplare câte s’au împrăştiat din lucrarea con
damnată „Mica Bible" şi să se împartă odată cu revista Biserica 
Orthodoxă Română" măcar abonaţilor săi.

D -l  M inistru al Cultelor. Dacă se publică în desbateri de ce ar 
mai fi nevoe?

P. S. S ofron ie Episcop al R âm niculu i ş i  N ou lui Severin. Nu 
le citeşte nimeni, pe când în broşură le citeşte.

I. P. S. M itropolit Prim at, preşedinte. Se vor tipări mai întâi 
în desbateri şi în urmă în broşuri în câteYâ mii de .exemplare,
adică atâtea exemplare câte sunt şi ale Revistei Bis. Ort. Română,
cu care se vor răspândi odată.

Se pune la vot propunerea de a se tipări raportul privitor la
„Mica Biblie" în broşuri şi se admite..

D -l C. Dissescu, M inistrul Cultelor. Aş dori ca de acum înainte 
să se facă în biserici zugrăvelile şi picturile în culori luminoase. 
Eu nu ştiu ce credeţi, dâr mie mi se pare oribil ca toate zugră
velile şi picturile acestea să fie în negru. Este un joc de culori, 
care face să nu se poată pune în evidenţă valoarea artistică pe 
care o urmărim.

Să fie ceva întunecat dacă este nevoe, dar în starea de negri- 
ciune de acum, ar crede cineva că bisericile noastre sunt în doliu! 

Mai vine şi fumul de lumânări şi se face cevâ groaznic.
De asemenea mai este un rău, care s’ar puteâ îndreptă prin 

poveţe: citirea greşită în biserică.
Se poate face psalmodia cântândă, dar într’un mod mai îngrijit. 
Felul cum se citeşte şi se cântă în biserici este de o nepăsare 

ofensatoare.
Aş rugâ sa luaţi măsuri, ca acest rău să se îndrepteze.
1. P. S. Mitropolit Primat, preşedinte. Ceteţii şi paracliserii 

fiind rău plătiţi, nu putem aveâ elemente mai bune decât aşâ, iar 
în ce priveşte întunecimea picturilor bisericeşti, de care cu drept 
vă plângeţi d-voastră d-le ministru, aceasta să datoreşte absolut 
numai turnului gros, format din lumânările de ceară falşificate cu 
parafină, în contra cărora sau vorbit şi mai înainte şi care dacă 
nu se vor schimbă, tind a nimici toate frumoasele noastre vechi 
picturi bisericeşti.
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D-l C. Dissescu, Ministrul Cultelor şi Instrucţiunei Publice ci

teşte următorul mesagiu de închidere a sesiunei de toamnă a Sf. 

Sinod:

Prea Sfinţiţi Părinţi,
Sfântul Sinod al Sfintei Biserici Autocefale Ortodoxe Române, 

convocat pe ziua 9 Octombre, în sesiunea ordinară de toamnă, cu 

Decretul Nostru No. 5813 terminânduşi lucrările;

Eu, declar închisă această sesiune a Sf. Sinod.

Dat în Castelul Peleş la 31 Octombrie 1913.

CAROL

M i n i s t r u l  
C u l t e l o r  ş i  I n s t r u c ţ i u n e i

C. G. Dissescu 
N o .  6 1 3 7

Întreg S f  Sinod. Să trăiască Majestatea Sa.

Şedinţa se ridică la ora 4. 30 m. p. mi

Preşedinte, f  K o n o n  M i t r o p o l i t  P r i m a t
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Luterani şi Greci- Ortodoxi. t r a d u  
c e r e  d e  a c e la ş .  P r e ţu l  0 .5 0  b a n i .

Note ţi McJitalimii a s u p r a  P s a l
m i l o r ,  i n  3  v o l . ,  d e  P . S . E p is c o p  d e  
A r g e ş  G h e r a s im  T im u ş .  P r e ţu l  l b  1.

D e  a c e la ş :  Dicţionar Aghiografic 
c u p r in z â n d  p e  s c u r t  v i e ţ i l e  S f i n ţ i l o r .  
P r e ţu l  5  le i .

T ip i c ,  d e  P . S . G e r a s im u  S a f i r in u  
E p is c o p  a l R o m a n u lu i .  P r e ţ u l  1  le u .

D e  a c e la ş :  L e g e a  ş i p o r u n c i l e  l u i  
D u m n e z e u ,  t r a d u c e r e .  P r e ţu l  0 .7 5  b .

D e  a c e la ş :  « M o n a h i i  s u n t  g l o r i a  
B i i e r i e e i  l u i  H r is t o s » ,  d is e r t a ţ ie .  1 0  b .

D e  a c e la ş :  « S la v o s lo v ie »  p e  o p t  
g la s u r i .  P r e ţ u l  2 0  b a n i .

D e  a c e la ş :  « C u le g e r e  d e  c â n t ă r i  
b is e r ic e ş t i» .  P r e ţ u l  1 le u .

E v a n g h e l ia  s a u  V ie a ţa  ş i  î n v ă ţ ă 
t u r a  D o m n u lu i  n o s t r u  I i s u s  H i i s t o s ,  
d e  M e lc h is e d e c .  P r e ţ u l  2  l e i .

Ermeneutica Biblică, e d .  I I ,  d e  D r .  
C  C h i r ic e s c u .  P r e ţ u l  2  le i .

Călăuza Predicatorului, d e  D r .  C .  
C h i r i c e s c u  ş i  I c o n .  C o n s t  N a z a r ie .  5 1 .

Apologetica C r c j / » « Ă , t r a d u c e r e  d e  
I c o n .  C  N a z a r i e .  P r e ţ u l  6  l e i .

T e o l o g i a  D o g m a t i c ă  v o l .  I I ,  I I I ,  
I V  ş i  V ,  t r a d u c e r e  d u p ă  S i l v e s t r u  d e  
C a n e v .  P r e ţ u l  1 2  l e i .

N o u l  T e s t a m e n t ,  p a r t e a  1 , E v a n 
g h e l i i l e ,  d e  P . S .  S o f r o n i e  C r a i o -  
v e a n u .  P r e ţ u l  4  l e i .

N o u l  T e s t a m e n t  p r e s c u r t a t ,  d e  
P .  S .  S o f r o n i e .  P r e ţ u l  3  l e i .

C u r s  d e  D r e p t  B is e r i c e s c  d e  I .  
S .  B e r d n i k o v ,  t r a d u s  d e  S i l v e s t r u  B ă ·  
lă n e s c u ,  E p i s c o p  a l  H u ş i l o r .  P r .  7  l e i .

V ie a ţ a  r e l i g i o a s ă  a  R o m â n i l o r  d e  
D .  S t ă n e s c u .  P r e ţ u l  4  l e i .

E p i s c o p u l  M e l c h is e d e c .  V i a ţ a  ş i  a c 
t i v i t a t e a  l u i  d e  C .  C .  D i c u l e s c u .  3  l e i .

D e  a c e la ş :  « D i n  c o r e n s p o n d e n -  
ţ e l e  E p i s c o p u l u i  M e l c h is e d e c »  P r e ţ u l  
1 .5 0  b a n i .

P r e d i c i  E x e g e t i c o - m o r a l e  d e  E c .  
V .  P r e d e a n u .  P r e ţ u l  8  l e i .

S c h i t u l  C r a s n a ,  d e  A l .  Ş t e f u - ·  
le s c u  P r e ţ u l  2  l e i .

M o n a s t i r e a  T i s m a n a  d e  A l .  S t e -  
f u le s c u .  P r e ţ u l  4  l e i .

D e  a c e l a ş :  M o n a s t i r e a  S t r â m b a
P r e ţ u l  2  l e i  _  ,

D e  a c e l a ş :  M o n a s t i r e a  P o l o v r a g L  
P r e ţ u l  2  l e i .

B is e r i c a  S t a v r o p o l e o s  d e  g e n e 
r a l u l  P . V .  N â s t u r e l .  P r e ţ u l  2  l e i .

î n c e r c ă r i  d e  L i t e r a t u r ă  B is e r i c e a s 
c ă  d e  I c o n .  H ie  T h e o d o r e s c u .  6  l e i .

P r e d i c i  I n t i t u l a t e :  « P ă ş u n e  D u 
h o v n ic e a s c ă »  d e  P .  S .  A r h i e r e u  E v 
g h e n ie  P i t e ş t e a n u  P r e ţ u l  7  l e i .

M â n t u i r e a  P ă c ă t o ş i l o r .  P r .  4  l e i .

D e  P . S . A r h ie r e u  A n t i m  P e t r e s c u - B o t o ş e n e a n u :  l o s a f a t  1 3 0 — N a ş t e r e a  
lu .  l i . » .  H r i s t o s  5 0  b a n i . - C u m  ş i  c e  t r e b u i e  s ă  c u g e t ă m  d e s p r e  I i s u s  H r i -  
s t o s ,  V »  b a n i . — C r u c e a  d e  le m n .  6 0  b a n i  — C e l  m a i  m a r e  b u n  r i i n  l u m p  7 5  
b a n i .  C h ip u l  m a m e i ,  1 ,2 0 .— M a r t i r u l  S e b a s t ia n ,  1 ,3 0 .  ’

D e la  a c e s te  c i r ţ i  P . P . C .  C .  P r o t o ie r e i  ş i  D - n i i  l i h r â r i  L
’  '  , l b r a n  n u  b e n e f i c i a z ă  d e  r a b a t




